
Zadnjič k sosedom
V soboto zadnji nastopi 
v akciji ..Spoznajmo se"

V okviru kulturne izmenjave v 
akciji »Spoznajmo se”  bodo v 
soboto v metliški občini gosto
vali kulturniki iz sosednje črno
maljske občine. V Gradcu bodo 
nastopili folklorna skupina Zele
ni Jurij in tamburaši ter črno
maljski ženski pevski zbor, v 
Metliki pa se bodo v kulturnem 
Domu Edvarda Kardelja predsta
vili člani KUD Oton Župančič 
vz Vinice, učenci črnomaljske 
glasbene šole in folklorna skupi
na iz Starega trga. '

V soboto bodo odšle na pot 
tudi kulturne skupine iz trebanj
ske občine. V Šentjerneju, kjer 
bo nastop za obiskovalce iz 
novomeške občine, se bodo ob 
19.30 predstavili mešani pevski 
zbor iz Šentruperta, folklorna 
skupina iz Mokronoga in občin
ski pihalni orkester iz Trebnjega.

S sobotnimi nastopi črnomalj
skih kulturnikov v metliški in 
trebanjskih v novomeški občini 
se bo končala prva medobčinska 
kulturna izmenjava na Dolenj
skem, medtem ko bo slavnostni 
zaključek s podelitvijo priznanj 
predvidoma 23. aprila v Dolenj
ski galeriji v Novem mestu.

ZBOR P LA N IN C E V  
PTT PODJETIJ 

SLO VEN IJE
Planinci slovenskih p tt podjetij se 

vsako leto zberejo drugod, pravilo
ma pa na znanih izletniških in 
planinskih postojankah. Letos, ko 
slavimo 40 let vstaje, so se prvič 
odločili za Posavje. Okoli 2000 
planincev iz vse Slovenije se bo tako 
zbralo 14. junija na Lisci, zgodovin
skem prizorišču seje politbiroja CK 
KPJ, k i jo  je leta 1938 vodil tovariš 
Tito.

G A LO V A  V  K O Č E V JU
« in L d0 22 ' aprUa bo v Likovnem
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0 jedrski brez neznank
Dokler ne bo vse razjasnjeno, JE ne bo obratovala 

Posavje naslavlja delegatsko vprašanje na skupščino

Na seji sveta posavskih občin 
6. aprila v Sevnici je osrednja 
pozornost veljala poročilu o 
vplivih delovanja krike jedrske 
elektrarne na okolje.

POPIS BREZ TEŽAV IN  ZAPLETOV  -  Od 1. aprila je po vsej 
domovini na delu 110.000 popisovalcev. Za novomeško občino, ki 
je imela ob zadnjem štetju pred 10 leti natanko 50.068 ljudi, so za 
popis usposobili 311 popisovalcev in 28 občinskih inštruktorjev, 
predvsem iz vrst nezaposlenih s srednjo in višjo izobrazbo, ter 
študentov in upokojencev. ,J*opis teče kot po maslu in bo delo v 
predvidenem roku končano, “  so povedali v štabu popisovalcev. 
Miro Torkar, upokojenec iz Novega mesta, je do nedelje, ko smo ga 
zatekli na delu v „njegovi”  Jerebovi ulici, popisal že 40 gospodinj
stev. Pri vsaki družini se je zadržal slabo uro, saj je potrebno 
izpoln iti precej predalčkov. Popis bo zaključen do 10. aprila, 
potem pa bodo v občinski hiši podatke še malo uredili, do 20. 
aprila, ko morajo b it i vsi papirji v Ljubljani. (Foto: Janez Pavlin)

V Posavju se kajpak zavedajo, da 
bodo morali s tem objektom živeti. 
Predstavniki jedrske zagotavljajo, da 
doslej v vseh 233 komercialnih 
jedrskih centralah po svetu ni prišlo 
do škodljivih vplivov na okolje. Še iz 
izkušenj znane nesreče v centali na 
Otoku treh milj so v Krškem izvedli 
nekatere tehnične dopolnitve. Naj
pomembnejši ukrep pa je nedvomno 
ta, da bodo vključili dodatne 
tehnične svetovalce, k i bodo skrbeli 
za varnost.

Na seji sveta posavskih občin so 
zadolžili delegacijo v zboru občin 
republiške skupščine, ki naj bi 
postavila v skupščini delegatsko 
vprašanje. Posavčani teijajo, naj 
zagotovi najvišji pristojni organ v 
republiki jamstvo, da krška jedrska 
ne bo pričela niti s poskusnim 
obratovanjem, dokler ne bodo do 
kraja razjasnjena vsa vprašanja var
nega obratovanja in varstva okolja.

Drugo vprašanje je gradnja čistil
ne naprave v Tovarni papirja in 
celuloze Djuro Salaj v Krškem. 
Glavni direktor Janez Rošker je 
navzoče nazorno seznanil z dolgo
letnimi prizadevanji tovarne, da bi 
prišli do te naprave. Od lanske jeseni 
Celuloza naprav ne more uvoziti, 
hrvatska stran pa ravno tako ne 
soglaša s prenosom investitorstva na 
jedrsko, s čimer bi se izognili 
uvoznim omejitvam, vse obveznosti
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S seje medobčinskega sveta zveze sindikatov za Dolenjsko: tudi sindikat nosi del krivde 
za veliko število sporov na sodišču združenega dela — Izgubarja le dva

vreme.

Ko so člani medobčinskega 
sveta zveze sindikatov za Do
lenjsko zadnji petek v Novem 
mestu obravnavali poročili o 
lanskem delu družbenega pravo
branilca samoupravljanja in so
dišča združenega dela, so to 
počeli v luči dejstva, da gre za 
splet vprašanj, ki neposredno 
zadevajo delovanje sindikatov. 
Obsežni poročili so sicer spreje
li, dodali pa so jima tudi vrsto 
tehtnih pripomb, denimo: 

Družbeni pravobranilec in sodišče 
združenega dela bi imela najbrž 
precej manj dela, ako bi bilo bolj 
razvejeno nudenje pravne pomoči 
ali če bi v delovnih organizacijah 
končno zaživeli poravnalni sveti. 
Očitno je, da do sporov prihaja 
zvečine v tistih okoljih, kjer vladajo 
neurejeni samoupravni odnosi, k i so 
dokajkrat posledica pomanjkljivih

aktov in prešibke osveščenosti de
lavcev. Za taka stanja sta ne 
nazadnje kriva tudi sindikat in 
samoupravna delavska kontrola.

V bodoče je treba še več 
pozornosti posvetiti dodelovanju 
aktov, že v delovnih organizacijah 
reševati sporne zadeve in se na 
sodišče zatekati le v skrajnih pri- 
marih. Le močna samoupravljalska 
zavest, poznavanje pravic in dolžno
sti bo pripomoglo k temu, da se 
delavci ne bodo obračali na sodišče 
z neutemeljenimi zahtevki. Sodišče 
združenega dela pa mora hitreje 
razsojati o sporih; tako rekoč 
nesprejemljivo je, da je imelo lani le 
38 razpravnih dni; vzrok za to 
gotovo ne tič i le v kadrovski stiski 
sodišča, to pa bo treba čim prej 
rešiti. Dogaja se tudi, da v delovnih 
organizacijah ne spoštujejo tistega 
določila zakona o delovnih razmer
jih, k i govori o ponovni izbiri

delavca za naloge s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi. Sindi
kati dostikrat »spregledajo” , da je 
vodilnemu delavcu potekel rok, zato 
bi bil dobrodošel poseg družbenega 
prvobranilca.

Četudi še niso povsem razčlenje
na poročila o nedavnih obravnavah 
o zaključnih računih, je po mnenju 
medobčinskega sveta že moč iz
luščiti naslednje ugotovitve: V glav
nem so bile obravnave pripravljene 
zadovoljivo, poslovna poročila so 
dokaj kritično prikazovala potek 
lanskega gospodaijenja, potrudili so 
se tudi vodilni, saj delavcev niso 
pustili v nemilosti suhoparnih šte
vilk, seznanjali so jih  tudi z 
možnostmi nadaljnjega'gospodaije
nja z ozirom na preskrbljenost s 
surovinami, reprodukcijskim mate-

(Nadaljevanje na 4. strani)

Judi kazni, ne le opozorila!
Do|9 spisek prekrškov in nepravilnosti, ki jih  je odkrila posavska medobčinska inšpekcija 

— Za še učintovitejše delo bi potrebovali več inšpektorjev

* W i l °  posavskega Medob
činskega inšpektorata iz Krike-ega inšpektorata iz Krške- 

pripravljeno za seje občin- 
*h skupščin, obsega tokrat 

^  strani. Nekatere ugo- 
gg ponavljajo že leta, v 

Ik ič e m  pa so bili inšpektorji 
vendarle uspešni.
dobršni meri zalagajo s prijava- 

sodnike za prekrške, kjer si želijo 
, 'tejših postopkov, saj največkrat 

hitra kazen doseže namen. Kršite- 
ob ^rEdp*SOV ‘h bobrih običajev se 
»K- n? povaljajo na nekakšne 

”  Jektivne težave” . Nasploh si 
inšpektorjev razlagajo kaj 

d« ° ‘. ^ emal°  Je takih, k i menijo, 
naj bi inšpektorji, če jih  že 

°tjjo, le opozarjali in »svetovali” , 
“Jtrepanje pa n^j bi kar opuščali, kar 

seveda nesprejemljivo.

Pa pojdimo po vrsti! V minulem 
letu je bila večja skrb za gojenje 
gozdov. Gozdarska inšpekcija ni bila 
zadovoljna z izdelavo in izvajanjem 
gozdnih gospodarskih načrtov. Tako 
so brežiški GG prijavili zaradi dveh 
gospodarskih prestopkov. Razboho
til se je bil nedovoljen promet z 
lesom, mimo podjetij kar v roke 
zasebnikov, običajno kar čez Sotlo.

Inšpekcija dela ni dosti pomišljala 
pri raznih »gazdah” , k i običajno 
nezakonito zaposlujejo tujo delovno 
silo. Neposredno pri gradbincih seje 
stanje sicer izboljšalo, mrzlica pa je 
zajela nekatere obrtne nabavne 
zadruge. V inšpektorjevi beležnici so 
bila zapisana imena krške Rese, 
zagrebške Gradnje, ljubljanskega 
Oniksa in novomeškega Hrasta. Dela 
zasebnim delodajalcem morajo biti

obvezno prijavljena delovni inšpek
ciji. Tega niso storili v krškem SOP, 
sevniški Komunali, brežiškem KOP, 
novomeškem Novolesu in nekaterih 
zunanjih podjetjih. Ni še zajezeno 
sklepanje nezakonitih pogodb o 
delu. Po podatkih skupnosti za 
zaposlovanje je v Posavju predlani 
delalo kar 1.989 delavcev na delih, 
za katera se ne smejo sklepati takšne 
pogodbe!

Že nekaj let poročamo o naporih 
kmetijske inšpekcije, k i želi vpeljati 
red pri pripustih živine. Sodijo, daje 
bilo lani pripuščeno pod nepriznane 
plemenjake še vedno okrog 100 
kobil, 1.200 krav in telic, 500 svinj 
in vse ovce. Poudatjajo, daje skrb za 
prirodni pripust najslabša v sevniški 
občini. Sledijo tudi nenačrtnemu

(Nadaljevanje na 4. strani)

pa bi poravnavali po starih dogovo
rih. V tem času je cena te čistilne 
naprave narasla od nekdanjih 317 
milijonov dinatjev na 488 milijonov. 
Ce odgovorni Celulozi ne bodo 
pomagali, sama pa je nemočna, 
bodo o tem ravno tako postavili 
delegatsko vprašanje, po vsej ver
jetnosti na zasedanju 24. aprila. Če 
čistilne naprave za Celulozine odpla
ke (okrog 120 kubičnih metrov na

•  Tudi na tokratni obravna
vi o vplivu jedrske na okolje ni 
bilo najodgovornejših predstav
nikov tega bodočega velikana. 
Prišla sta le v. d. vodje kadrov
skega sektoija Ivan Špiler in 
vodja informativne službe Meri 
Kinčič. V  izrečenem pomisleku 
na seji je bilo povedano, da bi 
vsaj na razpravo na svetu občin 
lahko prišel vsaj eden od obeh 
direktoijev.

minuto!) do obratovanja ne bo, to  
sicer ne bo vplivalo neposredno na 
varnost jedrske, bo pa omejevalo 
njeno obratovalno sposobnost.

ALFRED ŽELEZNIK

IG N AC  REGO V IČ  
ZN O V A  IZ V O LJE N

Na programsko volilni konfe
renci ZKS za brežiško občino so v 
ponedeljek, 30. marca, ponovno 
izvolili za predsednika OK ZKS 
Ignaca Regoviča. V postopku ev i
dentiranja je večina osnovnih orga
nizacij menila, naj vodi konferenco 
še eno mandatno obdobje, čeprav so 
bili predlagani trge kandidati in je 
tovariš Regovič želel, da bi zaradi 
preobremenjenosti na delovnem 
mes'tu ne opravljal več te funkcije. 
Na predlog komiteja je kasneje 
pristal na to še za leto dni.

K V IZ  O PRVI POMOČI
V počastitev dneva zdravja so 7. 

aprila v novomeškem Domu JLA 
izvedli kviz o poznavanju prve po
moči. »Zdravje vsem do leta 2000”  
tak je bil delovni naslov tekmovanja, 
pomerile pa so se ekipe zdravstvene 
šole, tovarne zdravil Krka, bolnišni
ca in ambulante novomeške vojašni
ce. Tekmovanje je popestril kulturni 
program, ki so ga pripravili pionirji, 
mladina, vojaki pa pevska zbora 
zdravstvene šole in tovarne zdravil 
Po kvizu je bil družabni večer. Za 
prijetno razpoloženje je skrbel vojaš
ki ansambel

JOŽE PANJAN

„POMOČ
PR IJATELJEV”

V petek, 17. aprila, ob 20. uri 
bo v športni dvorani Marof v 
Novem mestu zabavno glasbena 
prireditev »Pomoč prijateljev” , 
ki jo pripravlja Društvo paraple
gikov novomeške regije ob letu 
invalidov. Na prireditvi bodo na
stopili: Dobri znanci, Šentjernej- 
ski oktet, 12 nadstropje, folklor
na skupina Kres, Moped show, 
Tatjana Dremelj in Alenka Pinte
rič. Predstavili se bodo tudi 
športniki: Bojan Križaj, Jože 
Kuralt, Boris Strel Tone Vogri
nec in Jože Okoren. Program 
bodo povezovali: Toni Gašperič, 
Miša Molk in Janez Češnovar. 
Dohodek prireditve je namenjen 
za dejavnost društva paraplegi
kov in za gradnjo doma. Vstop
nice lahko kupite pri Kompasu v 
Novem mestu in v športni dvora
n i

Latinskoameriški 
plesi v novomeški 
športni dvorani

Državno prvenstvo v ple
su bo v soboto, 11. apri

la
Prizadevni delavci novomeške

ga plesnega kluba so v letošnjem ! 
letu spet dobili organizacijo 
državnega prvenstva latinsko- \ 
ameriških plesov, la bo v soboto, 
11. aprila, v Športni dvorani v 
Novem mestu. Največja plesna 
prireditev letošnjega leta ni bila 
Novomeščanom zaupana zgolj 
zaradi znane dobre organizacije, 
marveč tudi zato, ker je ugotov
ljeno, da je publika v Novem 
mestu dosegla zavidljiv nivo spo
znavanja te dejavnosti, kar zago
tavlja dobro počutje vseh nasto
pajočih.

Letošnje prvenstvo bo zanimi
vo posebno zato, ker bo obra
čun za 1. mesto potekal med 
večjim številom parov kot do
slej. Prav gotovo lahko v ožji 
krog favoritov štejemo znanca in 
ljubljenca novomeške publike, 
plesni par. Meto Zagorc -  Niko 
Basarič, veliko vlogo pa bodo 
igrali tudi ostali pari kot so: 
Horvat -  Križnar, Petek -  Pav
lin itd. Poleg polfinalnega dela in 
finalnega dela, ki bo potekal v 
večernem delu, se bodo predsta
vili tudi mladi novomeški plesal 
ci in skupina za sodobni ples.

Organizator pričakuje velik 
obisk, želi vsem nastopajočim 

: veliko športnega uspeha in dob
ro počutje v dolenjski metro
poli

NEUPORABNA OBLAČILA KOT SUROVINE — Konec meseca marca so se na nekaterih novomeških 
osnovnih šolah vključili v stabilizacijska prizadevanja in zbirali neuporabna oblačila in druge tekstilne 
odpadke vseh vist. Na osnovni šoli Grm je kamion Dinosa iz Ljubljane odpeljal skoraj 3000kg oblačil. 
V  akciji je sodeloval celotni pionirski odred šole. (Foto: J. Pavlin)

20. SEJEM GOZDARSTVA 
IN KMETIJSTVA 

C p  kranj 10.-20.4.81

— razstava in prodaja 
gozdarske in kmetijske 
mehanizacije
— hlevske opreme
— vseh vrst priključkov
— zaščitnih sredstev in 

gnojil

— orodje za vrtičkarje
— razstava ovac
— lovska razstava 

in ponudba lovske 
opreme 

— razstava in prodaja 
blaga za opremo

kmečkega turizma 
- razstava živilske 
in pregrambne indu
strije 

• prodaja blaga široke 
potrošnje
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O emona globtour
novo mesto K R K A

Avstrija in Jugoslavija sta 
odločeni, da še naprej u trju
jeta že sedaj dobre odnose 
prek skupne državne meje. 
To je  najkrajši povzetek 
dvodnevnega uradnega 
obiska predsednika zveznega 
izvršnega sveta Veselina Dju- 
ranoviča v sosednji Avstriji, 
med katerim se je  pogovarjal 
z najvišjimi avstrijskimi vodi
telji.

Med pogovori so podrob
no ocenili tako politične kot 
gospodarske odnose in zno
traj prvih seveda tudi polo
žaj slovenske in hrvaške 
manjšine v Avstriji. Predsed
nik zveznega izvršnega sveta 
Veselin Djuranovič in 
avstrijski zvezni kancler dr. 
Bruno Kreisky sta v zvezi s 
tem posebej podrčtala, da 
predstavljata manjšini most 
vzajemnega razumevanja in 
da sta dejavnika dobrih 
sosedskih odnosov. Avstrija

Še utrditi 
dobre odnose 

z Avstrijo

je  pripravljena izpolniti ob
veznosti, k i izhajajo iz 7. 
člena avstrijske državne po
godbe. Storila bo vse, da 
zagotovi obstoj in uspešen 
razvoj manjšin, zajamči spo
štovanje njihovih jezikov in 
nacionalne prvobitnosti, vse
stranski razvoj njihove kul
ture, izobraževanja, družbe
nih oblik življenja in gospo
darstva. Najboljša pot, da se 
to doseže, pa je, so poudarili 
v skupnem sporočilu, obljav- 
Ijenem ob končanem obisku 
v dialogu med avstrijskimi 
zveznimi oblastmi in pred
stavniki manjšin.

Med obiskom so podrob
neje govorili tud i o gospo
darskem sodelovanju, za ka
terega sta se obe strani 
strinjali, da ga je  treba še 
naprej razvijati in p ri tem 
posebej skrbeti za izravnava
nje menjave. Ta je  namreč 
sedaj taka, da imamo v 
menjavi z Avstrijo občuten 
primanjkljaj.

Razpravljali so tudi o 
naših delavcih, na začasnem 
delu v Avstriji ter se zavzeli 
za njihovo popolno zaščito, 
beseda pa je  tekla tudi o

arhivih (del za Jugoslavijo 
pomembnih zgodovinskih li
stin je  še vedno v Avstriji in 
še n i dosežen sporazum o 
vrnitvi) ter o drugih za obe 
strani zanimivih zadevah.

Dr. Bruno Kreisky je  z 
veseljem sprejel povabilo Ve
selina Djuranoviča, naj 
obišče Jugoslavijo. Datum 
obiska bodo, ko t je  to v 
navadi, določili po dip lo
matski p o ti kasneje.

POLJSKA:
N A D A LJE V A N JE

M A N E V R O V

Kljub sorazmernemu za
tišju na Poljskem še vedno 
niso uspeli odstraniti vseh 
znamenj krize. V zadnjih 
nekaj dneh so zahodne t i
skovne agencije nenehno po
navljale sporočila o nadalje
vanju združenih komandno 
-štabnih manevrov, v kate
rih sodelujejo razen sovjet
skih tudi enote nekaterih 
drugih držav varšavske zve
ze.

Pri tem zahodni v iri opo
zarjajo, da se na mejah s 
Poljsko kopičijo  sovjetske in 
druge enote, k i so, po 
zatrjevanju zahodnih obv
eščevalnih služb, v izredno 
visoki stopnji pripravljenosti 
za akcijo

Te podatke povezujejo 
tudi z uradno izjavo pred
stavnikov v vajah sodelujo
čih čet, k i so izjavili, da so 
na manevrski prostor p ri
peljali sveže enote, k i so se 
„že vključile v operacije". V 
manevrih, k i jih  izvajajo pod 
imenom „Sojuz 81 ”  sodelu
jejo motorizirane, tankov
ske, topniške, letalske, po
morske, izvidniške in 
obveščevalne enote.

V ozadju vsega pisanja 
zahodnih sredstev javnega 
obveščanja je  mogoče zazna
t i  stopnjujočo se zaskrblje
nost za stanje na Poljskem. 
A li rečeno bolj naravnost: 
množijo se napovedi, da 
bodo sovjetske in druge 
enote vkorakale na Poljsko 
tako, ko t so storile leta 
1968, ko so prišle v Češko
slovaško.

To pa b i seveda povzroči
lo izjemne pretrese ne samo 
na Poljskem in v Evropi, 
marveč tud i širše.

JANEZ ČUČEK
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1. MAJ IZLE T I .
1. po domovini.
-  AVNOJ — po poteh naše slavne revolucije: 25. do 27. 4. 81, avtobus
-  BEOGRAD -  NOVI SAD -  OSIJEK: 1. do 3. 5. 81, avtobus
-  BEOGRAD IN SAM OSTANI: 26. 4. do 2. 5. 81, avtobus

2. tujina
-  KOROŠKA -  VR B A  -  H E ILIG EN BLU T -  GROSSGLOCKNER: 25. do 27. 4. 81, 

avtobus
-  A ŽU R N A  O BALA : 29. 4. do 3. 5. 81, avtobus
-  BER LIN  V. IN Z. -  POTSDAM: 24. do 27. 4 .8 1 , letalo iz Ljubljane
-  Z L A T A  PRAGA: 30. 4. do 3. 5. 81, avtobus
-  B R A T IS LA V A  -  BRNO: 1. 5. do 3. 5. 81, avtobus
-  B R A T IS LA V A : 25. 4. do 2. 5. 81, avtobus
-  MAROKO: 24. 4. do 29. 4. 81, letalo

SMUČANJE ZA 1. MAJ
-  KAPRUN: 25. 4. do 2. 5. 81, avtobus

1. MAJ OB MORJU IN V  H R IB IH
Ankaran, Portorož, Poreč, Vrsar, Kupari -  D ubrovnik, Omišalj, Bled, Kranjska gora. 
Jezersko, Čateške in Dolenjske Toplice, Radenci: 30. 4. do 3. 5. 81

STR O K O VN I SEJMI
-  DUESSELDORF -  INTERPACK: mednarodni sejem pakirnih strojev embalaže in 

slaščičarskih strojev: 18. 5. do 21. 5. 81, letalo
-  MUENCHEN -  IFAT 6: mednarodni sejem strojev in naprav za vzdrževanje kanalizacije, 

za smetarstvo in zimsko službo: 24. 6. do 26. 6. 81, avtobus
-  MUENCHEN -  E LEK TR O N IK A: 1. 6. do 3. 6. 81, avtobus

INFO RM AC IJE IN PRIJAVE:
GLOBTOUR NOVO MESTO, Cesta komandanta Staneta 19, telefon: (068) 25—125 in 
ostale poslovalnice G LOBTOUR

Manj neznank o minulem delu
Minulo delo preveč osebna kategorija in premalo družbena — Zakaj združevati?

V  zakonu o združenem delu je minulo delo opredeljeno kot 
prispevek delavca k sedanji materialni osnovi združenega dela. 
Minulo delo torej ni seštevek delovnih let niti kategorija, ki naj bi 
bila ločena od celotnega dohodka delovne organizacije. S takšno 
opredelitvijo pojma „minulo delo“ je postalo tudi bolj jasno, vsaj 
načelno, kje se minulo delo lahko pojavlja v materialni obliki. 
Pojavlja sc lahko v stopnji akumulacije in v povečanju dohodka.

Pri tem so tudi osnovna
sredstva ena od kategorij minu
lega dela, vendar ne po svoji 
nabavni ali sedanji vrednosti, 
marveč po tem, koliko kot 
sodobna sredstva, z uporabo 
manj živega dela, omogočajo 
ustvarjati večji dohodek. Če bi 
imeli pravo valorizacijo sred
stev, neodvisno od časa in 
pogojev nabave, bi morda lahko 
upoštevali tudi njihovo vred
nost. Zelo pomembno pa je 
opredeliti in določiti kriterij za 
področja, na katerih ima minu
lo delo resnično prostor in 
materialno bazo. To je področ
je, ko v SOZD ali z združeva
njem dela in sredstev na osnovi 
delitve dela nastane takšna 
organizacija združenega dela, ki 
z visoko stopnjo koncentracije 
moderne tehnologije ali zaradi 
koncentracije znanosti, količine 
denarja itd. omogoči visoko 
stopnjo rasti dohodka. V  takš
nih primerih dohodek očitno ni

NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED
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mo
So trenutki, ki nas zavezujejo, da postavlja- 

vprašanja kratko in jedrnato in da 
imenujemo stvari s pravim imenom, sicer 
obstoja nevarnost, da bomo prizadejali naši 
revoluciji nepopravljivo škodo. Če bi potemta
kem danes še vztrajali pri revolucionarnih 
geslih, lahko zbolimo na frazah, kar bi 
pomenilo tvegati propad revolucije.

Kosovo kot poduk
Na Kosovem pa smo kot jugoslovanska 

skupnost enakopravnih narodov in narodnosti 
soočeni z resnimi pritiski nacionalističnih sil, 
ki so si zvečine nadele preobleko študentskih 
demonstracij. Vsaka revolucija je v resnici 
najradikalnejša oblika pritiskov, zato se tudi v 
pogojih socialističnega samoupravljanja ob
navljajo in so kot organizirana dejavnost 
najnaprednejših družbenih sil na čelu z zvezo 
komunistov celo potrebni, kadar se znajdemo 
pred zidom konservativnih in reakcionarnih 
odporov povsem drugačen pa je družbeno
zgodovinski učinek pritiska, ki ga, na primer, 
izvaja ozko nacionalistično usmerjeni krog 
ljudi, saj je že po svoji vsebini problematičen, 
ker deluje v smeri krepitve etatistično 
birokratskih, se pravi državnolastniških struk
tur, ki v resnici izključujejo razvoj samouprav
nih oblik socializma. In pri tem zveza

komunistov ni in ne more biti samo tolmač 
raznosortnih pritiskov, pač pa mora z močjo 
svoje akcije in samoupravne ideje, ki jo 
sprejemajo vsi ljudje, ne glede na svoja 
nazorska prepričanja, ločevati sile, ki hočejo 
družbo razcepiti, od tistih, ki jih je potrebno 
uskladiti z našim družbenim in političnim 
sistemom. V  primeru sovražnih nemirov na 
Kosovem, v katere pa so, kot se vse bolj 
očitno kaže, vmešane tudi sile, ki jim ni 
povšeči naš stil življenja, velja zato ponovno 
premisliti še eno resnico. Države in družbe v 
zgodovini niso propadale zavoljo tega, ker so 
propadle njihove demokracije, pač pa so 
propadle mnoge demokracije, ki niso bde kos 
obvladati notranjih protislovij ter ubraniti 
svojega družbenega sistema pred pritiskom 
reakcionarnih tendenc. Ah drugače povedano: 
za socialistični samoupravni napredek se
lahko zavzemamo samo pod pogojem, če se 
bomo znali bojevati proti stihiji slepih 
pritiskov, pri čemer je za preseganje vsakršne 
družbene konfliktne situacije pomembno, da 
vemo, da so naši družbi mnogo manj škodljivi 
neposredni pritiski delovnih množic, prekinit
ve dela v tovarnah ali celo študentske 
demonstracije, kakor pa pritiski, ki gredo v 
smeri krepitve odločanja mimo delavčeve 
volje in kar velja, kot sta večkrat poudarila 
tovariša Tito in Kardelj, tudi za posamezne 
vodilne strukture naše družbe — od občin do 
republike in federacije.

MILAN MEDEN
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rezultat dela samo v tej na novo 
ustanovljeni organizaciji, ampak 
je akumulirano delo prejšnjih 
organizacij. Takšna koncentra
cija na osnovi povečanja dohod
ka je zelo pomembna za celotni 
razvoj družbe, zato bi morali 
kriterije in odnose določati 
tako, da bi imeli od novo 
ustvarjenega dohodka svoj delež 
vsi, ki so omogočili visoko 
produktivnost te organizacije 
združenega dela. Pri tem bi 
morali skladno povezati vse 
interese za pospešeni razvoj 
vseh partnerjev, s pomoto  
minulega dela pa interese vseh 
delavcev za večjo produktivnost 
posameznika in združenega de
la.

Očitno je, da prave rešitve 
pri minulem delu ne izhajajo iz 
osnov, k ijih  zdaj uveljavljamo v 
praksi. Osnovni problem je v 
tem, da je minulo delo postalo 
preveč osebna kategorija in 
premalo družbena. Delavec v 
temeljni organizaciji mora biti 
ne samo ustvarjalen, moralno in

TE LE G R A M

TEL AVIV -  Ameriški državni 
sekretar Aleksander Haig je pripoto
val iz Kaira v Tel Aviv. Po prihodu 
je Haig izjavil, da prinaša Reaganovo 
..prijateljsko sporočilo Izraelu”  in 
da bo glavna tema pogovorov 
„način za nevtralizacijo sovjetskega 
vmešavanja na Bližnjem vzhodu.”

BANGKOK -  Po treh nemirnih 
dneh zaradi spodletelega poskusa 
vojaškega prevrata se življenje na 
Tajskem počasi normalizira. Vsem 
vladnim ustanovam so ukazali, naj 
delajo tudi v soboto in nedeljo, da 
bi tako čimprej vzpostavili red.

BKERKE -  Več tisoč ljudi se je 
zbralo v Bkerkeju severno od 
libanonskega glavnega mesta Bejruta 
in protestiralo proti nadaljevanju 
spopadov. Kot sporočajo tuje agen
cije, se najhujši spopadi nadaljujejo 
v samem Bejrutu, v jugovzhodnih 
predelih, kjer je bilo v zadnjih dveh 
dneh ubitih več kot 50, ranjenih pa 
nekaj sto ljudi. PreRinitev ognja, ki 
jo  je objavil libanonski ministrski 
svet, očitno spoštujejo samo pono
či.

DZEDA -  Generalni sekretar 
islamske konference Habib Sati se je 
vrnil v Dzedo, potem ko je obiskal 
Teheran in Bagdad, kjer je obe 
strani seznanil z naj novejšimi pred
logi islamske mirovne misije za 
rešitev iraško-iranskega spopada. 
Sati je po prihodu v Dzedo izrazil 
upanje, da bodo našli izhod iz 
spopada, prav tako pa meni, da 
bosta sprti strani pozitivno odgovo
rili na predloge islamskih držav.

osebno zainteresiran za združe
vanje dohodka, proizvajalnih 
sredstev, za združevanje dela in 
sredstev, temveč mora imeti od 
vseh svojih odločitev tudi mate
rialne koristi. Konec koncev gre 
za združevanje živega in minule
ga dela: delavec se z vsem 
svojim delom, tako živim kot 
minulim, vrašča v te odnose in 
mora tako z enim kot z drugim 
delom dejansko pridobivati več, 
kot če se ne bi odločal za 
povezavo dela in sredstev. Pri 
tem ne gre toliko za osebni 
dohodek — čeprav naj bi bil 
tudi osebni dohodek povezan s 
tem -  temveč predvsem za 
rezultate, ki jih v svojem 
dohodku dosega temeljna orga
nizacija združenega dela sama 
in v združevanju z drugimi. Če 
tega ne bomo zagotovili, potem 
bo v temeljnih organizacijah 
prevladala težnja po zapiranju 
vase, avtarkizmu, cepitvi do
hodka itd. Če pa bi prišlo do 
tega, bi se, razumljivo, neizogib
no pojavila višja sila, verjetno 
državna prisila, ki bi dosegla 
takšno združevanje. Koncentra
cija proizvajalnih sredstev je 
namreč neizogibna, brez nje v 
današnjem času nobena družba 
ne more napredovati.

VINKO BLATNIK

tedenski
m o z a ik

POSEBNE ENOTE ITALI
JANSKIH karabinjerjev za boj 
proti terorizmu, k i jih v0(il 
general Della Chiesa, so v ne
deljo dosegle največji uspeh 
odkar so jih  ustanovili. Varnost
ne enote so prijele 3 6 -letnega 
Maria Morettija, ki je bil P° 
podatkih policije dejanski vodja 
Rdečih brigad po aretaciji usta
novitelja in začetnika te teroris
tične organizacije Renata Cur- 
cia, ki je sedaj že več let v 
zaporu. Skupaj z Morettijem so 
aretirali tudi nekatere druge- 
manj pomembne teroriste. Pre
iskovalci si obetajo, da bodo od 
zasliševanja Maria Morettija, ki 
so ga prijeli v Milanu, naposled 
zvedeli še manjkajoče podatke o 
poteku ugrabitve, zaslišanju m 
usmrtitvi Alda Mora. Menijo, da 
je bil prav Moretti tisti, ki je to 
akcijo načrtoval, vodil in izpeljal 
in da je kasneje med 54 dnevi, 
kolikor je trajala Morova agonija 
v zaporu, tudi zasliševal Alda 
Mora, kako so policaji našli 
Morettija, ki so ga lovili že od 
leta 1972,"še vedno ni jasno, zdi 
se pa, da ga je nekdo izdal- 
Razen tega pa si obetajo, da 
bodo Morettijeva priznanja pri
peljala tudi na sled drugih 
italijanskih teroristov, k i so še 
vedno na svobodi in se izmikajo j 
policiji. Operacijo zaključnega ! 
lova na Morettija je vodil osebno j 
italijanski notranji minister Rc- 
gnoni in je potekala brez strelja
nja. Vse je bilo tako vešče 
napeljano, da so Morettija, k i se 
je skrival pod tujim imenom, 
prijeli povsem iznenada. Moretti 
je prišel v Milano pred nekaj 
meseci, da bi tu znova postavil 
na noge milansko kolono Rde
čih brigad, k i je bila zaradi 
uspešnih akcij policajev v zad
njem času, skoraj povsem uniče
na. Vsekakor je v vodstvu 
italijanskih varnostnih enot na
stalo iskreno slavje in veselje nad 
tem dolgo pričakovanim uspe
hom . . .  Še tako zvit lisjak se 
naposled ujame na limanico ali v 
past. . .

MEDTEM PA AMERIŠKI 
PREDSEDNIK RONALD REA
GAN, k i so ga ranili med 
atentatom minuli teden, razme
roma hitro okreva. Čeprav bo 
zdravljenje trajalo še dva meseca, 
tako vsaj poročajo njegovi oseb
ni zdravniki, je že prevzel 
nekatere dolžnosti. To pripisuje
jo  med drugim tudi njegovemu 
dobremu zdravju, k i ga kljub 
poznim letom, še vedno ni 
zapustilo. Tako je prvi zakonski [ 
akt podpisal že kmalu po atenta
tu kar v bolniški postelji. . 
Sreča v nesreči. . .

V E L IK  SKOK CEN
Glavni vzrok za skokovito višanje 

cene kvadratnega metra stanovanj
ske površine • je naraščanje cen 
gradbenemu materialu. Tako je bile 
v lanskem letu povprečna cena 
kvadratnega metra brez širše komu
nalne opreme v črnomaljski občini 
13 tosočakov, letos pa računajo, da 
se bo cena sukala med 18.000 in 
20.000 dinarji

Iz zadnjega Pavlihe

REZULTAT 
GLASOVANJA 
ZA PRISPEVKE 
ZA SIS
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SLOVENSKI POTROŠNIŠKI SVETI SO ZAZIVELI

7 * Pom ladanska setev gor a li dol. D okler ne poberemo regrata, ne bo tukaj 
n ih te  oral!
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PRVA DELOVNA SREČANJA — Aktiv osnovne organizacije ZSMS Center iz Novega mesta živi šele 
dobrih štirinajst dni, pa se že lahko pohvali z akcijami. V  nedeljo so se že drugič spravili na temeljito 
čiščenje levega brega Krke, začenši pri stavbi sodišča. V  obeh akcijah so nabrali za dobro naložen 
kamion razn i odpadkov. Lastniki le-teh so akcijo opazovali iz svojih stanovanj blokov v Jerebovi Če 
že v akciji niso sodelovali, naj bi jih vsaj delo mladih opozonlo, da v bodoče ne bi vec tako 
neodgovorno do okolja odlagali stvari, k ijih  ne potrebujejo vec. (Foto: Janez Pavlm)

POZORNI ŠOLARJI -  V  soboto, 4. aprila, jc 
imela brežiška teritorialna enota vaje v Artičah. 
Tamkajšnji šolarji sojo obiskali, da bi se seznanili 
z vojaškimi veščinami. Teritorialci so jim  
prikazali ravnanje s pešadijskim orožjem. (Foto: 
Tonica Kocjan, foto krožek Artiče)

POMNIK KURIRJEM -  Borčevska organizacija 
iz Sromelj bo 25. aprila odkrila spominsko 
obeležje kuriijem TV postaje 28 S, preko katere 
so vzdrževali zveze s sosednjo Hrvatsko. Spome
nik bo naredil Rudi Stopar iz Sevnice, pripravljal
nih del pa so se lotili domačini. (Foto: V. P.)

O Ž IG  
IZ  CELULOZE

Kmetijska inšpekcija opaža 
skupaj s še bolj zaskrbljenimi 
kmeti na rastlinah vse bolj 
škodljive v plive izpušnih plinov. 
V minulem letu je opravila svoje 
velike koncentracije strupenih 
snovi, k i jih  izpušča v ozračje 
krška Tovarna papirja in celulo
ze. Septembra lani je prišlo do 
ožigov trte. Najbolj očitna škoda 
je bila na desnem bregu Save, od 
Trške gore vse do Osredka.

Poškodbe so bile vidne. brez 
posebnih analiz. V Kmetijskem 
inštitutu Slovenije opravljena 
analiza je potrdila sum. V 
vzorcih poškodovanih rastlin so 
odkrili nenormalno velike količi
ne žvepla, ker tovarna izpušča 
pač mnogo žveplovega dvokisa.

Sejmišča
NOVO MESTO: Kupčija v pone

deljek ni ravno cvetela, saj je bilo 
naprodaj le 191 pujskov in 8 nad tri 
mesece starih prašičev, razen njih pa 
se 26 glav goveje živine. Prašičev je 
bilo prodanih 147 (pujski po 2.000 
do 2.600 din, starejši prašiči pa po 
2.700 do 3.700 din), goveje živine 
pa 16 glav. Voli so stali 49 do 56, 
mlada živina pa od 46 do 52 din 
kilogram žive teže.

BREŽICE: Mnogo večja ponudba 
l e bila na sobotnem sejmu v 
Brežicah, kjer so rejci ponujali 543 
pujskov in 12 nad tri mesece starih 
prašičev. Skupno sojih prodali 468. 
Cena pujskom se je vrtela okoli 120 
din, starejših prašičev pa okoli 60 
din za kilogram žive teže.

Samo pločevina jih lahko reši
Trebanjski Trimo se otepa z velikimi težavami pri nabavi pločevine — Dobavitelji terjajo 

velika sovlaganja, ki jih ta delovna organizacija ne zmore

Če delovni organizaciji, ki je 
še lani zelo uspešno poslovala, 
začne nenadoma zmanjkovati 
tal pod nogami, potem je prav, 
da se vprašamo, kje so vzroki za 
tako slabšanje. Vprašanje je tem 
bolj upravičeno, če vemo, da 
gre tudi za velike izvozne 
obveznosti, da gre za resnost 
izpolnjevanja pogodb do tujih 
partneijev. Žal se je v takšnem 
položaju znašel trebanjski Tri
mo, ki je bil doslej primer 
hitrega in uspešnega prodiranja 
na tuje trge, skratka, ena izmed 
najbolj uspešnih delovnih orga
nizacij- v trebanjski občini.

Že lani so v Trimu podpisali 
pogodbe o dobavi svojih izdelkov 
tujim partnerjem v višini 44 milijo
nov dolarjev, letos pa bi morali 
podpisati še za 35 milijonov dolar
jev. Veliko vprašanje pa je, če bo 
trebanjskim' kovinarjem uspel ta 
podvig, saj jih  pri tem ovirajo za 100 
odstotkov višje cene, kot veljajo v 
tujini (za to so krivi tudi domači 
dobavitelji surovin), poleg tega pa 
izjemno pomanjkanje materialov. 
Da bi zadostili obveznostim, bi 
morali dobiti od svojih dobaviteljev 
9.600 ton čme pločevine, 1.400 ton 
HOP profilov, 8.000 ton pocinkane 
plastificirane pločevine, 2.000 ton 
pocinkane pločevine, 3.000 ton 
aluminijeve pločevine, 2.500 ton 
komponent za poliuretansko peno 
in še nekaj drugih materialov. Toda 
domači dobavitelji lahko dobavijo 
samo po 2.000 ton čme pločevine, 
kot je to primer z Železarno 
Jesenice, drugi spet pa terjajo

precejšnja vlaganja, na primer Sme
derevo, k i terja za tono pločevine 
3.300 dinarjev sovlaganj. Mnogi 
dobavitelji zahtevajo še devizno 
sovlaganje, ker mnogim ravno tako 
primanjkuje surovin, kot tudi deviz. 
Poleg tega se Trimo ubada še s 
težavami pri uvozu komponent za 
poliuretanska polnila, kjer jih  ovira
jo  togi predpisi in časovne zamude.

Najhujši udarec za delovno orga
nizacijo je izguba 369 delovnih ur 
na proizvodnih linijah, kar znese 
skoraj 46.000 kvadratnih metrov 
plošč in za 52 milijonov manjši 
prihodek v lanskem letu ter še 233 
izgubljenih ur v letošnjem letu v 
vrednosti skoraj 36 milijonov dinar
jev. K tem izgubam so svoje 
prispevala tudi premeščanja delav
cev, slabša kakovost materialov in 
neustrezne dimenzije, kar znese 
dodatnih 30 milijonov dinaijev.

Tako, vzroki za stanje, v 
kakršnem se je znašel Trimo, so več 
kot očitni, posledice pa so lahko 
katastrofalne za to delovno organi
zacijo.

J. SIMČIČ

RECEPT ZA SPOMLADANSKO GNOJENJE

Kmetijski
Jonatan kot - svarilo

Usoda nekdaj tako priljubljene jablanove sorte jonatan je 
pokazala, kako nevarna in trdovratna bolezen je /jablanova 
Plesen. Zaradi nje jonatana drevesnice skorajda več ne vzgajajo, 
Plantažni nasadi pa se ne izplačajo, ker je treba tolikokrat 
škropiti. Plesen pa ni nevarna le jonatanu, temveč tudi mnogim 
drugim sortam: cox oranžni reneti. Ontariu, grafenštanjcu, 
idaredu idr., zato ne bo odveč zdaj, ob začetku rasti, opozoriti, 
kako se je treba z njo boriti.

Ali je drevo napadeno, ni težko ugotoviti, saj so že prav 
majhni lističi, ki spomladi odženejo, prekriti, z belo moknato 
oblogo. Značilno je tudi. da stojijo bolj pokonci, se zvijajo in 
sušijo od roba. Napadeni cveti ne rodijo, lahko pa se posušijo 
h*di celi poganjki. Prizadeto je vse drevo, ki zato slabše rodi.

Nekaj resda lahko naredi ostra zima, ki pozebe povzročitelji- 
<f°> glivico jablanove plesni, daleč bolj učinkovito pa je vendarle 
Pravočasno in pogosto škropljenje. Že pred cvetenjem 
Priporočajo poškropiti dvakrat, potem pa v maju vsak teden, 
Poleti pa redkeje. Najboljša pripravka, ki zanesljivo uženeta 
Plesen, sta rubigan in bayleton, poznamo pa še nekatere druge, 
tealo manj učinkovite, kgt so žveplo, cosan, karatan, afugan, 
Bjmrod, benlate, enovit metil. Večletno redno škropljenje z 
"J ** tudi povsem zavre razvoj plesni.

Hkrati s škropljenjem proti plesni zatiramo tudi najnevamej- 
.^jablanovo in hruškovo bolezen — škriup, in sicer tako, da 
°dajamo bakrene pripravke ali pa sintetične fungicide 

l°rtocid, delan, faltan, dithan M 45 idr.). Z dodatkom 
®sfornega insekticida se sadjar ubrani še gosenic in pršic, listnih 

1 ter drugih škodljivcev. V  času cvetenja insekticidov škropivu 
® s*ne dodajati, saj bi pomorili tudi čebele, ki z opraševanjem 

'-vetov opravljajo dragoceno, nepogrešljivo delo.
Inž. M. L.
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Zajec tiči 
v varovalki

Kako lahko prihranimo pri 
elektriki

Hkrati z večanjem življenjskih 
stroškov so začeli mnogi občani 
razmišljati tudi o varčevanju z 
električno energijo. Seveda so na 
varčevanje najprej pomislili tisti 
občani, k i so morda plačevali 
prispevke za elektriko tudi če, 
recimo, niso bili ves mesec v svoji 
počitniški hišici: In tako so raz
mišljali v tej smeri, so ugotovili, da z 
varčevanjem pravzaprav ne morejo 
nič doseči.

Toda takšen sklep je slej ko prej 
napačen. Če razmišljajo takp, po
tem ne vedo, da je cena za 
električno energijo sestavljena iz 
dveh delov. V enem se obračunava 
dejansko porabljena električna ener

gija, v drugem pa se zaračunava 
obračunska moč. In prav v obračun
ski moči tiči zajec, k i bi lahko 
pokazal pot do manjših računov. V 
mnogih objektih imajo posamezni 
občani take glavne varovalke, da bi 
lahko nanje priključili hkrati termo
akumulacijske peči, velike bojlerje 
in štedilnike hkrati. V vsakdanjem 
življenju pa je že tako, da ponavadi 
ne priključimo vseh aparatov hkrati, 
pogosto pa se dogaja, da jih  v 
počitniških hišicah niti ni. In ker je 
tako, bi lahko zmanjšali moč glavne 
varovalke, s tem pa tudi prispevek 
za obračunsko moč. Računi bi bili 
tako veliko manjši,kot so zdaj.

Denar pa bi prihranilo tudi 
elektrogospodarstvo, saj morajo biti 
njegove naprave take/da prenesejo 
največje hkratne obremenitve.

Molk vedno zlato?
Krško: napak razumljena 
ali podcenjevana sekcijska 

razprava?_________

Za sekcij sko razpravo o papirni, 
kovinsko-predelovalni, tekstilni in 
živilski industriji, o rudarstvu, ener
getiki in elektroniki ter gradbeniš
tvu, so v Krškem na pobudo OK 
SZDL in ObSS poslali čez 100 vabil, 
direktorjem tozd, predsednikom de
lavskih svetov in osnovnih organiza
cij sindikata ter planerjem. Pravilo, 
češ- da naj tisti, ki poklicno dela na 
določenem področju v podjetju, 
svoje delo tudi „zagovarja“ , je bilo 
očitno napačno razumljivo, ko gre 
za sekcijsko razpravo. Na dlani je, 
da sami planerji v tej fazi nimajo 
pravzaprav početi drugega, kakor 
beležiti pripombe. Toda vseeno so 
bili prav planerji med 40 udeleženci 
obravnave osnutka najštevilnejši. Po
dobna je bila slika naslednji dan 1. 
aprila, ko so bili v obravnavi drobno 
gospodarstvo, trgovina, gostinstvo in 
turizem. Če so že nekateri pogrešali 
več predstavnikov kovinskoprede
lovalne industrije, energetike. (Jedr
ska in DES Elektro Krško nista 
imela nobenega predstavnika), je 
marsikoga motilo, da ni niti pred
stavnika Gospodarske zbornice.

Slabo sodelovanje v Posavju so 
pripisali prav zbornici, ki je še za 
časa stare organiziranosti poskrbela 
za vsaj občasno dogovarjanje. Morda 
pa so pri zbornici menili, da ne 
sodijo na sekcijsko razpravo, podob
no kot vodja- projektivnega biroja 
IGM ..Sava", ki je prišel na sestanek 
očitno le zato, da je na poziv 
predsedujočega, izjavil, .,da na tem 
zboru ne more govoriti." Ali ne bi 
bilo bolje vsaj molčati, če že udele
žencem sekcijske razprave ni hotel 
povedati, kje tičijo vzroki za zadrža
nost? • P. P.

DOGOVARAHJE U KOSANOVIČ
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Ureja: Tit Doberšek

Novi pogledi na 
oskrbo vinograške 

zemlje
Namesto čisto mehaničnega 

obdelovanja vinograške zemlje v 
mnogih zahodnih vinorodnih de
želah pa tudi pri nas strokov
njaki z uspehom preizkušajo raz
ne metode. Med temi je zlasti 
ozelenitev vinograške zemlje.

Ozelenitev zemlje v vinogradu 
ni nobeno novo odkritje, saj se 
zatravljanje v različnih oblikah 
vleče kot rdeča nit skozi stolet
ja, vepdar je ozelenitev kot nov 
tehnološki ukrep v vinograd
ništvu dobila veljavo šele po 
drugi svetovni vojni. Ta ukrep 
omogoča naše humidno podneb
je z velikimi količinami padavin. 
Pri tem moramo vedeti, da oze
lenitev vinograške zemlje (o tem 
sem pisal v knjigi , Vinogradniš
tvo" Ljubljana 1968, ter v ,.Vi
nogradništvu", Ljubljana 1978) 
še ne pomeni 
nič delati
saj tudi ozelenitev zemlje v vino
gradu zahteva svoj tehnološki 
postopek, k i ga opisujem v po
sameznih primerih.

Pri ozelenitvi vinograške zem
lje ločimo:

— setev vmesnih sadežev ali 
pridelovanje podsadežev v vmes
nem prostoru med vrstami trt;

-  zastiranje ali mulčenje v 
vinogradu;

— začasno ■ (enoletno) 
ozelenitev vinograda s setvijo 
rastlin za podor, ki v glavnem 
vnaša v vinograško zemljo hu
mus namesto hlevskega gnoja;

-  zatravljanje vinograške zem
lje s trajno zeleno odejo, ki jo v 
tem primeru imenujemo negova
no ledino.

Vmesni sadeži 
v vinogradu

V zahodnem vinoradnem ob
močju Slovenije, zlasti na Kopr
skem, je gojenje vmesnih sadežev 
v vinogradu posebno pri zasebni
kih stalna praksa.

V severnovzhodnem in jugov
zhodnem vinorodnem območju 
Slovenije pa vmesni sadeži v 
vinogradih niso v navadi in dosti
krat napravijo več škode na trti, 
kot pa znaša vrednost pridelka 
vmesnega sadeža. Vendar ju lah
ko tudi na teh dveh območjih 
gojili vmesne sadeže na manjših 
parcelah, na širokih, dostikrat 
premalo izkoriščenih terasnih 
ploskvah vsaj prva leta po sajen
ju trt.

V prejšnji številki Dolenjskega 
lista sem napisal vmesne sadeže, 
ki so trtam koristni, oziroma 
trtam neškodljivi. Med temi bo
mo sadili, oziroma sejali zlasti 
nizko rastoče vrtnine, kot so

nizki grah, črni koren, čebula, 
česen, šalotka, vrtna redkev, rde
ča pesa, kumare, črna redkvica, 
rdeča redkvica, špinača, rdeči 
korenček, peteršilj, nizki fižol. 
Čeprav so-tudi zeljnice karfijola, 
rdeče zelje, navadno zelje, 
ohrovt) trtam koristne, oziroma 
neškodljive rastline, jih  kot vme
sni sadež ne priporočam, ker. so 
bujne rasti in močno izčrpavajo 
zemljo. Isto velja za krmno in 
sladkorno peso ter krmno koren
je. Paradižnik in visoki fižol nis
ta primerna kot vmesna sadeža v 
vinogradu.

Pri gojenju vmesnih sadežev v 
vinogradu moramo setev, oziro
ma saditev teh sadežev narediti 
tako, da vmesni sadeži ne bodo 
ovira pri oskrbi trte. Prav tako 
ne smejo biti konkurenti rasti 
trte (ne smemo jih  saditi ali 
sejati preblizu trt) in ne smejo
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jema ti trtam potrebne svetlobe S 
(zato sejemo ali sadimo le nizke 
vmesne sadeže) in trtam potreb
nih hranilnih snovi. Če v vinog
radu v medvrstnem pasu gojimo 
vmesne sadeže, je poleg normal
nega gnojenja trt treba na račun 
vmesnih sadežev še dodatno gno
jiti, da nam zaradi gnojil, k i jih  
porabijo vmesni sadeži, trte ne 
bi začele hirati.

Zastiranje ali 
mulčenje v 
vinogradu

Razen v sadovnjakih so začeli 
zastirati ali mulčiti zemljo v 
vinogradih najprej v Ameriki in 
ZR Nemčiji, od koder so ta 
agrotehnični ukrep prenesli tudi 
k nam.

Prekrivanje ali mulčenje zem
lje v vinogradih je koristno, ker

-  zadržuje v zemlji najugod
nejši vodni režim;
'  -  duši rast plevelov, zlasti 

tistih iz vrst trti škodljivih rast
lin;

-  preprečuje izpiranje zemlje 
in gnojil, skratka, preprečuje 
erozijo;

-  s trohnjenjem povečuje hu
mus v zemlji in s tem rodovit
nost vinograda.

Mulčenje opravimo najbolje 
spomladi, lahko pa tudi v kate
rem koli letnem času. Po vinog- 
raški. zemlji, pod in med trtami 
razprostremo do 20 cm na debe
lo zastirko, za katero lahko vza
memo slamo žitaric, gozdno lis
tje, pleve žitaric, napol suho 
travo, neuporabno, kislo, napol 
suho seno ali nedozorel, zlasti 
slamnat hlevski gnoj, šoto, mulj, 
nedozorel kompost, blato iz oči
ščenih jarkov. Delna zastirka 
pod trtami je tudi trava iz poko
šenih brežin teras in trava pri 
trajnem zatravljanju vmesnih pa
sov med vrstami trt.

(O podoru in trajnem zatiav- 
ljanju vinograda pa drugič).

1
%

*
ns
s

5
*

S

3DOLENJSKI LIST



Ni razloga... Niso »drugorazredni” državljani
(Nadaljevanje s 1. strani)
rialom itd. Žal se ponekod še zmeraj 
dogaja, da se delavci o delitvi čistega 
dohodka lahko odločajo le na 
osnovi vnaprej pripravljenih predlo
gov, z lastnimi pobudami težko 
prodrejo. Ob zaključnih Tačunih je 
bilo premalo ali sploh ni bilo nič 
povedanega o samoupravni organizi
ranosti, dohodkovnih odnosih, zdru
ževanju dela in sredstev, o investici
jah, izvozu in uvozu, delitvi po delu 
in rezultatih dela, o prevrednotenju 
del in nalog pa o pomoči socialno 
ogroženim delavcem.

V štirih dolenjskih občinah sta 
izgubo prikazala le IGK z Račjega 
sela in novomeški tozd DES, 
vprašljiv pa je zaključni račun IMV, 
ki je obstal na t. i. pozitivni ničli. 
Glede na število zgubarjev bi se torej 
lahko trkali po prstih, a ne gre, da bi 
se tako zlahka preslepili, saj se 
pogoji gospodarjenja še zaostrujejo, 
ugodni poslovni rezultati pa marsi
kje niso plod večje produktivnosti, 
boljše organizacije dela, umnega 
varčevanja itd. ampak le posledica 
velikega porasta cen.

Člani medobčinskega sveta so se 
seznanili tudi o tem, kako na 
Dolenjskem potekajo priprave na 3. 
kongres samoupravljavcev, sprejeli so 
finančni načrt medobčinskega sve
ta, odločili so se, da bo imelo to 
medobčinsko telo poslej tri komisije 
(za organiziranost in kadrovska 
vprašanja, SLO in DS ter mednarod
ne odnose), Staneta Zuniča pa so 
izvolili za podpredsednika med
občinskega sveta Zveze sindikatov 
za Dolenjsko. D. RUSTJA

Tudi kazni...
(Nadaljevanje s 1. strani)
križanju govedi. V vsem Posavju naj 
bi bilo namreč lani 1.176 križanj 
med sivo tjavo pasmo goved in 
svetlolisasto. Takšna „sila“  ne more 
prinašati genetskega napredka v teh 
pasmah. Tudi pri tem početju 
izstopa sevniška občina. Da stvari 
pri reprodukciji živine niso čiste, 
pove tudi to, daje republiški komite 
za kmetijstvo lani vsem štirim 
posavskim kmetijskim organizacijam 
za en mesec črtal premije za kravje 
mleko.

•  Skrb vzbuja še vedno 
obnašanje do plodne zemlje. Če 
pozidavanje ne bo drugače 
usmerjeno, bo Posavje čez sto 
let brez njiv. Rok za izdelavo 
prostorskih načrtov je bil že 
dvakrat podaljšan, vendar ga 
nima še nobena posavska 
občina.

Požarni inšpektorje v dobovškem 
Dekorlesu lani ugotovil, da so bile 
predvidene poti umika založene ne 
le z odpadki in izdelki, temveč celo 
s transporterjem. Vnetljive tekočine 
so pretakali in mešali na neprimer
nih mestih, da ne govorimo o 
pomanjkljivo vzdrževani elektro- 
instalaciji. Porazno je bilo zatečeno 
stanje požara (ne)vamosti v krškem 
Novolesovem tozdu Bor. Celo 
novi del sevniške Lisce je požarno
varnostno oporečen. V odločbi je 
podjetju naložena zidava požarnega 
zidu med šivalnico in skladiščem v 
novem delu itd.

Znane so hude posledice nekate
rih zastrupitev s hrano lani v 
Sloveniji. Sanitarni inšpekciji je bilo 
zato naročeno, naj nadzor še po
ostri. Zaradi bojazni, da ne bi prišlo 
do okuženja shranjenih živil, je 
inšpekcija lani prepovedala Merca
torju, krški Preskrbi, rabo posloval
nice 6.Z odločbo so morali prepove
dati delo vsem zaposlenim, k i niso 
bili zdravstveno pregledani. Ovadbo 
so morali napisati proti čateškim 
Termam in krškemu Agrokombina
tu, ker so imeli živila s 'prekorače
nim rokom uporabe. Že leta 1979 
so čateškim Termam naložili z 
odločbo, naj ustrezno preuredijo 
kuhinjo v mokriškem gradu, a dela 
še niso končali.

Kaj jemo v objektih družbene 
prehrane? Inšpekcija se je lotila 
tudi preventive. Posvetovanja se je 
udeležilo 82 vodij teh obratov. Od 
skupno 375 vzetih brisov je bilo 
okrog 25 odstotkov neprimernih. 
Začuda je bil za nesnažnega ozna
čen obrat družbene prehrane v 
sevniški Lisci. Kaj naj si mislimo, če 
je od 9 kontrolnih pregledov bilo 
kar 5 bakterioloških izvidov vzorcev 
nesnažnih! Izolirali so nečedno 
zbirko bakterij: E. coli, plesni in Sc. 
feacalis iz rok delavcev in pribora, 
kar pomeni, da bi pomagala že voda 
in milo, če obrat že ustreza 
predpisanim tehničnim normati
vom.

To je le nekaj kršiteljev, za katere 
je inšpekcija tudi v poročilu navedla 
imena. Namen delegatske razprave 
ima tudi samozaščitno vlogo, da bi 
pomanjkljivosti že v kali preprečeva-

a l i  r e d  Že l e z n ik

Kljub nekaterim negativnim pojavom so bili odnosi med našo družbo in verskimi 
skupnostmi dobri, kar velja tudi za rimskokatoliško cerkev na Slovenskem

Ko je na - nedavni seji koordinacijskega odbora za urejanje 
odnosov med samoupravno družbo in verskimi skupnostmi v 
Ljubljani predsednik odbora Mitja Ribičič govoril o mednarodnem 
položaju, za katerega so značilne hude napetosti in krize, se je 
dotaknil tudi notranjepolitičnih razmer, ki so jim dali ton dogodki 
na Kosovu. Pregled je zaključil z mislijo, da je v takšnih razmerah 
boj za mir univerzalna odgovornost vsakega posameznika, pri tem 
pa ne bi smeli pozabiti na odnose med verskimi skupnostmi in našo 
družbo. Slabšanje teh odnosov in nestrpnost pri reševanju še 
nerešenih zadev bi pomenilo le prilivanje olja na ogenj sovražnika, 
ki želi slabiti Jugoslavijo z nacionalizmi, šovinizmi in tudi z versko 
nestrpnostjo.

Predsednik republiške komisije za 
verska vprašanja Dušan Šinigoj je 
sicer odnose med samoupravno soci
alistično družbo in verskimi skup
nostmi v zadnjem obdobju označil 
kot dobre, ni pa mogel mimo ugoto
vitve, da so bili v teh odnosih pri 
najbolj razširjeni verski skupnosti, 
rimskokatoliški cerkvi, tudi moteči 
in negativni pojavi, ki so nosili v sebi 
ostanke klerikalizma, tendenčno 
zgodovinsko nekritičnost in neupoš
tevanje ustavnega položaja človeka v 
našem sistemu.

Med drugim je omenil zahtevo po 
vključitvi oddaj z versko vsebino v 
radijski in televizijski program, kar 
je skupščina RTV Ljubljana označi
la za nasprotno ustavnem načelu o 
ločitvi cerkve in države, poleg tega 
pa bi razdvajanje programa RTV na 
teističen in ateističen del lahko pov
zročilo polarizacije, ki so v polpre
tekli zgodovini predstavljale temelj 
hudih družbenih konfliktov. Poseb

ne oddaje za verske skupnosti bi bile 
v nasprotju z vlogo RTV, ki naj 
poroča o celotnem družbenem do
gajanju. Seveda pa to ne pomeni, da 
radio in televizija ne bosta poročala 
o tistih dogodkih iz življenja in dela 
verskih skupnosti, ki zanimajo širši 
krog naše družbe. '

Od splošne pozitivne smeri raz
voja odnosov so odstopali tudi poja
vi pavšalnih ocen o neenakopravnem 
položaju vernikov v naši družbi, ki 
so prišle do izraza v delu verskega 
tiska, pomenijo pa v bistvu zavajanje 
javnega mnenja. Res je prišlo do 
posameznih primerov nedoslednosti 
in diskriminacij, ki so bili pogojeni z 
neupoštevanjem zakonov, pa tudi s 
sektaštvom, vendar na osnovi posa
mičnih slabosti ne bi smeli govoriti 
o „drugorazrednosti ali di
skriminaciji”  vernikov kot o značil
nosti naše družbe.

Čeprav del emigrantske duhovšči
ne med izseljenci in zdomci še ved
no deluje odkrito protijugoslovan-

Skladno o zadevah regije
Novi predsednik MS SZDL ljubljanske regije je Emil 

Tomc — Sprejete programske usmeritve za letos

Novi predsednik Medobčin
skega sveta SZDL ljubljanske 
regije je Emil Tomc iz Domžal.
Izvoljen je bil na zadnji seji tega 
sveta, ki je bila minuli petek.
Na njej so še prej razrešili dose
danjega predsednika Jožeta No
vaka, ki je bil decembra lani 
izvoljen za predsednika občin

ske skupščine Kočevje.

Na seji so poslušali še informacijo 
o dogodkih na Kosovu, sprejeli pro
gramske usmeritve sveta za letos, 
sprejeli finančni načrt sveta za letos 
in poslušali informacijo o organizira
nosti in delovanju občinskih sku
pnosti za cene.

Ko so razpravljali o delu sveta 
lani in programskih usmeritvah za 
letos, so delo v minulem letu ocenili 
kot uspešno. Programska izhodišča 
zajemajo vsa aktualna družbena 
vprašanja.

V razpravi je bilo predlagano, naj 
bi predlog programske usmeritve do
polnili. Tako naj bi vanj vnesli, da je 
treba izdelati tudi dolgoročni (pros
torski) plan, ki bo omogočal lažje 
sodelovanje mesta Ljubljane in iz- 
venljubljanskih občin. K izvajanju 
usmeritev pa je treba pritegniti tudi 
mladino, ki lahko najde v vsaki

točki programa svoj interes in ga 
uveljavlja.

Predstavnik Vrhnike je predlagal 
(podobno kot že na več sejah prej), 
da je treba dati poudarek tudi na 
razreševanje nekaterih povsem dolo
čenih regijskih zadev, kot je stano
vanjsko področje in pospeševanje 
kmetijstva, saj je treba zagotoviti 
preskrbo prebivalstva v miru in tudi 
v morebitni vojni.

Iz informacije o ustanavljan
ju skupnosti za cene v izven- 
ljubljanskih občinah smo lahko 
povzeli, da so skupnosti ustano
vljene v vseh občinah, delati pa 
še niso začele. Vseh pet občin 
mesta Ljubljane ima eno skup
nost.

Iz razprave je bilo čutiti, da je 
treba težiti k umirjanju cen, se 
nravi, da se naj ne bi cene letos še 
kaj bistveno povečale, razen morda 
zaradi višjih cen energije in še v 
nekaterih upravičenih primerih. Cen 
pa naj ne bi določala vsaka občina 
neodvisno od sosednje, ampak bi se 
na območju regije morali dogovoriti 
za skupna izhodišča. Veliko zadev 
bo treba uskladiti, kar pa je med 
drugim tudi naloga SZDL.

JOŽE PRIMC

sko, se slovenska cerkev ni jasneje 
distancirala od njihovega delovanja, 
še posebno pa od pisanja sovražno 
usmerjenih časopisov, kot je ,,Naša 
luč” . K dobrim odnosom prav nič 
ne prispevajo poskusi opravičevanja 
narodnega izdajstva med zadnjo vo
jno, niti spodrsljali, kakršen je ušel 
uredništvu Družine, ko je na prvi 
strani tega tednika objavilo sliko 
človeka, ki je med vojno deloval kot 
policijski agent in je v emigraciji 
postal duhovnik.

Iz razprave se je izluščilo, da so 
sicer konkretne zadeve, ki jih  bo 
potrebno še reševati, da pa ob 
strpnosti verskim skupnostim ni tež
ko uresničevati svojih depolitizira
nih interesov, saj jim  jasno oprede
ljena načela dajejo dovolj prostora v 
naši družbi.

M. MARKELJ

Črno na belem 
ni obveljalo

Niso obvestili vseh, da je 
seja za postavitev spomeni
ka prestavljena v Črnomelj

Na vabilu, ki je v uredništvo 
Dolenjskega lista prispelo konec 
marca, je črno na belem pisalo, da 
bo na Gornjih Lazah 2. aprila ob 12. 
uri seja odbora za postavitev spome
nika padlim borcem Prve belokranj
ske čete.

Ob navedenem času so na Gor. 
Laze prišli (iz Ljubljane) predstavni
ka okrožnega odbora aktivistov OF 
Viktor Zupančič in Miloš Hočevar 
ter novinar Dolenjskega lista. Začet
ka seje niso dočakali, kajti nihče jih 
ni dodatno obvestil, da je bila seja 
prestavljena v Črnomelj.

Tako se lahko vprašamo, kdo je 
bil preobremenjen, da vsem vablje
nim ni mogel sporočiti spremembe, 
iz Dela pa povzemamo, da nemote
no potekajo priprave na osrednjo 
dolenjsko proslavo ob dnevu borca.
* 4. julija bodo na Gor. Lazah 

odkrili spomenik, ki ga bo izdelal 
akademski kipar Stojan Batič, kul
turni program bo pripravila mladina 
dolenjskih občin, ki bo tradicije 
NOB obudila tudi s pohodi do Gor. 
Laz. Denar za spomenik so zbrali 
belokranjski in drugi borci, dokajšen 
pa je tudi prispevek dolenjskega 
združenega dela.

D. R.

S EVN IC A  POGOVOR 
S ŠTIPENDISTI

V soboto, 4. aprila, je več kot 
200 štipendistov napolnilo sevniški 
gasilski dom. Neposredno s pred
stavniki vodstev družbenopolitičnih 
organizacij, občinske skupščine in 
številnimi direktorji delovnih organi
zacij so se lahko pogovarjali o načr
tih sevniške občine, aktualnih druž
benopolitičnih vprašanjih in seveda 
tudi štipendijah. Nekateri so štipen
dije po novih izračunih celo že 
prejeli. Se v tem mesecu naj bi 
prejeli tudi 18,6-odstotno povišan
je za kadrovske štipendije.

Presenetljivi podatki iz Inlesa
Triinpolkrat bolje izkoristiti les — Podvojen celotni dohodek — še prej dokončati 

objekte primarne predelave lesa -  Kaj pravita odgovorna gospodarstvenika

„Surovine so omejitveni fak
tor razvoja lesne industrije", je 
na nedavnem delovnem sreča
nju po otvoritvi Melesa, kotlar
ne in novih skladišč v Ribnici 
poudaril glavni direktor INLES 
Milko Anzeljc.

Inles zdaj uvaža les iz ZSSR, 
Avstrije in Bosne. Ne bi bilo prav, 
če bi načrtovali Inlesov razvoj na 
tujem lesu. Ker je surovin dovolj

USPEH 
KO LESAR JEV 
V  ZAG REBU

V ponedeljek so se novomeški 
kolesarji udeležili kriterija in dir
ke na izpadanje v Zagrebu. Na 
kolesarski pisti v Zagrebu so 
tekmovalci vozili 30 krogov. No- 
vomeščani so v vseh kategorijah 
vozili odlično. Pri članih je No
vak zasedel 2. mesto, Zrimšek pa 
je bil 4., in ni mogel pokazati 
vseh svojih sposobnosti, ker ni 
vozil na svojem kolesu. 17i sta
rejših mladincih je zmagal Ivan 
Zagorc, ki je V odlični formi in 
lahko od njega pričakujemo 
vrhunske rezultate. Velik uspeh 
je tudi 3. mesto Smoleta pri 
mlajših mladincih. Tudi med pi
onirji so slavili novomeški kole
sarji. Zmagal je Šliber, Majes pa 
je bil drugi. Novomcščani se 
bodo te dirke, ki je v Zagrebu 
vsak ponedeljek, redno udeleže
vali.

doma. Seveda pa je treba sedanje 
surovine bolje izkoristiti. Analize so 
pokazale, da je možno sedanji 
15-odstotni izkoristek lesa povečati 
celo na 52 odstotkov. Ob tem bi 
Inles povečal celotni prihodek od 
sedanjih 440 milijonov na 990 
milijonov dinarjev.

„Ce prodamo zdaj kubik hlodovi
ne iglavcev, dobimo za kubik 2.500 
din. Ce ta kubik le prežagamo, velja 
že 4.000 din. Ce ta kubik predela
mo po sedanjem načinu v okna in 
vrata, je vreden že 6.330 din; če pa 
ga predelamo v okna in vrata po 
novi metodi, pa celo 14.150 din. To 
pomeni, če bi celotno zmogljivost 
novega Melesa, k i znaša okoli 
70.000 kubikov iglavcev letno, pro
dali kot hlode, bi iztržili 175 
milijonov dinarjev, za prežagan les 
že 280 milijonov, za predelan v 
okna in vrata po sedanjem načinu 
440 milijonov, in če bi ga predelali 
po novem načinu (izkoristek na
mesto 15 kar 52 odstotkov) pa celo 
990 milijonov dinaijeV ali kar 550 
milijonov več,“  je povedal tovariš 
Anzeljc.

Pogoj za dosego teh rezultatov pa 
je dokončanje vseh objektov primar
ne predelave lesa. Zdaj, ob občin
skem prazniku, so odprli le mehani
zirano lupilno skladišče oblovinc 
iglavcev Meles in kotlovnico, potreb
no pa je šč dograditi žago, sušilnico 
in krojilnico. ,,Oba objekta, Meles in 
kotlovnica, ki smo ju odprli danes, 
ne prinašata še nič. Zelo verjetno bo

   v

»Nikdar več k zasebniku!”
Na cesto zaradi politične sindikalne dejavnosti?

V Sevnici se niso niti še uteg
nili pohvaliti, da je njihova sindi
kalna organizacija delavcev pri 
zasebnih obrtnikih zaživela, že 
se je njen predsednik Bojan Ker
šič dobesedno znašel na cesti.

Vroča beseda, tudi sem in tja 
kakšna zaušnica v ,,butigi”  mešt- 
ra iz Velega mista niso nič v 
primerjavi z bolj prefinjenim na-

Bojan Keršič
činom šikaniranja, ki se dogaja 
dandanes.

Bojan je postal, kot rečeno, 
predsednik sevniške sindikalne 
organizacije, za nameček pa še 
član istoimenega republiškega 
odbora. Na eni od zadnjih sej v 
Ljubljani je tudi razpravljal. Be
sedo je povzel, ko je bil, kot 
pravi, podobno kot vsi navzoči 
dobesedno izvan od predstavni
kov obrtnikov, češ naj vendarle 
spregovorijo o določenih kršit
vah mojstrov, ne le nekaj na

pamet, , j ih  bomo zatem ze pri
jeli,”  je zatrdil.

Sedaj Bojan ve, da so prijeli 
predvsem njega. Takoj naslednji 
dan, 26. februarja, je v Sevnici 
sklical sestanek osnovne organi
zacije sindikata, kjer sta bito 
prisotna tudi sinova obrtnice 
Rupretove, kjer je bil Bojan Za
poslen. Prišlo je do hudih besed, 
eden teh sinov je dobesedno 
vzrojil, češ kaj da mora storiti, 
da ne bo več član sindikata. Na 
istem sestanku je ta sin tudi 
izstopil iz sindikata.

Naslednji dan je bojda sledila 
odpoved delovnega razmerja, ker * 
je lastnica odpovedala obrt. Ves 
čas pa je moral poslušati očitke, 
koliko da imajo dela. Na seji 
predsedstva občinskega sindikal
nega sveta 3. gprila v Sevnici je 
bilo ugotovljeno, da je tudi to 
način, da se rešiš delavca. Na 
taisti seji so se na predsedstvu 
domenili, da Bojanu, (njegova 
mlada družina ima od nedavnega 
še malega sinčka), pomagajo z 
razliko med tistim, kar bo dobil 
pri skupnosti za zaposlovanje, in 
dosedanjo plačo. Pomagali mu 
bodo najti tudi službo. In vse to 
zaradi sestankovanja? Bojanove 
seje so bile v Sevnici brez izjeme 
popoldne. V dveh letih je bil 
kakšnih osemkrat ali devetkrat v 
Ljubljani. Za to so od tam vedno 
pošiljali nadomestila OD.

Kakorkoli že je sevniški pri
mer žalosten, je pomembno, da 
Bojana sindikat ni pustil na cedi-

A. ŽELEZNIK

r

OBVESTILO
C E N J E N E  K U P C E  
OBVEŠČAMO, DA BO
MO S 16. aprilom 1981 
OD 17. URE DALJE  
REDNO POSLOVALI V  
PRENO VLJENIH  PRO
D A JN IH  PROSTORIH  
MK KNJIGARNE IN  
PAPIRNICE, G LA V N I 
TRG 9, NOVO MESTO.

M LA D IN SK A  
KNJIGA  

NOVO MESTO

G IM N A Z IJ A
MESTO

NOVO

objavlja prosto delo in 
naloge

DVEH S N A Ž ILK

za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom in trimeseč
nim poskusnim delom.

Rok prijave traja 15 dni od 
dneva razpisa.

2 5 0 /1 5 -8 1

sedanje lupljenje še dražje, kot je 
bilo ročno. Končni učinek, o 
katerem sem govoril, bo mogoč šele, 
ko bodo dograjene še žaga, sušilnica 
in krojilnica,”  je poudaril Anzeljc.

Prvi se je v razpravi oglasil 
predsednik Gospodarske zbornice 
Slovenije Andrej Verbič in poudaril: 
„Če je le polovica vsega tega res, 
potem je ta program prednosten, pa 
čeprav ni vključen v novi srednje
ročni program." Tako moramo 
delati, pa bomo razbremenili uvoz, 
dosegali večje učinke in nam ne bo 
treba stiskati pri osebnih dohodkih. 
To so rezerve, k i jih  je treba poiskati 
in izkoristiti."

Ker je bil izzvan, se je v razpravo 
vključil še predsednik poslovodnega 
organa Gospodarske banke Ljublja
na Leopold Maček, k i je poudaril, 
da imajo pri banki okoli 800 
projektov, ki čakajo na odločitve, ni 
pa denarja, da bi vse sofinancirali 
Republika jc sprejela temelje plana 
iri v njem so zajete tudi investicije', 
prednost pa bodo imeli med drugim 
kmetijstvo oz. hrana in izvoz. Za 
take, kakovostne programe bo ban
ka dala podporo. Žal pa ni na 
razpolago denarja, k ije  za investicije 
že razdeljen. Ob zaključku je dejal: 
„Za letos denarja ne bo. Skušali pa 
bomo dobiti podporo za to investi
cijo že letos, da bo banka zagotovila 
denar lahko v prihodnjem letu, 
medtem ko lahko že letos začnete 
investicijo z lastnimi sredstvi.”

JOŽE PRIMC

m
I f n i f  A KRKA 
I v n  IV A  ZDRAVILIŠČA

ZDRAVILIŠČE
ŠMARJEŠKE
TOPLICE

V  obnovljenem hotelu Zdravilišča Šmarješke 
Toplice je spet pričela z ordinacijo

NEVROPSIHIATRIČNA AMBULANTA,
ki je odprta vsak torek in petek od 17. do 20. ure.

Istočasno z večjim številom nevroloških in 
psihiatričnih storitev opravlja specialist tudi

AKUPUNKTURO,
s katero zdravi naslednje bolezni:
— kronični glavoboli,
— migrene,
— kronične nevralgije,
— kronične bolečine v hrbtenici in sklepih zaradi 

reumatičnih ali degenerativnih znakov bolezni,
— kronične bolečine kot posledice poškodb ali 

operacij.
Pacientom, ki se želijo zdraviti z akupunkturo, 

priporočamo, da prinesejo- s seboj zdravstvene 
analize.

Priporočamo se tudi za obisk v

KOZMETIČNEM IN PEDIKERSKEM SALONU,
ki je odprt vsako sredo od 13. do 20. ure in ob 
sobotah od 12. do 19. ure. Priporočamo rezervacije 
v recepciji zdravilišča ali po telefonu (068) 84 -900, 
8 4 -9 0 1 .
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USPEŠNI V  
STRELJANJU

2. aprila je bilo občinsko prven
stvo za pionirje in pionirke v 
streljanju z zračno puško. Tekmova
le so ekipe osnovnih šol iz Črnom
lja, Semiča, Dragatuša in Starega 
trga. Ekipa pionirk iz Črnomlja je 
zasedla prvo mesto, medtem ko so 
bili črnomaljski pionirji drugi. Med 
pionirkami je bila najboljša Natalija 
rišec.

NATAŠA ŠPEHAR 
OŠ Črnomelj

SREČANJE ŠOL
Pionirji osnovnih šol, ki nosijo 

ime po komandantu Stanetu Roz
manu, so se 27. marca zbrali v 
Šmartnem pri L itiji in proslavili 
obletnico rojstnega dne slavnega 
komandanta. Dolenjsko je zastopala 
delegacija šole iz Dragatuša. Po 
kulturnem programu je govoril 
Anton Bric, k ije  bil Stanetov osebni 
spremljevalec v partizanih, nato pa 
so ■ se_ učenci odpeljali na grad 
Bogenšperk. Srečanje je bilo zanimi
vo, posebno prijazni pa so bili 
gostitelji, zato mi bo ostalo še dolgo 
v spominu.

DRAGICA LOPAREC 
OŠ Dragatuš

O BR AM BN I DAN
V soboto smo na naši šoli 

pripravili obrambni dan. Učenci 
višjih letnikov so tekmovali v prvi 
pomoči, streljanju, metanju bomb, 
poznavanju puške, učenci treh niž
jih  letnikov pa so odšli na pohod. 
Obrambni dan je bil zelo koristen, 
saj so se mladi naučili marsikaj 
novega.

MOJCA VOVK 
OŠ Mokronog

K V IZ  V  
N O VEM  MESTU

V sredo, 1. aprila, smo v kmetij
skem šolskem centru Grm organizi
rali kviz Tito -  revolucija -  mir, na 
katerem so sodelovali dijaki prvih in 
dveh drugih letnikov tehniške kme
tijske šole in dijaki prvega in druge
ga letnika poklicne kmetijske šole. 
Prvo mesto so osvojili dijaki l.a 
TKŠ, ki bodo srečo poskusili še na 
občinskem tekmovanju.

VIDA LEŠNJAK 
KŠC -  TK+Grm

OBLIKOVANJE MLADIH MOČI -  Konec prejšnjega tedna je 
center za obveščanje in propagando pri OK ZSMS Novo mesto 
pripravil dvodnevni seminar za člane novinarskih krožkov v domu 
JLA. Zbralo se je več kot 40 mladih dopisnikov iz osnovnih in 
srednjih šol novomeške občine. Na predavanjih so mladi slišali 
veliko zanimivega in praktičnega, še posebno pa jih je pritegnilo 
sobotno srečanje s poklicnimi novinaiji Dolenjskega lista, Dnevnika 
in RTV Ljubljana. (Foto: S. Pelko)

O BR AM BN I DAN
V soboto smo organizirali obram

bni dan. Učenci smo se umaknili iz 
šole v gozd, kjer smo si ogledali 
nudenje prve pomoči, nato smo se 
razdelili na skupine in opravljali 
različne naloge. Učenci nižjih razre
dov so šli najprej k spomeniku 
padlim v Hinjce, nato so tekmovali v 
znanju SLO, medtem ko so učenci 
višjih razredov, izvedli razredna tek
movanja iz znanja SLO in tekmovali 
v orientaciji. Učenci višje stopnje so 
tekmovali v streljanju, nato pa kre
nili na orientacijski pohod z delovni
mi nalogami. Obrambni dan smo 
zaključili z mitingom.

Člani lit. krož.
OŠ Krmelj

M L A D IN S K I B ILTE N
Mladinci na naši šoli smo s po

močjo mentoric izdali 2. številko 
biltena, v katerem seznanjamo mla
de z delovnim načrtom, z akcijami 
in učnimi uspehi. Čeprav ima le 
nekaj listov, smo ponosni nanj.

KATI NEMANIČ 
OŠ Črnomelj

V R A Č A M O  OBISK
20. marca smo na ples v Črnomelj 

povabili metliške mladince. Spoznali 
smo se, zabavali se in plesali. Pretek
li petek pa smo obisk vrnili.

KATI KRAMARIČ 
OŠ Črnomelj

A K A D E M S K I PLES 
N A  B LA N C I

Posavski študentje, ki se šolamo v 
Mariboru, smo tudi v letošnjem mar
cu pripravili akademski ples. Hoteli 
smo za nas že predragi, zato smo 
prireditev izvedli kar v prosvetnem 
domu na Blanci. Vseeno je bilo 
dovolj zabavno, obiskovalci so lahko 
poskusili srečo tudi s srečelovom, za 
katerega so dobitke prispevale de
lovne organizacije. Tem in vsem 
drugim, ki so kakorkoli sodelovali 
pri izvedbi plesa, se študentje zahva
ljujemo.

ANA ŽIBERT

V  DOM U TE K M O V A LO
D E V E T EKIP

V množično izobraževalno tek
movanje „T ito -  revolucija - mir" 
so se tudi letos vključili učenci 
novomeškega Doma Majde Šilc. Med 
seboj se je pomerilo devet tričlan
skih ekip, vse so dokazale, da veliko 
vedo o narodnoosvobodilnem boju. 
Tekmovanje sta popestrila učenca, 
ki sta igrala na harmoniko in klavir. 
Zmagovalna ekipa bo Dom zastopa
la na občinskem in meddomskem 
tekmovanju.

CVETO TROHA
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N O V O  M E S T O
SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE »PIO NIR* 
NOVO MESTO, TO ZD STROJNO PR O M ETN I 
OBRAT OBJAVLJA PROSTE DELOVNE NALO» 
GE IN O PRAVILA: 

1. 1 V K V  ZID ARJA
2. 2 K V  Z IDAR JA
3. 2 KV TESARJA
4. 1 KV M INERJA
5. 3 NK D ELA VC E

POGOJI za sprejem:
Pod tč. 1 — 4 končana poklicna‘šola ustrezne smeri
tč. 5 končana ali nedokončana osnovna šola in 6 mesecev
delovnih izkušenj
Kandidati bodo pridob ili lastnost delavca v združenem delu s 
polnim delovnim časom, za nedoločen čas in s pogojem tr i
mesečnega poizkusnega dela.
Ponudbe z opisom dosedanjega dela, življenjepisom in 
dokazili o izobrazbi sprejema 15 dni od objave SGP 
..P ionir", Kettejev drevored 37, TOZD Strojno prometni 
obrat, 68000 Novo mesto.
Kandidati bodo o rezultatih razpisa obveščeni v 30 dneh po 
zaključku oglasa.

DOLENJSKI LETALSKI CENTER  
NOVO MESTO

RAZPIS
VPISA V  TEČAJ ZA  JADRALNE IN MOTORNE  
PILOTE TER PADALCE
Pismene prijave sprejema do 15. aprila 1981 Dolenjski 
letalski center.
Prijavljenci bodo o pričetku tečaja,obveščeni pismeno.

DOLENJSKI LETALSKI CENTER 
NOVO MESTO 

2 6 0 /1 5 -8 1

Št 15 (165? ) 9  npriln 1981

Nad avto z jajci
Jajca mečejo na avtomo
bile — Kdo dela škodo?

„Čeprav redko zahajam v 
gostinske lokale, sva se zadnjič s 
prijateljem le zapeljala v Staro 
cerkev pri Kočevju in v lokalu 
malo poklepetala. Ko sva se 
vrnila k avtu, je prijatelj ugoto
vil, da mu je nekdo odiomil in 
odnesel vzvratno ogledalo; avto 
pa je bil ves sluzast, ker ga je 
nekdo obmetal z jajci. Seveda 
me je bilo pred prijateljem sram. 
To je spet razlog več, da bom še 
manj zahajal v gostišča, še 
posebno pa bo to vpijalo za 
Staro cerkev.”  To nam je napisal 
Ive Stanič iz Mozlja.

Žal pa to ni edini dogodek 
take vrste. V Kočevju so neko
mu skoraj vso zimo redno 
obmetavali z jajci njegovega 
fička, k i ga je imel parkiranega 
pod oknom svojega stanovanja. 
Kljub temu ni mogel ugotoviti, 
kdo to počenja. Slično so bili 
občasno obmetani tudi drugi 
avtomobili in celo nekatere 
zgradbe, na primer blok Trgo- 
prometa.

Še huje kot v Stari cerkvi jo  je 
skupil avto nekega občana pred 
gostilno Lovec v Kočevju. Odlo
mili so mu ogledalo, zlomili 
anteno, razbili smerni kazalec in 
zadnjo luč itd. Vse to je bilo 
..opravljeno”  v slabih desetih 
minutah, kolikor je bil občan v 
gostilni.

Poročali smo že o pogosti 
kraji vozil in bencina, zato tega 
ne bi ponavljali. Povemo lahko 
le še za eno navado ..neznanih 
storilcev” : z ostrim predmetom
-  morda žebljem, morda izvija
čem -  naredijo „črto”  po 
parkiranem avtomobilu, se pravi, 
da mu posnamejo lak ali pa 
poškodujejo še pločevino.

Vsekakor bo treba storiti več
-  tudi v obliki samozaščite 
občanov -  da bi storilce odkrili 
in jih  primemo kaznovali.

Kočevje

r
TRANSPORT NO GRADBENO PODJETJE 
„TGP" M E TLIK A

razpisne komisije razpisujejo po sklepih delavskega 
sveta Delovne organizacije „TGP" Metlika in 
temeljne organizacije Transport prosta dela oz. 
naloge:
D ELA VC EV S POSEBNIMI POOBLASTILI IN  
ODGOVORNOSTM I: 
1. IN D IV ID U A L N E G A  POSLOVODNEGA ORG A

NA -  D IR EKTO RJA DO
2. IN D IV ID U A L N E G A  POSLOVODNEGA ORGA

NA -  VODJO TO ZD TRANSPORT
3. VODJO KO M ERCIALNEG A SEKTORJA  

(REELEKCIJA)
4. VODJO F IN A N Č N O  RAČUNOVODSKEGA  

SEKTORJA
5. VODJO SPLOŠNEGA SEKTORJA

Kandidati za opravljanje zgoraj navedenih del morajo 
izpolnjevati naslednje pogoje:

pod 1:
— da ima višjo strokovno izobrazbo in 5 let delovnih 

izkušenj, od tega 3 leta na nalogah s posebnimi pooblastili 
in obveznostmi;

— da ima srednjo strokovno izobrazbo in 7 let delovnih 
izkušenj, od tega 5 let na nalogah s posebnimi pooblastili 
in obveznostmi;

— da je moralno politično neoporečen.

pod 2:
— da ima najmanj srednjo strokovno izobrazbo ustrezne 

smeri in najman 5 let delovnih izkušenj
— da je moralno politično neoporečen.

pod 3, 4 in 5:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo ustrezne smeri 

in 5 let delovnih izkušenj, od tega 3 leta na nalogah s 
posebnimi pooblastili in obveznostmi;

— da ima srednjo strokovno izobrazbo ustrezne smeri in 10 
let delovnih izkušenj, od tega 5 let na nalogah s posebnimi 
pooblastili in obveznostmi.

Izbrani delavec bo imenovan za dobo 4 let.
Poleg navedenih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še z 
zakonom in družbenim dogovorom o kadrovski p o lit ik i 
predvidene pogoje.
Kandidati naj svoje prijave opremljene z dokazili o 
izpolnjevanju razpisnih pogojev pošljejo priporočeno po 
pošti na naslov:
Transportno gradbeno podjetje ,,TGP Metlika, Metlika, 
Cesta XV. brigade št. 2, z oznako „Z A  RAZPISNO 
KOM ISIJO " v 15 dneh od dneva objave razpisa.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po končanem
zbiranju ponudb. 2 6 4 /1 5 -8 1

Nepozaben dan 
brestaniških 
starostnikov

Organizacija RK iz Brestanice je v 
nedeljo, 29. marca, v sindikalni 
dvorani še tretjič priredila srečanje 
starostnikov, k i so dopolnili 70_. leto 
življenja. Zbralo se jih  je 82. Že ob 
prihodu so bili nadvse prijetno 
presenečeni, ker so jim postregli s 
Šilcem žganega, pionirki pa sta jim  
zaigrali na citre.

Udeležencem je spregovorila 
predsednica RK Marija Kukovičič in 
povedala, da so sedanji starostniki 
veliko žrtvovali za obnovo porušene 
domovine in da se še danes na 
vsakem koraku srečujemo s sadovi 
njihovega dela. Zbrane starostnike 
sta pozdravila predstavnik SZDL 
Jože Javorič in Rafko Orožen v 
imenu kolektiva Elektrarne. V dvo
rano so nato prikorakali cicibani iz 
otroškega vrtca, za njihovim nasto
pom pa so udeležencem zapeli, 
zaigrali in zaplesali učenci OŠ Adam 
Bohorič. Najstarejšo udeleženko sre
čanja Ano Kos iz Armeškega so 
počastili s šopkom nageljnov.

Za bogato doživetje se je organi- 
zatoijem in nastopajočim zahvalil 
Franc Gabrič in med drugim dejal, 
da je vendarle lepo biti star, kadar 
lepota in sreča takole posijeta v 
njihove vrste. Srečanje je minilo v 
nadvse prijetnem razpoloženju.

MIŠKO ŽMAVC

O Č IŠ Č E V A LN A
A K C IJA

Krajani vseh vasi v krajevni 
skupnosti Mali Slatnik so se zbrali v 
nedeljo, 5. aprila, k očiščevalni 
akciji. V več skupinah so očistili 
strugo potoka Sajser, počistili 
gozdove, vrtove in travnike. V akciji 
so sodelovali odrasli in mladina.

Trdo so delali, da so očistili okolico 
nesnage, k i so jo odvrgli neodgovor
ni ljudje. Žal je treba zapisati, da so 
se nekateri posamezniki akciji 
odtegnili. Zdaj, ko je okolje v naši 
krajevni skupnosti čisto in urejeno, 
pozivamo vse tiste, k i odmetujejo 
smeti, da za to početje izberejo 
zakonita smetišča!

MARINKA BAJEC 
Smolenja vas

„PRES TA V LJE N “  MOST
Naša zvesta bralka Lojzka Hvasti 

iz Kranja nam je pred dnevi pisala in 
nas opozorila na napako, ki smo jo 
napravili v našem listu 19. marca, ko 
smo na prvi strani poročali o slabem 
stanju mostu v Družinski vasi. Na 
fotografiji ni bilo nič narobe, le 
most ne stoji v Družinski vasi, tem
več v sosednji vasi Dragi (Gomili). 
Za napako se opravičujemo.

UREDNIŠTVO

Besede niso že dejjanjia
Kateri govornik mi bo napihnil zračnico?

Pri nas se vse prevečkrat rado 
zatakne, ko je treba dobre in 
pametne stvari tudi izvesti. V 
razglabljanjih in nasvetih smo 
močni, domiselni, stopamo v 
koraku s sedanjimi potrebami, 
vsakdanjik pa se nam posmeje v 
brk in vsa prizadevanja prestavi 
na neškodljivo in nekoristno 
besedičenje. Kot primer bom 
navedel le neko drobnjarijo, ki 
pa morda kot značilnost našega 
obnašanja le ni tako nepomemb
na.

S 1. majem se bo začela 
jugoslovanska akcija „Varčujmo 
z gorivom za motorna vozila, 
vozimo varno, varujmo človeko
vo okolje!" Tako so sklenili na 
seji jugoslovanskega sveta za 
varnost v prometu pretekli me
sec. In ko so strokovnjaki

to varčevanje, varnost in čuvanje 
okolja, so omenjali tudi tehnič
no brezhibna vozila. Med drugim 
so za manjšo potrošnjo goriva 
priporočali pravilno napolnjene 
zračnice in pogosto merjenje 
pritiska v njih. Lepo in prav. 
Toda pritiska v zračnicah ni 
mogoče meriti na pamet, kar bi 
naši črpalkarji menda najraje 
videli, saj na večini črpalk 
naprava za merjenje pritiska in 
polnjenje ne dela ali pa te k nji 
ne pripustijo brez ,.strokovnega" 
nadzorstva. V Novem mestu 
pogosto ni mogoče nikjer napol
niti koles niti izmeriti pritiska.

In tako lepo naprej. Kaj bi se 
razburjali, saj gre le za malen
kost!

MILAN KLUN 
Novo mesto

n a o r s i i R

NOVO MESTO

SGP »PIO NIR"  
NOVO MESTO  
Delovna skupnost 
skupnih služb 
Kettejev drevored 37

Na podlagi sklepa st. 32. 6. redne seje DS DO z dne 
12. 3. 1981 objavljamo:

LICITACIJO OSNOVNEGA SREDSTVA:
VO ZILO  C ITRO EN CX, 2400 PALLAS, LETN IK  
1978

Izklicna cena: 210.000,00 
Datum licitacije: 13. 04. 1981
— družbeni sektor ob 9.00 uri
— privatni sektor ob 10.00 uri
Prednost ima družbeni sektor.
Prometni davek in vse ostale dajatve plača kupec.
Interesenti morajo po ložiti 10 % varščino pred licitacijo.

KOMISIJA
267/15-81

ZBOR DELEG ATO V ZA D R U 2N E  HRA N ILN O  
KREDITNE SLUŽBE NOVO MESTO

razpisuje
v skladu s 30. členom Samoupravnega sporazuma o 
ustanovitvi Zadružne hranilno kreditne službe dela 
in naloge

vodje zadružne hranilno kreditne službe
(ni reelekcija)
Pogoji:
-  da ima višjo šolo ekonomske, pravne ali agronomske smeri 

in 4 leta delovnih izkušenj pri opravljanju sorodnih del ali
-  da ima srednjo šolo istih smeri in 6 let delovnih izkušenj 

pri opravljanju sorodnih del
-  da ima strokovne ter ustrezne družbenopolitične in 

moralne lastnosti in organizacijske sposobnosti.
Izbrani kandidat bo imenovan za dobo štirih let. Kandidati 
naj svoje vloge s kra tk im  življenjepisom in dokazili o 
izpolnjevanju razpisnih pogojev pošljejo na naslov: K IT  
Kmetijska zadruga „K R K A "  Novo mesto. Cesta komandanta 
Staneta 10, 68000 Novo mesto -  splošni sektor, z oznako 
„za razpisno kom is ijo ". Rok za sprejem prijav preteče v 15 
dneh po objavi.
Kandidati bodo obveščeni v 15 dneh po sprejemu sklepa o 
imenovanju na zboru delegatov HKS. 261 /1 5 —81

DOLENJSKI UST



(TELEVIZIJSKI SPORED 15. IV .

18.45 PRIJATELJI GLASBE
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

21.35 MINIATURE: DUNAJSKI 
BIDERMAJER
22.00 V ZNEMENJU

10. IV .

8.45 TV V SOLI: Koledar. TV 
vrtec. Ruščina, Kako do vode
10.00 TV V SOLI: Angleščina, 
Risanka, Zgodovina, Zgodba, Risan
ka, Izobraževalna reportaža, Zadnje 
minute
14.55 TV V SOLI, ponovitev
17.20 POROČILA
17.25 DRUŽINA SMOLA
17.50 JUGO ROCK: NA LEPEM 
PRIJAZNI IN TRIO SARLO 
AKROBATA
18.20 OBZORNIK
18.30 VELIKE ŠAHOVSKE OSEB
NOSTI

Tudi zgodovina šaha premore 
velike osebnosti, k i so tej igri pustile 
pečat velike ustvarjalnosti človeške
ga duha. Današnja oddaja bo s sliko 
in besedo prikazala nekaj velikanov 
šaha.

18.50 VARČEVANJE Z ELEK
TRIČNO ENERGIJO: HLAJENJE 
IN ZAMRZOVANJE ŽIVIL
19.00 NE PREZRITE
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 USTVARJANJE TITOVE 
JUGOSLAVIJE
21.00 T. Mann: BUDDENBROO- 
KOVI

Drevi bo na sporedu prva od 
enajstih oddaj zahodnonemSce na
daljevanke, k i jo  je Franc, P. Wirth 
posnel po istonaslovnem romanu 
Thomasa Manna. Nadaljevanka v 
glavnem sledi literarni pripovedi o 
propadu stare meščanske družine iz 
Luebecka, glavne vloge pa igrajo 
Martin Benrath, Ruth Leuvverik, 
Volker Kraeft, Reinhild Solf, Gerd 
Boeckmann, Noelle Chatelet in 
drugi.
22.00 V ZNAMENJU
22.15 NOČNI KINO: ČLOVEK V 
STEKLENI CELICI

Bogat poslovnež je menda preži
vel strahote koncentracijskega tabo

rišča, zato ga kot strela z jasnegs 
zadene novica, da ga obtožujejo 
sodelovanja v nemški vojski, še več, 
bil naj bi celo polkovnik SS enot. 
Film o krivdi in odgovornosti se 
konča zelo nenavadno, pred tremi 
leti ga je posnel ameriški režiser 
Arthur Hiller, scenarij je spisal 
Edward Anhalt, v glavnih vlogah pa 
nastopajo Maximilian Schell, Lois 
Nottleton in Lawrence Pressman.

16.55 Test -  17.10 Dnevnik v 
madžarščini -  17.30 Dnevnik -
17.45 Iz našega zornega kota -
18.15 Mladinska oddaja -  18.45 
Glasbeni klub -  19.30 Dnevnik -
20.00 Narodna glasba -  20.45 
Zagrebška panorama -  21.10 Otro
ška oddaja -  22.05 Kultura srca

11. IV .

sobota

8.25 POROČILA
8.30 VRTEC NA OBISKU: CICI
BAN IZLETNIK
8.50 LOLEK IN BOLEK
9.00 F. Rudolf: 40 ZELENIH 
SLONOV
9.20 TEHTNICA ZA NATANČNO 
TEHTANJE
9.50 PISANI SVET: JAMA
10.20 PO SLEDEH NAPREDKA
10.50 DELO IN VARNOST V 
KMETIJSTVU

Posodabljanje kmetijstva je omo
gočilo dvig kmetijske proizvodnje, 
žal pa se je hkrati povečala tudi 
nevarnost oz. ogroženost delavcev v 
kmetijstvu. Najbolj koristen, a hkra
ti najbolj nevaren pripomoček je za 
kmeta traktor, nevarne pa so tudi 
druge, običajno dotrajane in slabo 
opremljene naprave in stroji. Zdrav
je in življenje kmetov ogrožajo še 
kemična sredstva, neprimerni pro
stori in še kaj, o čemer bo govorila 
oddaja.

11.05 POHORSKA GODBA, doku
mentarna reportaža
11.35 EMILE ZOLA
12.30 POROČILA
15.25 SLOBODA: RADNlCNIK, 
prenos nogometne tekme
17.20 POROČILA
17.25 TEREZE NE ZAMENJAM, 
češki mladinski film

Zdravnik s potovanja po tujini 
prinese Terezo, malega šimpanza. V 
živalskem vrtu Terezi ni všeč, zato 
jo  zdravnik odnese domov, kjer 
skrbita zanjo njegova otroka. Vsi so 
zadovoljni, otroka odneseta opico 
tudi v šolo, da bi bili njenih vragolij 
deležni tudi drugi otroci. A ne
voščljivi učenci Terezo ukradejo in 
skrijejo, dolgo jo  iščejo zaman, 
končno pa opica pobegne in se 
zateče tja, kjer seje znašla najprej -  
v živalski vrt. Delo je 1976 zrežiral 
Josef Pinhava, igrajo pa Norbert Jut, 
Ivan Polašek, Katka Zatoviščeva in 
drugi.
18.50 NAS KRAJ
19.05 J. Ribičič: MIŠKOLIN
19.10 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

20.00 SOBOTNA TELEVIZIJSKA 
KRIŽANKA
21.40 MODNE NOVOSTI
21.45 KO JO TRIJE POPIHAJO, 
francosko-angleški film

V libijski puščavi doživljajo do
mala neverjetne dogodivščine 
vrtnar, tihotapec in mlada oblikoval
ka. Gre za zgodbo o prijateljstvu in 
ljubezni, neki filmski kritik pa je o 
junakih tega filma, k i ga je posnel 
Philippe de Broca, zapisal: „Prav 
isto bi storili mi vsi, če bi imeli 
pogum, da se izognemo utečenemu 
kolesju sveta, k ije  tako neprebavljiv 
kot star smetanov kolač.”  Igrajo 
Marlene Jobert, Michel Piccoli in 
Michael York.
23.35 POROČILA
23.40 TV K A " POT

16.00 Narodna glasba -  16.30 Stara 
Moravica -  17.00 Crvena zvezda: 
Monting (prenos košarkarske tekme 
za ženske) -  18.35 Na vrat na nos -
19.30 Dnevnik -  20.00 Nasilje v 
družini — 21.20 Poročila — 21.25 
Feljton — 21.55 Športna sobota —
22.15 Hrvaška klavirska glasba

12. IV .

nedelja
1
9.20 POROČILA
9.25 ŽIVŽAV
10.15 NA VRAT NA NOS
11.10 TV KAŽIPOT
11.30 NARODNA GLASBA
12.00 LJUDJE IN ZEMLJA

Uvodni prispevek bo podrobneje 
prikazal organiziranost pospeševalne 
službe, ki naj bi ne bila le skrb 
kmetov. V večini slovenskih občin 
še ne premorejo skupnosti za 
pospeševanje kmetijstva, kjer pa jo 
imajo, še nima prave veljave. Druga
če pa je v treh»nkki občini in v

Šmarju pri Jelšah. Zatem bo govor o 
tem, kako v Brkinih odpravljajo 
posledice lanskega žleda. Rubrika 
Predstavljamo vam kmeta bo tokrat 
prikazala Boža Judeža iz Praproč pri 
Šentjerneju, mladega kmeta, k ije  že 
močno posodobil kmetijo, razmišlja 
pa» tudi o kmečkem turizmu. Stro
kovni nasvet bo namenjen pridelavi 
mrve, gost pa bo V. Šimek-J. 
Šraufciger.
13.00 POROČILA
14.20 NA POMOČ! angleški film
15.50 DOBER VEČER, zabavno
glasbena oddaja
16.45 POROČILA
16.50 DANES NAD MAKEDONIJO 
SONCE VZHAJA, dokumentarna 
oddaja
17.20 ŠPORTNA POROČILA

19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 M. Milankov: SVETOZAR 
MARKOVIČ
21.15 TRŽAŠKI MOZAIK, doku
mentarna oddaja
22.05 V ZNAMENJU
22.20 ŠPORTNI PREGLED

16.00 Nedeljsko popoldne — 19.00 
Risanke — 19.30 Dnevnik -  20.00 
Zakaj imam rad jazz -  21.00 
Včeraj, danes, ju tri -  21.25 Pest v 
žepu (italijanski film)
17.30 IGRE LJUBEZNI, francoski 
film
19.10 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA

13 . IV .

ponedeljek

8.45 TV V ŠOLI: Koledar, Basni, 
Šolski muzej, Slovenščina
10.00 TV V ŠOLI: Materinščina, 
Risanka, Zemljepis, Zgodba, Risan
ka, Iz arhiva šolske TV, Zadnje 
. minute
14.55 TV V ŠOLI, ponovitev
16.20 KMETIJSKA ODDAJA
17.20 POROČILA
17.25 MALI GODCI V GLASBENI 
DEŽELI
17.35 PRISELJENEC, burleska 
Charlieja Chaplina
18.00 PRED IZBIRO POKLICA: 
POKLICI V LADJEDELNIŠTVU

Ladjedelništvo pri nas ni gospo
darska panoga, ki bi jo po številu

zaposlenih lahko primeijali, denimo, 
s strojegradnjo ali gradbeništvom, pa 
bodo televizijci vseeno prikazali 
nekaj najbolj značilnih poklicev, ki 
so se izoblikovali pri gradnji ali 
popravilu ladij. V glavnem gre za 
ladijske monteije, varilce, cevarje in 
mehanike.
18.35 OBZORNIK
18.45 ZDRAVO, MLADI
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO'DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 L. Blair: ŽIVETI ZA STAVE 

Možak je bolestno nagnjen k 
hazarderskim igram, živi, dela in 
celo krade le za stave, zato ima z 
njim velike težave tako okolica kot 
njegova družina, k i mu je pripravlje
na pomagati. Junak se sicer skuša 
rešiti bolestne navade, poskuša z 
zdravljenjem, a pri tem nima poscb-

14. IV .

torek

9.00 TV V ŠOLI: Koledar, Kmetij
stvo, Slovnica, Dnevnik 10 
1000 TV V ŠOLI: Prirodopis,
Risanka. Književnost in jezik. Zgod
ba, Risanka, Glasbena vzgoja. 
Zadnje minute
16.30 ŠOLSKA TV: Generator, 
Naravna bogastva. Nova obzorja 

Prvi prispevek bo šolatje seznanil 
z osnovami delovanja generatorja,

naprave, k i proizvaja električni tok. 
Med pripovedovanjem o . naravnih 
bogastvih ne bo v ospredju le 
nepogrešljivost voda, rudnin itd. za 
človekov obstoj, ampak zlasti to, 
kako neodgovorno človek izkorišča 
naravna bogastva, docela ropa nara
vo. Prispevek o novih obzorjih pa bo 
nakazal tisto plat likovne umetnosti, 
po.katori se kaže nenavadno veliko 
zanimanje za usodo dandanašnjega 
človeka.
17.20 POROGI LA
17.25 KAPITAN KUK. slovaška
pravljica
17.35 FOLKLORA: ŠVEDSKA
18.05 PALČKI NIMAJO POJMA

9.20 TV V ŠOLI: Koledar, Zaščite
na narava
10.00 TV V ŠOLI: Biologija, 
Risanka, Predšolska vzgoja, Zgodba, 
Risanka, Telesna vzgoja, Žadnje 
minute
17.25 POROČILA
17.30 F. Rudolf: 40 ZELENIH 
SLONOV
17.50 VELIKE RAZSTAVE -
18.20 OKROGLI SVET
18.30 OBZORNIK

20.00 FILM TEDNA: VESELICA 
Aleš je med zadnjo vojno izgubil 

roko, po osvoboditvi ne more najti 
dekleta, je poln predsodkov, ne
nehno v sporu s sodelavci, čeprav 
mu ti skušajo pomagati. Šele po 
hudem sporu, k i ga sproži na 
veselici, spozna, da je zadnji čas za 
vključitev v družbo, le tako bo 
lahko našel smisel življenja. Taka je 
vsebina slovenskega filma, k i ga je 
zrežiral Jože Bobič, igrajo pa Miha 
Baloh, Mira Sardoč, Lojze Rozman, 
Janez Škof, Iva Zupančič, Andrej 
Kurent in drugi.

17.10 Dnevnik v madžarščini ~
17.30 Dnevnik -  17.45 Kaj J* 
novega pod streho -  18.15 Splošn* 
ljudska obramba -  18.45 Izobraže- 
valna oddaja -  19.15 Jugoslavija-
CSSR  (p renos namiznoteniškega
dvoboja moških s Spensa) -  211W 
Glasbena medigra -  21.05 Zagreb 
ška panorama -  21.25 Odrske lu® 
-  22.25 Pregled Spensa

16. IV .

četrtek
18.05 MOZAIK KRATKEGA FIL
MA
18.30 OBZORNIK
18.40 NA SEDMI STEZI
19.10 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA

9.00 TV V SOLI: Koledar, Poročila 
s polja in dvorišča, Življenje v 
vesolju, Elektronika
10.00 TV V ŠOLI: Umetnost, 
Risanka, OZN, Risanka, Predšolska 
vzgoja, Zadnje minute
13.25 NAPREDAK: BUDUCNOST,
prenos nogometne tekme
16.40 ŠOLSKA TV : Generator,
Naravna bogastva, Nova obzorja
17.30 POROČILA
17.35 TEHTNICA ZA NATANČNO
TEHTANJE

19.30 DNEVNIK
19,55 VREME
20.00 MEDNARODNA OBZORJA 

Osrednja tema današnje oddaje 
bo dogajanje v Salvadorju. Celovit 
prikaz političnih in vojaških stanj 
bodo kot rdeča nit povezovale 
pesmi salvadorskega umetnika Jose
ja Armiema. Prikazan bo šport v 
neuvrščenih državah, govor bo o 
slovenskem zavodu za mednarodno, 
znanstveno, tehnično in kulturno 
sodelovanje, ogledati si bo moč še 

_ več prispevkov, med njimi mesečni 
pregled mednarodnih dogajanj in

pogovor z indijskim vedeževalce® 
H ara Krišno.
21.35 G. Bizet: CARMEN

Po istonaslovni operi George* 
Bizeta so angleški televizijci p0**® 
baletno oddajo. Plesali bodo čla® 
španskega plesnega gledali*4®’ 
koreografija pa je delo M. Molina® 
E. Segovia.
22.10 V ZNAMENJU

15.00 Jugoslavija: Koreja (pren® 
dvoboja v namiznem tenisu s Spe® 
sa) -  17.15 Glasbena medigra
17.30 Dnevnik -  17.45 Družb* 
rdečelaske Zore -  18.15 Znanost '
18.45 Življenje na bulevarju
19.30 Dnevnik -  20.00 3 -2 -1  ••
gremo 22.25 Poročila -  22.3®
Pregled Spensa

D A L M A C IJA  
U B R A N IL A  N ASLO V
Z nastopi na novomeškem kegij'' 

šču Doma JLA se je konča«* 
posamično prvenstvo za ženske ’ 
kegljanju za naslov dolenjske prvaki' 
nje. Po pričakovanju je tudi le®* 
prvo mesto osvojila Angelca Dal®*' 

članica novomeške Iskre,;,®cija,
L180 podrtimi keglji. Sledi)0’ 
Šo3co 1.140, Poljak (obe IM»' 
1.124, Baškovič (Iskra) 1.108, i®’

N A  SOB TREBNJE 
N AJBO LJE  ŠAHIRAJO

PREDVIDNOST N I ODVEČ -  Toplo pomladansko vreme je 
zvabilo na dan številne mopediste, ki so povečali prometni vrvež. 
Mopedisti veljajo za posebno ogroženo skupino udeležencev v 
prometu, saj običajno potegnejo krajši konec. Trčenje na cesti 
proti Šmihelu v Novem mestu pretekli teden seje na srečokončalo 
brez večjih poškodb in škode, opozatja pa tako mopediste kot 
druge, da spomladi in poleti promet zahteva več pozornosti. (Foto:
MiM)

Na občinskem sindikalnem šah0*? 
skem prvenstvu je med šesti®1 
ekipami zmagala vrsta Sob Trebnje? 
17 točkami. Ostali so se zvrst® 
takole: KPD Dob 10,5, IGK RaČ)e 
selo 10, Dana z Mirne 8,5, Tri®0 
Trebnje 8, Iskra Mokronog 6. M®* 
ženskami so prav tako zmaga® 
dekleta Sob Trebnje, 2. je bil KP® 
Dob.

nih uspehov, saj mu manjka volje. 
To domala dokumentarno televizij
sko dramo je po lastnem scenariju 
posnel angleški Lesley Blair, igrajo 
pa Reginald Stewart, Richard Ire- 
son, Jean Leppard, Mary Sheen in 
drugi.
21.25 ALI SE MED SEBOJ 
DOVOLJ POZNAMO?
22.30 V ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v madžarščini -
17.30 Dnevnik -  17,45 Bajke 
daljnih ljudstev -  18.00 Enci menci 
-  18.15 Človek in les -  18.45 
Telešport -  19.30 Dnevnik -  20.00 
Znanost -  20.50 Zagrebška panora
ma -  21.15 Ameriške novele
(televizijska nanizanka)

18.35 OBZORNIK
18.45 MOSTOVI - HIDAK, oddaja
za madžarsko narodnostno skupnost
19.00 KNJIGA
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 SKUPNO

Kako se pripravili na turistično 
sezono in kako jo čim bolje 
izkoristiti? O tem bo govorila 
skupna oddaja vseh jugoslovanskih 
televizijskih hiš.
21.05 J. ABen: DNEVI UPANJA
22.05 V ZNAM! NJU

J

INDUSTRIJA GRADBENEGA 
MATERIALA

G R A D N JA  ž a le č

SCHIEDEL 
MONTAŽNI DIMNIK

TEHNIČNE PREDNOSTI 
T ro s lo in i m ontažn i d im n ik  po  s is tem u 
SCHIEDEL Je in d u s trijsko  izde lan  g radben i 
e lem ent, k i po svo ji ko n s tru kc iji in  kva lite ti 
upo rab ljen ih  m a te ria lov  zago tav lja  b re 
z h ib n o  de lovan je  in  iz redno  tra jnos t. 
O krog li p resek, no tran ja  Sam otna cev in 
večs lo jna  kons trukc ija  so te m e ljn e  zn a č il
nos ti s is tem a.
-  o k rog li p resek  zago tav lja : na jugodne jš i 

p re tok  d im n ih  p linov  p ri m in im a lnem  p re 
seku, te r na jn iž jih  uporih , om ogoča  na j
laž je  č iščen je

-  no tran ja  šam otna  cev  je : ogn jeobsto jna , 
k is linoodporna , p lino tesna , odpo rna  na 
sprem em be tem pera tu re  in  Im a zadostno  
trd n o s t tud i za v isoke  d im n ike

-  V ečp lastna  kons trukc ija  om ogoča : p ro 
sto  d ila tira n je  v vseh sm ereh, po ljubno  
izo lac ijo , v isoko  tra jnos t, enostavno  
montažo'.

d«»tsočne rozete

ŠIROKO PODROČJE UPORABE 
SCHIEDEL-YU-dimniki se uporabljajo za 
vse vrste goriv (trda, tekoča, plinasta), ka
kor tudi za razne moči kotlov od 5000 kcal/h 
pa do 8.000.000 kcal/h. Dimniki 0  13,5, 0 1 6  
in 0  20 se uporabljajo tudi kot zbirni dimniki 
z več priključki v raznih etažah, kar pred
stavlja velike ekonomske prednosti.

plot I.S mm

dilatet lu n

(po potreb«)

u  pnkl|wč
kotla (RA —I

D-TP-120
vrata l a t i i t . __

fazontki komad 
raca 

U  č.«ente IPA
pohMiiev 
M>|J. k 
preprečuj

popolnitev prvega 
plašča do 
polovite ( U  tm)

teme«i dimnika

Industrija gradbenega materiala GRADNJA ŽALEC 
UPRAVA ŽALEC
telefoni: (063) 710-740, 710-741, 710-719, 710-773 
telex: 33533 YU -  SIGRAD
PROIZVODNJA, PRODAJA IN TEHNIČNE INFORMACIJE 
Latkova vas pri Preboidu
telefoni: (063) 722-027, 722-078, 722-089, 722-151, 722-144

DOLENJSKI LIST Št. 15 (1652 ) 9. uprilf



kultura
in

izobra
ževanje

Salon odprt za mnoge pobude
V  Kočevju ne smejo razstavljati le akademski umetniki — Prav zdaj so na ogled slikarske 

stvaritve zdravnice dr. Danica Bern—Gala, članice jeseniškega Dolika

PAŠA ZA OČI V  GALERIJI — Trebanjska galerija likovnih 
samorastnikov, napolnjena z živopisnimi slikami ustvarjalcev iz vse 
Jugoslavije in tujine, je prava paša za oči. Seveda je zbirka zanimiva 
tudi z umetniškega in estetskega vidika, zato galerije ne obiskujejo 
le nezahtevni ljubitelji umetnosti. Knjiga obiskov in vtisov pove, da 
so si zbirke z zanimanjem ogledale tudi številne znane in ugledne 
osebnosti ter najrazličnejše delegacije. O velikem bogastvu 
trebanjskega hrama kulture so se minuli petek med tiskovno 
konferenco v Trebnjem lahko prepričali tudi slovenski novinarji. S 
tega obiska je tudi pričujoči posnetek. (Foto: I. Zoran)

Kočevski likovni salon ne 
odpita vrat zgolj akademskim in 
drugim uveljavljenim umetni
kom, marveč vsem ustvarjal
cem, katerih dela so dovolj 
tehtna in zrela za javno predsta
vitev. Seznam vseh dosedanjih 
razstav kaže, da so tako imeno
vani amaterji (nešolani ustvar
jalci) dobili prav v tem kraju 
neprimerno več možnosti, da 
stopijo pred občinstvo, kot 
marsikje.

Prav to, da v razstavnem progra
mu galerije lahko nastopajo vsi od 
vrhunskih likovnikov do začetnikov, 
daje kočevskemu likovnemu salonu 
svojevrstno mesto med slovenskimi 
razstavišči. Organizatorji so prepri-

Trebnje se ne odpoveduje strogosti
O pripravah na letošnji tabor in salon ter o merilih za sodelovanje je tekla beseda na 

novinarski konferenci prejšnji teden v Trebnjem — Salon bo še bolj izčistil našo naivo

Manj kot tri mesece je do 
štirinajstega tabora likovnih 
samorastnikov v Trebnjem. Kot 
je bilo že prej objavljeno, bo to 
največje ustvarjalno srečanje 
jugoslovanskih naivcev z med
narodno udeležbo od 25. junija 
do 4. julija. Na njem bo 
sodelovalo 28 slikarjev in kipar
jev. Dan pred iztekom tabora 
bodo v Trebnjem odprli tudi 
šesti salon jugoslovanskih samo
rastnikov. Na njem bodo raz
stavljena najboljša v zadnjih 
dveh letih ustvarjena dela, k ijih  
bo od poslanega izbrala umetni
ška žirija.

O obeh največjih samorastniških 
manifestacijah pri nas je tekla 
beseda tudi na novinarski konferen
ci, k i je bila 3. aprila v sejni sobi 
trebanjske občinske skupščine.. Na 

Ujej je predsednik skupščine tabora 
Janez Gartnar obrazložil napore 
organizatorjev in drugih sodelavcev, 
da bi bili prireditvi še boljši od 
dosedanjih. Ponovil je znano stali
šče, da tabor noče biti zgolj 
delavnica za nove stvaritve, marveč 
je tudi možnost za soočanje s 

[ problematiko, k i spremlja samorast
niško tvornost, kriteriji za sodelova
nje na taboru so neprimerno bolj 
zaostreni kot prejšnja leta, zato gre 
pravica, da se odzovejo na povabilo, 
v prvi vrsti tistim, k i imajo kaj 
povedati in so pri tem izvirni. Med 
takimi so še posebej zaželeni mladi 
talenti.

Se ostrejša merila za presojo 
likovnih stvaritev pa veljajo, ko gre 
za salon, šund, kič, ponaredki, 
manira, nerstvo in podobni negativ
ni pojavi, ki so na trgu hudo zbili 
pravo ceno jugoslovanske naive, so 
bili v Trebnjem iztrebljeni že prej.

Minuli, peti salon je bil tako že prvi 
praktični odgovor vsem, k i so bili 
prepričani, da se da na salon 
plasirati tudi umetniško brezvredno 
delo. Na šestem salonu, k i ga 
pripravljajo dve leti, bo kritiško sito 
še bolj zgoščeno. ..Predstavljeno bo 
samo to, kar pomeni resnično 
kvaliteto, in naj pokaže, koliko je 
jugoslovanska naiva v zadnjih dveh 
letih dejansko napredovala,”  je 
poudaril Gartnar. Pripomil je, da 
bodo pri izboru imela izključno 
prednost dela, ne pa njihovi avtoiji, 
četudi bi šlo za priznana imena.

Udeleženci novinarske konferen
ce so si v Trebnjem ogledali tudi 
Galerijo likovnih samorastnikov in v 
njg novo postavitev razstave iz 
stalnega fonda, k i šteje že okoli 460 
slik, kipov in reliefov jugoslovanskih 
in tujih ustvarjalcev. Razstava, k i so 
jo  pripravili že ob slovenskem 
kulturnem prazniku, obsega 195 
del. Novinarji so si lahko v beležke 
zapisali zanimivo dejstvo, da galerija 
do zdaj še ni odkupila enega samega 
dela, ampak je zbirka nastala tako, 
da so dali zanjo svoja dela udeležen
ci taborov, nekaj paje bilo daril. Na 
galerijski fond tudi ne lega prah, saj 
pripravljajo poleg stalnih razstav 
tudi reprezentančne izbore za pred
stavitev naive v domovini in tujini. 
Poleg tega je del galerijskega fonda 
razstavljen v nekaterih delovnih 
organizacijah.

Temu na rob naj zapišemo še eno 
ugotovitev, k i pa za trebanjska 
prizadevanja v okviru tabora ostaja 
še naprej nerazveseljiva in je po 
svoje zbodla tudi udeležence novi
narske konference. Gre namreč 
zato, da morata trebanjska kulturna 
skupnost in tamkajšnje združeno 
delo stroške za vso taborsko dejav
nost knjižiti na svoj račun. Pota, k i 
so jih  hodili z zahtevo, da bi to 
„početje”  postalo republiškega po

mena in bilo temu ustrezno financi
rano, so bila do zdaj v glavnem 
brezplodna. Tako pa ne bo moglo 
ostati za vselej, saj bo, denimo, 
samo galerija likovnih samorastni
kov slej ko prej potrebovala kustosa, 
ki bo tej hiši umetnosti stregel vse 
drugače, kot je to možno v 
amaterskih razmerah.

I. ZORAN

čani, da manj znano ali celo 
popolnoma neznano ime salonu ne 
jemlje ugleda, niti ga razstavna 
politika ne potiska med manj 
vredna, obrobna razstavišča. Prvo 
načelo tega salona je in bo najbrž 
tudi ostalo, da je odprt za najrazlič
nejše pobude, saj navsezadnje lahko 
le tako služi namenu: kulturnemu 
oplajanju in tudi sprotnemu likovne
mu izobraževanju obiskovalcev.

Zvesti taki razstavni politiki, so v 
Kočevju prejšnji teden odprli razsta
vo slikarskih del zdravnice dr. 
Danice Bem -  Gala, članice jeseni
škega likovnega društva Dolik in 
likovne sekcije KUD dr. Lojza 
Kraighetja pri ljubljanskem Klinič
nem centru. Čeprav je za Kočevje 
avtoričino ime novo, slikarka ni 
neznana drugod po Sloveniji. Do 
zdaj je sodelovala na kakih 130 
skupinskih razstavah Dolika, imela 7 
samostojnih razstav, k i sta jih  
priredila skupaj s pokojnim možem 
dr. Aleksandrom Galo, tudi slikar
jem, in še 8 samostojnih razstav v 
Sloveniji, Jugoslaviji, na Poljskem, v 
Italiji in na Korošcem. Razstavljala 
je tudi v sosednji ribniški občini. 
Vse to govori, da je dr. Danica Bem 
— Gala dokaj uveljavljena slikarka, 
in tako jo je v zloženki, izdani ob 
njeni razstavi v Kočevju, predstavil 
tudi umetnostni kritik Aleksander 
Bassin.

Slikarka upodablja sodobni utrip 
življenja v realističnih in delno 
abstraktnih kompozicijah. To so 
motivi iz narave, tudi portreti, k ijih

je avtorica naslikala na svojih 
slikarskih popotovanjih. Zapise po 
naravi šteje Bassin za nekakšen 
slikark in intimni dnevnik utrjenih 
hipnih misli, k i more kot tak postati 
naj dragocenejše sporočilo sočlove
ku. Sicer pa odseva z razstavljenih 
del (olj in akvarelov) prefinjena 
barvna izraznost, k i poudarja v 
nekem smislu zrelo slikarsko obdob
je avtorice.

Razstava, odprta pod pokro
viteljstvom občinskega odbora 
ZZB NOV Kočevje, bo na ogled 
do 20. aprila (vsak dan od 17. 
do 19. ure, ob nadeljah tudi od
10. do 12. ure).

JO ŽE  K O T A R  
R A Z S T A V LJA  V  

LJU B LJA N S K I „K R K I”
V likovnem razstavišču novo

meške tovarne zdravil Krke v 
Ljubljani razstavlja svoja slikarska 
dela Novomeščan Jože Kotar. To so 
olja in akvareli, iz katerih obiskova
lec prepozna slikarsko privlačno 
dolenjsko motiviko. Dr. Cene Avgu
štin, k i je minuli četrtek razstavo 
odprl, je označil pričujoči cikel kot 
sožitje realističnih in na odmev 
impresionizma oprtih slikarskih se
stavin, kot tak pa bi mogel biti 
napoved za nov dosežek Rotarjevega 
likovnega delovanja. Razstava je 
posvečena svetovnemu dnevu zdrav
ja in bo odprta do 23. aprila.

So mladi res odrinjeni od besede ?
Še o okrogli mizi mladih o kulturi, ki je bila prejšnji teden v okviru priprav na republiški 

mladinski plenum o kulturi v novomeškem Domu JLA

Kdor na Slovenskem še ni prenehal deliti kulturo in umetnost na 
profesionalno in amatersko, je ali v vedenju o teh dejavnostih 
popolnoma zakrnel ali pa se gre osamljenega in trmastega 
zastavonošo iz našega življenja in razmer izgnanega elitizma. Možne 
in nemalokrat tudi nujne so le tiste črte, k ijih  potegnemo zato, da 
bi vedeli, kje se konča dobra in kje se začne slaba kultura oziroma 
umetnost. Vsakršna drugačna delitev ni sprejemljiva, zato tudi ne 
moremo govoriti o nacionalni in občinski kulturi, saj je slednja, naj 
bo še tako zaplotniško stisnjena v občinske meje, le del prve^

Prav tako ni mladinske in prejšnji teden v novomeškem
„odrasliške“ kulture in umetno- Domu JLA kotprispevek mla-
sti, so le različni načini obrav- dine novomeške občine v javni
navanja in različni interesi. Prav
kar povedano bi radi še posebej 
podčrtali, ker se zdi, da mladi 
dostikrat in bržkone iz ne
poučenosti radi govorijo, kako 
da le njihova kultura kaj velja.
Ne upoštevaje ta „spodrsljaj“ , 
jim je treba mirne vesti priznati, 
da so njihova prizadevanja na
ravnana v skladu z vsemi 
veljavnimi načeli za položaj in 
pomen kulture v naši - samo
upravni družbi.

Tako potrditev je dala tudi 
okrogla miza o kulturnem 
ustvari anju mladih, prirejena

»Spoznajmo se” kar v treh občinah
Slabši obisk so imeli v vseh krajih, v Straži pa so skupine iz črnomaljske občine nastopile 

pred skoraj prazno dvorano — Medobčinska kulturna akcija se bo ta mesec končala

Ob koncu minulega tedna so se v treh občinah zvrstile prireditev 
v okviru medobčinske kulturne akcije ,.Spoznajmo se” , katere 
pokrovitelj je Medobočinski svet SZDL za Dolenjsko. V  
črnomaljski občini so gostovale skupine iz Metlike, v novomeški 
občini so se predstavile skupine iz črnomaljske občine, v trebanjski 
občini pa so nastopili Novomeščani.

Novomeščani so v trebanjski 
občini gostovali že v petek, in sicer 
h krajih. Dolenjski oktet,
oekliški pevski zbor novomeške 

ravstvene šole in harfistka Irena 
V , Sl̂ ,.S0 *zve<ili program na Mirni, 
hirf- ^i osn°vni šoli so odprli 

1 razstavo slikarskih del likovne 
u?ine Vladimira Lamuta. Razsta- 

yK ” a ogled štirinajst dni. Pevski 
1 ‘ MV, folklorna skupina Kres in 

Da J*0* Blas*3ene šole Marjana Kozine 
o isti večer nastopili v Mokrono-

nekaj tenov prej. Najslabši obisk so 
nedvomno zabeležili v Straži, kjer so 
morale čast dvorane reševati nasto
pajoče skupine.

I. Z.

razpravi o gradivu, ki bo maja 
obravnavano na kulturnem ple
numu slovenske mladine v 
Ljubljani.

Razčiščevanja problematike 
so se lotili na pravem koncu, le 
da je bila delovna tema nekoli
ko preobširna, tako da so mogli 
v razpoložljivem času v glavnem 
samo opozoriti na to, kaj bi 
radi, ne pa tudi domisliti pot in 
način, kako bi to dosegli. Slišati 
je bilo, da jim gre za to, da bi 
tvorneje sodelovali v dogajanjih, 
ne le v dogodkih. Z drugimi 
besedami povedano: radi bi bolj 
uveljavili pravico do oblikova
nja politike, saj so tako imeno
vani kulturni dogodki le zunanji 
odraz le-te.

Ko so globlje po vrtali v 
vzroke, zakaj je njihov delež v 
dogajanjih tako pičel, so prišle 
na dan dokaj žalostne ugotovit
ve. Ena teh pravi, da se mladi v 
nekaterih večjih organizacijah 
združenega dela v novomeški

občini sploh ne zmenijo za 
kulturno življenje. Le malo 
bolje je v krajevnih skupnostih, 
kjer pa gre zasluga za dejavnost 
šolski mladini, ki sicer naredi 
največ na področju ustvarjanja.

Mladi torej ne izrabljajo 
možnosti, da bi zastavili svoj 
glas v delegatski bazi, to pa 
predstavljajo tudi najrazličnejša 
društva in skupine. Ne drži 
popolnoma, kar je poskušal 
eden od razpravljalcev dokazati 
za okroglo mizo, da so mladi 
preprosto odrinjeni in nezažele
ni. Pritrditi pa velja ugotovitvi, 
da tudi kulturno ustvarjalnost 
mladih ovirajo problemi, ki 
običajno razvnemajo udeležen
ce drugih sestankov o kulturi. 
To je pomanjkanje prostorov, 
sredstev in kadrov oziroma 
mentorjev.

Seveda pa sodijo vsa taka in 
podobna vprašanja tudi v služ
beno pristojnost Zveze kultur
nih organizacij kot prve pokli
cane, da jim prisluhne in v 
skladu z možnostmi razreši. 
Zato je škoda in vredno obžalo
vanja, da se omenjene okrogle 
mize ni udeležil noben pred
stavnik sicer uradno vabljene 
novomeške ZKO.

I. ZORAN

Park kulturnikov 
večji za tri kipe

Reliefe pomembnih mož 
izdelal kipar Stojan Batič

V okviru prireditev ob prazniku 
občine Ribnica so pred kratkim 
odprli v ribniškem gradu novi del 
„Parka kulturnikov” , v katerem bo 
dobilo svoje kipe, reliefe ali plošče 
okoli 60 zaslužnih mož in žena 
Ribniške doline, k i so največ prispe
vali za kulturni in splošni razvoj 
ribiške občine ali vse Slovenije. Park 
bo odprt že čez leto dni, ob 
proslavljanju 900—letnice Ribnice.

Tokrat so svečano odkrili še tri 
reliefne upodobitve, in sicer dr. 
Janeza Evangelista Kreka, Ignacija 
Merharja in dr. Ivana Lovrenčiča. 
Delo teh mož je predstavil na 
otvoritvi profesor Janez Debeljak, ki 
je poudaril, da je bil Krek nasprot
nik germanizacije na Slovenskem in 
da se je boril za malega kmeta pred 
izkoriščajočimi kapitalisti. Merhar 
je bil organizator slovenskega gasil
stva in je izdal tudi prvo gasilsko 
povelje v slovenščini, Lovrenčič pa 
je bil ustanovitelj slovenske lovske 
organizacije in predsednik slovenske 
Lovske zveze.

Reliefi so delo kiparja Stojana 
Batiča. Svečanosti je prisostvoval 
tudi arhitekt Vlasta Kopač, po 
zamisli katerega postavljajo kipe. 
Glavna zasluga, da bo Ribnica 
dobila Park kulturnikov, pa ne
dvomno velja domačemu Turistič
nemu društvu, k i je dalo zanj 
pobudo in doslej prispevalo največji 
delež za njegovo urejanje. Zahvala 
velja seveda tudi vsemu združenemu 
delu ribniške občine in kulturni 
skupnosti, ki pomagajo nadaljevati 
začeto delo Turističnega društva.

M. GLAVONJIČ

OB RELIEFU ŠE TAPISERIJA
— Mirenski kipar Sandi Lesko
vec, ki upodablja motive v 
reliefih iz iipovine, je izdelal 
tudi nekaj tapiserij in jih 
podaril trebanjski galeriji. Ta, ki 
jo objavljamo, upodablja motiv 
iz Aškerčeve balade „Mejnik” .

^  k o n c e r t  
POBRATENIH

skuDn°b0,° ’ 4 aPrila zvečer, sta na 
Tonj- eiJ' koncertu v Dolenjskih 
„An* .. nastoPila pevsk zbor 
in ri°n Bezenšek “  iz Frankolovega 

Pevski zbor ,,Maks 
stvom*11 ‘ Žbora sta pod vod- 
Tonet Pe.vovod'i Marjana Lebiča in 
to dn b n*ca Uvedla spored na- 
Pesini partizanskih in umetnih
Pesnuv"? ^ °nCU pa Zapela dVesklenil združeni zbor. Zbora sta 
T a k '  a Poslej tesneje sodelovati, 
kostni A°d°  Topličani vrnili obisk 
^ ju n  U z*x>ru ‘z Frankolovega

9. aprila 1981

Novomeščani so iz črnomaljske 
ponudbe izbrali le en program in 
skupine povabili v Stražo. Tako so v 
Straškem kulturnem domu v soboto 
nastopili tamburaši in folkloristi iz 
Dragatuša, folklorna skupina iz 
Bojancev, dekliški pevski zbor črno
maljskega centra srednjih šol, meša
ni pevski zbor iz Gribelj in tambura- 
ška skupina ..Zeleni Jurij”  iz 
Črnomlja.

Dragatuš in Semič pa sta 
sobotni večer imela v gosteh kultur
ne skupine iz Metlike.

Obisk je bil primeren času, v 
katerem so se zvrstili nastopi v 
okviru kulturne izmenjave. Na sploš
no so povsod menili, da bi prireditev 
doživele boljši sprejem, če bi bile

C E R K N IŠ K I „T A B O R ”  
GOSTUJE V  TREBNJEM

Jutri zvečer bosta v Trebnjem na 
skupnem koncertu nastopila pcvsk i 
zbor domačega kulturnega društva, 
imenovanega po Pavlu Golii, in 
pevski zbor ,.Tabor iz Cerknice. 
Predstavila se bosta s sporedom, ki 
obsega narodne in umetne pesmi. 
To bo njun prvi skupni nastop v 
trebanjski občini.

Dvoje priznanj ob jubileju
Ob 20-letnici Glasbene šole priznanji SZDL in KS 
Kočevje — Nabita dvorana poslušalcev — Pianino darilo

šoli
..Zahvalim se vsem nekdanjim in 

sedanjim učiteljem naše šole, občin
ski izobraževalni skupnosti, občin
ski skupščini, krajevni skupnosti 
Kočevje in vsem družbenopolitič
nim organizacijam za pomoč in ra
zumevanje pri. delu Glasbene šole. 
Zahvala velja tudi Melaminu, ki nam 
je pred desetimi leti kupil klavir. 
Brez razumevanja in pomoči teh 
vseh naše Glasbene šole ne bi bilo 
več.”

To je nekaj zaključnih misli iz 
govora ravnatelja Glasbene šole 
Kočevj® prof. Miloša Humeka v 
Seškofem domu v Kočevju, ko je v 
uvodu v jubilejni koncert ob 
20-letnici Glasbene šole Kočevje 
spregovoril o zgodovini in delu te 
šole.

Na koncertu nekdanjih učencev 
Glasbene šole Kočevje so nastopili 
kot solisti na kitari, klavirju, harmo
niki, pa tudi v duetih, tercetih, 
sekstetih (flavte, klarineti, trobila, 
harmonike) in orkestru naslednji

nekdanji učenci šole: Mira Žerjav, 
Alenka Remžgar, Peter Dovč, Edita 
Junc, Peter Klun, Jože Papež ml., 
Mirjam Devjak, Maja Stojnič, 
Andreja Škorjanc, Vinko Pužem, 
Emil Cetinski, Boris Vovk, Bogdan 
Ameršek, Marjan Henigman, Dušan 
Božič, Rudi Čmak, Jure Podržaj, 
Dušan Struna, Vinko Farkaš in 
Andrej Bončina.

Na svečanosti je v imenu občin
ske konference SZDL Kočevje 
predal Saša Bižal priznanje konfe
rence Glasbeni šoli Kočevje za njeno 
20-letno uspešno delo in glasbeno 
vzgojo mladih. Povedal je tudi, da so 
občinske družbenopolitične organi
zacije in občinska skupščina zbrale 
denar za nakup pianina, ki bo že te 
dni dostavljen Glasbeni šoli. V 
imenu krajevne skupnosti Kočevje- 
mesto pa je Marjan Mervar predal 
Glasbeni šoli zlato plaketo mesta. 
Obe priznanji je prevzel ravnatelj 
šole prof. Miloš Humek.

J. P.

Hočevarjeva 
retrospektiva
Ob novi razstavi v Do

lenjski galeriji

Novomeščani se res ne morejo 
pritoževati, da so prikrajšani za 
likovne dogodke. Razstave v 
Dolenjski galeriji se redno vrstijo 
in bogatijo kulturno življenje 
krga. Do izraza prihaja tudi 
domača likovna ponudba. Tako 
so v petek, 3. aprila, odprli v 
veliki dvorani Dolenjske galerije 
razstavo del novomeškega slikar
ja Mirana Hočevarja, posvečeno 
60-letnici njegovega življenja in 
30-letnici njegovega aktivnega 

. slikarskega dela.
Na otvoritvi, k i se je začela z 

nastopom učenčev glasbene šole 
Marjana Kozine, je o Hočevarje
vi slikarski poti govoril kustos 
Loškega muzeja iz Škofje Loke 
prof. Andrej Pavlovec, k i je tudi 
opravil izbor slik, uredil razstavo 
in napisal uvodno besedo za 
katalog. Hočevarja je označil 
kot slikarja, k i se veseli pojočih 
barv dolenjske krajine.

Tudi sicer je na tej slikarjevi 
retrospektivi, ki obseaa v zadniih

Dušan Povh: MIRAN HO
ČEVAR, karikatura, 1977.
tridesetih letih nastala dela (vseh 
je kakih 60), dolenjska krajina s 
podgorjanskimi polji, kozolci, 
obkrškimi in novomeškimi moti
vi najbolj pričujoča. To so velika 

_ oljna platna (tu in tam tudi olje 
na kartonu ali lesonitu), k i -  
izžarevajoč svetle barve -  kažejo 
tudi slikarjev razvoj. Opazno je, 
da se je Hočevarjeva paleta v 
zadnjih letih slikarsko najbolj 
izčistila. Češki in slovaški motivi 
so bržkone samo dodatki, ki 
zaokrožujejo slikarjevo večdeset- 
letno ustvarjalno obdobje.

Razstava bo odprta do 22. 
aprila.

DOLENJSKI LIST
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tonem
OB MOT ORCEK -  V noči na 2. 

april je izpred hiše v Šmarjeških 
Toplicah izginil motorček, last Cve
ta Zorana. Za dolgoprstnežem po
izvedujejo.

NAD STEKLO -  Trebanjski mili
čniki so 1. aprila zvečer pridržali na 
hladnem 20-letnega Edvarda Pungar
tnika iz Trebnjega, ki je razgrajal in 
razbijal steklenino v gostilni Šeligo. 
Fant bo moral k sodniku za prekr
ške.

T E Ž A V E  S 
TE LE V IZO R JE M

Zaradi kratkega stika na televizor
ju je začelo 2. aprila okoli desetih 
zvečer goreti v stanovanju Alojza 
Praha v Šentlenartu pri Brežicah. 
Ogenj se je razširil na regal in drugo 
opremo, tako da je kar za 100.000 
din škode.

Nesrečo s televizorjem je imela 
tudi Marica Luketič iz stanovanjske
ga bloka na Cesti 4. julija v Krškem. 
Sprejemnik, k i je že odslužil svoje, 
je razneslo, ogenj se je razširil na 
kavč in zavese. Škode je bilo za 
50.000 din. '

G R O Z IL  s 
PO ŽIG AN JEM

Sevniški misličniki so v četrtek 
zvečer pridržali 26-letnega Antona 
Solceta iz Jablanice pri Sevnici, k ije  
Francu Slabšaku iz Apnenika in 
sovaščanom grozil, da jim  bo zažgal 
domačije. Fant gaje imel precej pod 
kapo.

PO DOLENJSKI
DEŽELI

•  V noči na 2. april so imeli 
tatinski obisk v pivnici hotela 
Metropol. Tat je odnesel kaseto
fon, vreden 10.000 din, spil pa 
ni nič.

•  Marjan Črtalič iz Šentjer
neja je pred dnevi ugotovil, da 
mu je tat iz osebnega avta, 
parkiranega na domačem dvori
šču, odnesel klarinet, vreden 
15.000 din. Kdo nanj ubira 
vesele note, ugotavljajo milični
ki.

•  Vlomilci nadaljujejo z de
lom na Straški gori: v noči na 
tretji april so obiskali 4 zidanice. 
Odnesli so odeje, rjuhe in 
prevleke, od užitnih stvari pa 10 
litrov žganja.

Umor zapečatil spor rodov
Franc Loparec iz Knežine ob sinovi pomoči s sekirico ubil soseda Antona Šmalclja 

Usodna hruška, stara 200 let — Slepa žena je morala poslušati, kako umira mož

Senat novomeške enote Temeljnega sodišča Novo mesto, ki mu 
je predsedoval Janez Kramarič, je obsodil 55-letnega Franca 
Loparca iz Knežine pri Dragatušu na 7 let in 6 mesecev zapora, 
njegovega 26-letnega sina Jožeta pa na 3 leta zapora. Franc 
Loparec je 30. aprila lani ubil svojega 80-letnega soseda Antona 
Šmalclja.

kačo,", je povedala. Kasneje je 
zdravnik uradno izjavil da je Smal- 
celj umrl zaradi seštevka vseh 
poškodb.

Jože Loparec medtem stoji v veži, 
in kot sam prizna, čuva, da ne bi 
kdo prišel. Iz veže ne vidrrlogajanja 
v sobi.

Stari Loparec je na sodišču trdil, 
da je našel Šmalclja že na tleh, vsega 
bledega. Mislil je, daje mrtev, v jezi 
zaradi hruške, ga je večkrat udaril, 
že mrtvega, s sekirico. Sodišče tej 
inačici ni verjelo.

Loparca se po umoru odpravita 
domov, kjer oče ugotovi, da je 
zgubil kapo. Kapa je lahko samo pri 
Šmalcljevih. Odpravi se nazaj, Jože 
gre za njim. S seboj vzame Franc 
drugo sekiro, prvo je namreč od
vrgel in nikoli je niso našli. Pri 
vstopu v Šmalcljevo vežo se srečata 
s slepo Angelo. Franc se napoti v 
sobo, sin ženico odrine proč, da oče 
lahko vstopi v sobo. Tam najde 
kapo in z novo sekiro nekajkrat 
udari po vratu zdaj res na tleh 
ležečega in bledega Antona Šmalc-

Med družinama je dolga leta tlel 
spor, katerega korenine segajo celo v 
prejšnji rod. Nesoglasja so bila 
značilno kmečka -  zaradi meja in 
poti. Anton Šmalcelj je bil znan kot 
človek, k i je v sporu z vsemi mejaši 
in z veliko večino sovaščanov. 
Zaradi.- takih odnosov je bilo tudi 
nekaj pravd. Ko je Franc Loparec 
kupil traktor, je zaradi širokih gum 
seveda vozil nekoliko izven stare 
poti. Šmalcelj je zato lani tik ob 
poti zabil količke z žeblji, če bi 
traktor le malo skrenil s poti, bi si 
predrl gumo. Poleg tega je Anton 
Šmalcelj tik ob poti posadil dreves
ce, ki je kljub majhosti oviralo 
vožnjo, kaj bi šele bilo, če bi zraslo.

Loparca, oče in sin, sta s 
pomočjo sinovega prijatelja Jožeta 
Jesiha količke ob poti podrla, 
drevešček pa izpulila. Pustila sta ga, 
s koreninami navzgor, na mestu, 
kjer je rastel. To je bilo lani nekaj 
dni pred prvim majem.

Popoldne zadnjega aprila lani pa 
se Franc Loparec vrnil iz Črnomlja. 
Žena mu takoj pove, da je njihova 
200 let stara hruška obeljena in 
obsekana. Ko gre Loparec hruško 
pogledat, se je močno razburil, 
vendar ničesar ne ukrene, jezo skuša 
utopiti v pijači. Ko se ga nekoliko 
napije doma pred ženo grozi Šmalc- 
lju, da ga bo „fental” , -ubil, 
„popravil” . Žena ga nekako pomiri. 
Ko se znoči, Loparec zgine iz hiše, 
žena gre za njim in ga dobi pred 
Šmalcljevo hišo. Spravi ga domov.

Gospodatjeva ogorčenost se stop
njuje do okoli 11. ure zvečer, ko 
pride domov z dela v gozdu sin 
Jože. Oče sinu pove za hruško in 
spet zgine iz hiše, sin gre za njim. 
Franc Loparec vzame s seboj sekiri
co. Sin dohiti očeta pred Šmalcljevo 
hišo, ko s spremenjenim glasom v 
hrvaščini kliče gospodaija, naj pride 
iz hiše, če ima krmo naprodaj. Nato 
gre k zaklenjenim vratom, sin Jože 
sune z nogo in vrata se odpro. Oba 
stopita v vežo. Jože Loparec ostane 
v veži, oče pa stopi v sobo, prižge 
luč.

Kot je povedala Angela Šmalcelj, 
žena Antona Šmalclja, sta bila z 
možem kljub pozni uri oblečena, 
ker sta pričakovala, da se bo nekaj 
zgodilo. Popolnoma slepa Angela je 
nadaljnje dogodke samo slišala. 
Najprej je slišala udarec, očitno po 
glavi starega Šmalclja, nato padec. 
Za tem je zaznala nekaj hitrih, 
kratkih udarcev. „Kot bi ubijal

PREUTRUJENI
T O V O R N JA K A R

Franc Ihan iz Zagorice pri Vel. 
Gabru je 30. aprila zvečer peljal 
tovornjak po magistrali proti Zagre
bu. Pri Grmovljah je zaradi preutru
jenosti zapeljal čez bankino, tovor
njak se je prekucnil po nasipu in 
obstal na kolovozu pod cesto. Voz
nik jo je odnesel s praskami, na 
tovornjaku pa je za pol milijona 
škode.

Pes zapeljal 
traktor 
s ceste

Voznik se je otepal do
mačega psa — Sopotnik v 

bolnišnico

1. aprila ob 17.45 je 28-letni 
Jože Beline iz Krškega vozil s 
traktorjem proti Oštrcu. Na 
prikolici je vlekel za seboj dva 
kubika kolov. Na vlačilnem 
drogu je stal 61-letni Franjo 
Prpič in med -vožnjo po klancu 
navzdol pomagal zavirati.

Med vožnjo po strmini je 
nenadoma skočil na traktor 
domači pes. Voznik se ga je 
otepal, pri tem pa je s traktor
jem zapeljal na neutrjeno banki
no. Traktor je zdrsnil 6 metrov 
pod cesto, pri čemer je bil 
Prpič huje ranjen. Odpeljali so 
ga v novomeško bolnišnico.

lja. Loparca odideta, zunaj Jože 
zavpije „aufbiks” .

Slepa Angela Šmalcelj se vrne v 
sobo k možu. Ne upa si poklicati 
sosedov, možu skuša pomagati z 
umetnim dihanjem, spozna da je 
mrtev. Bdi pri njem do jutra, takrat 
si upa poklicati na pomoč drugega 
soseda.

Na obravnavi je Jože Loparec 
izjavil, da ni vedel, da namerava oče 
Šmalclja ubiti. Podobno je govoril 
tudi Franc Loparec. Da soseda ni 
mislil ubiti, sekirico da je vzel s 
seboj zaradi silobrana, hotel da seje 
samo pogovoriti zaradi hruške. Se
nat jima ni verjel.

Oba Loparca je pregledal psihia
ter. Za Franca je ugotovil, daje bil v 
času dejanja bistveno zmanjšano 
prišteven, in to zaradi možganske 
arterioskleroze in psihoorganskega 
sindroma. Obenem je zdravnik ugo
tovil, da je Franc Loparec človek 
močnih izbruhov, k ijih  čustveno ne 
obvladuje. Stari Loparec ima tudi 
zelo slab spomin in načet- vid. Sin 
Jože je bil v času zločina normalno 
prišteven.

Pri odmeri kazni je novomeški 
senat štel Francu Loparcu v dobro 
dosedanjo nekaznovanost, udeležbo 
v NOB (v partizane je šel kot 
16-letni fantič), dolgoletni spor s 
Šmalcljem, sosedovo nagajanje, šo- 
katen dogodek s starodavno hruško 
ter zares iskreno obžalovanje. Sinu 
Jožetu je sodišče štelo v dobro 
nekaznovanost, delno priznanje, 
dolgoletni spor s Šmalcljem ter 
obžalovanje. V slabo pa je senat 
beležil nujno vztrajnost, Franc je šel 
k "Šmalclju trikrat, Jože pa dvakrat. 
Sin je očeta med dejanjem varoval, 
vlomil v hišo in porinil vstran 
Angelo Šmalcelj.

Oba Loparca sta si kasneje 
skušala vzeti življenje. Oče‘Franc v 
priporu, sin pa doma. Komaj so ju 
rešili. Slepa Angela Šmalcelj je 
umrla med preiskavo. Njen in 
Antona Šmaclja edini sinje nekje na 
tujem. Gospodarji ene cvetoče do
mačije so v grobu, druge v ječi. 
Starodavne hruške ni več. Le zemlja 
je ostala, začetek in konec vsega. 
Tudi te zgodbe.

M. BAUER

U R N I G A S ILC I
Gasilcem gre zahvala, da je 

ogenj, ki ga je v petek zaradi 
požiganja travnika med Brestanico 
in Presladolom zanetil 75-letni Ivan 
Teraž iz Brestanice, uničil le za 
20.000 din mladega gozdnega nasa
da, last Gozdnega gospodarstva -  
tozd Senovo.

7 .

NENADOMA V LEVO 1. apri
la popoldne je Boris Šabič iz Šmi
hela peljal z motorjem od mesta 
proti Šmihelu. V križišču z Ulico 
Mirana Jarca je zavil v levo, ne da bi 
to nakazal. Pri tem je trč il v osebni 
avto Novomeščana Zvonimirja No
vaka, ki je motorista prav takrat 
prehiteval. Šabič je bil iaže ranjen, 
škode pa je bilo za dva stotaka.

IZZA AVTOBUSA -  Nikola 
Hrnjak iz Metlike je 2. aprila peljal z 
osebnim avtom od Drašičev proti 
Metliki. V Čurilah je na avtobusnem 
postajališču izza avtobusa stopila na 
cesto 49-letna Mafija Dragovan iz 
Čurele vasi. Avto jo je zadel in zbil 
na tla. Zaradi hujših poškodb so 
morali Dragovanovo odpeljati v no
vomeško bolnišnico.

Zlobnim govoricam na prste
Pri Slovinu ne sodijo vsi v en koš — DO združuje 334 delavcev in 664 kooperantov, ki 

jim  je zdaj treba pomagati in vrniti zgubljeno zaupanje

Na programsko-volilni seji 
občinske konference ZK 30. 
marca je  sekretarka komiteja 
OK ZKS Božena Ostrovršnik 
seznanila prisotne z nepravil
nostmi v DO Slovin in doseda
njim razpletom dogodkov ter z 
odgovornostjo vseh komunistov 
v občini, posebej pa komuni
stov delavcev in kmetov koope
rantov p ri Slovinu za čimprej
šnjo normalizacijo razmer na 
zdravih samoupravnih temeljih. 
Z  vsebino te informacije, k i jo  
je  konferenca v celoti sprejela, 
seznanjamo tudi naše bralce.

Po doslej znanih podatkih je proti 
dosedanjemu direktorju delovne 
organizacije in še 11 osebam (neka
teri so delavci Slovina, drugi pa 
kooperanti) kot organizirani skupini 
vložena ovadba javnemu tožilcu, v 
kateri je navedena vrsta kaznivih 
dejanj, kot so: zloraba pooblastil, 
grabež, ponarejanje listin, goljufija 
in pomoč pri teh deliktih. Ovadba 
očita osumljencem odkup ponareje
nega vina in vina dvomljive kvalitete, s

čimer je bila storjena ogromna 
moralna škoda vinogradništvu naše 
občine, vsem poštenim kmetom 
kooperantom pa tudi SOZD Slovin 
kot celoti. Pri tem so ti posamezniki 
skupno protipravno pridobili za 
okoli 14 milijonov dinarjev premo
ženjske koristi, okoristila pa se je 
tudi delovna organizacija.

Pristojni organi vlagajo velike 
napore, da bi zadevo čimprej 
raziskali in zaključili. To pa ni tako 
preprosto in v preteklih mesecih je 
bilo opravljenega ogromno strokov
nega dela, veliko pogovorov z 
občani pri nas in v občini Jastrebar- 
sko, kjer je ena od Slovinovih 
temeljnih organizacij kooperantov. 
Skupina je svoje nečedne posle 

' delala v ozko zaprtem krogu, iz 
katerega informacije zlepa niso 
mogle na dan. Po ulici se je res 
marsikaj govorilo, tudi eden od 
delavcev Slovina je opozarjal na 
nekatere nepravilnosti, toda če ne bi 
prišlo do medsebojnega obračuna v 
sami skupini, najbrž še ne bi prišli 
do materialne resnice.

V želji, da bi čimprej in čimbolj 
točno prišli do sprotne informacije 
o dogodkih, so se začele ne le na 
ulici, ampak tudi v osnovnih organi
zacijah ZK razprave, v katerih so 
bile ostro postavljene zahteve komi

teju naj obvešča komuniste o 
situaciji v Slovinu. To dokazuje, da 
komunisti slabo poznamo svoj lastni 
statut in pristojnosti, k i jih  ZK ima 
v odnosu do preiskovalnih organov 
in organov pregona. Posledica tega 
nerazumevanja so bile različne govo
rice in sumničenja, ki so šla tako 
daleč, da so organe in posameznike 
obtoževali celo vmešavanja in ovira
nja preiskave. Rada bi, s pooblastili 
vseh najodgovornejših občinskih de
javnikov in v imenu republiških 
organov'poudarila, da se niti doslej, 
niti v prihodnje ne namerava nihče 
vmešavati v preiskavo. Nihče ne želi 
ščititi nikogar, ki je kriv. Ko bo 
postopek zaključen, pa bo javnost o 
tem informirana preko sredstev 
javnega obveščanja.

Ko poskušamo sedaj analizirati, 
kakšne razmere so botrovale takemu 
početju, moramo reči, da gre za 
slabe samoupravne odnose v delovni 
organizaciji, za slabo delovanje sub
jektivnih sil, za premajhno osvešče
nost delavcev. V tem trenutku, ko 
se hkrati zavzemamo za čim uspeš
nejši potek preiskave, stojijo pred 
nami vsemi, pred celotno družbeno
politično skupnostjo, težke naloge, 
ki jih  moramo razrešiti. V delovni 
organizaciji Slovin Brežice-Bizelj
sko združuje delo 334 delavcev, ki

N O Č N I O B ISKO VALEC  
K L E T I

V noči na 1. april je neznanec 
vdrl v tri kleti stanovanjskega bloka 
na Aškerčevi 2 v Krškem. Z 
vzvodom je odtrgal ključavnice, iz 
kleti Slavice Čižič je vzel 25 kg 
pralnega praška, 2 litra žganja in 
polne kozarce vloženega sadja in 
zelenjave, v kleti Draga Mu taka sije 
postregel z zadnjim kolesom otro
škega bicikla, v kleti Anice Bizjak pa 
ni bil zadovoljen z nobeno stvarjo.

S U M LJIV A
PR O D AJALC A

ZAVES
2. aprila dopoldne je neznan 

storilec vzel iz nočne omarice

Š te fk a  Ž a rn  iz  K o stan jev ice 14.000
din, zlat prstan in 10 gramov zlatih
ploščic. Dejanja sta osum ljena dva 
moška, ki sta po Kostanjevici 
prodajala nekakšne zavese. Vozil* 
sta se z oplom ali zastavo 1300 bee 
barve. Stara sta od 20 do 30 let.

P R EBLIZU
V E N T IL A T O R JU

Minuli četrtek popoldne se Je 
delavec Rado Stevovič v jedrski 
elektrarni Krško kljub opozorilu 
preveč približal močnemu ventila
torju. Zračni tok mu je potegnu 
roko med lopatice in jo  poškodoval 
do zapestja. Stevovič, k i j e  tudi oben 
prst, se zdravi v novomeški bolnišni
ci.

Strel je imel korenine
Sadik Islamovič in Janez Nardin sta bila sprta že kakšno 

leto, vse od pretepa na Islamovičevem domu

Preiskovalni oddelek novomeške enote temeljnega sodišča Nov° 
mesto končuje preiskavo zoper 27-letnega Sadika Islamoviča # 
Kočevskih Poljan, ki je utemeljeno osumljen, daje 18. marca okoli 
pol desetih zvečer v Štravsovi gostilni v Podturnu s strelom lZ 
pištole ubil 37-letnega Janeza Nardina iz Meniške vasi. Zdaj je ze 
znanih nekaj več okoliščin, ki so pripeljale do tragedije.

Preiskava je ugotovila, da sta praviloma slišati opazke, kdo
bila Islamovič in Nardin sprta 
že kakšno leto, od takrat, ko 
sta • Nardin in neki njegov 
znanec prišla Islamoviču na 
dom in ga začela dražiti. Prej da 
se trojka ni poznala, mogoče na 
videz. V  stanovanju so se stepli, 
Janez Nardin pa naj bi kasneje 
na dvorišču potegnil tudi pišto
lo in večkrat ustrelil proti 
Islamovičevem domu. Ena od 
krogel je šla skoz okno in 
končala v stropu. O tem kazni
vem dejanju je na voljo na 
novomeškem sodišču spis. Do
godek je v postopku. To ome
njamo zaradi tega, ker so bile 
tudi govorice, da je pravica 
obšla streljanje v Kočevski 
Poljani.

Ko sta se Islamovič in Nardin 
pozneje srečevala, je bilo skoraj

S K O Č IL  S T R A K T O R JA
Milovan Jakovac iz Miličev je 

vpetek oral njivo pri Miličih. Ko je 
na koncu obračal na strmini, je 
traktor zdrsnil navzdol in se večkrat 
prevrnil. Jakovac je odskočil, pri 
čemer se je ranil. Odpeljali so ga v 
novomeško bolnišnico.

N I B ILO  POMOČI
V novomeški bolnišnici je 1. apri

la zvečer umrl 23-letni Tone Miklič 
iz Lukovka, k ije  bil 22. marca hudo 
ranjen v prometni nesreči na magi
strali pri Šentjurju.

T L E L O  JE V  
K O R U ZN IC I

V soboto je gorela stanovanjska 
hiša Cirila Kuzme v Vel. Lahinji'. 
Goreti je začelo v koruznici, ki je 
bila prislonjena k hiši. Plameni so se 
razširili na ostrešje. Na pomoč so 
takoj prihiteli vaščani in črnomalj
ski gasilci ter ogenj zadušili. Njim 
gre zahvala, da se niso plameni 
razširili na vso hišo in k sosedom. 
Škode je za 15.000 din.

jim je treba zagotoviti socialno 
varnost, v temeljni organizaciji 
kooperantov pa združuje svoje delo 
664 kmetov -  kooperantov, ki 
skupaj s svojimi družinami predstav
ljajo 8 odst. prebivalstva naše 
občine. Družbenopolitična skup
nost se trudi, da bi se položaj v 
delovni organizaciji čimprej uredil, 
da bi z novim vodstvom zastavili 
delo tako, da bi obnovili zaupanje 
delavcev in kmetov. To bo trdno 
delo, kajti zaupanje je lahko izgubi
ti, pridobiti ga nazaj pa veliko teže.

Posebej poudaijam, da smo imeli v 
obeh osnovnih organizacijah ZK 
veliko težav z oportunizmom, zavla- 

' čevanjem in neodločnostjo komuni
stov do zahteve komiteja, da je 
potrebno člane ZK, k i so vmešani v 
afero, izključiti. Bili smo tik pred 
tem, da osnovno organizacijo ZK v 
delovni skupnosti skupnih služb 
razpustimo, če se bo še naprej 
izmikala odločitvi. Zadeva je sedaj 
razčiščena, pred občipsko konferen
co ZK pa ostaja velika in težka 
naloga: posvečati posebno pozor
nost komunistom, vsem ostalim 
subjektivnim dejavnikom in novemu 
vodstvu pa nuditi potrebno oporo 
in pomoč za vzpostavitev novih 
odnosov na zdravih teincliih.

Seveda pa leži največja odgovor
nost na Slovinovih delavcih. Oni 
morajo v tem, zanje dvakrat težkem 
obdobju s svojim dobrim delom 
dokazati, da jim  dela krivico vsak. 
kdor meče vse delavce Slovina v isti 
koš. Oni sami si morajo v tem 
položaju skupaj z združenimi kmeti

-  kooperanti vzpostaviti take samo
upravne odnose, da bo sleherno 
izigravanje onemogočeno. V tem 
trenutku je to nujnost, od katere je 
odvisna usoda delovne organizacije, 
usoda celotnega kolektiva, usoda 
kmetov -  kooperantov in njihovih 
družin, usoda vinogradništva kot 
pomembne veje gospodarstva naše 
občine.

Občinska konferenca ZK Brežice 
je zaključla sejo s pozivom komuni
stom, delavcem in kmetom -  
kooperantom Slovina, naj bi norma
lizirali stanje v delovni organizaciji, 
da podpro novo vodstvo v njegovih 
prizadevanjih in z dobrim delom 
skušajo čimprej vrniti ugled delovni 
organizaciji in bizeljskemu vinu.

Komuniste v občini, pa je Konferen
ca pozvala, naj s svojim delovanjem, 
pripombami in predlogi pomagajo k 
normalizaciji razmer. Predvsem pa 
naj se odločno uprejo vsem govori
cam, ki trosijo dvome in spodbujajo 
nezaupanje v ZK, v delo njenih 
funkcionarjev v republiki in občini, 
v delo drugih družbenopolitičnih in 
samoupravnih dejavnikov. Komuni
sti se morajo zavedati, da sovražniki 
izkoriščajo prav takšne anomalije v 
naši družbi (še posebej, če so vanje 
vpleteni tudi člani ZK) za različne 
oblike podtalnega delovanja. Zato se 
morajo postaviti po robu različnim 
dezinformacijam in začeti razčišče
vati stvari s tistimi, k i jim  nasedajo 
zaradi neobveščenosti, še bolj pa s 
tistimi, k i to počno zato, da bi 
škodovali ZK in celotni samouprav
ni socialistični družbi.

8 DOLENJSKI LIST

bo koga. Besedni dvoboji so 
omenjali tudi streljanje. Janez 
Nardin, ki je bil lovec, je imej 
orožni list za pištolo, Islamovtf 
pa jo je  nosil brez dovoljenja.

Usodnega večera je k točilne; 
mu pultu v Štravsovi gostila1 
prvi prišel Islamovič, za njim Pa 
Nardin. Srečala sta se V° 
naključju. Pogovora nihče od 
navzočih ni poslušal, saj sta 
govorila, mirno, nista se prepira' 
la. Priče pa vedo povedati, da je 
bilo večkrat omenjeno orožja-

Sredi pogovora je Islamovič 
iz desnega hlačnega žepa po- 
tegnil pištolo in iz neposredna 
bližine ustrelil Nardina v glavo- 
Nardin je bil pri priči mrtev. 
Islamovič je takoj po strela 
zapustil gostilno in odšel narav; 
nost domov. Tam so ga prijeli 
miličniki.

Preiskava je ugotovila, da sta 
bila v času strela Islamovič, 
kakor tudi Nardin pod vplivom 
alkohola. Preiskava bo konča
na, ko bo dal o Islamovičevem« 
vedenju in osebnosti mnenje ši 
psihiater.

Stavke ni bilo!
Slovi nov agronom inž. 
Anušič pred zadoščenjem?

Pred sodiščem združenega dela z* 
Posavje v Brežicah je bila 2. april* 
obravnava za varstvo pravic dipl- 
inž. Anteja Anušiča iz Slovinoveg* 
Vinogradništva Bizeljsko.

Anušiča, upravnika Vinogradni
štva, so lar.i suspendirali na delovn« 
mesto kletarja in mu pripisal* 
nekatere grehe, ki jih ni storil- 
Sodišče združenega dela se kajpak 
ni moglo spustiti v obravnav« 
navedb Anušičevega pisma o p°" 
manjkljivostih v Slovniu, ki je npf- 
že našlo mesto v Vjesniku. 8* 
sodišču je bila sklenjena poravnava, 
ki nasploh potrjuje nekatera znan* 
dejstva. Tako je zapisano, da n* 
Bizeljskem lani jeseni ni bilo preki
nitve dela in seveda tudi ni dokazoV' 
da bi bil Anušič tisti, ki bi širil 
takšne neresnične vesti.

V poravnavi je tudi rečeno, daje 
8. novembra lani inž. Anušič organ1" 
ziral trgatev po svojih najboljših 
močeh (slabo vreme). Slovin se tu«1 
obvezuje, da mu izplača zakoni!« 
razliko OD v času suspenza od D- 
decembra lani do 19. februbarj* 
letos, kot bi ga prejemal, če bi ostal 
na mestu upravnika. Kolektiv n*« 
mora priznati tudi stroške postopk* 
in potovanj v višini 2.000 dinarjeV’ 
ki jih  je imel, da je uveljavil svoj« 
pravico. Navzoči družbeni pravobra
nilec samoupravljanja se je s porav
navo strinjal. V veljavo bo stopil*: 
ko jo  bo priznal Slovinov delavsk* 
svet.

A.Ž-

OGENJ O G R O Ž A L 
T U D I Z ID A N IC O

Jože Bukovec iz Gor. Mraševeg* 
je v soboto okoli poldneva «a 
Ljubnu ob zapuščenem travnik« 
zažgal rezinje. Plameni so se po suW 
travi bliskovito razširili na bližnj* 
gozd. Požarje zajel okoli 3 ha hrast* 
in jesena, last zasebnika. Ogenj Je 
ogrožal tudi bližnjo zidanico ■« 
smrekov gozd Gozdnega gospodar
stva. Rdečega petelina so hitr° 
ukrotili gasilci PGD Uršna sela 1« 
njihovi, poklicni kolegi iz Noveg* 
mesta. Škodo ugotavljajo.
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Vknjižene prve pomladne točke

II. ZVEZNA LIGA -  MOŠKI,
13. kolo: JADRAN TIMAV - 
INLES 23:27(10:17).

Inles: Gelze, Križman 4, Ilc, 
Kos, Tanko 4, Radič 5, Karpov 
2, Andoljšek, Ambrožič 3, Mate 
9, Abrahamsberg, Kersnič.

LESTVICA: 1. Aero Celje 
20 . . .  6. Inles 15.

14. kolo: Inles -  Borac 
II. ZVEZNA UGA -  ŽEN

SKE, 13. kolo: NOVO MESTO 
-ALPLES 19:18(9:7)..

Novo mesto: J. Štrukelj,
yrgič 3, Turk, D. Štrukelj, Iličin 
4, Sitar, Jakše, Bon 4, Godler 3, 
Kramar, Mršnik, Šlajkovec.

LESTVICA: 1. Rudar 25 . . . 
8. Novo mesto 12.

14. kolo: Slavonija Dl -  No
vo mesto 

SRL -  ŽENSKE, 13. kolo: 
DRAVA -  ITAS 19:17 (11:6) 
m ŠENTJERNEJ -  PRED
DVOR 13:20 (7:13). - 

Lestvica: 1. Mlinotest 23 . .. 
6. Šentjernej 13,9. Kočevje 9.
. V 14. kdlu igrajo: Itas Kočev
je -  Slovan in Eta -  Šentjernej.

Zadnje kolo: Pionir -  Narod
ni dom

SOL -  ŽENSKE, 14. kolo: 
KRKA -  PARTIZAN TABOR
2:3 (8, -9 , -12, -17, -8).

Lestvica: 1. Branik 28 .. . 9. 
Krka 2.

Naslednje kolo: F. Malgaj -  
Krka

Pomembna zmaga novomeških rokometašic nad Alplesom -  Tudi Inlesu poln izkupiček 
-  Dekleta v slovenski ligi na jesenskih zalogah

Tako Inles pri moških kot dekleta Novega mesta so v 13. kolu U. 
zvezne rokometne lige dosegli izredno pomembni zmagi, ki sta jih 
učvrstili v sredi prvenstvenih razpredelnic. Nekolikanj drugače pa 
moramo reči za dekleta v slovenski ligi. Tako Kočevke na 
gostovanju, kot Šentjernejčanke na domačem igrišču so ostale brez 
točk in še zmeraj počivajo na jesenskih ,»zalogah".

Najzanimiveje je bilo gotovo v minut pred koncem so povedle gost- 
Novem mestu, kjer sta se v sloven- jc, vendar so domačinke v finišu

ŠNL -  ZAHOD, 15. kolo: 
PRIMORJE -  KOČEVJE 2:1 
(1:0), TABOR JADRAN -  BE
LA KRAJINA 3:2 (2:1) in 
STO L-ELAN  1:1 (0:0).

Lestvica: 1. Primorje 2 5 .. .  
6. Bela krajina 11, 7. Elan 7, 8. 
Kočevje 4.

Pari naslednjega kola: Bela 
krajina -  Primorje, Kočevje -  
Jesenice in Litija -  Elan.

A

SOL -'MOŠKI ZAHOD, 13. 
kolo: SAVA -  PIONIR 1:3 (12, 
-3 , -9 , -13).

Lestvica: 1. Pionir 26.

II. SKL -  zahod, 17. kolo: 
KOČEVJE -  IDRIJA CERKNO 
101:70 (54:33).

Lestvica: 1. Kočevje 24.
Zadnje kolo: Gostol -  Kočev

je
II. SKL -  vzhod, 17. kolo: 

BREŽICE -  STRAŽA 91:90 
(46:41).

Lestvica: 1. Kovinar 28 . . .  6. 
.Podbočje, Straža 14, Brežice 8.

Zadnje kolo: Pomurje -  Bre
žice, Straža -  Dravograd, Pod
bočje -  Litija.

skem drugoligaškem derbiju pomeri
li ekipi Novega mesta in Alplesa. Le 
malokdo je pred srečanjem upal v 
popoln uspeh domačink, ki pa so v 
soboto v novomeški športni dvorani 
prikazale izredno borbeno in srčno 
igro, za kar jih  je kakih 100 gledal
cev ob koncu srečanja nagradilo z 
zasluženim aplavzom. Sicer pa so 
domačinke navzlic veliki izenačeno
sti vodile skozi celo srečanje, le 10

GIP BETON VSE 
B L IŽ E  V R H U

Doslej še neporažena ekipa Kopi
tarne je v 9. kolu kegljaške Trim lige 
doživela prvi poraz. Rezultati: Kopi
tarna -  ŽTP 302:320, PM -  GIP 
Beton 253:267, Jutranjka I -  Kom
binat 286:217, Gostinci -  Komuna
la 246:209, Tovarna konstrukcij -  
Stilles 257:262, Slovenija ceste -  
Jutranjka II 200:232. Tri kola pred 
koncem prvenstva je vrstni red na
slednji: Kopitarna 16 točk in 2.636 
podrtih kegljev, Gip Beton 16 točk 
(tekma manj) in 2.230 kegljev, Jut
ranjka 14 (2.591 ), itd.

Tekmovanja so vsako sredo v 
sevniškem hotelu Ajdovec.

J. BLAS

ponovno vzele vajeti v svoje roke in 
zasluženo zmagale. Še posebej se je 
v zadnjih minutah odlikovala mlada 
Godlerjeva, ki je dosegla odločilne 
zadetke. Gostjam ni pomagal niti 
izredno razpokožena Lušinova, če
prav je sama dosegla 11 zadetkov.

Manj zanimivo je bilo v Sežani, 
kjer so rokometaši Inlesa skozi celo 
srečanje prepričljivo vodili proti eki
pi Jadran Timava. Poročila iz Seža
ne govore, da zmaga gostov ni bila 
nikoli ogrožena, Ribničani pa so se 
z novima dvema točkama približali 
ekipam pri vrhu lestvice.

KO Š A R K A R JI 
N O VEG A MESTA 

SEDMI
V prejšnji številki smo pomo

toma pripisali novomeškim ko
šarkarjem dve točki manj, na kar 
so nas sami opozorili. Novomeš- 
čani so v drugoligaški konkuren
ci dosegli namreč 11 zmag, kar 
pomeni 22 točk in seveda temu 
primerno tudi višje mesto — 
sedmo.

Brez izkupička so ostala dekleta v 
slovenski ligi, Kočevke so gostovale 
v Ptuju proti ekipi Drave in bile vse 
do sredine prvega dela srečanja po
polnoma enakovredne nasprotnice. 
Zadnje minute prvega dela pa so bile 
odločilne za potek srečanja, saj so si 
domačinke priigrale prednost, ki so 
jo obdržale do konca tekme. Njiho
va zmaga je zaslužena, čeprav se je 
gostam iz Kočevja uspelo domačin
kam približati v finišu srečanja na 
vsega zadetek prednosti. Najboljša 
pri gostjah je bila S. Jeričeva s 6 
zadetki.

Navzlic veliki borbenosti m uspe
lo rokometašicam Šentjerneja iztrži
ti kaj več kot poraz. Gostje iz 
Preddvora so se pokazale kot izred
na ekipa, Šentjernejčanke pa se ni
kakor ne morejo vrniti v jesensko 
formo. Sicer pa se Šentjernejčan- 
kam že v soboto obetata prvi spom
ladanski točki, ko igrajo v gosteh z 
zadnjeuvrščeno Eto.

V E L IK I PODLOG 
-  EN O TA JLA  2:6

Ob 1. aprilu, dnevu mladinskih 
delovnih akcij, so mladinci iz Veli
kega Podloga skupaj z vojaki enote 
Dragana Jotiča pripravili prvo letoš
njo delovno akcijo pri urejevanju 
nogometnega igrišča. Po, končanem 
'delu sta se na pomožnem igrišču 
pomerili nogometni ekipi domači
nov in vojakov. Slednji so bili boljši 
in so zmagali s 6:2. Najboljši igralec 
srečanja je bil vojak Miljkovič, sicer 
igralec reškega prvoligaša.

S. RANDJELOVIC

Na Dolenjsko le točka
Iz treh gostovanj dolenjskih enajsteric je edino točka 
osvojila ekipa Elana proti vrsti Stola Začelje še naprej

dolenjsko

TISOČ MLADIH NA ZLET — Za letošnji Zlet bratstva in enotnosti, ki bo 13. in 14. junija v 
Banjaluki, se že nekaj tednov pripravlja tudi 1000 mladih in njihovih mentoijev iz vseh štirih 
dolenjskih občin. Vajo .Razigrana mladost" vadi in koordinira z mladimi zagnana telesnokultuma 
delavka Ruža Kovačič (desno), ki je za zlet pripravila že enajst generacij. (Foto: Pavlin)

POMEMBNI 
ZM A G I K R Č A N O V

Krški rokometaši, ki se bore za 
vrh v II. slovenski rokometni ligi, so 
v sredo v izredno pomembnem sre
čanju ugnali neposrednega naspro
tnika za prvo mesto, ekipo Kroga s 
kar 26:15, že v soboto pa so na 
gostovanju na Ravnah vknjižili dve 
novi dragoceni točki, saj so prema
gali Fužinarja s 25:23. j. ARH

»Pionirju” vrh, „Krki” rep
Le še kolo je do konca prven

stva v slovenskih odbojkarskih 
ligah. V  soboto so odbojkarji 
Pionirja na gostovanju v Ljub
ljani proti ekipi Save izgub Oi 
drugi niz v prvenstvu, medtem 
ko so dekleta Krke bile ogorčen

Nasmiha se prva 
slovenska liga
Rokometaši Krškega si niso 

privoščili zimskega spanja kakor 
marsikatera ekipa, k i nima do
volj jasno opredeljenega cilja pa 
tudi možnosti. Oboje velja tudi 
za moštvo Krčanov. Toda s 
številnimi okrepitvami, zlasti z 
igralci nekdanjega zveznega dru- 
goligaša Sevnice in dvorano v 
Leskovcu, je novemu vodstvu 
kluba uspelo doseči ustrezno 
motiviranost in kvaliteto. Fantje 
so temeljito izkoristili zimski 
premor, pridno vadili in se z 
zmagama proti neposrednima 
tekmecema Krogu in Fužinarju 
ze v prvih dveh kolih nadaljeva
nja prvenstva v II. slovenski ligi 
~ vzhod učvrstili na vodilnem
položaju.

Predsednik rokom etnega klu- 
? a Branko Pirc pojasnju je uspe
šen sta rt prav z dobrim i pripra- 
Vami. „N ač rt sm o v celo ti 
m esničili. Na eno tedensk ih  vi- 
mskih pripravah sm o izboljšali 

jtz icno  p ripravljenost m oštva, 
uosegli sm o m o n o litn o st, torej 
?° se spletle trd n e  vezi med 
*8ralci, k i so prišli iz več vetrov .” 

~ Ste odigrali tu d i kakšno  
Pujateljsko tekm o?

„Ze februarja smo se vključili 
: a, turnir, ki je potekal tri 
».Ote. Zmagali so Šoštanjčani, 
mi smo bili drugi, ekipa Smart- 
egu pa tretja. Imeli smo tudi 

j>riKend" priprave v Škofji Loki, 
Jer nam je Jelovica zastonj

-  Verjetno je še vedno 
poglavitno okolje vaših priprav 
leskovška dvorana?

..Rokometni klub je zado
voljen s pogoji dela v dvorani ob 
OŠ Milke Kerin. Člani vadijo 
štirikrat na teden, mladinci in 
kadeti po trikrat, selekcije pa 
dvakrat na teden. Problem so le 
prevozi, k i ne morejo biti
usklajeni s popoldanskimi in 
večernimi treningi.”

Vse kaže, da imate na voljo 
lepo število varovancev?

..Dvanajstim igralcem prve 
vrste so se v pripravah pridružili 
še trije mladinci. V mladinski 
vrsti, k i tekmuje v slovenski lig), 
je 11 fantov, potem so tu še 
kadeti, k i si nabirajo izkušnje v 
posavski ligi. Posebej moramo 
omeniti delo kluba s šolskimi 
selekcijami. Občinska zveza te- 
lesnokultumih organizacij je za
htevala, da poskrbimo tudi za 

■ podmladek. Za zdaj delujeta 
rokometni selekciji na osnovnih 
šolah v Leskovcu in Krškem, 
dogovarjamo pa se tudi s Senov- 
čani.”  p. PERC

odstopila
dom ačini

dvorano. Seveda z 
r -  in ribniškim Inlesom 

zultatsko še nismo uspeli, 
bi? omno pa smo veliko prido- 

*; k° smo igrali z boljšima
m oštvom a.”

I

Branko Pirc: Po zmagah
p ro ti Krogu in na Ravnah 
p ro ti Fužinaiju je  prva slo
venska liga zelo blizu.

boj za drugo zmago v prvenstvo 
doma proti ekipi Partizana Ta
bor.

Okoli 100 gledalcev v dvorani na 
Taboru v Ljubljani je videlo letos 
zagotovo najkvalitetnejšo odbojkar
sko predstavo. Domačini so pokaza
li izredno borbeno in dobro igro ter 
z njo presenetili goste, ki so na 
samem začetku izgubili svoj drugi 
niz v prvenstvu. Stvari so se pričele 
postavljati na svoje mesto šele v 
nadaljevanju. Gostje iz Novega mes
ta so končno zaigrali, kot znajo, pri 
tem pa se je še posebej odlikoval 
mladi Brulec, kandidat za državno 
reprezentanco, ki je navduševal s 
svojimi potezami. Drugi in tretji niz 
so dobili pionirjevci prepričljivo, ne
kaj upanja za domačine je bilo 
ponovno v čertem nizu, vendar so 
ga finišu prav tako odločili gostje v 
svojo korist.

Komaj 50 gledalcev pa je v sobo
to v novomeški športni dvorani vide
lo izenačeno, razburljivo in dokaj 
kvalitetno srečanje nasprotnic iz 
dna prvenstvene razpredelnice. Zma
gale so gostje po izenačenih igrah v 
vseh setih, čeprav ne bi bilo nezaslu
ženo tudi, ko bi točki ostali doma. 
V vseh petih nizih je bila igra dokaj 
kvalitetna, igralke Partizarur pa so 
ob koncu imele nekoliko več moči.

V I S .  kolu zahodne skupine 
slovenske nogometne lige so od 
dolenjskih predstavnikov edino 
točko iztržili nogometaši Elana 
na vročem terenu v Duplici. 
Novomeščani so v nedeljo po
kazali, da igrajo od kola do kola 
bolje in res škoda, da je njihov 
zaostanek za ekipami sredi lest
vice tolikšen.

Novomeščani so v Duplicah pre
senetili enajsterico Stola, ki se je 
nadejala dveh zanesljivih točk v 
boju za prvo mesto. Gostje iz Nove
ga mesta so zaigrali srčno in borbe
no in bili zmagi celo bliže od doma
činov. Povedli so nogometaši Elana 
v 64. minuti preko Bradača z izred
nim strelom iz kota, izenačili pa so 
domačim vsega 8 minut pred kon
cem z Bukovčevim zadetkom. Ob 
tem moramo še omeniti, da so 
gostje iz Novega mesta kar dvakrat 
zadeli vratnico.

Blizu uspeha pa so bili tudi Ko
čevci na vročem terenu v Ajdovšči
ni, kjer so klonili vsega nekaj minut 
pred koncem. Povedli so nogometaši 
Primorja v 42. minuti, vendar so 
gostje izenačili že v prvih minutah 
nadaljevanja preko Buzuka, ki je bil 
med najboljšimi možmi na igrišču. 
Zmagoviti zadetek je ekipa Primorja 
dosegla slabih 10 minut pred kon
cem srečanja po hudi napaki gostu
joče obrambe.

Ogorčen boj pa se je bil tudi v 
Sežani. Nogometaši Bele krajine so 
uspeli dvakrat izenačiti rezultat pro
t i ekipi Tabor Jadrana, vendar je 
bilo tudi to premalo- za kaj več od

častnega in tesnega poraza. Zadetka 
za Črnomaljčane sta dosegla Zupan
čič v 22. in Curk v 46. minuti. Igra 
je navdušila okoli 400 gledalcev v 
Sežani in pokazala, da tudi Črnoma- 
ljčani lahko v nadaljevanju prven
stva računajo na boljše rezultate. 
Sicer pa bodo svojo vrednost lahko 
pokazali že v nedeljo, ko jim  prihaja 
v goste vodilna ekipa Primorja.

B R E 2 IC A N I BOLJŠI 
OD S T R A 2A N O V

Brežiški košarkarji so v zelo lepi 
in dinamični tekmi premagali mo
štvo Straže z najtesnejšim izidom 
91:90 (46:41). Morda so s tem 
dosegli odločilne točke za obstanek 
v drugi slovenski košarkarski ligi -  
vzhod. Pri Brežičanih sta se poslovi
la od nadaljnjega tekmovanja kape
tan Rešek in Zorič, k i odhajata v 
JLA. V naslednjem kolu bodo 
Brežičani gostovali v Murski Soboti.

M. R.

NAJBOLJŠE 
TERM E C A T E 2

Končane so brežiške sindkalne 
tekme v kegljanju, na katerih je 
sodelovalo 19 ekip, med njimi zunaj 
konkurence dom JLA Brežice in 
brežiški invalidi. V borbenih igrah 
so zmagali tekmovalci iz čatežkih 
Term z 1893 podrtimi keglji. Drugo 
mesto je pripadlo brežiškemu Slove
nijalesu (1843), tretje pa vojakom iz 
Cerkelj (1816).

M. R.

V soboto odločitev o prvaku
Kočevski košarkarji bijejo v soboto odločilen boj za prvo 

mesto II. slovenski ligi -  Le zmaga vodi naprej

Medtem ko so v zveznih lijph 
košarkarji že prejšnji teden pri
vedli prvenstvo h kraju, se v 
slovenskih bije ogorčen boj v 
zadnjih kolih. Kdo pred kon-

Nazadovanju kriv denar?
Stagnacija ribniškega nogometa - N i  denarja za kadete 

— Močnejši v povezavi s Kočevjem

Pred dnevi so se ribniški no
gometaši zbrali na tretji redni 
skupščini NK Ribnica, osrednja 
točka dnevnega reda pa so bila 
nerešena denarna vprašanja. 
Sredstev imajo v klubu le toli
ko, da komajda pokrijejo 
osnovne režijske stroške tekmo
vanja, zato je povsem umestno 
vprašanje, če bodo s prven
stvom lahko nadaljevali kadeti v 
dolenjski ligi, ki so po konča
nem jesenskem delu prvenstva 
na odličnem 3. mestu.

Takšnemu stanju v ribniškem no
gometu gre pripisati, da tamkaj do
biva vse pomembnejšo vlogo igranje

nialega nogometa, zaživela pa je tudi 
rekreacijska liga, v katero so vklju
čeni vsi klubi iz krajevnih skupnosti 
občine. Navzoči na redni skupščini 
so ta podatek seveda pozdravili, 
hkrati pa tudi določili datum pričet
ka občinske lige: 12. april. V njej bo 
sodelovalo 9 ekip.

Nadaljevanje razprave je pokaza
lo, da bo potrebno nadaljevati nave
zane stike s pobrateno občino Arce- 
via *iz Italije in organizirati tudi 
kakšno nogometno srečanje. Pogla
viten pa jc bil zaključek razprave, ki 
jc nedvoumno nakazal, da bo za 
izhod iz današnje krize ribniškega 
nogometa nujno obnoviti stike s 
-sosednjim Kočevjem, ki je tudi cen
ter nogometne igre v zaliodni do
lenjski regiji.

M. GLAVONJIČ

i  u  l i t i n a

I  I M  M  I  i  I

r

cem še ni prav nič jasno, le-to, 
da se je Kočevcem po sobotnih 
igrah ponudila izredna prilož
nost da osvoje 1. mesto in se 
uvrste v 1. slovensko ligo.

V predzadnjem kolu so Kočevci 
po pričakovanju opravili z ekipo 
Idrije, zanje pa so tokrat igrali tudi 
košarkarji Jesenic, ki so ugnali ekipo 
Lesonita, ki je od tega kola vodila 
skupaj s Kočevci. Slednji so tako 
ped zadnjim kolom sami na čelu 
lestvice, vendar je o končnem uspe
hu še prezgodaj govoriti, saj Kočevci 
prav v zadnjem kolu potujejo v 
goste ekipi Gostola, ki se prav tako 
bori za vrh tablice. Za Kočevce 
pride v poštev le zmaga.

V zahodni skupini je v dolenj
skem derbiju ekipa Brežic tesno, a 
zasluženo ugnala ekipo Straže in se 
tako rešila zadnjega mesta na lestvi
ci.

18. A P R ILA  START
18. apila se pične spomladanski 

del posavske rokometne lige, v kate
ri sodelujejo 4 ekipe. Vrstrni red po 
jesenskem delu je takšen: Dobova 
10 točk, Leskovec 7, Brestanica 7, 
Planina 0.

J. A.

Odbojkar Brulec 
v državni 

reprezentanci ?
Za zdaj med 22 naj
boljšimi — Kako bo s TV  
prenosi z balkanskega 
prvenstva v Novem 

mestu
Strokovna ekipa ljubljanske 

televizije na čelu z vodjem šport
nega uredništva Ivom Milovano
vičem si je prejšnji teden ogleda
la novomeško športno dvorano, 
prizorišče BOP 81, balkanskega 
prvenstva v odbojki za moške od 
26. do 30. maja letos. Ugotovila 
je, da bo mogoče z nekaterimi 
manjšimi tehničnimi posegi in 
dodatnimi reflektorji zagotoviti 
dober neposreden prenos igre, za 
katero je znano, da jo je zaradi 
naglega gibanja žoge sorazmerno 
težko prenašati.

B P bOP’61 
n o v o  i n s j T o

S predstavniki organizacijske
ga odbora, ki ga vodi Janko 
Goleš, je bilo dogovorjeno, da 
bo RTV Ljubljana neposredno 
prenašala dve tekmi, in to v 
četrtek, 28. maja, tekmo Jugo
slavija : Bolgarija, naslednji dan 
pa še tekmo Jugoslavija: Romu
nija. Prenos bo na drugem (in ne 
na pvem) programu, kar je 
„usoda‘‘ vseh športnih panog, ki 
jim  ni mogoče natančno določi
t i časa trajanja tekem. Tekmi bo 
na drugem sporedu prenašala tu
di zagrebška televizija. Seveda 
bo televizija poročala o tem

•  V  širši izbor za držav
no reprezentanco v odbojki, 
ki bo branila barve Jugosla
vije na balkanskem prven
stvu v Novem mestu, je bil 
določen tudi Bojan Brulec, 
študent visoke šole za teles

no kulturo in nekdanji mla
dinski državni reprezentant 
iz Žužembeika, najboljši 
igralec Pioniija iz Novega 
mesta. Zvezni selektor Uroš 
Ribarič ga je izbral skupaj z 
21 igralci iz različnih jugo
slovanskih klubov, izmed ka
terih bo po testiranju in 
treningih odbral 14 najbolj
ših za dokončno reprezen
tanco. Skupne priprave se 
bodo začele 24. aprila v 
Zagrebu.

tekmovanju tudi v svojih rednih 
informativnih oddajah. Z Raven, 
Iger bo ob istem času ženski del 
balkanskega prvenstva v odbojki, 
bo RTV Ljubljana pripravila le 
polurno posebno reportažo.

Druge organizacijske priprave 
potekajo v glavnem po načrtu. 
'Organizacijski odbor se sestaja 
vsak teden, da usmerja priprave 
za ta izjemni špbrtni dogodek, 
do katerega je le še poldrugi 
mesec.

M. L.

NO G O M ETNI 
T U R N IR  LO K V A M

TVD Partizan iz Leskovca je pred 
dnevi pripravil nogometni turnir, na 
'saterem je nastopilo 8 ekip. V 
finalnem srečanju je vrsta Lokev 
ugnala Veniše z 2:0, v boju za tretje 
mesto pa je zmagala ekipa domači
na, 1 VD Partizan iz Leskovca

J. ARH
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foto slišal: 
Milan MarkeljM

• » a f r

ČE z m a g a š , d o b iš  z a  v e č e r j o  c e l o
v KRANJSKO KLOBASO. __________  j  ^
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( bolenjsm list pred ZB leti j

Odvratno preklinjanje (
Mladina ne ve, kam po šolanju — Kmetje brez gnojil — I j

Spolzko o osemenjevanju — Avtomobili in debeluhi g

NIČ N I BOLJ odvratnega, kakor poslušati, kako nekdo vsak g  
dan preklinja svoj poklic, nič bolj prijetnega, kakor uživati M  
radost poklicnega dela, v katerem se počutiš kakor v toplem ^  
domu, ki je zgrajen zate. Vsako leto zapušča šolo več tisoč g  
učencev in učenk, ki so zaključili obvezno šolanje. Kam sedaj? g  
Mladina stoji pred izbiro poklica; ni več otrok, ni pa še odrasla, g  
zato se premalo zaveda, kako važna je izbira poklica. Mladina g  
torej potrebuje pomoč. I§

PONEKOD JE PREVEČ razprav: „Čakamo, ni še predpisov, 
ni še jasno to in ono . . čeprav bi bilo marsikdaj že brez vsega 
tega nujno pogledati, kje šo še rezerve, ki bi lahko podjetje 
spravile na bolj gospodarsko poslovanje in mu dale večje 
možnosti za mehanizacijo, za boljšo organizacijo tehnološkega 
procesa in podobno.

LETOŠNJA ZGODNJA pomlad je marsikomu prekrižala 
načrte, saj ni skoraj nihče pričakoval, da se bo treba tako 
zgodaj vrniti na polje, travnike, v vinograde in sadovnjake. 
Predvsem v Beli krajini, kjer je nekoliko topleje kot drugje v 
Sloveniji, so ljudje že v prvih marčevih dneh, če ne že prej, 
pripravili vse za spomladansko setev. Potem so čakali. 
Kmetijska zadruga Črnomelj pa je pogodbenim proizvajalcem 
javila, da ni gnojil. Sami ste krivi, da jih ni!

POSAMEZNIKI SO govorili o ..debeluhih, ki imajo 
avtomobile", o tem, kako je kmet reven, tako da bi se 
neobveščeni bralec ustrašil, da bodo zdaj zdaj pomrli od 
hudega. Vpili in hrumeli so drug čez drugega, nekdo pa je na 
zelo spolzek način in neokusno razpravljal o umetnem 
osemenjevanju živine. Edini član, ki je govoril razumno, je 
kmetom povedal, da ni prav, če zavidajo mladini zaposlovanje v 
tovarnah, in da avtomobile proizvajamo pač zato, da jih 
državljani kupujejo. Oboje je sestavni del našega razvoja.

ZA POSTANEK AVTOBUSA je pri hotelu Kandija v Novem j 
mestu, odkar so podrli hleve, dovolj prostora.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA j 
6. april 1961)!

SVETU OKOLI
SVOJ ČAS je italijanski 

pevec Modugno glasno prepe
val: „Ciao, ciao, bambina mia” , 
zdaj pa bi lahko zapel podobno 
„ciao, ciao" za svoje imetje. 
Neznani zlikovec je namreč 
obiskal stanovanje nekdaj slav
nega pevca in odnesel neznano 
kam perzijske preproge, srebrne 
svečnike, starinske stenske ure 
in podobno „drobnjarijo“ , 
medtem ko sta zakonca Modug
no sladko spala. Tatu nista 
slišala menda zato, ker pevec v 
postelji močno vleče dreto.

ČISTO DRUGAČE se je
vlamljanje končalo za neper
spektivnega sovjetskega držav
ljana, ki je pred časom vlomil v 
neko stanovanje v Bakuju. Ker 
ni bilo denarja in drugih drago
cenosti, se je možakar lepo 
najedel, napil, nato pa se ni 
mogel upreti skušnjavi in je 
zaigral nakaj melodij na klavir. 
Nočni koncert je prebudil sose
de, ti pa milico, k ije  muzikal
nega vlomilca spravila tja, ka
mor spada. Nepošteni državljan 
ima morda vsaj to srečo, da 
imajo v kaznilnici kakšen manj
ši orkester, kjer lahko igra na 
klavir in premišlja o škodljivih 
posledicah glasbene strasti, ka
dar se druži z vlomilsko.-

ŠKOTI SO PRAVI nevedne- 
ži. Človeško telo jim je nekaj 
hudo tujega, bi lahko domneva
li po anketi, ki so jo pred 
časom opravili v Glasgovvu. 
Polovica Škotov ni vedela, kje 
imajo srce, 80 odst. pa ni bilo 
gotovih, kje naj bi ležal želodec. 
Vsi pa so natanko vedeli, kje 
imajo denarnico.

POMANJKANJE PAPIRJA
ne prizadene le tiskarjev in 
založnikov, med konkretno 
ogrožene spada tudi medicinska 
sestra iz Sydneya, ki že nekaj 
let zbrano in z užitkom je 
papir. Najraje ima časopisnega, 
manj pa ji  gre v slast papir iz 
beležnic, četudi tu in tam požre 
kakšen pomembnejši zapis, na
kar je seveda v bolnišnici malo 
zmede. A kaj hočemo, lakota je 
lakota! Še sreča, da tovrstnih 
medicinskih sester pri nas ni. 
Papirničaiji v Krškem naj se kar 
potolažijo — Avstralija in 
Sydney, to je daleč!

Kaj so pred 80 leti pis Dolenjske Novice.

Krivica, velika krivica je to
( S o v r a š t v o )  Nemcev do slovenskih 

narodov še je kazalo prav jasno, ko je poslanec 
Hruby predlagal, naj ljudi pri štetji povprašujejo 
ne samo po občevalnem jeziku, temveč tudi po 
materinem jeziku, potem se bode vedelo, koliko 
je zares ljudij te ali one narodnosti. S tem 
namreč, da so šteli po občevalnem jeziku, so 
Nemci in Italjani odvzeli Slovanom veliko tisoč 
duš in pravijo sedaj: glejte, kaj nas je, Slovanov 
pa tako malo, zato dajmo jih, nobene pravice 
jim ne privoščimo! Da je to krivica, velika 
krivica, kdo bo tajil? A vendar so za predlog 
Hrubyja glasovali samo Čehi, Slovenci in Hrvati; 
Poljaki ne! Predlog je propadel.

( I t a l i j a )  bi rada več vojakov, pa ni 
denarja, ker celemu svetu znana resnica je, da 
ljudje nikjer ne plačujejo toliko davkov kot 
ravno na Laškem. Ubogo ljudstvo, ki že itak 
strada, da se skozenj vidi in se zato tu in tam 
spunta, ne' more ve A dajati davkov kar jih- že 
daje.

Ko mleko postane nesmrtno
Sir je eno najstarejših živil, kar jih človek prideluje — Idealna hrana v pestrih 

oblikah in z bogatimi okusi — Topovsko obstreljevanje s sirovimi kroglami

Pred 9000 leti je neki naš 
davni prednik potoval na kame
li preko puščave. S seboj je imel 
polno usnjeno malho mleka, ki 
se je na dolgi poti pod vročim 
soncem zgruznilo • v brozgasto 
snov in se na plečih popotnika 
stolklo v to, kar bi danes lahko 
imenovali prasir. Tako vsaj 
pripoveduje ena od najstarejših 
legend o nastanku sira. Mleko je 
po svoji sestavi skoraj idealno 
živilo, v siru, ki je pravzaprav 
koncentrirano mleko krav, koz 
ali ovc, pa so skoraj vse 
sestavine ohranjene.

V  rezini sira je toliko kalcija, 
da zadošča za petino naših 
dnevnih potreb, v nji je 16 odst. 
dnevnih potreb po proteinih, 
med njimi so tudi aminokisline, 
ki so nepogrešljive za rast in 
popravilo tkiva. V  siru so A, D, 
E, K in B vitamini, nadalje 
fosfor in maščobe. Vse to 
postavlja sir na visoko mesto 
med živili, povrhu tega pa ni le 
eno najboljših, marveč tudi eno 
naj starejših živil, kar jih  pozna 
človek. Človek je celo prej 
poznal in delal sir, kot obdelo
val zemljo.

Častitljivo zgodovino sira po
trjujejo mnogi pisni dokumenti; 
omenimo slavno odisejo legen
darnega grškega pevca Homerja. 
V  tej več kot 3500 let stari 
umetnini Homer opisuje tudi 
sir. Pošastni Polifem, enooki 
stvor, katerega je zvijačni 
Odisej spravil ob edino oko, je v 
svoji votlini pripravljal sir, Ho
mer pa v svoji ljubezni do 
podrobnih opisov tega ni poza
bil natančno zapisati. Tudi v 
Bibliji zasledimo med najstarej
šimi zapisi sir. Tako je kralj 
David dal poveljniku Izraelitov 
deset hlebcev sira. Same pohval
ne besede je imel za sir veliki 
Cezar, starorimski vojaki pa so 
ga pogosto jedli, naj so ga cenili 
ali ne. Med srednjeveškimi veli
kimi možmi je znan kot velik 
ljubitelj sira Karel Veliki.

Iz novejše zgodovine omeni
mo zanimivo anekdoto. Leta 
1847 je poveljnik urugvajskega 
ladjevja Čoe premagal argentin
sko ladjevje, čeprav mu je 
zmanjkalo topovske municije. 
Poveljnik se je znašel in velel 
obstreljevati sovražnika s kro
glami, ki so jih  mornarji zgnetli 
iz holandskega sira.

Dandanes je sir razširjen po 
vsej zemeljski obli, jedo ga vsi 
narodi, če izvzamemo osrednji 
del Kitajske, prav tako, kot je 
razširjen, pa je postal na moč 
pisan in pester. Več kot 9 
milijard kilogramov sira vseh 
vrst pridelajo vsako leto na 
svetu. Že samo na pogled so siri 
hudo pisani, saj so obarvani od

rožnate, rumene, bele in 
oranžne do zelenkaste barve. Po 
obliki pa je sir poznan v 
hlebcih, klobasah, kolesih in 
celo v obliki ženskih prsi, po 
kateri slovi neki španski sir. 
Poleg poznane razdelitve sirov . 
na polnomastne, polmastne in 
suhe je ogromno odtenkov 
okusov, ki nihajo od prijetno ■ 
lahkega do ostrega s surovim 
poprom. Tudi niso vsi siri zaviti 
v lastno ,Jtožo“ . Ponekod jih  
zavijajo v trtne liste, drugod v 
zmlet poper, orehe, medtem ko 
mehke sire zavijajo v stanio1 in 
druge sodobne materiale. A naj 
bo po zunanjem videzu in po 
okusu še tako različen, sir je sir.

Jugoslavija slovi po nekaterih 
sirih, ki so značilni le za naše 
kraje. Ljubitelji dobrih sirov 
poznajo predvsem kačkavalj, 
kefalotir, manur, paški ovčji sir, 
lipski, travniški in šarplaninski 
sir. V  Sloveniji pridelujemo zelo 
kvalitetne sire svetovnih znamk, 
kot sta ementalec in grojer. Da 
umetelnost izdelovanja sira med 
kmeti ni ugasnila, dokazujejo 
statistični podatki za leto 1979, 
da so slovenski individualni 
proizvajalci takrat prinesli na 
živilski trg 100 ton sira. Samo v 
Novem mestu je šlo v promet 
200 kilogramov domačega sira.

Seveda pa Slovencev ne 
moremo povezovati s sirom tako 
pristno kot lahko Francoze. 
Vse od leta 774, ko je Karel

Veliki proglasil sir brie za 
narodni zaklad, se Francija 
ponaša kot dežela, ki prideluje 
najboljše vrste sira na svetu. 
Brie velja ne samo za najdrago- 
cenejši sir na svetu, marveč tudi 
za najbolj težavnega, ko gre za 
izdelavo. Esejist Clifton Fadi- 
man je zapisal: „Eseje lahko 
pišejo ljudje kot jaz, toda samo 
bog lahko naredi brie."

Kljub veliki slavi brieja pa je 
kralj med 400 vrstami franco
skega sira tisti z modrikastimi 
žilami preprežBni sir, ki ga 
pridelujejo iz ovčjega mleka v 
vasi Roquefort in je po tej vasi 
dobil tudi ime.

Med svetovno znanimi proiz
vajalci sira so še Švicarji s 100 
vrstami, Danci s 50, slede pa 
jim  še Avstrijci, Holandci, Tur
ki, Avstralci, dobro uvrščena je 
tudi Jugoslavija, katere znane 
sire smo že omenili. Celo ZDA, 
ki so v tisočletja trajajoči 
zgodovini sira'še šmrkava deže
la, pridelujejo 5 vrst tipično 
ameriškega sira.

Za konec zapišimo samo še 
zadnje vesti, ki jih je moč 
zaslediti v dnevnem časopisu. 
Strokovnjaki so odkrili, da 
jogurt in sir pomagata pri 
odvajanju holesterola iz krvi, 
torej uživanje sira preprečuje 
srčna in žilna obolenja. Tako je 
v zadnjem času to staro živilo 
dobilo še en križček v dobro.

Od velikanskih hlebcev do koščkov, ki jih namažemo na kos kruha, 
se razsteza kraljestvo sira. V  taki ali drugačni obliki je sir idealno 
živilo, primemo za vsakogar. (Foto: MiM)

( D o l e n j s k o )  pevsko društvo v Novem 
mestu je priredilo zabaven večer, kteri je 
imenitno vspel. Šest izbranih točk različnega 
značaja se je proizvajalo vseskozi dovršeno. 
Kdor ve, koliko vaj je treba, da se vsaka pieca 
nauči, kdor ve, kako teže o je dobiti za 
številnejše nastope sodelavce, ta bo znal ceniti 
trudoljubivost onih dveh gospodičen in onih 
dveh gospodov, kteri so cel aranžma zabavnega 
večera prevzeli.

( T r i d e s e t )  meterskih centov krompirja 
onejidovca za seme proda kmetijska šolana Grmu 
in sicer po 8 K 100 kilo. Ravno tam se dobe 
tudi razne druge vrste krompirja, kakor 
triglavan, solnčnik, angelijev biser, merkerjevec, 
zborovski itd., toda v malih množinah. Krompir 
se oddaja le proti takojšnjemu plačilu, oziroma 
proti povzetju. Potrebne vreče mora kupec sam 
preskrbeti.
; ' » -  c (Iz DOLENJSKIH;NOVIC

1. aprila 1901)

Domače orožarne
Vsakih 13 sekund proda

jo v ZD A  eno pištolo

Nedavni atentat na ameri
škega predsednika Reagana 
je med drugim opozoril na 
vznemirljivo dejstvo, da so
dijo ZDA po količini strel
nega orožja, ki ga ljudje 
hranijo po svojih domovih, 
na prvo mesto v svetu. V  
nobeni državi niso državljani 
tako temeljito in masovno 
oboroženi. Na stotine trgov
cev z orožjem svobodno 
prodaja pištole in puške 
polnoletnim osebam, dostop 
do strelnega orožja pa prak
tično ni prepovedan ni
komur. Posledica je ne
dvomno tudi ta, da prihaja v 
ZDA do nevarnega porasta 
nasilja z orožjem, Američani 
se pred nasiljem skušrgo 
varovati z nakupom orožja 
in tako je krog sklenjen.

Statistiki so izračunali, da 
vsakih 13 sekund prodno v 
ZDA po eno pištolo, tako da 
se vsako leto število strelne
ga orožja poveča za dva 
milijona pištol. V  poprečju 
ima vsak četrti Američan 
doma pištolo ali puško. Nič 
čudnega torej, daje polovica 
vseh umorov izvršena s pi
štolo. Kriminologi trdijo, da

dostikrat pride do streljanja 
v prepiru predvsem zato, ker 
je orožje pač pri roki. 
Zanimivo je, da pištola naj
večkrat „spregovori“ v pre
pirih med znanci, med mo
žem in ženo, torej v takšnih 
priložnostih, ko bi težko 
pričakovali, da se bo prepir 
zaključfl s streljanjem in 
smrtno ali vsaj težko telesno 
poškodbo.

Morda bo zadnji napad na 
predsednika spodbudil ame
riške zakonodajalce k manj 
.svobodnemu" gledanju na 
posedovanje strelnega orož
ja. Statistika govori v prid 
tistih držav, kjer ne more 
vsakdo imeti strelnega orož
ja. Tako pride v ZR Nemčiji 
1,3 umora na 100.000 prebi
valcev v enem letu, na 
Japonskem 1,6, v Veliki 
Britaniji 1,3, medtem ko je 
delež ZDA kar 9,7.

Starka kupuje pištolo v 
trgovini z orožjem. V  ZDA 
praktično lahko vsakdo kupi 
oroige, •> 3 ■

Vroči ekran
Prepovedana televizijska 
oddaja buri Italijane — 

Prostitucija

V  Italiji je pred televizijskimi 
ekrani postalo vroče. Možje so 
malce zaskrbljeno pričakovali 
začetek dolgo napovedovane 
dokumentarne oddaje o prosti
tuciji, saj niso vedeh, ali se'ne 
bo kateri od njih pojavil v 
nezaželeni vlogi uporabnika sla
dkih storitev deklet z ulice.

Avtorice oddaje, gre za skupno 
feministk, so namreč izjavile, 
da so dokumentarni film pos
nele skozi posebno ogledalo v 
sobi prostitutke Veronique ta
ko, da stranke niso nič opazile.

K resnični dokumentarnosti naj 
bi pripomogli tudi skriti mikro
foni. Kamera in mikrofoni so 
menda ujeli mnogokaj takšnega, 
kar možen nikakor ne bi bilo v 
čast in ponos videti.

Poldrugo uro pred začetkom 
oddaje je prišla prepoved, ki je 
Italijo razgibala v novi neskon
čni razpravi, ah naj bi pri na
povedani oddaji res šlo za sra
motenje državljanov ali pa le za 
prepotrebni dokumentarni pri
kaz prostitucije v Wfej njeni 
širiiri.-Moški šorna strani .prepo
vedi.
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Višja življenjska raven rahlja 
socialni čut in povezanost med 
ljudmi.

V. TRINKAVS

Naše slabosti so naš največji 
sovražnik.

F. ŠETINC

Nihče ni tako srečen, da bi 
mu ne stali ob smrtni postelji 
ljudje, ki bodo z veseljem 
pozdravljali njegovo zadnjo uro.

M. AVRELIJ
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Tudi kava je postala sumljiva
Raziskava hardvarskih strokovnjakov opozarja na povezavo med pitjem kave in 

rakom na trebušni slinavki -  Poskusi na živalih niso pokazali škodljivosti

Kot so poročali časopisi v 
svojih razvedrilu namenjenih 
rubrikah, je pred kratkim na 
Švedskem umrla tamkajšnja 
najstarejša ženska Carina Nil- 
sson, ki je dočakala res lepo 
starost — 109 let. Stoletniki 
sicer niso naj večja senzacija, 
nenavadno pri čili Skandinav
ki je to, da je pred svojo 
smrljo energično zatrdila, da 
leži skrivnost njenega dolgega 
življenja v velikih količinah 
kave. „Malo spanja, težko 
delo in veliko kave“, to je bil 
njen recept za dolgoletno 
življenje. Vrla švedinjaje sicer 
dovolj nazoren dokaz za res
ničnost lastnih besed, vendar 
pa je tudi res, da so v zadnjem 
času strokovnjaki postavili 
kavo pod velik vprašaj. Pri
ljubljeno in razširjeno pijačo 
so osumili, da povzroča raka.

Močno naraščanje prime
rov raka na trebušni slinavki, 
ki velja za najtežje ozdravljivo 
vrsto raka (omenimo, da no
ben od obolelih ne preživi 
treh let), je raziskovalno sku
pino strokovnjakov hardvar- 
ske univerze spodbudilo, da 
so podrobneje raziskali to 
bolezen. Vprašali so 369 bol
nikov z rakom na slinavki o 
njihovih navadah, o kajenju, 
uživanju alkohola, kave in

čaja ter odgovore primerjali s 
skupino 644 bolnikov z drugi
mi boleznimi, da bi tako prišli 
do podatkov, ! katera od teh 
navad je značilna za bolnike z 
določeno vrsto raka

Takšne raziskave so se že 
večkrat izkazale za dokaj 
zanesljiv ključ do nadaljnjih 
proučevanj. Med drugim je 
podobna študija opozorila na 
povezavo med rakom na plju
čih in kajenjem.

Ko so ugotavljali povezave 
med kajenjem in pitjem alko
hola z rakom na slinavki, se je 
izkazalo, da je povezava zelo 
šibka. Pri kadilcih so izraču
nali za 40 odst. večjo nevar
nost, pri uživalcih alkohola pa 
je skoraj ni bilo v povezavi z 
rakom na slinavki. Odkrili pa 
so zelo močno zvezo med 
proučevano boleznijo in uži
vanjem kave. Pri bolnikih z 
rakom na slinavki so ugotovili 
občutno več pivcev kave. 
Statistiki so izračunali, da je 
faktor tveganja pri dveh sko
delicah dnevno 1,8, pri več 
kot treh pa že celo 3, kar 
pomeni, da so strastni kavo- 
pivci trikrat bolj podvrženi 
nevarnosti, da dobe raka na 
trebušni slinavki.

Odkritje je sprožilo naspro
ten val. Industrija, ki živi od

predelave kave, je hitro po
stregla javnosti s svojimi po
datki, do katerih so prišli 
znanstveniki pri poskusih z 
živalmi. V  laboratoijih niso 
odkrili zvez med kavo in 
malignimi tvorbami na slinav
ki.

Kljub temu pa velja po
misliti, če popijemo n_a dan 
več kot tri kave. Četudi 
morda ne povzroča raka, prav 
zdravilna v večjih količinah 
gotovo ni.

m

Na obširnem spisku rakotvor
nih snovi je že vpisana tudi 
kava, čeprav je njena prisot
nost vprašljiva. Previdnost pri 
pitju pa ni odveč.

Dom v hotelu
Najmlajši hotelski gostje

Dežela gospodarskega čudeža 
Japonska mora za strahovito 
nagel razvoj plačati tudi takšne 
davke, ki bodo svojo ceno 
pokazali morda šele čez deset
letje. Gre za rušenje tradicional
ne japonske skrbi za otroke. 
Več ko se žena zaposluje, manj 
otrok ima dom. Kot pišejo v 
zadnjem času japonski časniki, 
je vse več primerov, da otrok 
ves teden ne vidi matere in 
očeta in je skupaj z roditeljema 
le za konec tedna.

Ker državni vrtci in tovarni
ške varstvene ustanove niso kos 
množini otrok, potrebnih var
stva, so Japonci „izumili“ otro
ške hotele -  bebi hoteru.

Računajo, daje v deželi več kot 
600 otroških hotelov, nekateri 
pa celo menijo, da jih je 
najmanj štirikrat toliko. Otroci 
v teh hotelih niso deležni prave 
nege, saj dostikrat lastniki ne 
poskrbijo za varuške in negoval
ke. Zadnje študije so pokazale, 
da so otroci večidel prepuščeni 
elektronski materi — televiziji.

Pred nekaj leti so Japonci 
poznali otroške hotele le kot 
ustanove za otroke prostitutk, 
striptizet in barskih deklet, 
danes so „bebi hoteru“ domovi 
tudi za otroke delavk in drugih 
zaposlenih žena. Čeprav je res, 
da je nekaj otroškihhotelov 
zgledno urejenih, pa drži tudi, 
da večina ni.

^ o H ja n c i^

AVTO PRO M ET, GOSTINSTVO IN TU R IZE M  
..G O RJANCI" -  NOVO MESTO -  S TR A ŽA  VA B I 
K SODELOVANJU

VEČJE ŠTEVILO  A V T O M E H A N IK O V  ZA  
V ZD R ŽE V A N JE  AVTO BUSO V IN TO V O R N IH  
V O Z IL
2 AVTO KLEPARJA  
2 A V TO E LE K TR IK A R JA
VEČJE Š T E V IL O  V O Z N IK O V  V  TO VO RNEM  
PROMETU
V O ZN IK E  AVTOBUSOV  
S N A ŽILK O  ZA DSSS.

Pogoji so naslednji:
— Delavec avtomehanik mora imeti končano poklicno šolo 

za naziv avtomehanik.
— Delavec avtoklepar mora imeti .končano poklicno šolo za 

naziv avtoklepar.
— Delavec avtoelektrikar mora imeti končano poklicno šolo 

za naziv avtoelektrikar.
— Delavec voznik tovornjaka mora imeti vozniški izpit C in 

E kategorije in najmanj eno leto delovnih izkušenj na 
težkih tovornih vozilih.

— Delavec voznik avtobusa mora imeti vozniški izpit D 
kategorije in je lahko začetnik.

— Delavka snažilka ima lahko nedokončano osnovno šolo. 
Delo je v popoldanskih urah.

Za vse delavce velja splošni pogoj: odslužen vojaški rok in 
trimesečno poskusno delo.
Osebni dohodek je zagotovljen po do loč ilih  pravilnika o 
delitvi osebnih dohodkov.
Ponudbe z dokazili dostavite kadrovski službi podjetja v 
Straži.
Objava prostih del in nalog velja 15 dni po objavi.

Odbor za delovna razmerja 
257/15-81

OZD AVTOPROM ET, GOSTINSTVO IN T U R I
ZEM ..G O RJANCI" -  NOVO MESTO -  S TR A ŽA

objavlja javno licitacijo
ZA PRODAJO LESENE LOPE V  PARKU  
PODJETJA V  S TR A Ž I V  IZ M E R I 372 m2 .

Izklicna cena 70.000 din
Licitacija bo v torek, 14. 4. 1981, ob 10. uri v parku 
podjetja vStraži.Ogled lope.je možen vsak dan pred licitacijo 
od 6. do 14. ure.
Udeleženci morajo pred začetkom licitacije položiti 10% 
varščine od izklicne cene.

Licitacijska komisija 
258/15-81

ILIR
'°°o°o0£ ° ° £ ° o “

I L

4

2. Z enim samim skokom se je pognal z 
ležišča. Vratno krilo je odletelo navzven in 
mladenič je dobesedno padel na sivo gmoto v 
snegu pred vrati. . .

Volk!
Grgrajoč glas se je izvil iz grla zveri, topot 

bosih človeških nog in živalskih šap je odmev„I 
po zaledenelem snegu. V  bledi zimski mrak se je 
zarisal nenavaden prizor: dve pojavi — človeška 
in živalska, zagrizeni druga v drugo na življenje

in smrt.
Za hip sta pojavi obstali. Pol na tleh, pol v 

zraku — kot bi krogla obstala pred cevjo puške 
ali kot bi reka okamenela sredi slapa. Potem so 
se človekovi prsti zagrebli v goltanec in zviška je 
udarilo rezilo noža. Bela pena, ki je lila prek 
zobovja zveri, seje pobarvala rdeče. Vroč curek 
črne tekočine je omočil krzno živali, obrizgal 
sneg. Jeklene strune mišic so druga za drugo 
popuščale in zver se je zamolklo zrušila na tla.

Ken se je opotekel h koči. Naslonil se je na 
podboj -  enega samega koraka ni zmogel več in 
ene same misli!

Stal je tako kdove kako dolgo, in ko je 
končno dvignil nogo čez prag, je bila ta težja od 
svinca.

Koča je bila zdaj ledeno mrzla, polna 
jutranjega hladu in motne, bele svetlobe. Ken je 
stal pred očetovim ležiščem. Bolnik je bil tak 
kot vse te dni: negiben, prsteno siv v obraz.

In vendar ni bil tak!
Ken se je spustil na kolena. Nežnr je prijel 

hladno očetovo roko. To, ki gaje pre? nogimi
mnogimi leti tu pred kočo dvignila p r v zrak,
visoko pod drevesne krošnje, gp var > vodila
skozi vsa leta otroštva in gt nevsiljivo < ikovala
v odraslega moža . . .

Ken se je z ustnicami rahlo dotakr te roke.
To je bilo slovo — oče je bil mrtev
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Pravi kmetje ne bodo prizadeti, pač pa bodo nekaj  ̂
več plačevali lastniki hiš in vikendov ter obrtniki *

Davki so za občane vselej 
zanimivi, in čeprav gre za 
spremembe le v nekaterih 
točkah občinskega odloka, 
smo za najbolj bistvena 
pojasnila prosili Zvoneta 
Šušteršiča, direktorja uprave 
za družbene prihodke pri 
novomeški občinski skupšči
ni.

Na zadnji občinski 
skupščini v prvih dneh aprila 
spremenjeni občinski odlok 
o davkih občanov pomeni le 
začasno rešitev, saj je znano, 
da se pripravlja v republiki 
novi zakon o davkih obča
nov. Za kakšne spremembe 
gre?

-  Predlog republiškega 
zakona o davkih občanov je

Zvone Šušteršič: „Lani
nismo imeli nobenega rube
ža, kljub temu so dolžniki 
poravnali večino svojih ob- 
veznosti.“

bil predviden za sprejem že 
septembra lani, vendar je 
bila zaradi nekaterih odprtih 
vprašanj odločitev prelože
na. Vsekakor bo novi zakon 
še letos sprejet, toda v 
okviru usklajevanja davčne 
politike po družbenem do
govoru je bila uskladitev 
izpeljana tudi v naši regiji. 
Glede na to je bil v naši 
skupščini spremenjen občin
ski odlok o davkih.

Nanaša se na spremembo 
višine odmerjenega davka od 
kmetijstva, poudarim pa naj 
takoj, da pravi kmetje, ki so 
tudi kmečko zavarovani, pri 
tem ne bodo prizadeti. Spre
membo bodo občutili obča
ni, ki so v delovnem raz
merju ali so upokojenci in se 
zraven tega še bavijo s 
kmetijstvom. Ti so doslej

plačevali 6,5 odst. od ka- ^ 
tastrske osnove, po novem *  
pa bo 10 odstotkov plačila ^ 
od osnove. Druga novost je 
sprememba lestvice, na ^ 
osnovi katere se odmerja ^ 
davek od obrtne dejavnosti. ^ 
Tudi v tem primeru ne gre ^ 
za bistveno povečanje dav- *  
kov, marveč za prerazpore- ^ 
ditev osnov, od katerih se J 
odmerja davek. Republiški ^ 
dogovor predvideva možne ^ 
razpone, v naši regiji pa smo ^ 
se odločili za srednjo pot. ^

Nadaljnja sprememba od- *  
loka je v tem, da se ne ^ 
obdavčuje več dohodek od > 
domače obrti, na primer $ 
zobotrebčarstvo, čipkarstvo, ^ 
vezenje itd. Gre tudi za ^ 
spremembe pri obdavčitvi J  
stanovanjskih hiš, stanovanj, *  
garaž, poslovnih prostorov ^ 
in vikendov. Lastniki teh *  
bodo po novem plačevali ^ 
okrog 25 odst. več. V  tem J 
primeru se sicer znižajo ^ 
lestvice, poveča pa se osno- J  
va, pri kateri gre za valoriza- ^ 
cijo poprečne vrednosti sta- J 
novanjske površine." s

-  Kako je potekala lanska ^ 
izterjava davkov? Je ostalo *  
veliko dolžnikov? ^

„Poprečno je bilo pri vseh J 
davkih izterjanih 90 od- (  
stotkov odmere. To štejemo ji 
kar za lep uspeh, če upošte- ^ 
varno, da je bila prejšnja leta J  
izterjava za 10 in več od- ^ 
stotkov nižja."

-  Kako vam je to uspe- ^ 
lo? Ste imeli kak primer }  
rubeža?

„V preteklem letu niti v *  
enem primeru ni šlo za S 
rubež, pač pa smo vpeljali y 
nov način dela, ki se je *  
izkazal dobrega. Davko- s 
plačevalce in dolžnike smo ^ 
sklicali na sestanke po kra- J 
jevnih skupnostih, kjer smo ^ 
v navzočnosti domačih N 
funkcionarjev obravnavali ^ 
vsak primer. V  okolju, kjer S 
vsakemu vidijo v lonec, ^ 
nihče ni mogel reči: „Ni- J  
mam," če bi lahko plačal, s 
Zaostankarji so na veliko ^ 
poravnavali dolgove ob kon- N 
cu leta. Tudi v letu 1981 ^ 
bomo s tem načinom dela S 
nadaljevali. Obnese se mno- $ 
go bolj kot pismeni oporni- Jj 
ni, čeravno tudi te še pošilja- ^ 
mo." R. b. >

STOPIČE POSTAJAJO VEČJE — V  zadnjem času postajajo Stopiče že bližnji predmestni predel, kraj 
se naglo veča z novogradnjami na dveh konceh, zato tudi družbenopolitična aktivnost mora v korak s 
časom. Na šolskem športnem igrišču pa je od jutra do večera dovolj otrok in mladine, ki se navdušuje 
zlasti na rokomet in košarko. (Foto: R. Bačer)

Prvič politična ura v praksi
Predsedstvo novomeške občinske skupščine je skupaj s stopiškimi delegati zbora 

krajevnih skupnosti pretresalo gradivo za zasedanje občinskih zborov

26. marca so v okviru priprav na 3. kongres samoupravljalcev na 
primeru Stopič ugotavljali, zakaj se delegatsko delo zatika.
Predsedstvo občinske skupščine je s tem začelo tudi novo obliko 
dela, s katero bodo obšli še druge manj aktivne delegacije v 
krajevnih skupnostih in tozdih.

V Stopičah je bilo na tej 
neobičajni seji še več ljudi. Prišli so 
predstavniki izvršnega sveta in kra
jevnih družbenopolitičnih organiza
cij. Ugotovili so, da so se Stopičam 
doslej malo udeleževali občinskih 
sej v zboru krajevnih skupnosti. V 
tem mandatnem obdobju je bilo 30 
zasedanj, samo osemkrat pa so bili 
Stopičani zraven, vendar imajo 
doma veliko pripomb. Razen tega se 
niso nikdar pojavili z delegatskim 
vprašanjem ali pobudo in nikdar 
niso pokazali aktivnosti v razpravah.

Na tej praktični politični uri seje 
pokazalo, da se delegati sploh ne 
znajdejo. Ker je bilo glavno gradivo 
ubrano na poročila iz pravosodja, so 
Stopičani sprva menili, da to zanje 
sploh ni zanimivo in jih  ne zadeva. 
Zmota že na začetku! Kasneje so 
spoznali, da je tudi ob teh poročilih 
možno za krajevno skupnost najti 
vrsto zanimivih in koristnih zadev. 
Na primer: niso vedeli, da je javni 
pravobranilec samoupravljanja neke

vrste servis prav za krajevne skupno
sti, h kateremu bi se lahko večkrat 
obračali po nasvet in pomoč.

Prav pri vsaki točki dnevnega 
reda so ugotovili, kje se lahko 
vključujejo v zanje zanimivo razpra
vo. To spoznanje paje nekdo ocenil 
tudi kot mnogo uspešnejšo politič
no uro za delegate, kot je bilo 
dosedanje izobraževanje na več 
predavanjih.

V Stopičah so ugotovili še več 
lastnih napak pri delu delegatskega 
sistema. Delegacije se ne sestajajo, 
ker niso dobro organizirane, včasih 
je kriva tudi prepozna poštna 
dostava, da gradivo ni predelano. 
Poleg tega družbenopolitične orga
nizacije na vasi ne spremljajo dela 
delegatov, kar se tudi pozna. Ne 
nazadnje pa je k stanju, kakršno je 
doslej bilo, pripomoglo tudi to, da 
celotno družbenopolitično delo pre
več sloni na nekaj posameznikih, ki 
pa vsemu ne morejo biti kos. Mnogi 
drugi so kot funkcionajji sicer

Vnaprej se ve: ne bo šlo
Občinski komite ZK ocenjuje, da je predlog družbenega 

olana preoptimističen — Razprava do 20. aprila

Komite občinske konference 
ZK je 2. aprila dal prve pri
pombe na predlog družbenega 
plana občine. S tem v zvezi je 
članstvu ZK naložil neodložlji
ve naloge v času javne razprave, 
ki naj traja vsaj 5 dni dlje, kot 
je bilo sprva predvideno.

Poglobljene ocene in pripombe 
bodo s strani komiteja in predvsem

Pomoč res najpotrebnejšim
Delegati v skupnosti otroškega varstva sprejeli finančni načrt — Pripombe zaradi drage 

strokovne službe — Otroški dodatki na osnovi dejanskega socialnega položaja

Delegati novomeške skupnosti otroškega varstva so se na 
skupščini 31. marca ponovno spopadli z vedno perečo in aktualno 
problematiko otroškega varstva v naši občini. Sprejeli so zaključni 
račun skupnosti za lani in okvirni finančni načrt za letošnje leto, ki 
je predviden v višini 186,85 milijona dinaijev. Vsota je v primeijavi 
z lani porabljenimi sredstvi veliko večja, kar pa gre na račun 
številnih novih nalog zakonskih določil.

Nanjo je prenesena skrb za malo jo skupnost otroškega varstva pri- 
šolo, varstvo težje prizadetih otrok 
kot prednostna naloga in celotna 
skrb za družino in otroka, kar vklju
čuje izplačilo nadomestil osebnega 
dohodka za ves porodniški dopust, 
pomoč pri opremi novorojenčka v 
obliki paketa za 1.200 dinarjev in 
vse denarne pomoči otrokom.

Iz zbranih sredstev skupnosti se 
bo še naprej financirala vsa vzgojno- 
varstverta dejavnost. Skupnost bo 
več kot 50-odstotno krila stroške za 
delo rednih oddelkov v vrtcih in 
varstvene družine, k i predstavljajo 
vse pomembnejšo obliko tovrstne 
dejavnosti, predvsem v krajih, kjer 
ni vrtcev. V programu so zajeti tudi 
80-urni programi potujočih vrtcev 
za vse otroke izven varstva v vrtcih, 
brigadni vrtec v Suhi krajini pa 
pomoč pri letovanju predvsem 
socialno šibkih predšolskih otrok. S 
sredstvi za investicije bo letos do
končan vrtec v Ločni in pripravljena 
gradpja jasli v Ločni.

Veliko pripomb so delegati imeli 
ob vsoti preko 3,3 milijona, ki naj bi

spevala za delo novoustanovljene 
skupne strokovne službe. V njej naj 
bi za področje otroškega varstva 
delalo 10 ljudi oz. trije več kot 
sedaj. Delegati so končno ta okvirni 
znesek sprejeli, vendar z zahtevo, da 
se do konca junija res izdela na
tančen seznam in opis potrebnih del 
in nalog in da se ne zaposlujejo 
nepotrebni ljudje.

Precej pripomb je bilo tudi na 
predlog družbenega dogovora, po 
katerem se pravica do denarne po
moči za otroke ugotavlja na osnovi 
dejanskega socialnega položaja dru
žine, v dohodek družine pa se šte- 

zares vsi dohodki ne glede na 
tudi dohodek od nočnega dela, 

dela ob praznikih, regres, štipendija, 
že dane socialne pomoči itn. Vendar 
je namen tega dogovora jasen. De
narno pomoč naj bi dobili tisti, ki 
so je res potrebni. Pri tem je po
membna novost pravica, da se po
moč izjemno dodeli tudi otrokom, 
kjer dohodek na družinskega člana 
le malo presega določeni cenzus. O

jejo
vir,

takih primerih bo odločala posebna 
komisija.

Čeprav mora sedaj vsa sredstva za 
denarne pomoči oz. otroške dodat
ke zagotoviti občinska skupnost 
otroškega varstva, novomeška kljub 
ne največjim razpoložljivim sred
stvom upa, da bo uspela letos zago
tavljati dodatke za enako število 
otrok kot do sedaj. Višina dodatkov 
pa je naslednja: 1.000 dinaijev za 
otroka, kjer je dohodek na člana 
družine do 2.200 dinarjev, 800 di- 
narjev za otroka, kjer je dohodek od 
2.200 do 3.000 dinarjev in 400 
dinarjev, kjer je dohodek od 3.000 
do 3.900 dinarjev. Za kmečke otro
ke je pomoč enotna, 400 dinarjev, 
prizadeti otroci pa lahko dobijo 
dodatno pomoč 320 in otroci samo
hranilcev 150 dinarjev.

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

ZAKO ŠEK STRELJA 
NAJBO LJE

Sevniška občinska strelska zveza 
je pred dnevi pripravila prvenstvo 
posameznikov s serijsko zračno puš
ko. Naslov najboljšega za leto 1981 
Si je priboril Slavko Zakošek iz 
Kopitarne s 357 krogi; sledijo: Ko
vačič (Lisca) 355, Poiuimk (Kopi
tarna) 344, Kranjc (Kovinar) 348, 
Mejak (Kopitarna) 340.

J. BLAS

konference, k i bo o tem razprav
ljala, še prišle na pravi naslov. To
krat so omenili le nekaj pomislekov, 
od katerih je najvažnejši ta, da je 
družbeni plan v nekaterih točkah še 
vedno preveč rožnato zastavljen in 
da je že zdaj možno trditi, da ne bo 
uresničen.

Ocenili so, da je predlog plana 
strokovno dobro pripravljen, glede 
na zdajšnje razmere- pa je malo 
verjetno, da bo možno doseči za
stavljeni cilj: izvoz 40 odstotkov 
celotne proizvodnje v občini. Tudi 
predvidena 2,5-odstotna stopnja za
poslovanja je ob najnovejših raz
merah po mnenju komiteja previ
soko postavljena in ponovno je 
oceniti planirano rast, zlasti v avto
mobilski industriji. Ker pa IMV 
predstavlja levji delež celotne indu
strije v občini, se ob spremembi 
plana v tej delovni organizaciji bist
veno spremenijo tudi vsi občinski 
plani. Dvomi so bili izrečeni tudi v 
predvideno gradnjo 15.000 m2 no
vih površin za Iskro v Bršljinu itd.

Komite je zadolžil komuniste, naj 
se aktivno vključijo v javno razpravo 
o družbenem planu in v svojih 
okoljih preko sindikata in v krajevni 
skupnosti dosežejo, da bodo ta do
kument pred sprejemom temeljito 
obravnavali.

R. B.

NE, K A M O R  BODO 
KO G A V A B IL I

Zbori novomeške občinske skup
ščine so nedavno tega potrdili listo 
104 občanov, ki so določeni za 
zunanje člane disciplinskih komisij v 
združenem delu. Novo pa bo, kakor 
so tokrat sklenili,- da se posamezni 
člani ne bodo več udeleževali zase
danj na vabilo delovnih organizacij, 
marveč po spisku, ki ga bo določila 
usklajevalna komisija. Tako se ne bo 
več dogajalo, da so nekateri kar 
naprej klicani, drugi pa nobenkrat. 
Sklenjeno je bilo še, da bodo isti 
člani opravljali vlogo zunanjih pred
stavnikov v delavskih kontrolah v 
organizacijah posebnega družbenega 
pomena.

zapisani, niso pa aktivni.
Ko so v Stopičah analizirali vse te 

okoliščine, so menili, da bi moralo 
obveljati načelo: vodja delegacije 
naj ima samo to funkcijo in ga z 
drugimi ne bi smeli obremenjevati.

Očitno je namreč, daje delegacija in 
njena aktivnost odraz prizadevnosti 
vodje. R. B.

Pogumno naprej
Visoka priznanja občinski 

organizaciji ZRVS

Konec marca so na letni konfe
renci delegati ZRVS novomeške 
občine pregledali in ocenili svoje 
delo ter ugotovili, da so uspešno 
delali in si utijevali moralno-poli- 
tično ter vojaško usposobljenost in 
obrambno pripravljenost. Uštvaijal- 
no so delovali tudi v vsem družbeno
političnem življenju, zlasti pri orga
nizaciji obrambnih dni in v raznih 
krožkih po šolah ter na mladinski 
akciji v Suhi krajini.

Z vestnim in uspešnim delom sije 
občinska organizacija ZRVS prislu
žila visoka priznanja, kot: Plaketo 
ZRVS J in priznanje republiškega 
sekretariata za LO in DS. V 
organizaciji je bilo tudi 380 članov 
napredovanih, 6 odlikovanih, 16 
pohvaljenih, 16 pa jih  je dobilo 
republiška priznanja in 2 celo 
zvezno plaketo.

Tudi v letošnjem letu načrtujejo 
uspešno delo.

M. PUREBER

12 milijonov presežka
Kam z njim, bo odločalo 

združeno delo

Novomeški izvršni svet je 
že razpravljal o presežku 
sredstev, ki so se v pretek
lem letu natekla na račune 
občinskih interesnih skup
nosti družbenih dejavnosti. 
Gre za tista sredstva, ki so 
jih vplačali v združenem de
lu od bruto osebnih dohod
kov zaposlenih in iz dohod
ka tozdov.

Po stabilizacijskih progra
mih naj bi dogovorjena pora
ba lani v teh skupnostih 
znašala okrog 683 milijonov 
dinaijev, vendar je bilo vpla
čanih slabih 713 milijonov. 
Razlika je okrog 30 milijo
nov, od katere pa je odšteti 
še 18 milijonov, ker sta do
bili za leto 1980 po repub
liški resoluciji dodatno mož
nost 2-odstotne porabe izo
braževanje in zdravstvo; 
Ostane torej 12 milijonov 
kot presežek sredstev, o ka
terih je občinski komite ZK 
že zavzel stališče, naj gredo 
nazaj združenemu delu.

Ostaja le vprašanje, na 
kak način izvršiti poračun. 
Možnost je, da vsakemu 
vplačevalcu posebej nakaže
jo denar, ali pa da se preveč 
vplačana sredstva poračuna 
za leto 1981 z znižano pri
spevno stopnjo.

Vsekakor bo o presežku 
odločalo združeno delo. Tu
di o možnosti, ki se ponuja v 
zadnjem času: naj bi ta de
nar namenili za kritje social
nih razlik. Zaradi izrednega 
dviga življenjskih stroškov in 
nizkih osebnih dohodkov je 
precej občanov prizadetih. 
Glede tega se je začela akcija 
v republiki, vendar podrob
nosti še niso znane.

V času .od 26. marca do 1. aprila 
so v novomeški porodnišnici rodile: 
Anica Ašič iz Krškega — Maje, 
Živana Ivanič iz Jelovca -  Živano, 
Majda Ramuta iz Črnomlja -  Saša, 
Nada Babič iz Regerče vasi Draga
na, Ruža Lukunič iz Kamanja -  
Josipa, Jožefa Vardijan iz Črnomlja 
-  Barbaro, Alojzija Zaletel iz Šent
jerneja -  Boruta, Irena Šmid Hu
doklin iz Dolenjskih Toplic -  Tejo, 
Majda Lenarčič iz Brune vasi -  
Andreja, Pavla Kovačič iz Kostanje
vice -  Pavlo, Sadija Čehič iz Dolenj
skih Toplic — Meha, Janja Škoda iz 
Dolnjih Jesenic -  Aleša, Marta Peč
nik iz Kamenice -  Tomaža, Jožica 
Aupič iz' Vrhka -  Tomaža,

Čestitamo

Novomeška kronika
TUDI STARE„KAHLE“  DNO -  

Marof je sicer od daleč videti 
idealno sprehajališče, toda kdor tam 
hodi, ima priložnost videti na 
brežinah vse mogoče odpadke. Vidiš 
odvržen še cel ženski škorenj, 
rumene delovne Pioniijeve hlače, 
raznovrstno železje in cunje, tudi 
nočne posode pa kape, in, kajpak, 
konzervne škatle vseh vrst. Očišče
valna akcija bi bila tu več kot 
potrebna.

PRAV PRED OBČINO . . . Večje 
in manjše luknje v cestnem asfaltu 
so na vseh koncih mesta, ena 

' največjih pa se je izoblikovala prav 
na prehodu za pešce pri stavbi 
občinske skupščine. Kot nalašč, da 
bi bili tudi „občinaiji“  prizadeti.

ZUNANJA STREŽBA ODPRTA
Da ljudje radi posedijo pri mizah 

na prostem, se je videlo lani, ko so 
strežbo uvedli pred slaščičarno na 
Glavnem trgu. Letos je mize pred 
lokal prvi postavil lastnik bifeja pred 
športno dvorano, sledili so v slašči-

ŠTIRI : 2 ZA EANTE -  Šest 
novih dojenčkov je bilo prejšnji 
teden rojenih v novomeški porodni
šnici. Rodile so: Alenka Podkrižnik 
iz Ragovske 6 — Mateja; Cirila 
Podržaj iz Ulice Marjana Kozine 45 
-  Jureta; Silva Ban s Šmihelske 4 -  
Jožico; Nikolaja Kos iz Ulice Mirana

Jarca 8 -  Matjaža; Amalija Papež, 
Nad mlini 42 -  Uroša in Marija 
Jazbec s Trdinove 5 a -  Mojco.

V ZNAMENJU SADIK -  Novo
meška tržnica je bila v ponedeljek 
kar dobro založena, glede na sezono 
pa je bilo tokrat veliko ponudbe in 
povpraševanja po raznovrstnih sadi
kah solate, cvetja itd. Tokrat kmeti
ce iz okolice niso imele dovolj 
motovilca, da bi zadostile strankam, 
več paje bilo regrata in malo radiča. 
Stalne stojnice so bile spet dobro 
založene s sadjem in zelenjavo, pa 
tudi na obrtniškem delu tržnice je 
bilo na voljo obilo konfekcije, suhe 
robe in pletenin.

Ena gospa je rekla, da je bil 
za mladino neprimeren erotski 
film Emanuela najbolj gledani 
mladinski film v zadnjem času v 
Novem mestu.
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od delegatovi za delegate

Prvič krajevni praznik
Krajani KS Orehovica proslavili svoj prvi praznik — 

Otvoritev asfaltnega odseka na Loki

V spomin na 31. marec 1942, ko 
so borci Gorjanske čete na Gorjan
cih v spopadu z italijanskimi okupa
torji doživeli ognjeni krst, so si 
krajani Orehovice izbrali ta dan za 
svoj krajevni'praznik.

Na prvo praznovanje so se dobro 
pripravili in so s prireditvami pričeli 
že preteklo nedeljo z organizacijo 
turnirja v malem nogometu. Na 
spominski dan so imeli v Orehovici 
slavnostno sejo, kjer so desetim 
najzaslužnejšim članom DPO in 
društev podelili krajevna priznanja 
Osvobodilne fronte. Praznovanje so 
zaključili to nedeljo. Že v jutranjih 
urah se je pohodna brigada, sestav
ljena iz orehovških in šentjernejskih 
mladincev, napotila k spominski 
plošči k Miklavžu, kjer so imeli 
srečanje z nekaterimi preživelimi 
borci Gorjanskega bataljona in krajši 
kulturni program. Z gorjanskih 
košenic so se vrnili popoldan in s 
pesmijo prikorakali na slovesnost pri 
spomeniku v Orehovici. V  imenu 
krajanov je zbranim spregovoril Jože 
Franko, za tem pa so mladinci in 
pionirji orehovške podružnične šole 
pripravili kulturni program.

Z A  N IŽ JO  
Č L A N A R IN O  V  Z K

Člani novomeškega komiteja ob
činske konference ZK so na zadnji 
seji razpravljali tudi o predlogu za 
znižanje članarine in ga podprli, 
kakor predlagata obe komisiji pri 
CK ZKS. Novomeščani pa menijo 
še, da je potrebno proučiti tudi 
možnost za znižanje zgornje meje 
prispevne lestvice, kajti 3 odstotke 
zaslužka tudi za zaposlene z najvišji
mi osebnimi dohodki nad 1.7000

Praznovanju prvega krajevnega 
praznika so v KS Orehovici namenili 
tudi nedeljsko veliko delovno zma
go, otvoritev 2800 m dolgega 
asfaltiranega cestnega odseka od 
Maharovca preko Loke, Gor. Mokre
ga polja in Pristave dc Orehovice. Za 
cesto so polovico potrebnih sredstev 
in obveznic prispevali krajani sami, 
ostali del pa krajevna skupnost. 
Kljub številnim uram prostovoljne
ga dela krajanov samih je odsek 
veljal 3 milijone dinarjev.

J. P.

PIVC I BODO 
P R IZ A D E T I

Z občinskim odlokom je bil 
prejšnji teden povečan prometni 
davek od naravnega vina, vinsko 
sadnih pijač in penečega vina. 
Tovrstni občinski davek bo po 
novem še enkrat večji, in sicer 
od litra naravnega vina in vinsko 
sadnih pijač se povečuje od 2 na 
4 din, pri penečem vinu pa bo 
davek namesto 4 kar 8 dinarjev. 
Novomeška občina se je s to 
odločitvijo uvrstila med tiste, ki 
izkoristijo najmanjšo možnost 
pri povečanju prometnega dav
ka, k i jo daje republiški dogovor. 
Tako je bilo dogovorjeno v vsej 
dolenjski regiji, sicer bi Novo
meščani hodili po pijačo čez 
Gorjance ali obratno.

£ fr

PO POTEH GORJANSKE ČETE — Mladi iz vasi ob vznožju Gorjancev nadaljujejo tradicije slavnih 
partizanskih brigad, ki so se borile na tem koščku Slovenije. Zadnjo nedeljo so odšli na mesto, kjer so 
se borci Gorjanske čete pred 39 leti prvič spopadli z okupatorjem; Orehovčani so si ta dan izbrali za 
svoj krajevni praznik. (Foto: J. Pavlin)

Samo polja so »tovarne” hrane
Kmetijstvo smo v sedanjih srednjeročnih načrtih opredelili kot 

prednostno nalogo, vendar samo s tem ne bomo spremenili 
neugodnih razmer, ki vladajo v tej izredno pomembni gospodarski 
panogi v novomeški občinr še bolj kot drugje. Potrebne so povsem 
konkretne, usklajene, predvsem pa takojšnje akcije v razvojni, 
davčni, kreditni, socialni politiki, in sicer tako kmetijskih 
proizvajalcev in kmetijskih zadrug kot združenega dela, bank, 
zavarovalnice in družbenopolitičnih organizacij v občini. Drugače 
bomo čez pet let spet ugotavljali, da planov nismo izpolnili, da so 
razmere v kmetijstvu še slabše in da je zaostajanje novomeške 
občine za republiko na tem področju še večje.

Tako je izzvenela razprava na 
problemski konferenci o kmetijstvu

dinarjev ni malo.

Tekstilci v škripcih
Novoteks; I I I .  kongres samoupravljalcev naj bi opozorili 

na težak družbenoekonomski položaj tekstilcev

N A V A L  Š K R A T O V . .
Na zadnjem zasedanju 

zbora združenega dela novo
meške občinske skupščine 
so p ri vsaki točk i dnevnega 
reda, objavljeni ko t gradivo 
v glasilu „Odločajm o,“  opo
zarjali na napake. Tiskarski 
škrati so tokrat zamešali več 
številk, napisali drugo bese
do itd. Čeprav je  včasih taka 
zamenjava na pn>i pogled 
smešna, če, denimo, pravo
sodni organ koga „obreme
n i", namesto ugotovi, itd., 
pa tovrstno pojasnjevanje 
vzame precej časa.

Na temo o delavcih v delegatskem 
sistemu in delegatskih razmerjih 
med TOZD Tkanina ter delovno 
organizacijo je bilo v poldrugi uri 
slišati vrsto kritičnih mnenj o 
dosedanjem uresničevanju delegat
skih odnosov, pa tudi precej predlo
gov, kako naj bi jih  poslej bolje 
oživljali. Tako so med drugim 
ugotovili, da dobro delajo delegati 
za zbor združenega dela v novo
meški občinski skupščini, medtem 
ko so delegacije za SIS nekoliko 
manj aktivne. Se vedno pa so tudi 
pri njih šibka točka preobsežna in 
prezapletena gradiva, k i bi bila 
dostopna vsem delavcem. Kar pa je 
na neki način med razpravljala 
vzbudilo največji odmev, je ugotovi
tev, da je na sejah delavskih svetov 
udeleženih vse manj delegatov. Kot 
je rekel eden izmed razpravljalcev, je 
to treba pripisati tudi občutku 
nekaterih delavcev, ki menijo, da

Problemska konferenca o kmetijstvu v novomeški občini pokazala tako probleme kot 
vse nujne ukrepe za izboljšanje razmer -  Kmetom omogočiti večji dohodek

Za začetek je nujno izdelati 
kmetijski plan novomeške občine, 
k i naj bi vseboval vse prostorske, 
gospodarske in socialne kompo
nente. Študijo, ki jo  za Suho krajino 
že imamo, je treba začeti spravljati v 
življenje, sicer bo vse zamrlo. 
Kmetijsko-pospeševalni službi se 
delo kar samo ponuja, treba pa jo 
bo kadrovsko okrepiti, pri čemer bo 
imel „kaj reči“  tudi veterinarski 
zavod. Za uravnovešenje načrto
vanja pridelave in potrošnje hrane 
ter ukrepanje pri trajnejši oskrbi s 
hrano je nujna interesna skupnost za 
preskrbo. To pa brez hladilnice in 
predelave mesa, k i je že tretjič v 
srednjeročnem planu, ne bo možno. 
Seveda bo moralo sredstva za 
investicije in za vlaganje v kmetijsko 
proizvodnjo prispevati tudi združe
no delo, saj jih  obe kmetijski 
zadrugi nimata dovolj. Vse velike 
porabnike hrane je treba spomniti 
na neizpolnjene naloge pri pospeše
vanju kmetijstva. Urediti pa bo 
treba še marsikaj drugega. Vse to naj 
bi vsebovali zaključki konference in 
akcijski program, v katerem bodo 
opredeljene konkretne naloge in 
njihovi nosilci.

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

»Dolenjski list« 
v vsako družino

lahko še premalo vplivajo na do
končne odločitve. Prav tako so 
opozorili, da delavci vplivajo le na 
majhen del dohodka, še slabši pa je 
položaj tekstilne industrije v celoti, 
k i je v minulih obdobjih veliko 
vložila v izgradnjo, a zdaj ne dobiva 
v enaki meri nazaj. Zato naj bi na 
kongresu opozorili tudi na izredno 
težaven družbenoekonomski položaj 
tekstilnih delavcev, k i ga v znatni 
meri otežujejo objektivne okolišči
ne. Kot je bilo rečeno, imajo 
tekstilni delavci zelo majhen ma
nevrski prostor za odločanje, saj 
zdaj ni deviz, s katerimi bi kupili 
stroje in držali korak z razvojem.

Kljub temu da nekaterim odkrita 
razprava ni bila všeč in je bilo med 
vrsticami rečeno tudi, da je preveč 
kritična, pa vendarle dokazuje, daje 
samoupravljanje zaživelo, da je po
stalo del vsakdanjega življenja delav
cev in njihove skrbi za prihodnost.

J. SIMClC

Vsak bi rad čimprej opravil
Neodgovorno delo sodnikov porotnikov doživelo kritiko v občinskem zboru — V  
občinski upravi manjka izkušenih strokovnjakov — Proračun občine za letos je sprejet

31. marca je zbor združenega dela novomeške občinske 
skupščine razpravljal predvsem o poročilih izvršnega sveta, 
upravnih in pravosodnih organov ter o letošnjem občinskem 
proračunu, ki pa mu že napovedujejo rebalans. Vse kaže, da bo 
poraba še zmanjšana.

glede na razmere, nekaterim teža
vam pa bi se tudi lahko ognili. Tako 
na primer neodgovorno delo sodni
kov porotnikov marsikdaj zavlačuje 
izid razprav, občani pa bi želeli 
čimprej opraviti s sodiščem in vsak 
navaja svoje razloge, zakaj se mudi. 
Razprave so zaradi tega, ker ob 
razpisanih razpravah manjka tudi 
polovica porotnikov, večkrat prelo
žene. Tudi zato se nerešeni spisi 
kopičijo in občani čakajp. Sodniki 
kljub močnemu preseganju „nor- 
me“  in delni pomoči kolegov iz 
Črnomlja in Trebnjega ne morejo 
starih nerešenih zadev spraviti s 
sveta, ker je novih vsak dan več, in 
dajejo pri reševanju zadev prednost 
tistemu, kar je bilo družbeno 
opredeljeno kot prioriteta.

Ob reorganizaciji sodstva pa je 
močno oteženo delo odvetnikov. 
Le-teh ni dovolj, saj opravljajo posle 
tudi za občane sosednjih občin in se 
je število nujnih potovanj na enote 
sodišč močno povečalo. Mladi prav
niki se za odvetniški poklic ne 
odločajo, saj trenutno v šestih 
občinah Dolenjske in Posavja ni niti 
enega odvetniškega pripravnika.

Brez posebne razprave je bil 
sprejet letošnji občinski proračun z 
naravnanostjo na 18 odstotkov 
dovoljeno višjo porabo, toda že zdaj

V občinskih upravnih organm 
kadrovske razmere niso najboljše. 
Predvsem v obeh komitejih manjka 
izkušenih strokovnjakov z visoko 
izobrazbo in prakso, da bi lahko 
delo opravljali v zadovoljstvo obča
nov in da bi lahko sprejemali hitre 
odločitve, kadar je to potrebno. Kot 
ugotavljajo, je tudi nagrajevanje 
eden izmed razlogov, da takih ljudi 
ni dovolj.

Ob izvedeni družbeni preobrazbi 
pravosodja so ugotovili kvalitetne 
premike, hkrati pa tudi nekatere 
težave, ki se pojavljajo ob prevzetju 
novih nalog. Ocenjeno je bilo, da 
pravosodje uspešno opravlja delo

so delegate opozorili, da utegne 
kmalu priti do rebalansa. Možno je 
znižanje porabe še za 2 odstotka, če 
bo taka odločitev v republiki 
sprejeta.

» f r * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *

v novomeški občini, k i sta jo  
pretekli četrtek pripravili občinski 
konferenci SZDL in ZK. Ponovno je 
pokazala številne probleme in teža 
ve, ki tarejo kmetijstvo in kmetijce v 
naši občini in jih  že leta ponavlja
mo. Zaostajanje rastlinske proizvod
nje, počasna rast tržne prireje živine 
naraščanje slabo obdelanih ali ne
obdelanih zemljišč, razdrobljenost 
obdelovalnih površin, nedodelana 
socialna varnost kmetov, počasno 
napredovanje kooperantskih odno
sov s kmetijskimi zadrugami, neraz
viti dohodkovni odnosi itn. so 
problemi, k i zahtevajo resno reše
vanje.

Razmere v kmetijstvu novomeške 
občine so posledica dolgoletnega 
zapostavljanja kmetijske proizvod
nje na račun hitrega industrijskega 
razvoja, k i je potegnil za sabo tudi 
naglo zmanjševanje deleža kmečke
ga prebivalstva, odhajanje mladih Z 
zemlje. Uspešnost oz. neuspešnost 
naše agrarne politike se kaže lepo 
prav v tem, koliko mladih je 
pripravljeno ostati na kmetiji. Pred
vsem pa vzbuja skrb, da celo kmetje, 
predvsem mlajši, k i so svoje kmetije 
že preusmerili in usposobili za 
intenzivno tržno pridelavo s precej
šnjimi investicijami, ne vidijo per
spektive v kmetijstvu, ampak se 
zaposlujejo v industriji. Tako na
rašča število polkmetij -  v novo
meški občinijih je skoraj polovica -  
na katerih je očitno ekstenziviranje 
pridelave, predvsem pa opuščanje 
živinoreje.

Miselnost, da se kmetovanje ne 
splača -  če smo iskreni, je celo 
upravičena -  moramo odpravljati z 
ukrepi, k i bodo kmetom in delav
cem v kmetijstvu zagotavljali eko
nomsko in socialno varnost, seveda 
na osnovi njihovega dela in temu 
primernega dohodka. Da bi se 
položaj kmetov izboljšal, moramo 
dodelati vse oblike socialnega zava
rovanja.

Kaj je z mostom?
Gradnja novega mosta je 
možna, če bodo prispevki

Komite za urbanizem pri 
občinski skupščini v Novem 
mestu je pismeno odgovoril 
delegaciji tovarne Krke na po
stavljeno vprašanje, zakaj ni 
gradnja potrebnega novega 
mostu v Novem mestu v temeljih 
srednjeročnega plana občine do 
1986.

V odgovoru je rečeno, da je 
izdelan osnutek srednjeročnega 
plana izgradnje potrebnih 
cestnih povezav in obvoznic v 
Novem mestu, za katerega pa bi 
po zdajšnjih cenah morali imeti 
400 milijonov dinarjev. Deloma 
bi k uresničitvi plana prispevala 
Republiška skupnost za ceste.

Ker pa sredstva, s katerimi bo 
predvidoma razpolagala Komu
nalna skupnost občine, v novi 
petletki ne omogočajo teh gra
denj, v katerih je vključen tudi 
novi most, bi bila edina rešitev 
dodatno združevanje sredstev po 
posebnem samoupravnem spora
zumu. Tako izhodišče je zapisa
no v predlogu družbenega plana 
občine, ki gre te dni v javno 
razpravo. Skratka: če je združe
no delo zmožno in pripravljeno 
združiti dodatna sredstva za 
gradnjo cest in mosta, se lahko 
zastavi aktivnost, sicer bo po
trebno čakati boljših časov.

Poudariti pa je, da je izvršni 
svet že leta 1979 naročil izdela
vo projektov za cestno povezavo 
Ljubljanska cesta -  novi most -  
Šmihelska cesta in je projekt tik 
pred dokončanjem.

K R K A  NAM ESTO 
ISKRE

Pred kratkim spremenjeni odlok 
o zazidalnih načrtih za industrijske 
rezervate v novomeški občini ne 
pomeni nobene novosti, pač pa za
deva usmeritev Krke in Iskre v 
Bršljinu v predelu Cegelnica. Novo 
je, da je Iskra svoj del rezervata 
prepustila Krki, k i obnavlja v bližini 
Inis za proizvodnjo steklenih vlaken, 
Iskra pa se z novogradnjo usmerja 
na Cikavo. Tovarna Krka bo kot 
vselej najprej skušala od zasebnih 
lastnikov prizadetih zemljišč zlepa 
odkupiti potrebna zemljišča. Sele če 
to ne bi uspelo, bodo začeli posto
pek za razlastitev zemljišč.

! 88 dreves v Titov spomin

JUTR I O 
D R U ŽBEN EM  PLAN U  
NOVOM EŠKE OBČINE

Izvršni svet novomeške občin
ske skupščine sklicuje za jutri, 
10. aprila, ob 12. uri v domu 
JLA sestanek s predstavniki po
slovodnih organov in predsedni
ki delavskih svetov, na katerem 
bodo obravnavali družbeni plan 
novomeške občine za prihodnje 
srednjeročno obdobje.

Zasadili jih  bodo ob Trdinovi ulici, kjer se ena 
najbolj zanemarjenih sosesk spreminja v vzorno 

urejeno okolje

Soseska med Trdinovo in Ro
tarjevo ulico ter Zagrebško cesto 
postaja, ena najbolj urejenih v 
Novem mestu. Zloglasne lesene 
garaže, ki so okolju dajale videz 
romskega Žabjaka, so se jeseni 
umaknile v nekaj dneh. Preden 
je padel prvi sneg, je bilo okolje 
blokov asfaltirano. Zgodnja zima 
je izvajalce prehitela, da niso 
mogli končati v minulem letu 
predvidenih del.

Gradbeni odbor, ki ga vodi 
Stanko Goljuf, je že pozimi raz
pravljal o poteku del, k ijih  bodo 
nadaljevali to pomlad. O vrst
nem redu je tekla beseda 2. 
aprila na sestanku, ki so se ga 
poleg članov gradbenega odbora 
udeležili tudi predstavniki hišnih 
svetov, predstavniki krajevne

skupnosti in mladinske organiza
cije.

Začeli bodo z urejanjem oko
lja in v okviru te akcije zasejali 
zelenice ter posadili 88 dreves v 
spomin na pokojnega predsed
nika Tita. Pri teh opravilih bo 
sodelovala grmska mladina., sta
novalci pa bodo prostovoljno 
izkopali jame za drevesa.

Na nezazidanem trikotniku 
ob Rotarjevi ulici bodo zrasle 
garaže za stanovalce dela Trdi
nove ulice. Postavili bodo enake 
garaže, kot so si jih  že jeseni 
postavili stanovalci vojaških blo
kov ob’ Zagrebški cesti na kraju 
odstranjenih lesenjač.

Vsa ureditvena dela, ki naj bi 
jih  končali jeseni, bodo veljala 
kakih 3,8 milijona dinarjev. Do 
zdaj so jih  opravili za blizu 2 
milijona.
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„Gazde” si polnijo žepe
Posvet o sezonskem zaposlovanju delavcev v Novem 
mestu — Za odpravo izkoriščanja odgovorne tudi 

delovne organizacije
V petek, 3. aprila, je občinski 

sindikalni svet Novo mesto pri
pravil posvet o problematiki 
sezonskega zaposlovanja delav
cev pri samostojnih obrtnikih, ki 
izvajajo najrazličnejša gradbena 
in komunalna dela. Posvet, ki so 
se ga udeležili predstavniki veči
ne delovnih organizacij iz novo
meške občine, k i take koope
rantske pogodbe največ sklepa
jo, naj bi prispeval k humanizaci
j i  delovnih in življenjskih pogo
jev teh delavcev, k i jih  „šefi“  
najpogosteje grobo izkoriščajo.

Gre za delavce, k i opravljajo v 
glavnem nekvalificirana dela v 
gradbeništvu in komunali, za
sebniki pa jih  pripeljejo od doma 
iz drugih republik — z našimi 
obrtniki takih problemov ni -  
ali jih  poiščejo med nezaposleni
mi rojaki kar v Sloveniji. Delajo 
po cele dneve, navadno zdravni
ško niso pregledani, niso zavaro
vani in prijavljeni, živijo v 
nemogočih stanovanjskih razme
rah z neurejeno prehrano itd. 
Ker svojih pravic ne poznajo, 
„šefi“  takorekoč povsem razpo
lagajo z njihovo delovno silo.

Vse to je že dolgo znano, tudi 
prizadevanja za izboljšanje raz
mer niso nova. Že pred dvema 
letoma je bil v Novem mestu 
podoben posvet, na katerem so 
sprejeli nekaj sklepov, k i pa se 
do sedaj niso uresničevali v polni 
meri. Predstavnik Medobčinske 
inšpekcije za to področje je 
povedal, da so bili v lanskem 
letu po sprejetju stališč doseženi 
pozitivni rezultati in je bilo 
sklenjenih manj kooperantskih 
pogodb, da pa s stanjem še ne 
moremo biti zadovoljni, saj je še

vedno veliko „menežerstva“  in 
izkoriščanja sezonskih delavcev. 
Temu je včasih težko stopiti na 
prste, saj so obrtniki zelo iznaj
dljivi. Inšpektorji navadno zvedo 
za take primere, ko so dela že 
končana in „šefi“  s polnimi žepi 
denaija neznano kje.

Kmalu po lanskem posvetu so 
bile številne kooperantske po
godbe z obrtniki tudi prekinje
ne, vendar so po vsej Jugoslaviji 
takoj začele rasti kot gobe po 
dežju obrtne zadruge, k i so le 
posredovale obrtne storitve. To
rej enaki odnosi, le pokriti z 
drugim plaščem.

Predvsem z novim zakonom o 
evidenci imajo tudi same delov
ne organizacije veliko večjo 
odgovornost za to, da koope
rantske pogodbe ne bodo omo
gočale izkoriščanja delavcev. 
Kooperantske pogodbe smejo 
sklepati le z obrtnikom, k i ima 
obrtno dovoljenje, pogodbe o 
zaposlitvi, zdravniška spričevala, 
dokazila, da so delavci zavarova
ni in poučeni o varstvu pri delu, 
in sicer za dela, ki jih obrtnik 
lahko opravi z dovoljenim števi
lom delavcev. Za delavce mora 
imeti obrtnik zagotovljeno tudi 
primerno stanovanje in prehra
no. O vseh pogodbah mora 
delovna organizacija voditi evi
denco, od obrtnika pa zahtevati, 
da sam vodi delo. Ce naletijo na 
nezakonitosti, izkoriščanje, mo
rajo obrtnika na to opozoriti. 
Kooperantskega dela delovne 
organizacije torej ne morejo več 
omejiti na čisti pogodbeni od
nos,- če nočejo tvegati dokaj 
ostrih kazni.

Z. L. -  D.

od delegataN za delegate
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Streha za otroke, ki jih še ni
V  viniškem otroškem vrtcu več kot dovolj prostora, kar je izjemen primer

Vinica je verjetno ne samo v Beli krajini, ampak v Sloveniji sploh 
izjemen primer. Medtem ko je v ostalih k raj ih otroško varstvo eden 
večjih problemov, je v novem, eno leto starem viniškem vrtcu 
prostora še več kot dovolj; in to tako v vrtcu kot v jaslih.

Že preden so začeli vrtec 
graditi, je bilo jasno, da bo 
kapaciteta — se pravi dva oddel
ka vrtca in dva oddelka jasli, 
skupaj prostora za 75 otrok — 
krepko presegla trenutne po
trebe Vinice in okoliških krajev 
po organiziranem otroškem var
stvu. Vendar so pri tej gradnji 
gledali tudi naprej, saj se bo 
Vinica kot središče velike kra
je' ne skupnosti gotovo še razvi
ja' 1, število prebivalcev, s tem 
p; tudi mladih družin in otrok 
p hitreje naraščalo.

.Najprej je bilo za novi vrtec 
pi javljenih 22 otrok in za jasli 
16 otrok, vendar so se nekateri 
starši kasneje premislili, v glav
nem zaradi previsokega plači
la,” je povedala vodja vrtca, 
vzgojiteljica Marija Starešinič. 
Tako je sedaj v vrtcu 18 otrok 
in v jaslih 9, zanje pa poleg

Slab obisk
Nadnjo soboto in nedeljo so v 

ok iru akcije ..Spoznajmo se“  v 
č r omaljski občini gostovali Metli
čani. Žal pa seje pokazalo, da seje 
ta akcija zavlekla preveč v pomlad, 
kc imajo ljudje veliko dela na polju 
in v vinogradih in jih  kulturne 
pr editve manj zanimajo. Nastop 
mi tliške folklorne skupine in pev- 
sk ga zbora Beti v Dragatušu je bil 
pn cej slabo obiskan, več poslušal
ce' pa je bilo v nedeljo dopoldne v 
Se niču, kjer je imela metliška 
m< itna godba promenadni koncert.

Tič bolje se ni godilo Črnomalj
ce l, k i so gostovali v novomeški 
ot Sini, v Straži. Na tamkajšnjem 
oč u so se zvTStili folklorni skupini 
iz Jragatuša in Bojancev ter pevska 
zb ra iz Gribelj in črnomaljskega 
centra srednjih šol. Zal je bilo več 
nastopajočih kot obiskovalcev.

vzgojiteljice skrbe še medicin
ska sestra in varuška. „V vrtec 
hodijo v glavnem tisti otroci, za 
katere starši ne morejo poskrbe
ti za varstvo doma, največkrat 
je to pri starih starših.”

Vrtec, ki je v Vinici enota 
osnovne šole, je imel prej nepri
merne prostore v šoli, zato je 
bila tudi oskrbovalnina cenejša. 
Sedaj pa ta znaša za vrtec naj
več 1.390 dinarjev in za jasli 
1760 dinarjev na mesec, hrana 
pa za vrtec 32, za jasli 38 
dinarjev na dan. V novem vrtcu 
poteka sedaj tudi mala šola — 
vsak dan eden od dveh oddelkov 
po 23 otrok — ter pouk v 
prvem razredu.

„Za jesen imamo nekaj pri
jav, ker starši dajo otroke v 
vrtec eno leto prej, preden 
začnejo hoditi v malo šolo, da 
se navadijo na družbo otrok in 
na nov način življenja. Poleg 
tega otroci iz male šole dalj 
časa preživijo tudi v vrtcu; za
posleni starši otroka pripeljejo 
pred šesto uro; do osmih, ko se 
začne mala šola, so ti otroci v 
vrtcu in po končani mali šoli ob 
10.30 spet, dokler jih ne pride-

Marija Starešinič: „V nepopolni 
dtupini v vrtcu so otroci od 
dveh let in pol do šest let in 
pol.”

V  VARNIH ROKAH -  V  prostorih viniškega vrtca je prostora za 
precej več otrok, kot jih prihaja v varstvo sedaj. To velja tudi za 
jasli, kjer imajo devet otrok. V  Vinici in okoliških krajih se tako še 
lep čas ne bodo mogli pritoževati, da za varstvo ni poskrbljeno. Res 
pa je, da je eden od vzrokov, da ni več otrok v vrtcu, dokaj visoka 
o rbovalnina.

ČRNOMALJSKI DROBIR
CJE BODO BREZE? -  Ze pred 

časom so se dogovorili, da bo 
mladina v Črnomlju v spomin na 
tovariša Tita po««dila 88 brez in 
tako začela urejati nekakšen park, v 
kaierem naj bi se zbirali mladi. 
Očitno pa se v Črnomlju ne morejo 
dogovoriti, kje naj bi bil ta prostor. 
Najprej so predlagali, da bi ta park 
uredili na Gričku, nato v Loki, in 
tako delo prelagajo iz tedna v teden. 
Vsekakor Črnomelj še ni kakšna 
betonska džungla, da ne bi v njem 
našli primernega prostora, da bi 
mladi lahko uresničili svojo pobudo.

NAJVEČ TEŽAV V BLOKIH -  
Popisovalci se pritožujejo, da imajo 
pri svojem delu največ težav v 
blokih. Tam se ljudje, k i niso 
pravočasno pripravili potrebnih po
da fkov, izogibajo popisovalcev in 
tal o njihovo delo zavlačujejo. Bolje 
pa jim  gre delo od rok v zasebnih 
hi; ah in na podeželju.

TOREČE NAKLJUČJE -  V 
so oto je naklučje hotelo, da se je 
sii na na novi tovarni Gorenje 
0 { asila prav v času, ko je gorelo na 
čr omaljskem smetišču pri Vrano-

jo iskat,” je povedala Starešini- 
čeva.

Tako kot v viniški šoli je tudi 
v vrtcu in v jaslih nekaj otrok s 
hrvaške strani Kolpe; to so 
otroci staršev, ki so zaposleni v 
Vinici, ki tako vedno bolj po
staja središče krajev z obeh 
strani Kolpe. \  b.

ŠE T R I PREDSTAVE
Črnomaljska gledališka skupina 

bo ju tri ob 20.uri v črnomaljskem 
kulturnem domu ponovno uprizori
la Hadžičevo komedijo Človek na 
položaju. Ta ponovitev bo hkrati 
osma predstava te komedije. V 
nedeljo ob 20. uri bodo črnomaljski | 
gledališčniki gostovali v Semiču, 
zadnjič pa bodo komedijo uprizorili I 
maja v Predgradu.

VAR N O S T V  
CESTNEM PROM ETU
Svet za preventivo in vzgojo v 

cestnem prometu pripravlja v sode
lovanju z ZŠAM in AMD za v 
nedeljo, 1 2. aprila, ob 9. uri v 
črnomaljskem kulturnem domu pre
davanje; Jože Tavčar bo govoril o 
določilih novega zakona o varnosti v 
cestnem prometu, ki začne veljati z 
začetkom maja, sodnik Janez Kra
marič pa o primerih iz sodne prakse.

r

vičih. V Gorenju so takrat ravno 
preizkušali sireno in niso imeli 
namena oznanjati, da kje gori, pa 
tudi zavijanje sirene seveda ni bilo 
tako, kot je v primeru požara. Do 
vžiga raznih smeti na smetišču pride 
večkrat, vendar še nikoli ni bilo iz 
tega nič resnega.

PRIPRAVE NA PRVENSTVO -  
Da se v Črnomlju resno pripravljajo 
na bližnje prvenstvo ljubljanskega 
armadnega območja, se dobro vidi 
tudi na stadionu v Loki, kjer je 
zadnje dni zelo živo. Stadion je 
treba prenoviti in pripraviti za to 
prvenstvo. Največ „besede“  imajo 
pri teh delih vojaki iz črnomaljskega 
garnizona, na pomoč pa jim  ob
časno priskoči tudi mladina.

UPORABEN DISKO -  Črnomalj
ski disko klub v grmski kleti je 
najbolj zaseden ob petkih, manj pa 
je obiskovalcev ob sobotah. V 
zadnjem času to „vrzel“  sem ter tja 
zapolnilo tako, da v soboto priredijo 
kakšno dekliščino, fantovščino ali 
pa praznujejo odhod fantov k 
vojakom.

Kdo bo šel ven ?
V  črnomaljski kino dvo
rani bo treba narediti 

red

Nemalokrat grem v črno
maljsko kino dvorano, ker 
predvajajo tud i dobre filme. 
Vse je  v redu: od slike do 
tona, tudi temperatura v 
prostoru. Zamenjati pa b i 
bilo treba gledalce. Med 
film skim i predstavami je  v 
dvorani vzdušje, k i ga težko 
srečate celo na provincialnih 
nogometnih igriščih. Slišati 
je vriskanje, riganje, kroho
tanje, pokanje z žvečilnimi 
gumiji, cviljenje, neartikuli
rano prepevanje, preklinjan
je  z izrazi, k i b i jih  težko 
prenašali celo v najbolj zani
krn i javni hiši v najbolj 
odročnem balkanskem mes
tu. Upam si trd iti, da se kaj 
takega ne dogaja v nobeni 
jugoslovanski kino dvorani, 
kar sem jih  oblezel po 
dolgem in počez.

Najbolj žalostno je, da to 
počenjajo mladi ljudje, p ri 
popoldanskih predstavah ce
lo osnovnošolski otroci. Pri 
film u  Čarovnik se je  kopica 
mulcev glasno pogovarjala in 
režala, tako da so starejši in 
resnejši gledalci raje odšli 
domov, še preden se je  do 
konca iztekel celuloidni 
trak. Napak so storili: mla
deniče b i morali najprej lepo 
opozoriti, kako se vede na 
javnih mestih, če pa to ne b i 
zaleglo, b i j ih  moral pač 
nekdo enostavno spoditi do
mov v okrilje  staršev, k i b i 
morali razposajencem pošte
no naviti ušesa.

V črnomaljski kino dvora
n i bo moral nekdo narediti 
red, nekdo bo moral razgra
jačem povedati, da ne sodijo 
med ljudi, dokler ne poznajo 
osnovnih pravil lepega vede
nja. Če ne bo tako, bo 
morala uprava a li kdo drug 
vračati nezadovoljnim gleda
lcem petindvajset dinarjev, 
kolikor so odšteli za vstopni
co, saj navsezadnje niso 
prišli v kino dvorano poslu
šat neslanosti in neumnosti 
posameznih prenapetežev. 
Skoda b i bila namreč preve
lika, ako b i nekulturni oseb
k i odvrnili od obiskovanja 
film skih predstav resne obis
kovalce. Kazni so seveda 
najenostavnejši način vzpo
stavljanja reda, več truda in 
dela zahteva vzgoja, vendar 
pa je  to že druga pesem. 
Kako lepo b i jo  bilo slišati 
peti!

TONIGASPERIČ

Um

NEVARNA NAVADA -  Spomladansko zažiganje suhe trave, k ije  
v Beli krajini tako razšiijeno, daje v tem času pokrajina vsa ožgana 
in bi jo lahko preimenovali v C mo krajino, je lahko kaj nevarna 
zadeva. Ogenj se s pomočjo vetra lahko hitro razširi in sprevrže v 
pravi požar. Vedeti je tudi treba, daje tako početje prepovedano in 
kaznivo. Posnetek je iz prejšnjega tedna blizu Jugoija.

N A JV E Č JI 
M A N JK A  N A JV E Č

Krajevne skupnosti v metliški 
občini za svoje delo še nikoli niso 
imele vsaj približno toliko denarja, 
kot imajo potreb. Še posebno pa za 
izvedbo zastavljenega programa vsa
ko leto znova zmanjkuje denarja 
največji krajevni skupnosti v občini, 
KS Metlika. Vse krajevne skupnosti 
dobijo za svoje delovanje 20 
odstotkov vsako leto od samopri
spevka zbranega denarja, kar znese 
kakih 1,60 milijona dinarjev; od 
tega dobi mestna krajevna skupnost 
okoli 400 tisočakov, kar je tako 
rekoč edini vir financiranja. Glede 
na velikost te krajevne skupnosti in 
potrebe v njej je jasno, da ta vsota 
nikakor ne bo zadostovala, da bi 
uresničili letošnji program.

»Piko na i ” naj pritisne delavec
Z zasedanja OK SZDL: zaživi naj svobodna menjava, programi ne smejo mimo delavcev, 

ki plačajo — Odločiti, čemu dati prednost in kaj lahko malo počaka

Osrednja tema minule občinske konference SZDL Metlika je bila: delovanje družbenih organizacij 
in društev v sistemu socialističnega samoupravljanja. Uvodni referat sekretaija Tonija Kraševca je bil 
dokaj kritičen, vendar je ostrino njegovih trditev omilila razprava, ki je bila plodna, da si je kaj 
podobnega le želeti.

postaviti piko na i, ki bi moraloRazpravljalci so povedali, da 
so zaživela predvsem gasilska 
športnorekreativna in kulturna 
društva, manj aktivnosti pa je 
čutiti na področju tehniške kul
ture ter v delovanju Rdečega 
križa, Društva prijateljev mladi
ne pa še kje. Pri slednjih bi bilo 
napak kazati na posameznike, 
saj botruje takšnemu stanju več 
reči: pomanjkanje prostorov, 
mentorjev in ne nazadnje denar
ja-

Na površino je splavalo mne
nje, da bi se morali v občini 
odločiti, čemu bodo dali pred
nost in čemu ne, četudi se 
dobro zavedajo, da potrebujejo 
prav vse. Kadrov, prostorov in 
denaija pa ni.

Razveseljivo je dejstvo, da 
deluje večina društev na ama
terski podlagi, da žrtvujejo po
samezniki veliko svojega proste
ga časa, na profesionalizem pa 
niti pomisliti ne smemo. Zdru
ženo delo je tisto, ki bi moralo

Manj za ceste
Letos več komunalno 
urejenih gradbenih 

parcel
Komunalna dejavnost je pač 

tako področje, da je podvrženo 
ostremu očesu javnosti in s tem 
še posebej ostri kritik i pa tudi 
kritizerstvu. Poleg tega so komu
nalna dela povezana z velikimi 
stroški, denarja pa je, to je že 
stara in izrabljena pesmica, 
vedno premalo.

Kljub temu v metliški komu
nalni skupnosti trdijo, da so v 
občini v zadnjem srednjeročnem 
obdobju naredili korak naprej, 
kar velja še posebej za poso
dabljanje cest, medtem ko tega 
ni moč trditi za komunalno 
opremljanje stavbnih zemljišč. S 
koncem srednjeročnega obdobja 
je v občini tudi konec gradbenih 
parcel.

In kakšne so nadaljnje (denar
ne) možnosti na tem področju? 
Precej denaija bo šlo zavračanje 
kreditov iz prejšnjega obdobja in 
za vzdrževanje v zadnjih letih 
zgrajenih komunalnih naprav, 
zlasti vodovodov, kanalizacije in 
cest. Ob tem pa ostaja kup 
nerešenih problemov. Tako bo v 
novem petletnem obdobju v 
ospredju komunalno opremlja
nje stavbnih zemljišč. Pri oskrbi 
s pitno vodo bodo precej pozor
nosti posvetili sanacjji lokalnih 
virov pitne vode in omrežja. 
Zdravo pitno vodo naj bi v tem 
času dobile krajevne skupnosti 
Drašiči, Podzemlje in Dobravice. 
Na zadnjem mestu pa bo v 
novem srednjeročnem obdobju 
posodobitev cest.

Med večjimi investicijami v 
letošnjem letu predlagajo na
daljevanje lani začetih posodobi
tev cest. Pri komunalnem ureja
nju stavbnih zemljišč naj bi letos 
prišel na vrsto kompleks ob 
križišču nasproti samopostrežne, 
za zasebno gradnjo pa ureditev 
okoli 15 gradbenih parcel ob 
Trdinovi poti in začetek priprav
ljanja parcel na Vejaiju. Predla
gana je tudi vodna oskrba 
nižinskega dela občine, zlasti 
krajevne skupnosti Podzemlje 
dokončanje kolektoija C in 
povezava sedanje kanalizacije s 
čistilno napravo, da bi ta lahko 
začela delati.

reči, kaj potrebuje v večji in v 
manjši meri. Približati bi se 
morali torej svobodni menjavi 
dela. Nedopustno je namreč, da 
nastaja večina programov mimo 
delavcev v združenem delu. 
Le-ti dobe navadno že izdelane 
delovne načrte zgolj v potrdi
tev, do sprememb pride le red
kokdaj ali pa sploh nikoli. 
Samoupravne interesne skup
nosti ne morejo zadostiti vsem 
potrebam in željam društev, 
zato je povezovanje z delovnimi 
organizacijami toliko nujnejše.

Pa še nekaj je: problematika 
družbenih organizacij in društev 
se vse prevečkrat rešuje nena
črtno in necelovito, malce zlob
no rečeno: od konference do 
konference. No, če nam je že 
toliko do resnega delovanja, 
bomo morali strniti svoje vrste, 
sprejeti akcijski program pa do
sledno izvajati. Sicer bo ob letu 
razprava spet živahna. To pa 
gotovo le ni vse.

TONI GAŠPERlC

R A D O V IČ A  BREZ 
K R U H A

Na Radoviči že dalj časa žele, da 
bi lahko vsak dan v trgovini 
kupovali svež kruh, saj je vedno 
manj ljudi, k i kruh še pečejo doma. 
Sedaj ga morajo ljudje kupovati v 
Metliki. Vendar se je izkazalo, da bi 
bilo na Radoviči stalnih kupcev 
kruha premalo, da bi se vožnja iz 
Metlike izplačala.

PO M ANJKANJE 
M A T E R IA L A  

„O D R E JA “  DOPUST
Pomanjkanje materiala je prizade

lo tudi kovinski obrat IMV na 
Suhorju. Pred kratkim, ko je grozi
lo, da se bo delo zaradi pomanjkanja 
materiala ustavilo, so 25 delavcev 
morali poslati na dopust in na ta 
način prebroditi krizo, dokler se 
oskrba ne bo izboljšala.

Napredek na 
vseh področjih

V  zadnjem obdobju je 
občinska organizacija Zveze 
komunistov v metliški obči
ni na vseh področjih svojega 
delovanja naredila kvaliteten 
korak naprej. To je najkrajši 
povzetek zadnje program- 
sko-volilne konference ZKS 
Metlika prejšnji teden, na 
kateri so ocenili uresniče
vanje programske usmeritve 
občinske organizacije v zad
njem letu in sprejeli pro
gramske usmeritve za nasled
nje obdobje ter nov delovni 
program. O tem več v 
prihodnji številki.

Na konferenci so izvolili 
tudi novega predsednika ob
činske konference Zveze ko
munistov. To je postal Jože 
Matekovič, ki je na tej 
dolžnosti zamenjal doseda
njega predsednika Ivana Ma
lešiča. Matekovič se je rodil 
1951, član Zveze komu
nistov pa je od 1975 in je 
sedaj zaposlen v Pionirju -  
tozd Gradbena operativa 
Metlika.

novi pred
sednik OK ZKS Metlika

SPREHOD PO METLIKI

kri

POSEKANIH TOPOLOV- V 
PARKU pred metliško vinsko kletjo 
nihče več ne objokuje, sa je vpraša
nje, če jih  je bilo komu sploh žal. Je 
pa videti te dni delavce, ki sadijo 
nova drevesa, da bo park čeden in v 

nos ne le lastniku, marveč vsem 
ajanom. Nasploh je videti, da do

biva mesto čistejšo in prikupnejšo 
podobo, še lepše pa bo, če bo 
vsakdo k temu kaj prispeval. Nekaj 
lahko naredimo že ta teden: posta
vimo že vendar koše za odpadke na 
delu ceste od samopostrežbe do 
železniške postaje. To ni najteže.

V METLIKI JE GOSTOVALA 
ČRNOMALJSKA igralska skupina s 
Hadžičevo komedijo Človek na po
ložaju. V dvorani se ni trlo ljudi, pa

fre sklepati, da se ima večina Metli- 
anov za ljudi na položajih in niso 

prišli v dvorano pač zato, ker bi se 
jim bilo nerodno smejati samemu 
sebi. Če pustimo šalo ob strani, je 
slabemu obisku botrovalo lepo vre
me in vsakdo, ki je še na tako 
majhnem položajčku, je bil do poz
nega popoldneva v svojem vinogra
du. Vsi drugi pa se nasitijo ljudi na 
položajih že med delovnim časom.

KJE SO RADIOAMATERJI, kje 
taborniki, kje modelarji? Takšna 
vprašanja je slišati domala vsak dan, 
vendar je vpraševati le premrlo. Pri 
Socialistični zvezi razmišljajo o po
živitvi tehniške kulture, k i je v 
zadnjih letih v naši občini popol
noma zaspala. Če so razmišljanja 
prisotna, je verjeti, da se bo tudi na 
tem področju kmalu kaj premak
nilo. Vse skupaj bi bilo seveda lažje, 
če bi imelo mesto srednje šole, tako 
pa je mladine, k i še ne bi bila kje 
vključena, bolj malo. Vendar: začeti 
se pa le splača.

V CAROVI HI Sl NASPROTI 
BIFEJA bo v kratkem Novoteks 
odprl trgovino, v kateri bo moč 
dobiti težko konfekcijo. Prodajalna 
bo Metliki več kot dobrodošla, saj 
mesto ni imelo doslej večje izbire te 
vrste artiklov. Potrošniki so bili pri
siljeni voziti se v Novo mesto, Ljub
ljano ali Karlovac. V prihodnosti to 
več ne bo potrebno. Tako vsaj 
zagotavlja Jože Nastav, k i bo poslo
vodja, in se trenutno usposablja v 
Novem mestu.

metliški tednik
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Še tesneje sodelovati i Dražji vrtci
V delovnih organizacijah, krajevnih skupnostih in šolah 

bi imeli lahko še več društev — Financirati delo

Društva in družbene organi
zacije naj v bodoče tesneje 
sodelujejo med seboj, predvsem 
tista, katerih dejavnost je sorod
na ali pa se včasih celo prepleta. 
Tako bi se izognili nekaterim 
nepotrebnim stroškom, na pri
mer gradnji dveh ali več strelišč 
(lovci, strelci, ZRVS). To so 
ugotovili na nedavni občinski 
problemski konferenci v Kočev
ju.

Nadalje jih  je večina menila, da 
sedanji način finansiranja društev in 
družbenih organizacij v obliki dota
cij ni primeren, pač pa naj bi 
finansiranje uredili na podlagi svo
bodne menjave dela preko SIS in 
drugih oblik. Vsi so se strinjali, da 
sama članarina za delo društev in 
organizacij v veliki večini primerov 
ni dovolj.

Poudarili so tudi, daje končno le 
treba izdelati koledar prireditev za 
vse organizacije in društva, in to za 
leto dni vnaprej. Zaradi padca

Bratje prirejajo
V občini Dolina pri Trstu, ki 

je pobratena z občino Kočevje, 
bo letos več prireditev na pro
stem.

Od 30. aprila do 5. maja bo 
več prireditev, vsak dar najmanj 
ena, v okviru postavljanja in 
podiranja mlaja, in sicer v Bor
štu, Boljuncu in Dolini. Praznik 
„Majenca“  ima že 100-in večlet
no tradicijo.

Od 9. do 11. maja bo šagra 
(vaški praznik> v Mačkoljah, od 
16. do 18. maja bo praznik 
športa na Bregu, od 23. do 25. 
maja praznik češenj v Mačko
ljah, od 30. maja do 1. junija pa 
praznik vina v Borštu.

Od 9. do 8. junija bo šagra na 
Rrmenki, od 13. do 15. junija pa 
festival tiska, ki ga bo organizi
rala sekcija KPI Dolina. Od 20. 
do 22. junija bo praznik športa, 
k i ga organizira SK Domio, od 
27. do 29. junija pa šagra v 
Boljuncu.

V juliju bo najprej od 4. do 6. 
šagra v Dolini, nato pa od 11. do 
13. šagra v Ricmanjih.

Od I do 3. avgusta bo šagra v 
Prebenegu. Od 22. do 24. avgu
sta bo festival demokratičnih 
žena, ki ga organizira Zveza žena 
Dolina. Od 29. do 31. avgusta pa 
bo festival tiska, ki ga bo prire
dila sekcija PSI (socialisti) Doli
na.

V septembru bo najprej od 5. 
do 7. ,,Naš praznik", ki ga orga
nizira sekcija SSK (Slovenska 
skupnost) Dolina, nato od 12 
do 14. praznik športa, ki ga 
organizira spet ŠD Breg; 27 
septembra pa bo še praznik groz
dja, ki ga organizira občina Do 
lina. Ta, zadnji praznik je naj
starejši občinski praznik.

Vse prireditve, razen postavit
ve mlaja, se začno ob sobotah in 
nedeljah približno ob 16. uri, ob 
ponedeljkih pa ob 17. uri. To so 
običajno prireditve s plesom, po
dobne našim veselicam, športna 
društva pa organizirajo v okviru 
svojih praznikov tudi športna 
srečanja.

standarda bo vedno več ljudi ostaja
lo doma in bo zanimanje za domače 
prireditve večje (medtem ko zdaj 
kočevske kulturne in druge skupno
sti privabijo več gledalcev in poslu
šalcev v drugih občinah kot v 
domači).

Društva in organizacije pa so s 
svojim delom dolžni seznaniti ne le 
svoje člane, ampak vse občane, saj 
če že ne trošijo družbenega denarja, 
so pa vsaj del te družbe. Zato naj 
povsod izvolijo posebne organe za 
informiranje, katerih naloga bo 
informiranje znotraj društva pa tudi 
dopisovanje v sredstva javnega obve
ščanja.

Delegati so spregovorili še o 
raznih drugih zadevah, k i tarejo 
posamezna društva, kot so ne
življenjski predpisi o kilometrinah, 
preveč administracije, pomanjkanje 
delavoljnih ljudi in mentorjev za 
šole. Za delegata za republiško 
problemsko konferenco so izvolili 
Franca Šeška. J. P.

Ponos in sramota
Kočevski park Gaj je bil nekoč 

lepo urejeno in oskrbovano spreha
jališče. Namenjen je bil tudi oddihu 
občanov, saj je bil opremljen s 
klopmi, zasajen z okrasnim grmov
jem, drevjem in gredicami z rožami.

Nekdanji ponos mesta pa se 
spreminja v sramoto. Klopi so 
polomljene, nasadi uničeni, povsod 
pa je polno nesnage. Ali res ni v 
Kočevju organa, ki bi napravil 
konec takemu početju? A li ni 
škoda metati stran denarja za 
prometne znake in ostala opozorila, 
če jih  nihče ne upošteva in nihče ne 
nadzoruje, da bi jih  občani spošto
vali?

Gaj ne služi več občanom za 
razvedrilo in oddih. Vse poštene 
ljudi zaradi Gaja boli le glava, saj se 
je spremenil v našo veliko sramoto.

Za varstvo otrok četrti
no več kot doslej

Že od 1. aprila dalje (to ni 
prvoaprilska potegavščina) velja
jo  v vzgojnovarstvenem zavodu 
Kočevje za 24 odstotkov ali za 
skoraj četrtino višje oskrbnine, 
kot so veljale doslej.

Sklep o tem je že sprejela 
skupščina skupnosti otroškega 
varstva na zadnji seji, prej pa je 
dala novemu ceniku soglasje tudi 
skupščina socialnega varstva. 
Nove cene so posredovali že 
občinski skupnosti za cene.

Vzroki za višje cene so pač 
višje cene živil, kurilnega olja in 
drugega. Nova polna cena znaša 
v jaslih (za dojenčke) 3.660 din, 
za predšolske otroke 2.900 din, 
varstvo v varstvenih družinah pa 
3.410 din.

Vendar starši za svoje otroke 
ne bodo plačali polne cene, 
ampak le njen del, k i bo znašal 
od samo 20 odstotkov polne 
cene pa do 90 odstotkov polne 
cene. Skupno bodo plačniki 
razdeljeni v 15 skupin. V prvi 
skupini so otroci družin, kjer je 
dohodek na družinskega člana 
naj nižji in bodo starši plačevali 
na otroka le po 20 odstotkov 
polne cene, se pravi za jasli 732 
din na otroka, za predšolske po 
580 din in za varstvo v varstve
nih družinah 682 din. Največ 
(90 odstotkov) bodo plačali 
starši otrok, kjer je dohodek na 
člana družine nad 6.201 din, in 
sicer za jasli 3.294 din, za 
predšolske otroke 2.610 din in 
za varstvo otroka v varstvenih 
družinah 3.069 din.

Sprejet je bil tudi sklep, da 
ostane v veljavi dosedanji način 
ugotavljanja dohodka na družin
skega člana, kar pomeni, da bo 
ugotavljanje milejše (ne bodo 
upoštevali nadur itd.) kot za 
otroške dodatke.

Manj otroških dodatkov
Zato pa bodo večji — Po novem od 1. maja

Od novega leta do 30. aprila 
bodo predvidoma v občini 
Kočevje izplačali za 3.548 
otrok skupno za mesec po 
1,745,550 otroških dodatkov 
(tudi za kmečke in romske 
otroke) in posebnih dodatkov 
(edini hranilci in težje prizadeti 
otroci). Od 1. maja do konca 
leta pa bo predvidoma prejema
lo otroške dodatke in posebne 
dodatke le še 3.288 otrok (ali 
260 manj), in sicer v skupnem 
mesečnem znesku 1,988.500 
din.

Se vedno bodo upravičeni do 
otroškega dodatka le otroci v 
družinah, kjer, enako kot doslej, 
dohodek na družinskega člana ne 
presega 3.900 din. V dohodek 
družine bodo po novem upoštevali 
vse dohodke (tudi nadure itd.), 
česar doslej niso. Otroški dodatki 
bodo nekoliko višji in bo najnižji

znašal 350 din (ta bo tako visok 
tudi za kmečke in romske otroke), 
najvišji pa bo znašal 850 din (za 
otroke, kjer v družini dohodki ne 
znašajo več kot 2.200 din na člana). 
Tudi ni predvideno, da bi imeli 
qtroci samohranilcev še naprej po
sebne olajšave, pač pa bodo še 
naprej dobivali posebni dodatek, ki 
bo tudi po novem znašal 150 din na 
mesec; medtem ko se bo posebni 
dodatek za težje prizadete otroke 
zvišal od sedanjih 320 din na 450 
din (ta dodatek prejema 35 otrok).

Sklep o novem izračunu sredstev 
za denarne pomoči v občini Kočev
je je sprejela na zadnji seji skupščina 
otroškega varstva.

J. P.

Gasilci zbujeni
Kdaj nova brizgalna?

DROBNE IZ KOČEVJA
BODITE DOMA -  Popis prebi

valstva bo trajal še nekaj dni- Kdor 
še ni 'popisan, naj bo zato doma. 
Popisovalci pravijo, da jih  starejši 
občani, k i so navajeni na disciplino 
še iz „starih časov,,1 čakajo doma, 
medtem ko je s popisom mlajših več 
težav, saj se nekateri obnašajo, kot 
da ni popisa. Mnogi nimajo matič-

oboan vpraiu)«

0 ■dvid 
odgovarja

— Kaj je rekel gradbinec iz 
pobratene Doline pri Trstu, ko 
je bil na obisku pri tebi in 
opazoval, kako delajo člani ko
lektiva kočevskega Zidaija?

— Najprej sem ga komaj pre
pričal, da delajo in ne štrajkajo, 
potem pa je dejal, da tako 
,,pridnih“ v Italiji ne bi obdržali 
na delu niti uro.

nih številk, ker so jih  preprosto 
odvrgli v smeti (ti naj gredo po nove 
na matični urad; predvsem velja to 
za tiste, ki še niso popisani). Malo
kdo ve tudi za površino stanovanja, 
posebno kuhinje ter sob, nad 6 kv. 
m velikih.

NESNAŽNE ULICE -  Ko je 
izginil sneg, je ostalo na ulicah, 
pločnikih in zelenicah veliko razne 
nesnage, ki bi jo kazalo čimprej 
odstraniti. Pomesti bi bilo treba tudi 
pesek, ki je ostal na cestah in 
pločnikih, ko so pozimi posipavali 
zaradi poledice. Vozila, predvsem 
avtomobili, dvigajo prah kljub 
vsemu asfaltu, saj je na njem preveč 
umazanije.

RIBIČI SPET DELAJO -  Ribiči 
nadaljujejo gradnjo svojega doma pri 
novem rudniškem jezeru. Postavili 
so že zunanje stene, zdaj pa je na 
vrsti ostrešje s streho. Prostovoljno 
delo imajo vsako soboto in nedeljo, 
včasih pa tudi med tednom. Vsak 
ribič je letos dolžan opraviti 20 
delovnih ur ali pa vsako manjkajočo 
uro plačati po 50 din. Kdor ni za 
lani opravil delovne dolžnosti ali pa 
pred izdajo dovolilnice nadoknadi! 
za lani manjkajočih ur, oziroma jiii 
plačal, ne more dobiti dovolilnice za 
letos.

Zelo malo je bilo narejenega na 
področju izobraževanja in vzgoje 
mladih;, gasilci pa se tudi niso 
udeležili tekmovanja, ki ga je 
organizirala občinska gasilska zveza 
Kočevje, so ugotovili člani Gasilske
ga društva Mozelj, na nedavnem 
občnem zboru, na katerem so 
kritično spregovorili o dosedanjem 
delu.

Potožili so tudi, da imajo zastare
lo motorno brizgalno, ki ima 
majhno zmogljivost in k i jih  je že 
večkrat pustila na cedilu. Očitno je, 
da potrebujejo novo brizgalno, saj 
delujejo na zelo razprostranjenem 
ozemlju, ki je dolgo 12 km in 
zajema vasi Mozelj, Kočarji, Kačji 
potok, Rajndol, Knežja Lipa, Spod
nji Log in Rimsko

Gasilci so sklenili, da bodo 
odpravili dosedanje pomanjkljivosti, 
ki sojih ugotovili prisvojeni delu. V ta 
namen so izvedli tudi nekatere 
kadrovske spremembe.

M. KUZMA

P R E D S E D N IK  
P O N O V N O  P R E B IL IC
Na seji programsko volilne kon

ference ZK Kočevje minulo soboto, 
so v poročilih in razpravi ter sklepih 
dali poseben poudarek na stabiliza
cijo gospodarstva, razen, tega pa še 
na izobraževanje (usmerjeno, celo
dnevna šMa in družbenopolitično) 
in nekatere druge zadeve Za pred
sednika občinske konference so 
ponovno izvolili Vlada Prebiliča. 
Podrobneje bomo o konferenci, 
njenih stališčih in sklepih poročali 
prihodnjič.

Les se lupi s pritiskom na gumb
Popolnoma mehanizirano lupljenje lesa iglavcev, krojenje in skladiščenje — Gozdarstvo 

potrebuje sodobno lesno industrijo, ta pa tehnološko razvito gozdarstvo

Janez Bartolj, član kolektiva GG Kočevje in tozda Jelenov Žleb 
je ob nedavnem praznovanju praznika občine Ribnica vključil 
naprave mehaniziranega skladišča za dodelavo oblovine lesa 
iglavcev v Ribnici in s tem odprl ta objekt.

Novi objekt je gostom predstavil ga delovnega časa za izdelavo
magister Tone Gregorič, vodja pro
izvodno-tehničnega oddelka pri 
GG Kočevje, ki je poudaril, da 
mehanizirano skladišče ne predstav
lja le objekta za strojno lupljenje 
oblega lesa iglavcev, elektronskega 
krojenja, izmere in čeljenja tega 
lesa, ampak tudi prve korake avto
matizacije v gozdno proizvodnjo, 
predvsem pa zagotavlja boljše in 
lažje delovne pogoje v gozdarstvu.

Ročno lupljenje lesa v gozdu je 
jemalo doslej kar polovico potrebne-

Obljube-premalo
Potrebna tudi materialna 
pomoč kmetijstvu, šolstvu

Politična podpora je prema
lo, so ugotovili komunisti ribni
ške občine na programsko- 
volilni konferenci, ki sojo imeli 
1. aprila. Take podpore so bili 
deležni prosvetni delavci pri 
svojih prizadevanjih za postopni 
prehod na celodnevno šolo in 
kmetijci pri svojih prizadevanjih 
za organiziranje novih vzornih 
kmetij. Obojim pa je potrebna 
predvsem denarna pomoč.

Komunisti so v oceni, razpravi pa 
tudi usmeritvah za delo v bodočem 
letu zelo kritično spregovorili o 
svojem dosedanjem delu in napakah 
ter nalogah, in sicer predvsem pri 
delu z mladimi, delu komunistov v 
vseh sredinah, kadrovanju na najraz
ličnejše dolžnosti, uvajanju celo
dnevne osnovne šole, delu na pod
ročju gospodarstva in še posebej 
kmetijstva, povezovanja lesne indu
strije, gozdarstva in kmetijstva, 
idejnem usposabljanju komunistov 
in drugem.

Zelo kritično je ocenil delo rib
niških komunistov do pred nekaj 
meseci tudi novi sekretar Medobčin
skega sveta ZK ljubljanske regije 
Ludvik Zajc, ki je sodeloval v raz
pravi in med drugim poudaril, da 
ima občutek, da ZK v ribniški ob
čini že nekaj let stagnira in da je to 
najmanj uspešna izmed vseh organi
zacij ZK v ljubljanski regiji. Naštel je 
vrsto pomanjkljivosti, a je ob za
ključku povedal, da tega ni storil 
zato, da bi jih  kritiziral, ampak da bi 
jim pomagal in da jim  je vedno 
pripravljen pomagati pri odpravlja
nju napak.

Na konferenci so izvolili za no
vega predsednika občinske konfe
rence ZK Franca Ilca, za člane 
Medobčinskega sveta pa Mirka 
Pirca, Franca Železnika in Franca 
Ilca.

J. P.

Hvala za kri
Republiški odbor Rdečega 

križa je pred kratkim sporočil 
občinskemu odboru RK Ribni
ca, da Zavodu za transfuzijo 
primanjkuje krvi in da naj bi 
organiziral 40 krvodajalcev, k i bi 
čez nekaj dni darovali kri.

Občinski odbor RK se je 
oglasil v ribniškem Riku pri 
aktivu RK in osnovni organizaci
j i  sindikata ter vodstvu podjetja. 
V tej OZD so še isti dan do 12. 
ure zbrali kar 80 prostovoljnih 
darovalcev krvi.

Občinsko vodstvo RK se 
zahvaljuje ne le vsem darovalcem 
krvi, ampak tudi aktivu RK v 
Riku, sindikalni organizaciji in 
vodstvu podjetja, saj so vsi 
pokazali izredno veliko razume
vanje za to človekoljubno akci
jo.

V Ribnici bo splošna krvoda
jalska akcija spet 11., 12. in 13. 
maja letos. Organizacije in aktivi 
RK naj že zdaj začno zbirati 
krvodajalec. Kdor pa želi darova
ti kri, a ne ve, kje naj bi se 
prijavil, naj "vpraša pri občin
skem odboru RK Ribnica.

PO HO D B R IG A D
V počastitev praznika občine 

Ribnica je ribniška mladina v sode- 
'anju z organizacijama ZZB in 

ZRVS izvedla dvodnevni pohod.po 
teh partizanskih enot v ribniški 
čini. Potekal je od Ribnice preko 

Ortneka, Grmade, SV Gregorja. 
Sodražice. I ravne gore. Jelenovega 
žleba. Belih sten in Zadolja nazaj do 
Ribnice.

kubika teh sortimentov. To pa je 
zahtevalo tudi velik „uvoz”  delavcev 
iz drugih občin in republik, saj je 
domačih primanjkovalo. Na kočev- 
sko-ribniškem območju je zaposle
nih v gozdarstvu kar 60 odstotkov 
delavcev od drugod, zdaj pa bo ta 
potreba manjša.

Gozdno gospodarstvo Kočevje in 
Inles Ribnica sta ugotovila, da je 
mehanizirano skladišče zelo potre
ben in koristen vezni člen med 
gozdno in lesno proizvodnjo. V 
gozdu bo namreč zdaj mogoče 
zmanjšati prehodne zaloge lesa, ker 
jih bodo del prenesli kar v mehanizi
rano skladišče. To pa bo omogočalo 
lesni industriji redno obratovanje 
tudi pozimi.

Hkrati je ta objekt prva stopnica 
k nadaljnjemu združevanju dela in

sredstev v cilju ustvarjanja večjega 
skupnega prihodka in dohodka. 
Skupne naložbe bodo nadaljevali z 
izgradnjo nove žage in industrijskega 
tira ter nekaterih objektov.

Gradnja mehaniziranega skladišča 
je trajala dve leti in pol. Njegova 
zmogljivost je obdelava 80.000 
kubikov lesa iglavcev letno, se pravi 
toliko, kot je tega lesa na tem 
območju.

J. P.

V O JA K I V 
JELEN O V ŽLE B

Ob prazniku občine Ribnica so 
vojaki organizirali vrsto kulturno-  
zabavnih prireditev v svoji enoti in 
še izlet v Jelenov žleb, na prizorišče 
slavne bitke. Tudi tu so izvedli 
kulturno- zabavni program, v kate
rem so prikazali svoje delo v enoti. 
Vključili so se tudi v športna tekmo
vanja. Napovedano kviz tekmovanje 
„Tito-revolucija- mir”  pa so prelo
žili na drugo polovico aprila.

MEHANIZIRANO SKLADIŠČE — Na mehaniziranem skladišču 
delajo vsi stroji: dvignejo deblo, ga odnesejo do tekočega traku, ga 
olupijo, skrojijo, tako daje odpadka kar najmanj, nato pa deblo z 
ozirom na njegovo dolžino spustijo v odgovaijajoči „boks”. (Foto: 
Primc)

j Franja, častna občanka |
^ Po ribniški rojakinji dr. Franji Bojc—Bidovec se £

imenuje znana partizanska bolnišnica Franja

Za častno občanko občine 
Ribnica so, kot smo na kratko 
že poročali, na svečani seji 
občinske skupščine Ribnica ob 
občinskem prazniku proglasili 
dr. Franjo Bojc-Bidovec. Za to 
odličje stajo predlagala občinski 
odbor Zveze združenj borcev 
NOV Ribnica in okrožni odbor 
aktivistov OF Barje - Kolpa.

Franja Bojc-Bidovec je ribni
ška rojakinja, saj je bila rojena v 
kmečki družini v Nemški vasi. 
Že mlada je posvetila svoje 

življenjske moči človeku, zato sc 
je tudi odločila za zdravniški 
poklic. Že kot gimnazijka v 
Kočevju je prišla v stik z 
naprednim gibanjem in idejami 
ter se zavzemala za njihovo 
uresničitev. Zato je bila izključe

na iz šole. Kljub temu je 
dokončala študij in se leta 1939 

. zaposlila v Ribnici kot zdravni
ca. Uveljavila se je ne le kot 
zdravnica splošne prakse, ampak 
tudi s svojo naprednostjo in 
globoko človekoljubnostjo.

Njeno ime pa je najtesneje 
povezano s partizanskim zdrav
stvom. Še poznim rodovom bo 
znano ime partizanske bolnišni
ce Franje, ki je dobila ime prav 
po Franji Bojc-Bidovec. Poime 
novanje partizanske bolnišnice 
po njej je bilo veliko priznanje 
njenim zdravniškim, človeškim 
in revolucionarnim kvalitetam, 
ki so jo odlikovale vse življenje, 
tudi vsa povojna leta do danes, 
ko uživa zasluženi pokoj. *

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
VERIGA V RIBNICI -  Med pri

reditvami ob občinskem prazniku se 
je predstavila na odru Doma JLA v 
Ribnici dramska skupina KUD 
„France Zbašnik”  iz Dolenje vasi z 
igro F. S. Finžgarja „Veriga". Dvo
rana je bila nabito polna. Z isto igro 
so Dolenjevaščani nastopili že prej v 
Sodražici in na domačem odru.

UREJAJO OKOLICO BLOKOV 
- Lepo vreme je izvabilo tudi pre
bivalce blokov in stolpičev, da so 
začeli urejati okolico svojih stano
vanj Seveda se dogaja, da delajo 
vedno isti, drugi pa gledajo ali celo 
smetijo okolje.

GOSTOVALI FOSILI V dvora
ni Športnega centra v Ribnici je 
gostovala znana skupina zabavne 
glasbe „Novi fosili" iz Zagreba. 
Ansambel se je predstavil s priljub
ljenimi skladbami oz. „h iti' . Kon
cert se je začel sicer s polurno 
zamudo, kar pa ni motilo preko 
1000 poslušalcev, ki so plačali 
vstopnice po 100 din.

SPET REŠI J O Te dni je izšla 
druga letošnja številka Rešeta, ki

spet prinaša vrsto zanimivih sestav
kov iz življenja in dela v občini. 
Pogrešajo nekoliko več prispevkov 
od Sv. Gregorja, iz Loškega potoka, 
Sušja in Dolenje vasi.

M. G-č

— Zakaj je mladina odstopila 
svojo oglasno vitrino pred zad
ružnim domom Turističnemu 
društvu?

— Ker so imeli z njo le delo, 
skrbi in stroške, saj je bilo 
steklo kar naprej razbito. Zdaj 
bo glava bolela turistične delav
ce.

KD&EUSKE KOVICE REŠETO
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Hiše požirajo 
najrodovitnejše 

površine
Predolgo brezbrižni

Kmetijski zemljiški skup
nosti v Brežicah ni vseeno, 
kako so v občini ravnajo s 
površinami, k i so primerne 
bodisi za poljedelstvo, živi
ni'rejo, sadjarstvo ali druge 
kmetijske dejavnosti. Pro
stor žanje se nenehno krči. 
Najbolj ga požirajo zidovi, 
hiše, k i se kljub drugačnim 
ui banističnim zamislim raz- 
ra ščajo kot gobe, predvsem 
n boljših, a li celo najboljših 
k letijskih zemljiščih. Sem 
si iijo : črnsko polje, okolica 
J enic, Dobova in čateško 
p je. V zadnjem desetletju 

zelo močno pozidali tudi 
p edel Trebeža, Gornjega 
L narta, Bukoška, Sel, del 
6  obokega in Glogovbroda. 
Značilno za ta naselja je, da 
hiše niso strnjene, ampak 
raztresene, kar spet zmanjšu
je kmetijski prostor.

Komisija KZS, k i spremlja 
prostorsko načrtovanje, je 
p ed sprejetjem družbenega 
p ina občine opozorila na
0 nalovažujoč odnos do pro
si ira  za kmetijske namene 
i, je  menila, da tudi pro- 

j t  :tivna organizacija načrtu
je preveč posegov v kmetij- 
si i  prostor. Zemljiška skup- 
n st je  najbrž predolgo pu- 
s la, da so se dogodki odvi
je 'i mimo nje. Sele zdaj je  
z čela odločneje nastopati v 
xj o ji vlogi.

Marsikdo b i te dni v javni 
r, zpravi o kmetijstvu rad 
v del tud i za cilje in zagate 
/  -ietijske zemljiške politike,
1 ne more dob iti pojasnil. 
( adivo ni pripravljeno, zato 
r zprava ni krenila v to 
s ler. S predstavitvijo teh 
v >rašanj ne kaže predolgo 
odlagati.

J. T.

f

Blizu 2.S00 strojnih in več tisoč prostovoljnih delovnih ur je bilo 
treba, da so na Sromljah opravili prvi del zemeljskih del na odseku 
bodoče vinske ceste od Sromelj do Zgornje Pohance. Del so se pred 
dobrim letom lotili pravzaprav brez denarja, doslej pa so v dveh 
zbiralnih akcijah zbrali že za 700 tisočakov prostovoljnih 
prispevkov. Ni bilo hiše, ki bi to odrekla, 40 lastnikov pa je za 
cesto brezplačno odstopilo svoje zemljišče. Kljub temu da so te dni 
kmečka dela na vrhuncu, je na trasi živo — v soboto so že navažali 
gramoz — saj računajo odsek do Volčjega usposobiti za promet do 
krajevnega praznika ob koncu letošnjega aprila. (Foto: Vlado 
Podgoršek)

Nimamo vseh odgovorov
Resolucija za letos sprejeta, petletni plan v razpravi -  
Več pozornosti ogrevanju, vodi in prostorskim načrtom

Na prejšnji seji odloženi 
predlog resolucije o družbeno
ekonomski politiki in razvoju 
občine v tem letu je bil minuli 
teden sprejet z dopolnitvami, ki 
jih je zahtevala občinska konfe
renca SZDL.

Svet za družbenoekonomske 
odnose je predlog obravnaval 
pred zasedanjem skupščinskih 
zborov. Menil je, da je štiri- 
odstotna rast družbenega proiz
voda možna kljub težjim gospo
darskim razmeram, saj ne te
melji na investicijah, predvide
nih za to obdobje. Svet je 
soglašal tudi s 'predvidenim 
urejanjem prostora in dodal 
pripombo, da je za postopno 
prenovo urbanističnih redov 
nujno treba zagotoviti denar iz 
proračuna. Opozoril je na teža
ve s kurjavo, ki bi jih spričo 
pomanjkanja goriv kazalo pose
bej obdelati. Obeta se namreč 
še večja premogovna kriza kot 
smo jo doživeli lani, saj v 
Sloveniji zaradi nepodpisanih 
samoupravnih sporazumov o 
sovlaganju v bosenske rudnike 
ni pričakovati zaželenih količin 
premoga.

\

INTERESI JIH POVEZUJEJO -  V  soboto, 11. aprila, bo v Dobovi 
občinska pionirska konferenca, za katero so odredi po šolah 
prioravili poročilo o bogatih izvenšolskih dejavnostih, o sodelo
val ju  v Jugoslovanskih pionirskih igrah in številnih akcijah v šolah 
in krajevnih skupnostih. Najboljšim odredom bodo podelili 
p nanja in knjižne nagrade. (Foto: J. T.)

NOVO V BREŽICAH
,.AJ JE Z DRUŽBENO PRE

HRANO V BREŽICAH? -  To 
vprašanje so sprožili delegati zbora 
krajevnih skupnosti na zadnji seji. V 
biv.em salonu pohištva je namreč 
spet trgovina, čeprav je Posavje med 
gra lnjo blagovnice obljubljalo, da 
bo prostore preuredilo v samo
postrežno restavracijo. Delegat, za
poslen pri Posavju, je pojasnil, da 
delavna organizacija tega nima v 
srednjeročnem programu, ker ni 
denaija. Zamisel bi po mnenju 
kolektiva Posavja lahko uresničili le 
s širšo akcijo, v kateri bi sodelovalo 
več investitoijev. To seveda ne 
odvezuje Posavja odgovornosti za 
izpeljavo danega zagotovila ob dode
litvi finančne pomoči iz rezervnega 
sklada za dokončanje trgovske hiše.

REMALO METEL ZA TOLIKO 
RC C -  Pozivu krajevne skupnosti 
za očiščevalno akcijo se je pred 
nec ivnim odzvalo nad 400 kraja- 
no Največ je bilo mladine, zlasti 
osi -vnošolcev. Tudi večina hišnih 
sve tv je urejala in zasajala stano
va: k  im blokom pripadajoča zem

ljišča, za katera morajo skrbeti, saj 
komunalno podjetje nima niti delav
cev niti denarja za vzdrževanje teh 
površin. Tokrat se je spet pokazalo, 
da hišni sveti nimajo potrebnega 
orodja. Zmanjkalo je grabelj, metel, 
lopat in motik. Morali jih  bodo 
kupiti, saj samo z rokami ne bodo 
mogli urejati funkcionalnih zem
ljišč, k i segajo 40 m od zgradb. 
Potrebovali bodo še kose, da bodo 
lahko sproti kosili travo. Za pri
hodnjo akcijo bi prišle mladim prav 
tudi metle. Če bi jih  tokrat imeli 
dovolj, bi pometli več cest in gasilci 
bi jih  več lahko sprali.

T U R I S T I Č N A  T A K S A  
KONČNO V PRAVE NAMENE -  
Zbori občinske skupščine so na 
zadnji seji glasovali za zvišanje 
turistične takse od 5 na 8 dinarjev. 
Doslej seje ta denar kljub priporoči
lom Turistične zveze stekal v 
proračun. Sele letos se bo vračal 
nazaj turizmu. Računajo, da se bo 
tega denarja nabralo okoli 700 
tisočakov. V občini planirajo_ 30 
tisoč nočitev, od tega največ v 

' Čateških Toplicah.

Na vseh zborih je bil isti dan 
sprejet tudi osnutek družbenega | 
plana za naslednjih pet let. 
Hkrati so delegati glasovali za | 
pripombe, ki naj jih sestavljalec 
(komite za družbeno planiranje 
in gospodarstvo) upošteva pri 
pripravi predloga.

Začenja se torej obdobje 
javne razprave, v kateri bodo 
občani lahko vplivali na obliko
vanje končnega predloga. So
deč po dosedanjih pripombah 
naj bi veljala posebna pozornost 
načrtovanju prostora, s katerim 
doslej v občini niso ravnali 
dovolj gospodarno. Nadalje bi 
bilo treba zaščititi pitno vodo 
in nakazati bodoče oskrbovanje 
občine s premogom in drugimi 
surovinami za ogrevanje. V  
planu naj bi bilo tudi zapisano, 
da se nihče ne sme izmakniti 
dolgoročnemu planiranju ka
drov in sredstev za njihovo 
štipendiranje.

J. T.

Z M A G A L I SO 
T E K M O V A LC I Z 
V E L IK E  D O LIN E

V petek, 3. aprila, je bil v Dobovi 
občinski prometni kviz. Vsaka 
osnovna šola je sodelovala z eno 
ekipo, otroški vrtci pa so prispevali 
vmesne glasbene in plesne točke. 
Prvo mesto je zasedla ekipa z Velike 
Doline, drugo ekipa iz Cerkelj, tretje 
pa ekipa iz Artič.

Potrkali bodo 
na vsa vrata

Članarina RK izključno za 
pomoč bolnim krajanom

V domu upokojencev v Brežicah 
se je 31. marca začel prvi letošnji 
tečaj o negi bolnika na domu. Obi
skujejo ga članice RK Brežice in RK 
Šentlenart -  Brežina. Tečaj bodo v 
jeseni ponovili da bi čimveč članov 
pridobilo najosnovnejše znanje o 
ravnanju z bolnim človekom.

Krajevna organizacija RK načrtu
je še več akcij, za katere j i  nikoli ne 
zmanjka sodelavcev. Med njimi so 
predvsem mladi člani RK iz osnovne 
šole in gimnazije, ter poverjeniki RK 
iz vrst odraslega članstva. Te dni 
bodo začeli pobirati članarino od 
hiše do hiše, da bi tako zagotovili 
organizaciji denar za pomoč bolnim 
krajanom, invalidom in socialno 
ogroženim otrokom. Vso članarino 
razdelijo v humane namene, zato 
pričakujejo, da ne bodo na nobena 
vrata potrkali zastonj.

Letos pripravljajo srečanja ostare
lih občanov, obiske invalidov v kra
jevni skupnosti, zdravstvena preda
vanja za starejše krajane v domu 
upokojencev in več drugih dejavno
sti. Srečanja so postala priljubljena 
oblika družabnih stikov ostarelih 
med seboj in z mladino. Solarji jim  
navadno pripravijo kulturni program 
in poskrbijo za živahno in prisrčno 
vzdušje.

KO Brežice mesto je lani poma
gala ustanoviti KO RK Šentlenart 
Brežina in letos računa še na ustano
vitev organizacije RK Zakot-Buko- 
šek-Trnje. To pomeni, da se bo RK v 
mestni okolici še bolj približal kra
janom, da bo imel boljši pregled nad 
pomoči potrebnimi občani, katere 
aktivisti RK večkrat obiščejo, in če 
je treba, opozorijo skrbstvene orga
ne na neurejene, nerešene probleme. 
Lani so v KO Brežice uspešno iz
peljali vse naloge m pridružili so se 
tudi izpolnjevanju obrambnega na
črta s tem, da so imenovali aktiviste 
za varstvene družine.

Predzadnji dan marca so v 
skupščini krške skupnosti otro
škega varstva sklenili povečati 
otroške dodatke. Dobrodošel 
ukrep v času vsesplošne dragi
nje!

„V  Posavju smo usklajevali 
višine denarnih pomoči in do
hodkovne pogoje in z Brežičani 
smo se tudi uskladili. To je 
pome mbno zavoljo dnevne mi
gracije. Precej delavcev se nam
reč vozi na delo v obe občini in 
ne bi bilo prav, da bi bili priza
deti, ker slučajno delajo tu ali 
tam,“  pripoveduje tajnica občin
ske skupnosti socialnega varstva 
in skupnosti otroškega varstva v 
Krškem Vesna Zvar.

-  Kakšni bodo po novem 
otroški dodatki?

Povečani otroški dodatki
V. 2var o novostih, ki bodo v veljavi od 1. maja

stotakov otroškega dodatka. 
Pravico do denarne pomoči šti
rih stotakov pa ima otrok, kjer 
je v družini dohodek na člana
2.800 do 3.900 dinarjev.”

-  Menda so bile lani še štiri 
skupine oziroma kategorije upra
vičencev?

„Res je. Najvišjo kategorijo 
smo ukinili in sredstva prenesli v 
prvo skupino, kjer so otroci naj
bolj potrebni pomoči.”

— Kako pa je z otroki iz 
kmečkih družin?

„Otroci iz kmečkih in drugih 
družin, ki jim  je pomoč nujno 
potrebna, imajo pravico do de
narne pomoči v znesku 360 di
narjev. Pogoja sta predvsem; daje 
dohodek iz kmetijstva poglavitni 
vir dohodka v družini ali so celo 
brez dohodka in da živijo v 
kmečkih gospodinjstvih, katerih 
skupni katastrski dohodek ne 
presega 9 tisočakov, o ziroma
2.800 dinarjev katastrskega 
dohodka na člana družine.”

-  So morda kakšne izjeme pri 
določanju višine otroškega do
datka?

„Samo v izjemnih primerih 
lahko skupnost otroškega var
stva določi višjo ali nižjo de
narno pomoč, kot je 360 dinar
jev za otroke kmečkih in drugih 
družin. Prav vsi otroci pa so 
upravičeni, do povečane denar
ne pomoči, in sicer za 320 dinar
jev, če gre za telesno ali duševno 
prizadetega otroka, in 150 dinar
jev mesečne pomoči, če gre za 
otroka, k i ima edinega hranilca.”

— Je zaT povečane otroške 
dodatke dovolj denarja?

„Potrebnih je 35 milijonov in 
81 tisočakov. Manjkajoča sred
stva v višini 3,634 dinarjev bi 
želeli nadomestiti iz presežkov 
samoupravnih interesnih skup
nosti, če bo seveda tako odloči
lo združeno delo na referendu
mih.”

P. PERC

Vesna Žvar: Pripravljamo
pregled socialnega položaja 
občanov z nižjimi prejemki. 
Do 20. aprila bodo „socialne 
kartice" že nared.

,,Pravico do denarne pomoči 
enega tisočaka mesečno ima 
otrok, če živi v družini, katere 
dohodek na posameznega člana 
ne presega 2.200 dinarjev. Če je 
dohodek družine od 2.200 do 
2.800 dinarjev na družinskega 
člana, lahko dobi otrok šest

Pravilno razumljena 
govorica 
globusa

Slavko Kunej o stikih krške 
občine s tujino

Naša dežela se je uveljavila v svetu 
kot odprta družba, ne samo kot ena 
vodilnih med neuvrščenimi dr» 
vami, temveč po tem, da slPrl 
varno na vseh področjih razvij 
krepiti mednarodne stike dos e 
po znanih načelih. To utrjuje 
našo notranjo stabilnost.

Za podružbljanj'e naše zuna'/j® 
politike so marsikaj storili tudi ° 
munisti v krški občini. Komisij® 
mednarodno sodelovanje ZK 1 
vprašanja naših delavcev v tujini P 
OK ZK, ki jo že drugi manoa 
uspešno vodi Slavko Kunej, Je Pr 
pravila več zanimivih predava J- 
Izjemno dober obisk kaže, da 
imeli srečno roko pri izbiri pre 
vateljev. Odzivnost jih  je spod u 
la, da bodo skušali še ta me 
organizirati predavanje o pete 
mednarodnih dogodkih, zlasti 
Poljskem.

„Maja bomo na vseh zborih ob 
činske skupščine obravnavali * 
občine v mednarodnem sode 
nju. Občina Krško že ima, 
le na uradni ravni vzpstavlj 
stike s Pockingom in Obrigheimo 
v ZRN in občino Lonigo v H®“U 
Obstajajo možnosti še za drug 
oblike sodelovanja. Se bolj bi ka 
poglobiti stike s slovensko vaš) 
Boršt pri Trstu. Nekatere dek> 
organizacije imajo obsežne in r j  
membne gospodarske in P o 
vodno-tehnične odnose s M) 
podjetji, kar pa je premalo it*® 
ščeno z vidika mednarodnega so 
lovanja. Celuloza nam je utrla p° 
tudi na Madžarsko. Mesto Sžofli 
thely pričakuje teden naše kuhinj®' 
kakor smo bili pred kratkim P0 
gostovanju madžarske kuhinje 
Krškem,”  pripoveduje predseduj 
Kunej. Delegati krške občins* 
skupščine bodo o tem sprejeli ust!®' 
zen akcijski program, verjetno P® 
tudi oblikovali delovno telo za *° 
področje. p p

Boja mnenj se marsikdo boji
Sekcijske razprave o osnutku družbenega plana občine Krško za obdobje 1981 — 1985 

živahne, a slabo obiskane — Pripombe samo še do 15. aprila

Iz zajetnega, več kot 200 strani obsegajočega osnutka povzema
mo najprej nekaj osnovnih kazalcev načrtovanega gospodarskega 
razvoja v tem srednjeročnem obdobju. Povprečna letna realna rast 
družbenega proizvoda naj bi bila 4,2 odst., dohodka 4, industrijske 
proizvodnje 4,5 ter produktivnosti dela in sredstev 1,7 odstotka.

-Razen zadnjega kazalca in deleža 
storilnosti v prirastu družbenega 
proizvoda vsi drugi presegajo repub
liške kazalce. Predvideno je, da bo 
izvoz popolnoma kril uvoz. Pri po
datkih ni upoštevana Jedrska. Če bi 
jo vnesli, bi znašala stopnja rasti 
družbenega proizvoda kar 22,7 
odst., dohodek pa bi rastel po 12,9 
odstotka.

„Manj smo načrtovali prodiktiv- 
nosti na račun boljšega dela, več pa 
na račun investicijskih vlaganj. Ni
mamo prodornega naložbenega pro
jekta, ki bi bil v skladu z načeli 
prestrukturiranja,”  je poudaril pred
sednik občinskega izvršnega sveta 
Vinko Bah. Dejal je, da bo potrebno 
posvetiti več pozornosti združeva
nju sredstev in vprašanju bilanc.”  Pri. 
prestrukturiranju gospodarstva ne 
smemo skušati stabilizirati gospo
darstva skozi majhno linico -  to je 
kadre. To je kratkovidno dejanje z 
dolgoročnimi posledicami.”

Vinko Bah: .Nekatere delovne 
organizacije so pričele stabiliza
cijo pri kadrih, kar pa nima s 
stabilizacijo nobene zveze!” 
(Foto: Pavel Perc)

Predsednik občinske skupščine 
Silvo Gorenc je omenil, da je p°' 
glavje o energetiki neustrezno. 
„Kaže, da tovariši nimajo jasnih 
konceptov. Zaenkrat je to še .velika 
megla* in skrajni čas je že, da se 
strokovnjaki izjasnijo, denimo, o 
neuklearki, da si ne bomo delali 
utvar o dvakratnem povečanju druž
benega proizvoda na glavo prebival
ca. Pomembno je, ali bo naša naj
večja delovna organizacija „Djuro 
Salaj”  v tem obdobju našla trajnejše 
rešitve za oskrbo z energijo. Ker 
nimamo celovitega, enotnega, uskla
jenega koncepta energetike, ne pre
seneča, da nimamo niti proučenih 
potreb po energiji za nekaj let vna
pre j”  ..

..Posledica povezanosti energetike 
v občini je tudi prisotnost predstav
nikov energetike na današnji seji,”  j e 
pribil predsednik delavskega sveta 
brestaniške Elektrarne Franc Dular. 
Odsotnost predstavnikov Jedrske 
elektrarne in DES Elektro Krško je 
motila tudi druge udeležence prve 
sekcijske razprave o osnutku druž
benega plana.

P. P-

»Dolenjski list« 
v vsako družino

BENCIN N I 
DO VO LJ DRAG?

Od pričakovanega velikega 
zanimanja za vzpostavitev avto
busnih prevozov med glavno 
sezono n i ne duha ne sluha. 
PočitniSka skupnost v Krškem 
je  namreč želela poceniti leto
vanje v Nerezinah na Lošinju 
tudi tako, da se ne b i družine 
a li celo posamezniki odpravljali 
na dolgo pot z lastnimi jekleni
m i konjički, marveč z avtobusi. 
Ti b i vozili iz Sevnice preko 
Krškega in Novega mesta od 23.

| junija do 3. septembra vsakih 
deset dni. Izposlovali so celo, 
da ne b i bilo treba čakati v 
dolgih vrstah na trajekt. Cena 
prevoza v obe smeri bi bila 370 
dinarjev. Toda od osmih podje
t ij sta za celo sezono prišli le 2 

I (dve!) prijavi.

KRŠKE NOVICE
ZA JUBILEJ -  ŽE LETOS! -  

Čeprav bo pihalni orkester tovarne 
celuloze in papirja^ Djuro Salaj 
praznoval 25-letnico šele drugo leto, 
bo marsikaj do tega jubileja po
trebno storiti že letos. Predvsem si 
bodo morali prizadevni godbeniki 
zagotoviti dovolj denaija, da bi 
dotlej nakupili še nekaj novih 
instrumentov in paradne uniforme.

KAKO DO SAVE? -  Savska 
voda bo tudi poslej pomembno 
gasilno sredstvo. Strokovnjaki 
poklicne gasilske enote pa opozarja
jo, da v Krškem do nje ni dostopa, 
primernega za gasilne naprave. Čim- 
prej bi torej morali poskrbeti vsaj za 
tri; na njenem levem obrežju za 
enega in na sosednjem za dva. Tudi 
ob Krki ni urejenih dostopov, 
vendar je tam zaradi nizkih bregov 
lažje priti do rečne vode.

ALI SO VZTRAJNI? -  Zanima
lo nas je, kako se je obnesla 
ustanovitev prvega oddelka otroške
ga varstva, k i so ga lani v Leskovcu 
odprli za romske otroke. Ta čas j« 1 
je v varstvu redno 7, pozimi pa j ih je 
bilo 13. Od lanskih varovancev jih ■> 
dokaj redno obiskuje pouk v prvcuj 
razredu leskovške osnovne šole, kje? 
jim  pedagoško osebje nudi tu<1 
dodatno učno pomoč.

ŽE TRETJIČ POKAL! -  Osvojjjj 
so ga osnovnošolci s Senovega, kj 
v skupnem seštevku točk stuu 
tekmovalnih skupin na občinske 
šahovskem šolskem prvenstvu r t * ,  
največ točk. Sicer pa sta h).12,aji 
ekipi zmagali pri mlajših P*Pn,\La- 
in pionirjih, med starejšimi pi°nl(vn- 
mi so bile najboljše Kostanjevi0 
ke, med pionirji pa Krčani.

'brežiške vesti
t



POSLUH ZA  
SOCIALNE PR O B LEM E

razprav> 0 programu samopri- 
n a v boštanjdcj KS ni manjkalo 
opozoril na težavne gmotne razmere 
J *  <->bstaJa Pet zakonskih
nla* ' '  ki na*agajo. kdo je izvzet od 

evanja samoprispevka. Opro-
dohr! t*Sti’ k* prejemajo osebni
S ,  “  delovnega razmerja ali
v nr. rnanjši od najnižjega OD
daHpMmeZnem le,u v Sloveniji. Na- 
km«- sa" 1°Prispevka ne plačujejo 
Sorica ni ibov KD ne presega
iim i na gospodarstvo in
nia n me,‘i stvo edini vir preživlja
t/ste ? rostltev  velJa ves čas tudi za 
onrn' ... 1 50 uveljavili pravico do
na k ! davka pač za ,is,i del KD-
En.lv! ,?8 Se oprostitev nanaša.
občan/l ,Ud' za delovne ljudi in 
tev " ’ ,katenm je priznana oprosti- 
druee ^ 3 “  °Pravlj anje obrtne, 
intekkf f1*0 ke dej avn°sti ali 
sam!? h stori,ev Ravno tako
dobivajo OD 3 "a ,plačuj ej 0 tisti' Rt 
če nr - P Iz delovnega razmerja,
skunn Jaj°  troje ali ved oseb v 
Da L * /11 ®ospodinjstvu, taiste osebe 
venf. J”  vsakršnih dohodkov. To 
ninn ud' za upokojence, če s pokoj- 
b prežlvljajo eno ali več oseb 
“  Z las.'mh dohodkov. O takih in 
Podobnih zahtevah bo odločala po 
Posebnem pravilniku posebna komi- 
I r  P"  sv,etu KS Boštanj. Vsi ti 
ortHa*-1 50 i pak dolžni ravno tako 
valo T J glas na voUšdu. Glaso-
Običaf8-!, 0d d0 1116 na 
čakni "  mestib- Volilni odbori pri-
ODravp0’ da b0 vsakdo čimprej opravil svojo dolžnost.

_ : : *

p
KABEL ZAKOPAN — Resnično nikjer ne manjka zagnanosti, kjer 
se krajani lotijo širjenja telefonskega omrežja. Tako je bilo tudi lani 
v Šmarju. Težko je reči, kdo je bolj priden. Kakorkoli že, ne 
manjka pohvalnih izjav, da tako dobro vodene akcije, kot je zadnja 
v Boštanju, še ni bio. Komaj so začeli, že je (po izjavi skrbnega 
zapisovalca ur Antona Sterna) opravljenih v Boštanju 80 odstotkov 
dela. Polaganje kabla v nedeljo je bila ena od najbolj množičnih 
delovnih akcij v kraju sploh. Kabel morajo dobiti še čez most iz 
Šmarja in ga položiti do kapelice. Marljivi so tudi na Logu. (Foto: 
Železnik)

»ZA” za svojo krajevno skupnost

pojasnil vsa ta vprašanja. Poudariti 
velja bistveno, kar je bilo očitno na 
številnih zborih občanov. Pobude za 
pričetek akcije za sedanji referen
dum so dobesedno prišle od spodaj. 
To potrjuje tudi predsednik krajev
ne konference SZDL Janez Levstik. 
„Ko so ljudje tehtali nujne potrebe 
za razna komunalna dela in možne 
vire denarja na drugi strani, je posta
lo jasno, da stvari ne bo mogoče 
reševati brez referenduma. Ko smo 
sestavljali naš plan za naslednjih pet 
let, ni manjkalo pobud občanov 
samih, naj pričnemo akcijo za do
datno zbiranje denarja," navede 
predsednik Levstik to izraženo po
trebo, ki so se je nato lotile druž
benopolitične organizacije, svet in 
skupščina KS.

„Prvotno predloženi načrt del je 
bil popravljen na osnovi pripomb 
krajanov na zborih, preden ga je 
potrdila skupščina KS. Ljudje imajo 
pripombe na stanje objektov širšega 
družbenega pomena. Naši delegati 
morajo vztrajati v občini in tudi 
širše, da se bodo reševala tudi ta 
vprašanja,”  meni predsednik Lev
stik. Skoraj dvakrat več narejenega v 
minulem petletnem obdobju je naj
lepši dokaz, da so ljudje po vaških 
odborih boštanjske KS delavni. 
Predvideni samoprispevek bo lahko

»Dolenjski list«

vlil nov polet. Navsezadnje lahko 
zatem računajo na še večje razume
vanje v skupščini komunalne skup
nosti in tudi pri kakšnem posojilu.

A. Ž.

Preveč osamljeni
Potrošniški svet potrebu

je širšo podporo

Uspel referendum lahko pospeši srednjeročni načrt boštanjske krajevne skupnosti, 
ocenjen na 25 milijonov dinarjev -  Glasovanje v nedeljo, 12. aprila

vo.Y nedeljo so krajani boštanjske krajevne skupnosti vabljeni na 
lisče, kjer se bodo izrekali za ali proti obsežnemu načrtu, 

ecinoma komunalnih del, v večini krajev te skupnosti.
Nadroben program je preobsežen, 

a bi ga lahko navedli na tem 
romnem prostoru. Krajevna skup

nost je dala v tisk Bilten, k i naj bi

t i h e  o b r a v n a v e

Člani predsedstva občinskega sin
dikalnega sveta v Sevnici so na seji
з. aprila poslušali poročila članov 
predsedstva z letnih konferenc 
osnovnih organizacij in akcije o 
zaključnih računih. V nekaterih 
sindikalnih organizacijah so sc zade-

.!otdi preveč po domače, so pa 
‘ , _ s.vetb Primeri, kjer vedo, kako

primeri Stk j^ ' !?Se pre' edki 50 bili 
oglašali v razprayj 86

ZA Š Č ITA  D E L A V C E V  
PRI Z A S E B N IK IH

P o m o t^ aS? rihajajopred pravn0 
ta deliv • 01 ega sindikalnega sve- 
moistr C* s.priP°mbami nad svoje 
luči s kažei°  v kaJ' čudni
Pri «  i! f? 1 b o d o  z a t0  P o z o rn i
za znakih- Dogovorili so se že 

sodelovanje s pristojnimi upravni-
nim ^ ani' bodo nad družbe-
и,. 'nteresom pri pobudah za 
di h anje pogodbenih organiza- 
inr»af ,Ženega dela ali Pa bodo 
j če tudi koga za kaznovanje,
lri<>ireS PribaJa tudi že do pretepov 
| delavcev v delavnici.

SEVNIŠKI PABERKI
sJ ^ STop DVEH ZBOROV -  V 
lju b i0,: n - aprila ob 19. uri, se 
skem i em pe^a v sevniškem gasil- 
bostl ° ? u °beta lep večer. Pela 
Beti ; m.e,San.a pevska zbora Lisce in 
RleHoî i • et^ e- PetJe bo povezoval 
sodeuSkl ^ ralec Janez Rohaček. Za 
na J * arVe zborov so se dogovorili 
bodn Ju y Šentjerneju. Sevničani 
vinili Vrstn^com iz »»Beti obisk

0ok!rS ,SRECN9  NOVO le t o  -
če j  * nočemo ali ne znamo, 
rahlih- V ijač im o nemarnost, iz
bi a • ustalienih načinov obvešča- 

’ Je omarica sevniškcea TVD

* 's j a k  l i s j a k u  1
fes~ r So Pri sevniškem Betonu 
grgdZe. dosegli tako kakovost 
pet enJ< da lahko študentu 
vi$,ef a semestra mariborske 
p# . s° le za gradbeništvo od- 

• da ga ne potrebujejo? “

Partizan. Bližamo se tako rekoč že 
sredini aprila, v eni od njih pa je še 
vedno zapisana čestitka za srečno 
leto 1981!

POPIS V REDU -  Popis prebival
stva v sevniški občini poteka nadvse 
zadovoljivo. Do nedelje, 5. aprila, so 
popisovalci popisovali že 60 odstot
kov vseh. Tako ni bojazni, da do 
zaključka popisa ne bi zadovoljivo 
opravili tudi te velike akcije. Popiso
valci moraj resda dajati nekatera 
pojasnila, zakaj življenje je težko 
zajeti v še tako popoln obrazec.

POMLAD NA CESTAH -  Cestna 
služba se je v Sevnici lotila obnove 
talnih oznak. Do 6. aprila še niso 
prodrli do Smaija. Upajmo, da jim 
bo uspelo tudi to. Lani so manjkale 
zebre namreč ravno na tem naj
težjem odseku.

Špo r tn i d a n  v  n a r a v i
Solniki morajo zaradi podaljšanih 
zimskih počitnic loviti dneve na 
nekatere sobote. Dobro izbrana jc 
bila zadnja. V lepem sončnem 
vremenu so se otroci pomerili v 
tekih in pohodih. Pri osnovni šoli 
Sava Kladnika lepo urejajo okolico 
šole. Ce kje, bo park vsaj na teh 
skromnih površinah.

n i:v n iš i; i  m m

Potrošniški svet pri sevniški 
krajevni skupnosti se je sestal 
prvič skoraj že pred dvema 
letoma (18. julija 1979). Smerni
ce jim  nalagajo širok krog 
dejavnosti. Pod drobnogled naj 
ne bi dajali le trgovino, kot 
dostikrat zmotno mislimo, tem
več številne uslužnostne dejav
nosti, od komunalne do bančni
štva, pošte, obrtništva in še česa.

Ni čudno, da so tovarišice v 
njem domala obupale ob samem 
začetku in predlagale, da vklju
čijo šc kakšnega moškega. Tesno 
bi morali sodelovati s trgovino, a 
kaj, ko so jih  na prvem sestanku 
trgovci kar pobili z računi, češ 
saj ni mogoče ničesar spreminja
ti, ker se ne izplača.

Predsednica sveta prof. Ljud
mila Lipovšek je v zapisniku, ki 
bo drugi teden star eno leto, 
zapisala prenekatero ugotovitev 
s takratne seje sveta, ki še drži. 
Navsezadnje so krajani na našem 
uredništvu v gosteh v Šmarju 
povedali isto. V starem delu 
mesta želijo izpostavo pošte in 
katerekoli banke. Na nekdanjem 
sejmišču je že odprto gradbišče 
za nove bloke, to pa pomeni, da 
se bo stari del mesta kmalu še 
bolj dušil v pretesni samopo
strežni trgovini. Podobno velja 
za Šmaije, čeprav sta tam dve 
trgovini.

Člani potrošniškega sveta me
nijo, da bi imeli trgovci od vsega 
več, posredno seveda tudi kupci, 
če bi v trgovini s tehničnim 
materialom naročili kakšno bla
go, ki ga trenutno nimajo na 
zalogi po želji kupca. Nemalo 
pripomb je glede higiene v 
trgovinah, inšpektoiji očitno pri-, 
hajajo preredko. Naj bo tudi 
nekaj pohvale: člani potrošni
škega sveta menijo, da je edini 
etsetsko urejeni lokal boutique 
Lisce!

Znano je že, da obrtništvo v 
mestu zamira. Dela pravzparav le 
še čevljar Jančič, krojače in 
šivilje, z izjemo POZD Marije 
Vidic, je treba iskati drugod. 
Pripombe so tudi na račun 
gostincev. Drag bencin marsiko
ga usmerja na avtobuse. Toda, 
ko ni voznih redov niti za tiste 
proge, k i so! Zadnja seja sveta v 
marcu je bila nesklepčna. Spod
buda sieer dobro zastavljenemu 
delu potrošniškega sveta bi bila 
lahko podobna skupna seja z 
vodstvom krajevne konference 
SZDI , kot so poskusili s turi
stičnim društvom.

A. Z.

Nov avto za drugo stoletje ?
Častitljiv jubilej mokronoškega gasilskega društva -  Proslavo bi radi pričakovali z nc 'o 

opremo — Naslednje leto tudi cisterna? — Nedelavnim zbogom!

Mokronoško gasilsko društvo je najstarejše v trebanjski občini, 
saj bo drugo leto praznovalo že 100-letnico obstoja. Zato bodo 
imeli člani društva poleg rednega dela precej opravka s pripravami 
na proslavo. Nekaj več o društvu in pripravah nam je povedal 
Rafko Bijec,kije tajnik društva zadnjih osem let.

.Na letošnjem članskem se
stanku smo mokronoški gasilci 
sprejeli obsežen sveženj nalog, 
med katerimi na prvo mesto 
postavljamo priprave na pro
slavo 100-letnice društva, takoj 
za njimi pa je po pomenu na-

r

ZA  V IŠ IN O  
PRISPEVKOV GRE

V skupščini skupnosti otroškega 
varstva, ki je bila pred nekaj dnevi, 
so delegati sprejeli nov statut in 
samoupravni sporazum o štipendi
ranju v trebanjski občini. Hkrati so 
določili, kolikšna bo družbena de
narna pomoč za otroke v letu 1981 
in koliko bodo za varstvo otrok 
prispevali starši.

Šole rastejo 
po programu

Stroški gradnje za novo šo
lo v Trebnjem so narasli za 
58 odstotkov -  Vendar ni 
bojazni, da šole ne bi do

gradili

Trebanjskim občanom je v 
nekaj več kot v desetletju z 
denaijem iz samoprispevka 
uspelo na novo zgraditi ali ob
noviti vrsto šol, med katerimi 
so na Mirni, Jelševcu, Trebel
nem, v Velikem Gabru, Mokro
nogu in Šentrupertu. Ker se 
zahteve glede šol pa tudi število 
mladeži nenehno večajo, je tre
ba gradnjo šol nadaljevati. Tako 
je bil leta 1979 izglasovan nov 
samoprispevek, po katerem 
občani odvajajo od svojih oseb
nih dohodkov in drugih virov 
po 1,5 odstotka za gradnjo šol v 
trebanjski občini.

V tedanjih načrtih je stalo, da bo 
treba dokončati gradnje, ki so ostale 
še iz prejšnjega samoprispevka, ob
noviti šolo v Šentrupertu, nadzidati 
šok) na Mirni in zgraditi novo v 
Trebnjem. Kot je bilo rečeno na 
nedavnem skupnem zasedanju dele
gatov vseh treh zborov trebanjske 
občinske skupščine, vse gradnje po
tekajo po načrtih. V Šentrupertu je 
bila zgrajena telovadnica, prav tako 
v Velikem Gabru, v obeh krajih pa 
še pripravljeni prostori za otroška 
vrtca. Hkrati so bile opravljene 
adaptacije v Šentrupertu in na Mir
ni, kjer je bila deloma opravljena 
dograditev obstoječe šole, ki pa še 
ni končana. Prav tako uspešno po
teka gradnja nove trebanjske osme- 
lctke, ki bo uspešno končana kljub 
velikim stroškom ki so od leta 1979 
do letos narasli kar za 58 odstotkov. 
Kljub temu bo trebanjski izobraže
valni skupnosti uspelo gradnjo do
končati, ker so se medtem povečali 
osebni dohodki, s tem pa tudi sred
stva iz samoprispevka, precej de
narja pa bo prišlo iz amortizacijskih 
sredstev trebanjskih šol. Kot kaže 
dosedanja intenzivna gradnja šol v 
trebanjski občini, je bil denar obča
nov smotrno porabljen, zato jc 
povsem verjeti, da bo tudi do konca 
izpeljan.

J. S.

orodja, pri kateri bo sodeloval 
industrijski obrat Pohoije. Svo
jo proslavo bi radi pričakali 
tudi bogatejši za novo opremo. 
Že dalj časa je naš avtomobil 
precej obrabljen, zato bi radi 
kupili novega. To naj bi sc 
zgodilo že letos, zanj pa bomo 
potrebovali 230.000 dinaijev. 
Ker smo v stiski za denar, smo 
se obrnili za delovne organiza
cije, vendar nam te kljub razu
mevanju ne morejo pomagati, 
ker jim primanjkuje denaija. 
Vseeno računamo, da bomo ta 
denar zbrali. Za naslednje leto 
bi radi nabavili cisterno, za ka
tero naj bi nam sredstva prispe
vala SIS za varnost pred poža
ri.”

Čeprav je v društvu včlanje
nih zadovoljivo število gasilcev 
-  112 jih je vseh skupaj, od

tega 11 žensk in 12 pionirje'. - 
je treba reči. da niso vsi delavni. 
Zato bodo v skladu s statutom  
take nedelavne člane poklicali 
na razgovor in jih črtali s sezna
ma članstva, če ne bi pokazali 
nobene pripravljenosti za delo. 
Radi bi namreč, da bi bilo 
društvo vredno reda zaslug za 
narod, s katerim ga je odlikoval 
tovariš Tito. Za delo imajo 
namreč kljub malo slabšemu 
avtomobilu kar dobre pogoje, 
to je dobro opremo in primerno 
usposobljene strokovne kadre.

TEKM UJEJO IZ  SLO
Po trebanjskih šolah te dni 

potekajo tekmovanja iz pro
grama splošnega1 ljudskega od
pora. V okviru tega tekmovanja 
se bodo učenci pomerili na 
orientacijskih pohodih, ’ 'er 
bodo v praksi poizkusili, 1 o 
se ravna s kompasom, kako se 
strelja ipd. Rezultati tekmo
vanja bodo znani v soboto.

Rafko Bijec 
kup avtomobila. Čeprav sto let 
v obstoju društva ni dolga doba, 
pa je veliko 100 let vztrajnega, 
pož-tvovalnega, človekoljub
nega dela. Zato se bomo v 
pripravah na proslavo obrnili na 
vse družbenopolitične organi
zacije in združeno delo. Poleg 
kulturnega programa in poseb
ne brošure bomo ob stoletnici 
pripravili razstavo gasilskega

\ Končno
N

prava elektrika
V  Gorenjih Laknicah so tako rekoč sami odpravili 
težave z napetostjo — Pralni stroji s polno paro 

1000 ur
„Ne smete zapisati, da nam 

zaradi slabe elektrike niso delali 
pralni stroji," je rekel Eranc 
Kos, predsednik gradbenega od
bora v vasi Gorenje Laknice, „bo 
še kdo mislil, da smo tako za
ostali!" In če je omenjena teh
nična pomanjkljivost zaostalost,, 
potem jo je. v največji možni 
meri pomagal premagati prav

že so se spet lotili'dela. Najprej 
se je bilo treba sporazumeti z 
Elektrom. ki je obljubil,' da bo 
priskrbel kable in transformator, 
medtem ko so morali vaščani 
obljubiti, da bodo opravili naj
težja zemeljska dela. Ta dela so 
kmalu stekla, zdaj je že vse 
narejeno, čez kakšen mesec dni 
pa bo v lakniške domove prišla 
elektrika s pravo napetostjo, ki 
bo poganjala tudi pralne stroje. 
Da bo tako, je bilo potrebnih 
kar 1000 udarniških ur, zbrati 
pa je bilo treba tudi denar za 
strojni odkop jarka za kabel.

Iz pogovora s Kosom in Nova
kom je mo č sklepati, da vaščani 
že gledajo v prihodnost. V krat
kem jih  čaka urejanje javne raz
svetljave. Za to bo prispevala 
denar tudi krajevna skupnost 
Mokronog, radi bi dobili nekaj

Franc Kos
Franc Kos. Temu bi pritrdili 
tudi mnogi vaščani, tako pa so 
nam rekli tudi delavci z novo
meškega „Elektra” . Seveda pa 
mnogo del ne bi bilo opravlje
nih, če na pomoč ne bi priskočil 
Jože Novak, ki je opravljal bla
gajniške posle, ki so pri'takih 
delih tudi zelo važni. Glavno 
vlogo pa so odigrali vaščani, ki 
so se tako požrtvovalno lotili 
dela.

In kaj vse so naredili vaščani 
Gorenjih Laknic? Predvsem so 
lani ’ asfaltirali cesto do svoje 
vasi, pri čemer so vsa zemeljska 
dela opravili tudi s svojimi stroji 
in delom svojih rok. Ker pa jih  je 
pestila tudi slaba napetost elek
trične energije, so se zakleli, da 
bodo rešili tudi to vprašanje. In

Jože Novak
telefonskih priključkov, potre
bujejo avtobusno postajo in še in 
še. Prav gotovo jim  bo to uspelo, 
če bpsta vse akcije do uspešnega 
zaključka poganjala Kos in 
Novak ter mnogi drugi vaščani, 
ki jim  ni vseeno, kako v vasi 
žive.

STROJI BODO OŽIVELI — Vaščani Gorenjih Laknic zaradi slabe 
električne napetosti niso mogli uporabljati gospodinjskih in kmetij
skih strojev. Pljunili so v roke in s pomočjo mokronoške krajevne 
skupnosti ter novomeškega Elektra dobili v vas novo električno 
napeljavo.
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Trebanjska občinska zdravstvena skupnost je lansko poslovanje 
končala z izgubo, čeprav je prišlo med letom do valorizacije. 
Namesto dovoljenih sredstev, ki so znašala nekaj več kot 77 
milijonov dinaijev, je zdravstvena skupnost porabila kar 80 
milijonov dinaijev in še sedemsto tisoč, kar je štiri milijone več, 
kot bi smela. Kljub tej porabi, ki je narasla zaradi takih ali 
drugačnih vzrokov, ki jih tukaj ne gre naštevati, pa je moč iz 
njenega letnega poročila razbrati tudi bolj razveseljive podatke.

Lani se je namreč bistveno 
zmanjšal bolniški stalež, pa naj 
bo to na račun delovnih organi
zacij ali zdravstvene skupnosti. 
Tako se je število bolniških 
staležev zaradi bolezni, ki gredo 
na stroške skupnosti, zmanjšal 
za 11 odst. zaradi nesreč pa kar 
za 38,46 odst. Prav tako se je 
bistveno zmanjšalo število 
bolniških dni, ki jih delovni 
ljudje dobe zaradi nege družin
skega člana. To število seje lani 
zmanjšalo za več kot 20 odstot
kov.

Vse to kaže, da so v določeni 
meri uspeli restrikcijski ukrepi 
zdravstvenih delovnih organi
zacij, kar se tiče dodeljevanja 
bolniškega staleža, prav tako pa 
se je verjetno nekaj zgodilo tudi 
v zavesti delovnih ljudi, ki ver
jetno uvidevajo, da nesmortno 
izrabljanje zdravstvenih uslug

ŠE NISO 
Z A D O V O LJN I S 
P R IP R A V A M I

Na zadnji seji občinskega sve
ta ZSS Trebnje so med drugim 
razpravljali o pripravah na 3. 
kongres samoupravljalcev Jugo
slavije. Kot je bik) rečeno na 
seji, z dosedanjimi pripravami 
niso tako zadovoljni. Pričakujejo 
pa, da bodo v naslednjih dneh 
precej okrepili dejavnost na tem 
področju, saj nameravajo organi
zirati dve okrogli mizi v klubu 
samoupravljalcev, kjer bodo raz
pravljali o vprašanjih samouprav
nih odnosov v kmetijstvu in o 
informiranju.

prazni pravzaprav njihov lastni 
žep. K temu je treba dodati, 
seveda če bodo taka gibanja 
obveljala tudi letos, da s tem ne 
bo prihranjen marsikateri dinar,

S pomladjo se v ljudeh prebudi 
nezdržna potreba po novih čevljih, 
so nam povedale prodajalke v tre
banjski trgovini Borovo. O tem pri
ča okoli 90 parov prodanih čevljev 
na dan, veliko število obiskov v 
trgovini, kjer pa ljudje sprašujejo 
tudi po takih obuvalih, ki jih  ni na 
policah te trgovine.

„K  nam prihajajo kupci vse od 
Ivančne Gorice pa do Mirne, najbolj 
pa zdaj sprašujejo po spomladanski 
obutvi, kar je razumljivo," pravi 
Slavka Pižmoht, prodajalka v tej 
trgovini. ,,Kupci kupujejo pri nas 
obutev, ker je občutno cenejša kot v 
ostalih prodajalnah, poleg tega pa ni 
po kvaliteti nič slabša. Nekaj pri
speva k večjemu prometu pri nas 
tudi birma, ki bo v kratkem," je še 
dodala Slavka.

In zakaj se kupci pritožujejo, da 
pri njih ni mogoče kupiti obutve 
ostalih proizvajalcev, kot so na pri
mer škornji od Jugoplastike ali smu
čarski čevlji?

„  Ljudje bi morali vedeti, da smo 
industrijska prodajalna, ki večinoma 
prodaja samo čevlje Borova, sicer pa 
samo še od proizvajalcev, s katerimi 
imamo pogodbe. To je Kraš, z Jugo- 
plastiko pa imamo pogodbo samo za 
copate, medtem ko je za škornje

marveč se lahko na ta način 
izboljšajo tudi zdravstvene uslu
ge, ki so v nemajhni meri tudi 
odvisne od navala bolnikov in 
,.bolnikov".

Ob tem uspehu, ki je prej- 
kone posledica varčevalnih 
ukrepov, se seveda ne gre navdu
ševati brez meja, ampak bo 
treba razmišljati tudi o drugih 
ukrepih, kot je na primer varče
vanje z zdravili, in pri izdatkih 
za bolnišnično zdravljenje.

J. SIMČIČ

nimamo. Čeprav je res, da se nam 
zdi taka pogodba do neke mere 
nerazumljiva, pa mi sami ne more
mo nič ukreniti."

Katere obutve največ manjka v 
zadnjem času, pa je Slavka Pižmoht 
povedala takole:

,,Manjka nam plastičnih sandal, 
pogrešamo črne šolske copate, gu
mijaste ženske škornje ipd. Za to 
blago smo že večkrat vprašali, ali ga 
bomo dobili, celo podrezali smo 
nekaj, vendar do danes ni bilo 
uspeha in kupcem ne moremo nu
diti, če nimamo."

Rečemo pa lahko, da so kupci s 
to trgovino zadovoljni, zadovoljne 
pa so tudi prodajalke v njej, saj 
prodajo v teh mesecih veliko več 
čevljev kot pozimi. Poleg bolj pe
strega dela, tar je zasluga kupcev, pa 
se bo večja prodaja poznala zlasti v 
njihovem mošnjičku. Prodajalke so 
namreč plačane od učinka, ob tem 
dejstvu pa splahni tudi dvom, če so 
naredile vse, da bi manjkajoče blago 
dobile. Za večjo prodajo so namreč 
močno zainteresirane, le nekje v 
Borovu se je nekaj zataknilo. No, 
kupci v Trebnjem 'lahko izbirajo 
takšno blago le še v eni Pekovi 
trgovini, če ga pa tudi tam ne dobe, 
morajo iti drugam.

IZ KRAJA V KRAJ

Vzcvetela prodaja čevljev
V  trebanjski trgovini prodajo do 90 parov čevljev na dan 

— Manjka jim  gumijastih škornjev in usnjenih copat

Trije hlevi 
z več kot 100 

glav živine
Pri Zorčevih v Razborah 
rede teleta — Vse posto- 

re trije ljudje

Mirenski borci proti samovolji
Borci so proti temu, da bi ljudje, ki so delali napake, ponovno zasedali odgovorna 

delovna mesta — Nasprotniki naše poti v socializem naj ne računajo na uspeh

„Dokler nismo začeli z rejo 
telet, je bilo pri hiši denarja 
komaj za sproti," pravi Rezka 
Zorc iz Razbor, vasi blizu Čate
ža. Čeprav je zdaj denarja več, 
pa ga Zorčevi, tako kot mnogi 
drugi kmetje, ne porabljajo brez
glavo, amp ^k ga večina smotrno 
nalagajo v širjenje pridelovalnih 
zmogljivosti. „V  zadnjih nekaj 
letih smo kupili dva traktorja z 
vsemi priključki, lani smo zgra
dili nov hlev," je še povedala 
Rezka. Potem pa s precejšnjim 
ponosom razkaže hleve. V enem 
čaka 25 telet, ta bodo kmalu 
odšla od hiše, v drugem spet 
imajo 21 svojih govedi, ki jih 
bodo zredili do teže 600 kilogra
mov, v zadnjem, zgrajenem lani, 
pa imajo zdaj 75 telet, ki bodo 
zrejena v teku enega meseca in 
pol.

Zorc
„Na kmetiji delava v glavnem 

sama z možem, popoldne pa 
nam pomaga še moja svakinja. 
Prej je bilo veliko lažje, ko je bil 
živ možev brat, k i nam je tudi 
svetoval in nas priganjal, da smo 
se reje telet lotili v večjem obs
egu. Pa tudi zdaj nekako zmore
mo, imamo stroje, delo s teleti 
pa tudi ni težko, tako da jih 
imam v glavnem sama na skrbi," 
pove^šezka. Seveda delo z njimi 
ni tako preprosto, saj je treba 
nenehno paziti, kako se poču
tijo, kakšno prebavo imajo, kako 
žro.

Čeprav je tistega dne mož 
odšel z avtomobilom v mesto na 
preglede srca, pa je Zorčeva le 
vedela povedati, da knjig ne vo
dijo več, ker se je možu zdelo, 
da porabijo preveč denarja. 
Tako se zdaj ravnajo po obču
tku. In ta jih  ponavadi niti ne 
vara, vedo namreč, da morajo 
vsak dinar trikrat obrniti. Kot 
večina drugih kmetov si ne pri
voščijo nobenega luksusa, še 
manj za dopust. Kadar kam gre
do, jih  pot ponavadi pelje k 
sorodnikom, sicer pa gledajo, da 
jim nikoli ne zmanjka ne hrane 
ne pijače. Čas je treba najti tudi 
za seznanjanje z dogodki po 
svetu in za te namene sta naj
boljša Dolenjski Ust in Kmečki 
glas, medtem ko do televizije 
skoraj ne pridejo, ker jih  delo 
preveč priganja. In če jim  je kdaj 
dolgčas, ju  prejkone razveselita 
nečakinji Metka in Matejka, ki 
se dopoldne varujeta pri teti 
Rezki.

J. S.

Pomoč pobrateni občini
Trebanjci poslali 400.000 din pomoči v občino 
Obrenovac — Pomoč pričakujejo tudi od delovnih 

kolektivov

SREČANJE OB DNEVU BRIGADIRJEV -  Trebanjski Klub brigadiijev je preteklo soboto pn 
srečanje brigadiijev, ki je bilo posvečeno 1. aprilu, dnevu mladinskih delovnih brigad. Na srečanju, 
katerega se je, žal, udeležilo le okoli 60 brigadiijev, med njimi tudi veterani, Franc Leskovec, Tone 
Kunstek, Ciril Pevec in drugi. Brigadirje je pozdravil v imenu občinske konference ZSMS Trebnje 
predsednik Dušan Skerbiš, slavnostni govornik pa je bil Darko Krištof, k ije  tudi predsednik Kluba 
brigadiijev. Kulturni program so pripravili brigadiiji sami, ki so ob tabornem ognju zapeli več 
brigadirskih pesmi in pripravili več skečev. S srečanja trebanjskih brigadirjev so poslali brzojavko 
predsedstvu CK ZKJ, v kateri podpirajo njegovo politiko in obsojajo sovražne demonstracije na 
Kosovu. (Foto: J. Simčič)

DOBILI SMO OPOZORILO, da 
luči podnevi ne gore samo na dvo
rišču „Dane“  na Mirni, ampak tudi 
na dvorišču Mercatorjeve trgovine. 
Seveda čutimo dolžnost, da opozo
rimo Mercatorjeve trgovce, naj luč 
čimprej ugasijo. Res je, da taka 
fluorosčenčna žarnica porabi malo 
električne energije, res pa je tudi, da 
še vedno velja pregovor: Kamen do 
kamna palača . . . Lahko pa je tudi 
res, da trgovci ne potrebujejo de
narja, saj ga imajo ob nenehnem 
poviševanju cen veijetno tako in tako 
preveč.

TREBANJSKO PROMETNO 
OGLEDALO, ki stoji v križišču 
pred Dolenjidno blagovnico, prav 
gotovo ne prispeva k večji varnosti 
prometa v Trebnjem. Je namreč že 
tako dotrajano, da se v njem ude
leženci v prometu prav gotovo ne 
vidijo preveč dobro. Vprašanje pa 
je, če ga bodo odgovorni zamenjali, 
ko pa na cestah ne uredijo še mno
gih važnejših zadev. Vedno zmaguje 
izgovor, da manjka denarja in spet 
.enarja.

TEŽAVE ZARADI NESKLEPČ
NOSTI so zdaj nastopile tudi v 
trebanjskem občinskem svetu Zveze 
sindikatov, saj so morali sejo sklicati 
tar trikrat, da se je zbralo zadostno 
število delegatov. Med verjetnimi 
vzroki bi lahko našteli vse, od zida
nja do del v vinogradu in nabiranja 
regrata. Očitno imajo zasebne zade
ve pri članih tega organa prednost 
pred družbenimi. Ah taki ljudje 
zaslužijo zaupanje delavcev, tatere 
naj bi zastopali?

NA TREBANJSKI BENCINSKI 
ČRPALKI je treba včasih nekoliko 
počakati na vrstni red, saj se eden 
izmed uslužbencev tudi ob malo 
večji gneči vneto ukvarja s pisanjem, 
eden pa je v restavraciji bližnjega 
motela, medtem ko se tretji trudi, 
da bi sam zmogel delo. Povsem 
razumljivo je, da t i  ob takem razpo
rejanju dela ne morejo pregledati 
tlaka v gumah in se mora voznik 
sam plaziti okoli koles. Verjetno je 
bencin še vedno tako poceni, da 
prodaja še ni padla in se Petrolovim 
delavcem, ki so včasih sloveli kot 
zelo solidni, ni treba boriti za kup
ce.

Nedavno so poplave v SR 
Srbiji prizadele tudi pobrate
no občino Trebnje. Bregove 
sta prestopili reki Sava in 
Kolubara. Čeprav imajo v 
občini zgrajenih preko 70 
nasipov, niso mogli zadržati 
voda. Ker so tako visoke 
vode bile na tem območju 
že pred štiridesetimi leti, lju
dje v začetku niti niso ver
jeli, da bo tako hudo. Zato 
se sprva niso umaknili z do
mov, ker so upali, da bodo 
rešili svoje imetje. Od tre
nutka, ko je Kolubara predr
la nasipe, pa do časa, ko je 
prišla do Obrenovca, je pre
tekla skopa ura časa. Ljudje 
so se morah umakniti iz hiš 
in razglašeno je bilo izredno 
stanje.

Naša delegacija, ki je pred 
dnevi obiskala poplavljeno 
območje, je lahko videla 
preko 20.000 hektarov po
plavljenih plodnih površin, 
veliko škode na poljedelskih 
površinah, kjer je vprašanje, 
ah jim bo sploh uspelo kaj 
pridelati. Zaradi poplav je 
začela drseti tudi zemlja, 
tako da so se poškodovale 
stanovanjske zgradbe, vodo
vodi, kanalizacije, električne 
in telefonske napeljave ter 
ceste. Zaradi poškodb pa je 
prišlo tudi do nevarnosti 
epidemij, tako da so pre
ventivno cepili 36.000 pre- 
bivalcev. Preko 800 družin

Lani je v trebanjski občini uspelo zmanjšati bolniški stalež — Kljub temu je občinska 
zdravstvena skupnost porabila preveč denarja - Izhod je samo v varčevanju

so morah evakuirati, v za
časna bivališča po šolah, k 
sorodnikom in sosedom. 
Brez osnovnih pogojev za 
življenje in delo je ostalo 
2.600 ljudi, da ne govorimo 
o 93 porušenih in onespo
sobljenih hišah ter 200 go
spodarskih objektih.

Z občino Obrenovac nas 
vežejo dolgoletne prijatelj
ske vezi, uspešno sodelo
vanje na gospodarskem in 
kulturnem področju. V  skla
du s prijateljstvom, ki se je 
skovalo ob vsakoletnem iz
menjavanju obiskov, bo tre
banjska občina pomagala 
odpraviti posledice poplav. 
Tovariši iz Obrenovca so bili 
naše, po mojem mnenju 
skromne pomoči zelo veseli. 
Prav ob njej se pokaže pra
vilnost pregovora, da prija
telja spoznaš v nesreči.

Doslej je dala trebanjska 
občina 400 tisoč dinaijev 
pomoči iz rezervnih skladov 
proračuna. Svojo pomoč je 
ponudil tudi Trimo, klicu na 
pomoč pa se bodo veijetno 
odzvali tudi drugi trebanjski 
delovni kolektivi, delovni 
ljudje in občani. Vsa po
moč, ki jo bomo na ta način 
zbrali, bo lep prispevek lju
dem pobratene občine, ki je 
v stiski

TONE ŽIBERT 
predsednik skupščine

občine Trebnje

pojavljajo še napake, kot so 
počasno reševanje perečih za
dev, samovolja posameznikov, 
izigravanje zakonov in samo
upravnih aktov. Za primer so 
mirenski borci navedli IMV — 
TOZD Tovarno opreme na 
Mirni, ki je bila v zadnjih letih v 
vseh razvojnih načrtih zapostav
ljena, za marsikaj od tega pa je 
kriv dosedanji direktor IMV. O 
njegovi samovolji so bile sezna
njene vse družbenopolitične 
organizacije, vendar ni nihče 
nič ukrenil. Mirenski borci se 
sprašujejo, kako more človek, 
ki je delal take napake in pod
cenjeval samoupravljanje, za na
grado dobiti še bolj odgovorno 
delovno mesto. Pri tem so me
nili, da bo treba zaostriti odgo
vornost in odpraviti privilegije,

Naloga Zveze borcev je, da krepi obrambno moč socialistične 
skupnosti in pomaga pri uresničevanju sistema splošne ljudske 
obrambe in družbene samozaščite, hkrati pa osvešča in v ljudeh 
utrjuje spoznanje, da je varnost in moč družbe eden od temeljev 
neodvisnosti.

Tako so govorih borci iz kra
jevne organizacije Zveze borcev 
na Mimi, ko so se nedavno 
zbrah na svoji redni letni skup
ščini. Poleg tega so obravnavah 
položaj v svetu, ki je zaradi 
različnih interesov velesil vse 
bolje zaostren. Vse to postavlja 
pred borce tohko zahtevnejše 
naloge, ki pa so ta trenutek slej 
ko prej zgoščene v uresniče
vanju stabilizacije. Tudi temu 
so posvetili borci precej raza- 
prave.

Zadnje čase veliko govorimo 
o stabilizaciji, o varčevanju 
energije, surovin, o preusmerit
vah gospodarstva. Zastavlja pa 
se vprašanje, ah bomo ostali 
samo pri besedah. Pri tem se

SPOMLADANSKO RAJANJE MOKRONOŠKIH OTROK — Lepo, sončno vreme je po dolgi in hladni 
zini več kot prijetna sprememba. Še posebej seje vesele otroci, ki zdaj izkoristijo vsak trenutek, da so 
lahko na prostem, na svežem zraku, kjer se lahko do mile volje predajajo igram. Tudi otroci iz osnovne 
šole Jančka Mevžljaiz Mokronoga se med šolskimi odmori najraje zadržujejo zunaj •

Poraba večja, varčevanje uspeva

s katerimi se okoriščajo nekate
ri. Ko so govorili o tem, da spet 
dvigajo glave stari in novi na
sprotniki, so med drugim to 
razpravo sklenili s sklepom, da 
se hudo motijo tisti, ki mishjo, 
da bodo z rovaijenjem proti 
našemu sistemu kaj dosegh.

To
ne bo uspelo niti tistim, ki si, 
posebej na Hrvaškem, priza
devajo, da bi Cerkev postala 
pohtična stranka. Ni še namreč 
pozabljena druga svetovna voj
na, ko so se mnogi, ki so 
prisegah na Cerkev, povezovali 
z okupatoijem in so pobijali 
svoje lastno ljudstvo.

BorCi mirenske krajevne or
ganizacije ZB si bodo še naprej 
prizadevali, da bi ravnali v skla
du s potrebami naše družbe, 
zlasti pa, da bodo prisotni v 
vseh samoupravnih okoljih, kjer 
bodo delovali v skladu s svojim 
programom.

TREBANJSKE NOVICE
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KI NA SVOJIH O D D ELK IH  
Z MODO 2E  NUDI 
SPOMLADANSKA O B LA Č ILA  
IN OBUTEV
TER VSE MODNE DODATKE  
ZA VSO D R U 2IN O

I M M

metalna

„M E T A L N A " -  T O Z D  
TO V A R N A  LA H K IH  
K O N S T R U K C I J  
KRMELJ
KOMISIJA ZA  D ELO V
NA RAZMERJA

objavlja

prosta dela in naloge:
1. VODJA PRODAJE

Pogoji: visoka izobrazba ekonomske smeri, najmanj 4 leta 
delovnih izkušenj, aktivno znanje enega svetovnega jezika, 
opravljeni tečaji in seminarji s strokovnega področja, 
opravljen preizkus znanja iz varstva pri delu. Nudimo 
možnost rešitve stanovanjskega problema.

2. KO M ERCIALIST KOOPERACIJE IN STO R I
TE V
Pogoji: višja izobrazba ekonomske ali tehnične smeri, 
najmanj 3 leta delovnih izkušenj na podobnih delih, 
pasivno znanje enega svetovnega jezika, tečaji in seminarji 
s svetovnega področja.

3. K LJU Č A V N IČ A R  (15 delavcev)
Pogoji: poklicna kovinarska šola, 3 leta delovnih izkušenj, 
opravljen preizkus znanja iz varstva pri delu, sposobnost 
za višinsko delo.

4. V A R ILE C  (10 delavcev)
Pogoji: poklicna kovinarska šola, 3 leta delovnih izkušenj, 
opravljen preizkus znanja iz varstva pri delu, tečaj za 
elektrovarjenje po JUS predpisih, nadaljevalni tečaj iz 
elektrovarjenja po JUS predpisih, sposobnost za višinsko 
delo.

K sodelovanju vabimo tud i večje število delavcev, k i se želijo 
s p riuč itv ijo  p ridob iti ustrezno znanje za opravljanje 
naslednjih del’ in nalog v proizvodnji: k ljučavničar, varilec, 
peskar, pleskar, strskalec, plamenorezalec, orodjar, brusilec, 
strugar, rezkalec.
Za vsa opravljena dela in naloge bomo delovno razmerje 
sklenili za nedoločen čas s polnim  delovnim časom.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi kadrovsko-splošne- 
mu sektorju „M eta lna" TOZD Tovarna lahkih konstrukcij 
Krmelj.
Kandidate bomo o izb iri obvestili v 15 dneh po sklepu 
pristojnega organa. '

2 5 2 /1 5 -8 1

K o v in o p la s t
DELA VSK I SVET OBRTNEGA KO VINSKEGA  
PODJETJA ».KOVINOPLAST", JESENICE NA  
DOLENJSKEM,

razpisuje javno dražbo
za prodajo osnovnih sredstev, in sicer.

1.kam ionet IM V  2200 D, nosilnost 1750 kg 
podaljšana karoserija, izklicna cena 32.000,00  
din. Vozilo je karambolirano in ni v voznem 
stanju;

2. rabljena jeklena dvoplaščna cisterna za kurilno 
olje, prostornina 5.000 I, izklicna cena 25.000,00  
din; \

3. ekscentrična stiskalnica (6 t), ni brezhibna, 
izklicna cena 10.000,00 din;

4. univerzalna stružnica „POBEDA" — 1000, ni 
brezhibna, izklicna cena 2.000,00 din;

5. vrtna kosilnica ASPERA MOTORS, ni brezhibna, 
izklicna cena 2.000,00 din.

Javna dražba' bo v torek, 14. aprila 198, ob 12. uri v 
prostorih delovne organizacije ..KOVINOPLAST".
Na dražbi lahko sodeluje vsak, kdor pred začetkom 
dražbenega postopka vplača na blagajni delovne organizacije 
varščino v znesku 1.000,00 din. Prometni davek ni vštet v 
doseženi prodajni ceni in ga plača kupec.
Ogled za prodajo razpisanih osnovnih sredstev se lahko 
opravi vsak dan med 8. in 12. uro v prostorih delovne 
organizacije ,,KO VINO PLAST", Jesenice na Dolenjskem.

25 3 /1 5 -8 1

St- 15 (1652 ) 9. aprila 1981

NOVO MESTO
TO ZD M EHANSKO—KO VINSKI OBRAT SGP 
„P IO N IR " NOVO MESTO OBJAVLJA PROSTA  
DELA IN O PR A VILA  ZA:

1 .4  avtomehanike
2. 6 avtomehanikov za servisiranje tovornega pro

grama
3. 1 mizarja
4. 1 kovača
5. 1 strugarja
6. 1 rezkarja
7. 3 NK delavce za dela na hidravličnih Škarjah in

abkant preši

Pogoji za sprejem:
pod 1 —6: dokončana poklicna šola ustrezne smeri ter 1 oz. 
3 leta delovnih izkušenj
pod 7: končana osnovna šola in veselje za priučitev v 
kovinski stroki

Kandidati bodo pridob ili lastnost delavca v združenem delu s 
polnim  delovnim časom, za nedoločen čas in s pogojem 
trimesečnega poskusnega dela.
Možnost nastanitve v novem samskem domu.
Ponudbe z opisom dosedanjega dela in dokazili o izobrazbi 
sprejema 15 dni po objavi:
SG P„P ionir" — TOZD Mehansko kovinski obrat, Novo 
mesto. Ločna 48.
Kandjdate bomo o rezultatih razpisa obvestili v 30 dneh po 
končanem sprejemanju prijav.

2 5 4 /1 5 -8 1

D E L A V S K I SVET 21- 
TO -  TO ZD  PEKARNA  
KRŠKO

objavlja prosta dela in naloge za nedoločen čas, s polnim  
delovnim časom in 3-mesečnim poskusnim delom. Delo je 
delno nočno.

STROJNO OBLIKOVANJE TESTA -  2 delavca za 
obrat Krško

Pogoji:
— popolna ali nepopolna osnovna šola z možnostjo priučitve 

v pekovski stroki.

Pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov:
Ž ITO  — TOZD Pekarna, Krško, Cesta 4. ju lija  86.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po izteku roka 
za sprejem ponudb.

2 5 1 /1 5 -8 1

SOLSKI CENTER SEVNICA, D ELO VN A  SKUP
NOST SKUPNIH SLU 2B  SEVNICA

objavlja
prosta deta in naloge

VODJE PISARNE  
za nedoločen čas.

Pogoji:
— srednja ali dveletna administrativna šola
— dve leti delovnih izkušenj
— obvezno znanje strojepisja
— poskusna doba 3 mesece

Kandidati naj pisne ponudbe z dokazili o izobrazbi in 
delovnih izkušnjah pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov: 
Šolski center, DSSS Sevnica, Trg svobode 42.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po končanem 
zbiranju ponudb.

2 5 5 /1 5 -8 1

T O V A R N A  CELULOZE IN PAPIRJA „DJURO  
SALAJ" KRŠKO

objavlja naslednja prosta dela oz. naloge:

TOZD KOMERCIALA
1. RAZKLADANJE IN M ANIPULACIJA  S SURO

V IN A M I IN  M A TER IA LO M  -  1 delavca
Pogoji: — končana osnovna šola
— 3 mesece ustreznih delovnih izkušenj

2. TRANSPORT IN SKLADIŠČENJE Z V IL IČ A R 
JEM I I I .  — za 1 delavca
Pogoji: — končana osnovna šola
— izp it za voznika viličarja
— 6 mesecev ustreznih delovnih izkušenj

3. POMOČ PRI PREVZEM ANJU, SK LAD IŠČE
NJU, E V ID E N TIR A N JU  IN IZDAJANJU  
SU R O VIN  IN M A TE R IA LA  -  za 1 delavca 
Pogoji: — nepopolna poklicna šola kovinske smeri
— 6 mesecev ustreznih delovnih izkušenj

TOZD VZDRŽEVANJE
1. STRUGARSKA OPRAVI LA -  za 4 delavce 

Pogoji: — poklicna šola ustrezne smeri
— 3 leta ustreznih delovnih izkušenj
— odslužen vojaški rok
— delo za določen čas za dobo 3 mesecev 
nadomeščanje

za

Vsa navedena dela razen pod točko  1) TOZD V Z D R ŽE V A 
NJA so za nedoločen čas, s polnim  delovnim časom.
Prijave sprejema kadrovska služba naše DO 15 dni po objavi 
oglasa. Kandidati bodo pismeno obveščeni o izidu izbire v 
roku 30 dni po izteku roka za sprejemanje prijav.

2 4 9 /1 5 -8 1

V_ J

1951

ikeraim ieitia

čas šestih mesecev s pogojem

„K E R A M E TA L" -  TO ZD MALOPRODAJA  
ZAGREB, M A R T IC E V A  23  
KOMISIJA ZA  D ELO VN A  RAZM ERJA

objavlja prosta dela in naloge

1. Č U VAJA za prodajalno in skladišče št. 34 v 
Brežicah

Pogoji: NSS z enim letom delovnih izkušenj ali NKV delavec 
z enim letom delovnih izkušenj ter znanjem rokovanja z 
zaščitnimi sredstvi.
Delo je za DOLOČEN 
poizkusnega dela 30 dni.
Rok za prijave je 8 dni od dneva objave razpisa.
O rezultatih bodo kandidati obveščeni v roku 30 dni po 
dnevu izteka roka za sprejemanje prijav.
Prijave pošljite na gornji naslov.

2 5 6 /1 5 -8 1

OBRTNO PODJETJE RIBNICA  
RAZPISUJE PRODAJO PR ITLIČ JA  STANO
VANJSKE HIŠE V  R IB N IC I SEŠKOVA UL. 36 /a , 
ki
se sestoji iz kuhinje, spalnice predprostora, kopalnice in 
drvarnice s skupno tlorisno površino 33,516 m2.

Licitacijska vsota znaša najmanj din 216.541,60.
Prednost nakupa ima sedanji stanovalec.

Odpiranje ponudb je 8 dni po objavi. Interesenti naj pošljejo 
pismene ponudbe na Obrtno podjetje Ribnica Seškova 17 s 
pripombo „za licitacijsko kom isijo".
Interesenti bodo obveščeni v treh dneh po odpiranju 
ponudb. ‘ 2 6 5 /1 5 -8 1
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DOLENJSKI PROJEKTIVNI BIRO
'J  NOVO MESTO , SOKOLSKA 1

IedcnsK6le
Četrtek, 9. aprila -  Tomaž 
Petek, 10. aprila -  Matilda 
Sobota, 11. aprila -  Leon 
Nedelja, 12. aprila -  Lazar 
Ponedeljek, 13. aprila -  Ida 
Torek,. 14. aprila — Valerij 
Sreda, 15. aprila -  Helena 
Četrtek, 16. aprila -  Bernarda

LUNINE MENE

11. aprila ob 12.10 — prvi krajec

BREŽICE: 10. in 11. 4. italijan
ski barvni film Nevarna igrača. 12. 
in 13. 4. angleški barvni film Most

na reki Kvaj. 14. in 15. 4. ameriški 
barvni film Pom, pom, dekleta.

ČRNOMELJ: 10. in 11. 4.
ameriški film Drivier. 12. 4. ameriš
k i film Herbie potuje v Monte Carlo. 
12. in 13. 4. ameriški film Doktor 
Živago. 14. 4. ameriški film Profesi
onalci. 16. 4. ameriški film Ljube
zenske in druge zgodbe.

KOSTANJEVICA: 11.4. ameriš
k i film Spoznanje v ljubezni. 12. 4. 
ameriški film Temna zvezda.

NOVO MESTO -  KINO KRKA: 
Od 10. do 12. 4. ameriški barvni 
film Peti muškatir. 13. in 14. 4. 
gledališke predstave. 15. in 16. 4. 
ameriški barvni film Veliki Jack.

NOVO MESTO -  KINO JLA: Od 
10. do 12. 4. nemški film Resnične 
zgodbe. Od 13. do 15. 4. nemški 
film Zgodbe čuvaja plaže.

SEVNICA: 10. 4. ameriški film 
Elita ubijalcev. 11. 4. ameriški film 
Arabske avanture.

o a
SLUŽBO DOBI

FRIZERSKO POMOČNICO sprej
me FRIZERSKI SALON Nada 
Lavrinšek, Krško.

STANOVANJA

ODDAM SOBO samskemu dekletu. 
Šmihel 43, Novo mesto.

SOBO opremljeno, centralno ogre
vano s souporabo kopalnice od
dam dvema dekletoma. Naslov v 
upravi lista (1464/81).

Motorna vozila

UGODNO, PRODAM R 4, letnik 
1979. Šercelj, Trdinova 5, Novo 
mesto, tel. (068) 21-840 do 14. 
ure.

Z 750, zelo dobro ohranjeno, ugod
no prodam. Jože Barborič, Mač
kovec 9, Novo mesto.

126 P, junij 1979, prevoženih 
18.500 km, v odličnem stanju, 
prodam za 82.000 din. Ogled 
popoldan od 16. ure dalje. Malju- 
na, Cesta herojev 34/26, Novo 
mesto.

UGODNO PRODAM renault 6. 
Andrej Gregorčič, Novo mesto, 
Cesta herojev 30.

126 P prodam za 5 M. Miha Tisovec, 
Gor. Straža 17, Straža.

ZASTAVO 101, letnik 1979, regi
strirano do 15. 12. 1981, pro
dam. Naslov v upravi lista 
(1457/81).

VW 1200 J, letnik 1975, prodam. 
Mežnar, Ločna 12, Novo mesto.

FIAT 126 P, letnik 1978, v dobrem 
stanju, zelo ugodno prodam. Jože 
Dornik, Cesta prvih borcev 6 (nad 
cvetličarno), Brežice.

Z 101, letnik 1976, prodam za 7,3 
M. Tel. 24-691, Marjan Malna- 
rič, Kristanova 28, Novo mesto.

OPEL ASCONO 16 B rumene barve, 
črna streha, dvojna vrata, letnik 
1976, prevoženih 61.000 km, do
bro ohranjen, prodam. Tel. (068) 
77-568, Metlika od 14. do 20.

FIAT 615 v nevoznem stanju ali po 
delih prodam. Martin Jančar, 
Crmošnjice 2, ob cesti Novo mes
to -  Metlika.

FIAT 750, letnik 1973, generalno 
obnovljen, prodam. Anton Der
ganc, Češča vas 4, Novo mesto.

LADO 1600, prevoženih 8.000 km, 
prodam. Gazvoda, Ratež 27.

LADO STANDARD, dobro ohranje
no, prodam. Relič, Jerebova 16, 
Novo mesto.

Z 101 B, letnik 1979, prodam. 
Slavko Novinc, Vel. Lipovec 22, 
Dvor.

FORD TAUNUS, starejši letnik, 
prodam tudi na kredit. Anton 
Pavlič, Orehovica, Šentjernej.

126 P, letnik 1981 prodam. Tel. 
22-172 dopoldan.

KOMBI ZASTAVO 750, letnik 
1977, prodam ali zamenjam za 
osebni avto. Registrirana do 1.4. 
1982. Tel. 24-556.

ZASTAVO 750 L, avgust 1978, 
prodam. Tadej Retelj, Koštialova 
14, Novo mesto, tel. 22-924.

MOSKVICH, letnik 1979, dobro 
ohranjen, garažiran, ugodno pro
dam. Jože Prelogar, Tržišče 13, 
Tržišče pri Mokronogu.

DIANO 6, letnik 1977, prodam. 
Drago Aupič, Svibnik 21, Črno
melj.

DIANO, letnik 1977, poceni pro
dam. Uroš Gorenc, Gor. Gradišče 
1 a, DoL Toplice.

Z 750, letnik 1977 (december), 
registrirano do februarja 1982, 
prodam. Desančič, Brod 29 a, 
Novo mesto.

MERCEDES 406, letnik 1965 (za B 
kategorijo), prodam Tel. 72-347 
od 6. do 12. ure.

ZASTAVO 750, letnik 1972, karo
serija 1980, ugodno prodam. 
Franc Klemenčič, Drska 46, No
vo mesto.

DYANO, letnik 1976 poceni pro
dam TeL 21-826 int. 372 dopol
dne.

Z 126 P, letnik avgust 1979, garaži
ran, prodam. Tel. 24-009 od 15. 
do 17. ure.

TAUNUS 12 M, poceni prodam. 
Prodam tudi italijanski motor MI 
VAL 125. Mirko Blatnik, Zavra- 
tec 26, Studenec.

126 P, letnik 1980, prodam. Dol. 
Kronovo 4, tel. 84-925.

PRODAM karambolirano MAZDO 
1200 skupaj ali po delih. Alojz 
Zupančič, Sevno na Trški gori 4, 
68222 Otočec.

MOSKVI C, prevoženih 23.000 km, 
prodam. Marjan Kralj, Gor. Ka- 
mence 23, 68000 Novo mesto.

PEUGEOT 304 v zelo dobrem stan
ju, prodam. Jerebova 6, Novo 
mesto.

ZASTAVO 101 L, letnik 1976, pro
dam. Mesojedec, Zameško 6, Šen
tjernej.

LADO 1600, novo, prodam. TeL 
(06 8) 71-680.

UGODNO PRODAM R 4, letnik 
1978, registriran do 25. 3. 1982 
in R 4, letnik 1979. Alojz Blažič, 
Stranska vas 24, Novo me$to.

R 4, letnik 1977, prodam Slavko 
Rangus, Obrh 26, Šmarješke Top
lice.

OPEL MANTO, 1. 1971 karamboli
rano, poceni prodam. Ogledate si 
jo lahko pri avtokleparju Avgušti- 
nčič, Brežice, Prešernova 16.

1VARTBURG prodam po ugodni ce
ni. Alojz Živko, Prečna 42, Novo 
mesto, tel. 23-284.

FIAT 750, letnik 1971, prodam. 
Mestne njive 2/5, Novo mesto.

R 4, letnik 1977, prodam. Zdenko 
Rifelj, Lešnica 5, Otočec, tel. 
85-124.

ZASTAVO 750 CS, prevoženih 
35.000 km  registrirano do 30. 3. 
1982, prodam Ogled v petek 
popoldan, soboto in nedeljo. Fani 
Gregorič, Malence, Kostanjevica 
na Krki.

PRODAM ZASTAVO 101. Milan 
Levičnik, Valantičevo 9, Novo 
mesto.

ZASTAVO 750 SC, letnik 1980, 
prevoženih 6500 km  prodam. 
TeL 69-748 od 6. do 14. ure.

RENAULT 4, letnik 1973, neregist
riran, prodam. Oljačič, V. Vlaho
viča 6, Brežice, tel. 62-745. ,

R 4 TLS, letnik 1977, prodam. 
Ogled ob sobotah in nedeljah. 
Milan CizL Piršenbreg 12, Globo
ko pri Brežicah.

PRODAM FIAT 850, letnik 1970. 
Milan Bon, Mačkovec 20, Novo, 
mesto, tel. 25-929. Ogled do 11. 
4.

RENAULT 4, obnovljen, registriran 
do decembra, letnik 1975, pro
dam. Gabrijel Pintarič, Otočec 
78.

126 P, stat 4 mesece, prodam. Infor
macije na tel. 21-875.

GOLF, letnik 1977, prodam lahko 
tudi na ček. Alojz Mežič, Mali 
Podlog 17, 68273 Leskovec.

^ Km etijski s tro j^

PRODAM novo kosilnico BCS, širi
ne 127 cm na bencin -  petrolej. 
Mačkovec 4, Novo mesto.

UGODNO PRODAM priključek za 
traktor -  nakladalnik za gnoj in 
pesek. Gornik, DoL Stara vas 11, 
Šentjernej.

TRAKTOR TV 521 s priključki, 
prodam. Naslov v upravi lista 
(1460/81).

KOSILNICO za Ferguson 35 avstrij
ska MOERTL, novo, prodam. 
TeL 68-301.

PRODAM kosilnico BCS (novo) ter 
rabljeno kosilnico Bucher, 8 KS, 
frezo Lombardini (novo), 14 KS 
z vsemi priključki. Frančiška Ko
vačič, Vinja vas 13, Novo mesto-

P R O D A M

IZDAJA: DITC, tozd Časopis Dolenjski list, Novo mesto -  
USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 
Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Niko Rihar.

UREDNIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni 
urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), 
Bojan Budja, Milan Marke j ,  Pavel Perc, Jože Primc, Drago Rustja, 
Jože Simčič, Jožica Teppey, Ivan Zoran in Alfred Železnik. Tehnični 
urednik priloge; Dušan Lazar, Ekonomska propaganda: Janko Saje in- 
Marko Klinc. .

IZHAJA vsak četrtek -  Posamezna številka 10 din. Letna 
naročnina 380 din, plačljiva vnaprej -  Za delovne in družbene 
organizacije .760 din — Ža inozemstvo 760 din ali 26 ameriških 
dolaijeV oz. 50 DM (oz. ustrezna druga valuta v tej vrednosti) -  
Devizni račun 52100-620-170-32000-009-8-9 (Ljubljanska 
banka, Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu 200 din, 1 cm na določeni 
strani 300 din, 1 cm na prvi strani 400 din. Vsak mali oglas do 10 
besed 80 din, vsaka nadaljnja beseda 8 din -  Za vse druge oglase velja 
do preklica cenik št. 12 od 1. 4. 1981 -  Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 421-1/72 od 28. 3. 
1981) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu: 
52000-603-30624 -  Naslov uredništva 68001 Novo mesto, Glavni 
trg 7, p. p. 33, telefon (068) 23-606 -  Naslov uprave: Jenkova 1, p. 
p. 33, tel. (068) 22-365 -  Naslov ekonomske propagande in malih 
oglasov: Glavni trg 3. p. p. 33 telefon (068) 23-611 -  Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, film i in 
prelom DITC, tozd Časopis Dolenjski list, Novo mesto — Barvni film 
in tišk: Ljudska pravica, Ljubljana.

4000 KG SENA prodam. Slavko 
Komočar, CKŽ 8, Krško, tel. 
72-868.

KOMBINIRAN ŠTEDILNIK (plin -  
elektrika) in črno-beli televizor 
ugodno prodam. Medic, Črmoš- 
njice 12 a pri Stopičah, Novo 
mesto.

PIANINO dunajske izvedbe prodam. 
Lešnjak, Kristanova 57, Novo 
mesto.

PRODAM podajalno (varschub apa
rat) Holz-Her. Musar, Roje II, 
Mirna.

POROČNO belo obleko z vsemi 
dodatki prodam po zelo ugodni 
ceni Naslov v upravi lista 
(1453/81).

PREDELAN SOD pripravljen za vi
kend, prodam V njem je miza 
ter dve klopi za 6 oseb ali prostor 
za dve ležišči. Dr. Mitič, Brežice,

' tel. 61-789.
FOTOAPARAT POLAROID S X 70 

z original flešem in več filmov 
Polaroid S x 70 prodam po ugod
ni ceni. Cvetko Tramte, Breška 
vas 3, 68220 Šmarješke Toplice.

80-basno harmoniko Melodija pro
dam ali zamenjam za manjšo. 
Roman KošmerL Potov vrh 53/a, 
Novo mesto.

VEČJO KOLIČINO vina (črno -  
belo) na drobno in debelo pro
dam. Maks Petkovič, Brezovica 8, 
Suhor pri Metliki.

DVIGALO HIAB (klešče), prodam. 
Naslov v upravi lista (1454/81).

MALO RABLJEN PRENOSNI ŠI
VALNI STROJ švedske znamke 
Hatema -  Skinger z elektro
motorjem prodam Tel. (068) 
24-867, Vrhovčeva 2, Novo mes
to.

DVE LETI STAREGA JUNCA pro
dam Naslov v upravi lista 
(1455/81).

KOMPLETNO OSTREŠJE (grušt) 
za hišo prodam. Matičevič Ratež 
10.

OTROŠKI ŠPORTNI VOZIČEK in 
avto sedež za otroka prodam. 
Brane Frlan, Paderšičeva 25, No
vo mesto, tel. 24-647.

JABOLKA, ugodno prodam Zupan
čič, Strelac 5, Šmarješke Toplice.

2.000 KG SENA in otave prodam. 
Pepca Pavlin, Cešča vas 28, Novo 
mesto.

FILATELISTI! Ugodno prodam 
kompletno serijo še nežigosanih 
znamk nove Jugoslavije v albumu, 
nekaj tudi v posameznih serijah. 
Prodam tudi serije Švice, Avstrije 
in društva narodov. Jože Durn, C. 
na Dobravo 17, 68290 Sevnica, 
tel. (068) 81-050.

MIZARSKI KOMBINIRANI
STROJ „LUREN“  za šest opera
cij m elektromotor, trofazni, vrte
či se levo in desno, ugodno pro
dam Jože Durn, G na Dobravo 
17, 68290 Sevnica, tel. (068) 
81-050.

ŠOTOR ZA ŠTIRI OSEBE prodam 
za 7.000 din. K Roku 31, Novo 
mesto.

ITAU JANŠKI ŠPORTNI VOZI
ČEK prodam Naslov v upravi lista 

(1458/81).
PRODAM brejo kravo in telico. 

Grlica, Jelše 5, Mirna peč.
ČRNO-BELI TV ISKRA -  panora

ma 61, brezhiben, prodam. Ing. 
Andrej Žnidaršič, Drska 4, Novo 
mesto, tel. 23-511.

MEŠALEC ZA BETON (električni 
100), rabljen, prodam. Informaci
je cesta Brigad 12, Novo mesto.

MOTORNI KULTIVATOR LOM- 
BARDINI, Diesel (10 km), malo 
rabljen, in prikolico ADRIA (450 
q), dobro ohranjeno, prodam. 
Tel. (068) 21-825.

NOVEJŠO HIŠO v Novem mestu 
prodam. Tel. 24—459 po 15. uri.

PRODAM DUNAJSKI KONCERT
NI LA VIR, star 108 let, odlično 
ohranjen. Novo mesto, tel. 
24-487, popoldan.

ŠUPO, leseno, malo rabljeno, pri
merno za garažo, prodam. Naslov 
v upravi lista (1461/81).

PLETILNI STROJ „SINGER“ , nov, 
prodam. Naučim osnove pletenja. 
Naslov v upravi lista (1462/81).

PRODAM novo tovorno prikolico in 
vlečno kljuko za osebni avto. 
Slavko Rangus, Obrh 26, Šmarje
ške Toplice.

PRODAM gliser kvarnerplastika G 
370 z vso opremo, prikolico in 
motorjem T 18, rabljeno dve se
zoni. Srečo Petrič, Šegova 16, No
vo mesto tel. (068) 23-575.

GUMIJAST ČOLN BEOGRAD 
ŠPORT, 5 komor za 5 oseb, 
možnost montaže motorja do 30 
KS prodam. Naslov v upravi lista 
(1459/81).

ENOFAZNI HIDROFOR in grablje 
Sonce 4 prodam. Franko, Raz
drto 6, Šentjernej.

NOV PONY zamenjam za moško 
kolo ali pa prodam. Tel. 24-297.

2.000 KG SENA prodam. Alojz 
Murgelj, Jablan 30, Mirna peč.

PRODAM leseno barako, v kateri je 
5 m3 lesa, krito s cementno 
opeko 3.000 kosov. Tel. (068) 
81-560 ali pri Dragici Zupanc, 
Sevnica, Glavni trg 17.-

200 kosov strešne opeke Vesna, 
rdeče, iz Dobruške vasi, prodam 
za 1500 din. Umek, S. Rožanca 
10, 68270 Krško.

50 Če b e l j ih  d r u ž in  v  a ž  pan
jih, dobro prezimelih, prodam po 
dnevnih cenah. Jože Bauer, Ku
želj 18 51302 Kuželj, Gorski ko- 
tar.

k u p i m

BENCINSKI REZERVOAR za rena
ult 4 kupim Ponudbe na naslov: 
D. Rustja, Dolenjski list, tel. 
(068) 23-606.

KUPIM R 14. Ponudbe na tel. (042) 
811-411 od 6. do 14. ure. Petar 
Kreča.

DRAGI MAMI ANI RUKŠE iz Hru
šice, sedaj v Domu ostarelih v 
Šmihelu, iskreno čestitajo za njen 
80. rojstni dan sin Martin z 
družino in hčerka Lojzka z druži
no. Kličejo j i še na mnoga zdrava 
leta!

DRAGI SESTRI FRANCKI KER
MAVNER iz Idrije, Za gradom 
11, prisrčne čestitke, posebeno

pa zdravja ob njeni 60-letnici ter 
še na mnoga leta, j i  želi sestra 
Ančka. Vse lepo in srečno Bran
ku in Radu Ivanež iz Trške 
gore za njun praznik želi mama!

ISKRENE ČESTITKE GLIHOVIM 
iz Laš pri Dvoru za praznovanje! 
MAJDI in njenemu možu RUDI
JU za rojstni dan, god in 
obletnico poroke, očetu in materi 
za obletnico poroke iskrene čes
titke oče in mati ter Mirtičevi!

DRAGI HČERKI IN SESTRI ANI 
JAKLIČ iz Jame pri Dvoru iskre
no čestitamo za rojstni dan in ji 
želimo vse kar si sama najbolj 
želi, oče, mati ter sestri Fani in 
Pavla z družinami!

PRODAM eno stanovanjsko montaž
no hišo na Dolenjskem pri Kos
tanjevici. Informacije vsak popol
dan na tel. (061) 310-217.

UGODNO PRODAM starejšo hišo z 
nekaj zemlje, možna novogradnja, 
v Gotni vasi 14. Informacije pri 
Murgelj Gqtna vas 69, Novo mes- 
to. -

BLIZU ŽP v Brestanici prodam viso
ko pritlično hišo z lokalom in 
vrtom, ter traktorsko kosilnico za 
Zetor. Naslov v upravi lista 
(1463/81).

PRODAM GRADBENO PARCELO 
(nov vinograd, sadovnjak, grmi
čevje) na Velikem Trnu pri 
Krškem. Voda na parceli, elektri
ka blizu. TeL (068) 71-055 int. 
217 od 6. do 10. ure.

GOSPODARSKO POSLOPJE s 4 ha 
zemlje, mlad vinograd (strojna 
obdelava), dostop možen z vsa
kim vozilom, prodam. Informaci
je dobite pri Tončki Pirnat, Za
grad, Škocjan pri Novem mestu.

NEKAJ metrov zemlje prodam. Pri
merno je za vikend, vrt ali vinog
rad. Milica Povhe, Raka.

Z A H V A L A

V 69. letu starosti nas je za vedno 
zapustil mož, oče, stari oče, brat in 

stric

MARKO
RUS
iz Metlike

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki so ga spremili na njegovi zadnji poti, darovali vence 
in cvetje ter nam izrekli sožalje. Zahvaljujemo se govorniku tov. 
Ivanu Urhu, ZZB Metlika, KZ Metlika ter posebej lovcem LD 
Metlika. Še enkrat iskrena hvala vsem, ki ste kakorkoli storili za 
počastitev njegovega spomina!

* Vsi njegovi

Z A H V A L A

V 78. letu starosti nas je zapustil naš 
oče, stari oče in stric

FRANC
PIRC

iz Ločne 25, Novo mesto

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in vaščamom 
za pomoč v težkih trenutkih, sočustvovanje z nami, izrečeno 
sožalje, podarjene vence in cvetje. Zahvalo smo dolžni Novoteksu 
— tozd Trgovina in prodajalna Glavni trg, ŽTP tozd SVTK 
Ljubljana in nadzorništvu Novo mesto, Metalki Ljubljana, Merca
to rju - tozd Standard Novo mesto, prijateljem.za darovano cvetje 
ter pevcem in župniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat hvala 
za tako številno spremstvo pokojnega na njegovi zadnji posti.

Žalujoči: žena Ana, sinovi Franc, Ivan, Matjan z družino, 
Tone z družino, hčerki Fanika in Stanka z družinama in 

ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

■ \ *  * *  ¥
'■ -J1 ■ *

Po dolgotrajni in težki bolezni nas je ? 
za vedno zapustil v 69. letu starosti 

naš dragi oče in stari oče

jššmm1 JANEZ
SMREKAR

iz Šmarjete 52 ,

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in sestram iz 
Šmarjete, kolektivu Otočec, fMV Šmarjeta, ZZB Šmarjeta, 
posebni šoli Novo mesto, DEŠ Novo mesto in Črnomelj ter 
župniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat najlepša hvala! .

Žalujoči: žena Marija, hčerka Mici, sinova Jože, Slavko, 
Anica z družinami

Šmaijeta, 1. 4. 1981
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Vsi bodo dosegli svoj cilj, 
le jaz g3  ne bom dosegel, 
ognja prepoln, poln sil, 
neizrabljen k pokoju bom legel.

Z A H V A L A

Ob boleči, mnogo prezgodnji in tragični izgubi našega brata in strica

TONETA MIKLIČA
Luko vek 1, Trebnje

se najtopleje zahvaljujemo vsem vaščanom, sorodnikom, prijateljem, ki ste ga imeli radi, se tako številno 
poslovili od pokojnega in mu podarili cvetje. Zahvala osebju intenzivnega oddelka bolnice Novo mesto, 
kleparstvu Janeza Tratarja, sodelavcem IMV, Novolesu, Zdravilišču Dol. Toplice, GD Lukovek, 
mladinskemu aktivu, ZK Dol. Nemška vas, godbi Trebnje, pevskemu zboru dr. Petra Držaja -  Vel. Gaber 
ter govornikom. Še enkrat hvala vsem, ki ste kakorkoli storili v počastitev njegovega spomina.

Žalujoči: bratje Jože, Stane in Ciril z družino

Z A H V A L A

V 90. letu starosti nas je za vedno zapustila draga mama, babica, prababica in teta

ALOJZIJA JANC
roj. Pirc 

z Ravni 7 pri Velikem Trnu

Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem za pomoč v težkih trenutkih, za 
podarjeno cvetje in vence ter spremstvo k zadnjemu počitku.

Žalujoči: sin Stanko z družino v imenu vsega sorodstva

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega dragega očeta, starega očeta, brata, strica in svaka

IVANA- 
ŽANA BRUNSKOLETA

kovača iz Gabra pri Semiču

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, sosedom Škrinjarjevim, Jakševim, 
Kondovim in Ogulinovim za pomoč, ki so nam jo nudili v teh teztah trenutkih. Najlepsa zahvala SZDL za 
organizacijo pogreba in govornikom za poslovilne besede. Iskrena hvala vsem, ki ste darovali vence m 
cvetje, ter vsem, ki ste pokojnega spremili na njegovi zadnji poti.
Žalujoči: hčerka Regina z možem, hčerka Trisa, vnuki Jelka z družino, Žani, Igor in Erika 

ter ostalo sorodstvo 
Gaber pri Semiču, Ljubljana, Ofterdingen

Z A H V A L A

Skromno in tiho se je od nas poslovila v 83. letu starosti naša draga teta

KATARINA SMREKAR
iz Kota 52

Isrekno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki so jo obiskovali v času i\jene bolezni, 
jo spremili na zadnji poti, zasuli njen grob s cvetjem in venci, ter nam izrekli sožalje. Zahvala ZZB, DU, 
SZS, tov. Liliki Simonič za govor pred domačo hišo in tov. Jožetu Regini in Špringerju za govor ob 
odprtem grobu. Iskrena hvala častiti duhovščini za obiske na domu in pogrebni obred, zdravnikom 
zdravstvenega doma Črnomelj za obiske na domu in lajšanje bolečin. Vsem, ki ste kakorkoli pomagali in 
imeli radi našo pokojno, iskrena hvala!

Žalujoči: nečakinja Kristina in vsi njeni

Z A H V A L A

V 76. letu starosti nas je za vedno zapustil ljubi mož, oče, stari oče stric in
svak

FRANC POŽUN
iz Dobrave 9 

borec NOV Senovo

Zahvaliuiemo se vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, 
izrazih sožalje, darovali vence in cvetje. Zahvaljujemo se strežnemu osebju internega °ddeto bohuce Novo 
mesto za nudeno pomoč, ZZB Senovo, Društvu upokojencev Senovo, kolektivu Meso, Kostanjevica, OOS 
TES Brestanica, sodelavcem OOS TES Brestanica za podarjene vence m izrečeno sožalje. Hvala pevcem iz 
Koprivnice ter župniku za lepo opravljeni obred.
Žalujoči: žena Marija, otroci Ivan, Anton z otroci, hčerka Jožefa z dni Žano, »n Franc z 
družino, sinova Peter, Drago, vnukinji Silva, Marinka in Miran, družim Pečnik iz Krškega ter

ostalo sorodstvo

d

Z A H V A L A

Ob boleči in prerani izgubi drage žene, mame in stare mame

HELENE SLOBODNIK
_ iz Bojanje vasi

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje in 
darovano cvetje. Posebna zahvala družini Rauh, Kuzminjak Mariji Gršič za poslovilne besede. 
Zahvaljujemo se tudi ZZB, DU, Zvezi invalidov Metlika ter DO Agroobnova in Elektrotehna Ljubljana. 
Hvala župniku za opravljeni pogrebni obred in vsem, ki ste jo spremili na zadnji poti.

Žalujoči: mož Alojz, sinova Zvone, Stane, hčeika Jožica z družinami in ostalo sorodstvo

R A Z N O

31. 3. 1981 sem igubila zlat poročni 
prstan z napisom Filip 1977. Po
štenega najditelja prosim, da mi 
ga vrne proti nagradi na naslov: 
Pirvie ICrš, Mlaka 11, 61332 Stara 
cerkev.

UČITELJICA angleščine poučuje 
angleščino za osnovno šolo in 
srednjo šolo. Naslov v upravi Usta 
(1456/81).

V NAJEM ODDAM urejen prostor 
za mirno obrt. Ponudbe na tel. 
(068) 23-003 vsako popoldne.

JOŽE MAROLT, Pr apr o če 14, Stra
ža, prepovedujem delanje kakrš
nekoli škode in odlaganje lesa na 
parcelah št. 1990, 1974. Kdor 
tega ne bo upošteval, ga bom 
sodno preganjal

l̂ OBVESTILAl
FOTOAMATERJI! Barvne fotogra

fije v enem tednu ter vse ostale 
fotografske usluge dobite v foto- 
ateljeju, VRHOVČEVA 5, Novo 
mesto!

ELEKTROINSTALACIJE IN PO
PRAVILA gospodinjskih apara
tov opravljam solidno. MARJAN 
BADOVINAC, Gotna vas 39 E, 
Novo mesto. Se priporočam!

CENJENE GOSTE OBVEŠČAM, da 
je bife na letališču spet odprt. Za 
obisk se priporočam! Vladimir 
Foršek.

CENJENE STRANKE OBVEŠ-

Z A H V A L A

Ob izgubi naše drage žene, mame in stare mame

JELENE FEMEC
reg. Pražič

se toplo zahvaljujemo vsem, ki so nam izrekli sožalje, darovali' 
cvetje in jo spremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo 
internemu oddelku bolnišnice Novo mesto, kolektivu cvetličarne 
Kerin Krško, Metalni Senovo, ŽTO Novo mesto, Krki-tovarni 
zdravil in sosedom.

Žalujoči: mož Janez, sin Sašo z Nado, hčerki Ljiljana in 
Branka z družinama

ČAM, da opravljam vse vrste 
avtoprevozniških uslug, tudi selit
ve. MARJAN ČUČNIK, K Roku
73 Regerča vas, Novo mesto, tel. 
(068) 23-826 popoldan.

Z A H V A L A

12. marca nas je za vedno zapustil ljubi ata in stari ata

FRANC POŽUN
iz Dobrave 9 
upokojenec

Vsem, ki ste v težkih trenutkih sočustvovali z nami, izrazili 
sožalje ah kakorkoli pomagali, najlepša hvala. Iskrena hvala 
mojim sodelavcem tovarne Magirus Deutz-Ulm za izraze sožalja.

Žalujoči: sin Franci z ženo, Cilka ter vnuka Milan in 
Mateja iz Ulma

Z A H V A L A

Ob prerani izgubi našega dragega brata, strica, svaka in bratranca

JANEZA RAUHA
s Prelog

se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za pomoč, izraženo sožalje, podarjeno cvetje in za 
številno spremstvo na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se tudi 
duhovniku za opravljeni obred.

Vsi njegovi 

Preloge, Semič, Novo mesto, Portorož, Jesenice

m l

Z A H V A L A

V 74. letu starosti nas je nenadoma 
zapustil naš dragi oče, stari oče, 

brat in stric

FRANC
GOLOB
iz Šentjerneja 108

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam stali ob strani, 
nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika 
v tako velikem številu spremili na zadnjo pot. Zahvaljuje
mo se kolektivu Kremen Novo mesto in ZZB Šentjernej. 
Še enkrat vsem iskrena hvala!

Žalujoči: sin Slavko z družino ter ostalo sorodstvo

,12 BR1Ž IŠ K 2 J r y ;
P0R0DNI$NIC£ *

V času od 27. marca do 2. aprila 
so v brežiški porodnišnici rodile: 
Milena Lupšina iz Krškega -  Tadeja, 
Anica Češnovar s Čreteža -  Benja
mina, Blaženka Žitkovič iz Samobo- 
ra -  Ivančico, Cvetka Derenda iz 
Pokleka -  Igorja, Marta Štrucl iz 
Brežic -  Tomaža, Vlasta Hodžič iz 
Brezovice -  Gorana, Jasenka Med
vedec iz Nedelje- Davorja, Smilja 
Pfeifer iz Sevnice -  Nino, Luca

Belak iz Graone -  Ano Marijo, Silva 
Zupan iz Volčjega -  Andreja, 
Marija Vrančič iz Domaslovca — 
Ido, Danica Kraljič iz Šenkovca — 
Jasmino, Dubravka Mačaš iz Miha- 
novič dola -  Željka, Branka Štojs iz 
Ribnice -  Srečka, Burga Kržan iz 
Krškega -  Kajo, Svetlana Stamen- 
kovič iz Brežic -  Veljka, Zofija 
Stanič iz Gor. Pirošice -  Marijo, 
Bernarda Šabovič iz Brežic — 
Sabino, Zdenka Zibert iz Brestanice
-  Jasmino, Milena Drobež iz Krške
ga -  Damjana, Ana Pajtler iz Pleterij
-  deklico, Nada Prahin iz Brezja -  
dečka. -  Čestitamo!
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5 Noče živeti na robu
„K u j me, življenje, ku j! 

£ 'Če sem kremen, se raz- 
0 iskrim, če jeklo bom pel, če

turnosti v odnosu do invali-

1 steklo -  naj se zdrobim, " je
zapisal Oton Župančič v eni

l  od svojih znanih pesmi. Vse
nas tako kuje življenje, le da0  - - - - - -  -  v  -  v  - »  -   ------

0  na nekatere kladivo usode
trše pade. Takrat človek 

t  zazveni v svoji pravi čvrstini 
f  a li pa se zdrobi. Bernarda 
0 Zorko iz Regerče vasi v

Novem mestu n i klonila, ko
0 jo  je  zadel trd  udarec živ
' Ijenjskega kladiva, marveč so

v n ji zazveneli novi toni
t človečnosti.

dov ne znajo skriti. Toda 
odpor do vživljanja v skup
nost je  premagala.

„ Sprijazniti se moraš, da 
živiš, in zastaviti si moraš 
nove cilje! N ikakor pa ne 
dovo liti obupu, da zamegli 
lepote življenja!" odločno 
zatrjuje Bernarda.

Ve, kaj govori, in tudi z 
dejavnim življenjem kaže, da 
je  premagala naj več j  ega sov
ražnika invalidov -  malo
dušje. Njene zasluge, da so v 
Novem mestu ustanovili
društvo paraplegikov, niso

Bilo je  pred dobrim i tremi 
leti. K o t delegatka novo
meške bolnišnice se je  s 
sopotnikom peljala na neko 
sejo v Črnomelj. Zima in 
spolzka cesta sta pripomogli, 
da je  avto zdrknil s ceste. V 

0 nesreči se je  tako težko 
? poškodovala, da n i n iko li 

več stopila na noge. Tako 
0  rekoč čez noč se je  življenje
* medicinske sestre, žene in

matere dveh otrok preokre- 
nilo. Nesreča jo  je  potisnila 
med množico tistih, k i bolj
na robu naše družbe bojuje-

0 jo  tih boj s predsodki, 
razočaranji, malodušjem in 
potrtostjo  -  med invalide.

„  Vse je  treba začeti od 
kraja, ”  pove Bernarda Zor
ko. „  Ž ivljenj e vidiš z drugi
m i očmi, ugledaš druge 
vrednote. Človek se nekako 
zazre vase in na novo odkri
je, kako dragoceni so med-
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sebojni človeški odnosi.
Prav razumevanje njenega 

ožjega družinskega kroga je  
Bernardi pomagalo, da je  
prebolela najtežjo stopnjo 
bolezni vključevanje v 
življenje. Mož jo  je  večkrat 
kar p ro ti njeni volji odpeljal 
med ljudi, v trgovino, v 
kakšen lokal. B ilo j i  je  
neprijetno, ko t vsak invalid 
je  bila sprva zelo občutljiva 
za radovedne poglede ljudi, 
k i pač zvedavosti in nekul-

majhne. Deluje ko t tajnica 
društva, k i ima prostore v 
njenem domu.

„  V društvu je  oko li 50 
članov, združuje pa paraple
gike iz sedmih občin dolenj
ske in posavske regije. Lani 
je  začelo samostojno delova
t i  in h itro se je  izkazalo, 
kako koristno in potrebno 
je. Seveda pa nas tarejo 
enake težave ko t podobna 
druga društva; na tesnem 
smo z denarjem, saj je  naša 
aktivnost vezana na pomoč 
zdravih, k i nas morajo 
spremljati. ’’

Letošnje leto je  med
narodno leto invalidov. Če 
jim  doslej nekako nismo 
posvečali dovolj pozornosti, 
potem je vsaj letos čas za to, 
da pomislimo nanje. Zorko- 
va je  primer, k i pripoveduje, 
da nas usoda invalida mor
da čaka že ju tr i, zato jih  ne 
smemo gledati ko t ljudi, k i 
so „ o d p i s a n i K o t  v Ber
nardi Zorkovi je  tud i v 
drugih invalidih veliko volje 
premagati težave, k i jih  
prinaša njihov položaj, toda 
samo njihova volja n i dovolj. 
Kanček naše je  tudi potre
ben.

„  Včasih malenkosti za 
nas, invalide, veliko pomeni
jo, ”  pravi Zorkova. Pri
sluhnimo ji. Življenje jo  je  
trdo kovalo.

M. MARKELJ
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Krkin hram ponovno odprt
Preurejena zidanica od petka dalje ponovno na voljo 

gostom — Letos tudi jagenjčki in odojčki z žara

Krkin hram na Trški gori, priljub
ljena točka Novomeščanov in okoli
čanov, je od ju tri dalje ponovno na 
voljo gostom. Kot je znano, je Krkin 
tozd Zdravilišča predlani obnovil 
zidanico, k i lahko v spodnjem delu, 
v katerem sta točilnica in kmečka 
soba, sprejme 45 gostov, enako v 
zgornji gostinski sobi, opremljeni v 
pristnem kmečkem stilu, nad njo pa 
je konferenčna soba z 10 sedeži. K 
vsemu temu je potrebno prišteti še 
teraso pred zidanico, ki sprejme tudi 
do 100 gostov.

Krkin hram bo odprt vsak petek, 
soboto in nedeljo od 13. do 22. ure, 
za naročene družbe pa bo osebje na 
voljo sleherni dan v tednu. Kot 
letošnjo zanimivost naj omenimo.

da bo ponudba popestrena z jagenj
čki in odojki na žaru, medtem ko 
dobro vino zagotavlja 5 hektarov 
vinogradov, ki jih  ima ta čas v 
obdelavi tozd Zdravilišča. Nič 
čudnega, če v polni letini pričakuje
jo  tudi do 45.000 litrov cvička in 
trškogorca. V ta namen imajo lastno 
vinsko klet s kapaciteto 60.000 
litrov.

Rezervacije za zaključene družbe 
in obiske med tednom sporočite na 
telefon 22- 436 ali recepciji hotela v 
Šmarjeških Toplicah. Do zidanice 
pelje skoraj v celoti asfaltirana pot, 
na koncu katere je urejeno veliko 
parkirišče.

B. B

PONOVNO ODPRTA -  Krkin hram v Trški gori bo ju tr i znova 
odpri vrata.

Poginilo nad 50 jelenov in srn
Ta številka velja le za LD Mala gora -  Kdo je pobijal divjad na Brezovici?

Vrsto minulih zim je bilo na 
Kočevskem malo snega, zadnja 
pa je vse presenetila, saj sta 
dobre štiri mesece sneg in led 
na debelo prekrila zemljo. Vča
sih je bilo tudi 23 in več stopinj 
pod ničlo.

Divjad je iskala hrano vsepovsod, 
saj si je izpod ledu ni mogla zbrska- 
ti. Vse pogosteje je začela obiskova
ti krmišča, ki smo jih  lovci založili. 
Divjad, predvsem jelenjad, ki je priš
la do krmišč, se ni od njih več 
ločila. Krmišča smo lovci nenehno 
zalagali, a nismo mogli priti do vseh, 
saj je zima onemogočila tudi sodob
na prevozna sredstva.

Ko smo opazovali divjad ob 
krmiščih, smo ugotovili, da še vedno 
velja zakon močnejšega. Prve so 
prišle do hrane najmočnejše živali. 
Ob krmišču smo našli z rogom 
prebodeno mlado košuto. Mrtve ali 
komaj še žive smo našli že v januar
ju, včasih celo v neposredni bližini 
stanovanjskih hiš.

Pozimi uporabljajo cestna podjet
ja za odstranjevanje ledu s cest tudi 
sol, ta pa privablja divjad na cesto in

Kakšna bo „Krka” 
čez tri dolga 
desetletja

Prikaz dolgoročnega razvo
ja tovarne zdravil

V sredo, 18. marca, smo pri
sluhnili izredno zanimivemu in za 
nas pomembnemu predavanju v 
knjižnici instituta; inženirji Arhitek- 
tonsko-projektnega zavoda iz Za
greba so nam razgrnili prostorsko 
ureditev naše tovarne v naslednjih 
30 letih. KRKA naj bi v bodoče 
zasedala na lokaciji Ločna 71 ha 
med obstoječo cesto Novo mesto -  
Mačkovec, bodočo povezovalno 
cesto novi most -  Bučna vas pa tja 
do vzporednice z avtocesto, začrta
no v urbanističnem načrtu Novega 
mesta iz leta 1973. Celotnega 
prostora je štirikrat več kot doslej. 
Med bodočimi obrati bi lokalne 
ceste speljali na prometno cestno— 
železniško hrbtenico, potegnjeno v 
smeri vzhod-zahod, katere funkcio
nalna pogojenost razporeditve ob
jektov in infrastrukture narekuje 
pravokotni raster. V to mrežo so 
prav posrečeno razporejeni obrati, 
skladišča, energana, energetske po
vezave, pomožne in upravne stavbe. 
Predvideno je, da bomo razen 
obstoječega imeli še tri vhode v 
tovarno, prilagojene prioritetnemu 
zaporedju razvoja, kakor tudi pred
videnemu razvoju prometa v regiji.

V živahni debati po razgrnitvi je 
udeležence seveda najbolj skrbela 
energetska prihodnost bodoče to
varne, pa tudi dilema, ali naj zaradi 
drage infrastrukture in omejenih 
prostorskih možnosti na tej lokaciji 
načrtujemo bodoči razvoj bazične 
industrije v Ločni. Naš ,,finančni 
minister”  ni dočakal konca predava
nja in je knjižnico zapustil s tihim 
komentarjem: kje naj dobimo te 
tisoče milijard .. .

W. S.

P02AR V JE KRŠKO
V petek okoli enajste je v JE 

Krško začelo goreti ob kontejnerju 
za orodje in arhiv. Ob shrambi so 
malo poprej delavci Rade Končarja 
odložili - smeti. Te so se vnele, 
obžgale kontejner, ogenj pa je uničil 
tudi okoli 550 metrov posebnega 
kabla. Škoda -  gre predvsem za 
kabel -  še ni ocenjena.

zato je prišlo do nekaj prometnih 
nesreč. Predvsem na cesti Kočevje- 
-Dolga vas so se take nesreče kar 
vrstile. Zgodilo se je celo, da je avto 
trč il hkrati dve košuti in sta obe 
obležali mrtvi. Pri Streliški ulici v 
Kočevju je podlegel poškodbam je
len, ki ga jc trčila stoenka.

V R TN IC E  ZA  
TAŠČE?

Kar v jatah je v ponedeljek 
staro in mlado romalo na novo
meško tržnico, kjer so iz še 
neraziskanih razlogov prodajali 
cvetje tako rekoč za groš. Tako 
je 20 vrtnic veljalo 40 din, toli
ko, kot včasih ena sama. Cvetje 
so kupovali celo taki, ki komaj
da vedo, da so poleg vinske trte 
kakšne rože na tem ljubem sve
ta  Vse po pravilu: kupi, čeprav 
ne potrebuješ, ju tri bo dražje!

Vprašanje je, kako bi ravnal 
ljubi in ničesar krivi potrošnik, 
če bi se na primer občutno 
pocenile lokomotive, saj je za te 
stroje znano, da morajo biti vsaj 
dve do tri pri vsaki hiši. Poceni 
rožam pa je bil kupec nekako le 
kos. Če drugega ne, jih  je podaril 
tašči.

LO V  NA LJUDI?
„Strelske organizacije naj 

prouče možnost streljanja 
širšega kroga ljud i (vsi delav
ci v tovarni). Enako lahko 
delujejo tudi lovska društva 
oz. družine. “

To je  en izmed zaključ
kov in sklepov, k i jih  je  
predlagala Občinska konfe
renca SZDL Kočevje pisme
no 12. marca družbenim 
organizacijam in društvom v 
občini, češ da je  to med 
drugim predlagal tudi koor
dinacijski odbor za SLO in 
družbeno samozaščito v 
okviru programa za akci
jo  NNNP 81.

Upamo, da tako hudo le 
ne bo, ko t „se je  zapisalo", 
in da razen tega „koz la " ne 
bodo ustrelili še „ širšega 
kroga ljud i".

Gorelo na Liku
Ne upoštevajo zahtev po

žarnega inšpektorja

Požar je izbruhnil v delovni 
organizaciji Lesna industrija Kočev
je (LIK) in sicer 3. aprila okoli
21.30 ali le dobre tri dni kasneje, ko 
je to delovno organizacijo obiskala 
inšpekcija. Ob tem obisku so ugoto
vili, „da niti ne ukrep iz odločbe 
požarne inšpekcije, k i je  bila izdana 
Liku 18. junija lani, ni bil izvršen, 
LIK pa niti ni zaprosil za podaljša
nje roka.

Zagorelo je ob stari kotlovnici 
(nova ne obratuje). Pred vrata 
kotlovnice so namreč vsak večer z 
viličarjem navozili žagovine in lese
nih odpadkov, da je kurjač lahko 
ponoči kuril. Ta večer so napeljali 
malo več, čeprav sem žagovine 
sploh ne bi smeli voziti oz. jo  tu 
skladiščiti. Ko je kurjač odprl vrata, 
da bi povlekel žagovino notri, je iz 
peči bruhnil plamen in zajel žagovi
no'zunaj.

Gasilci so prišli hitro in požar 
pogasili. Na srečo so imeli kočevski 
gasilci tisti večer v gasilskem domu 
sestanek in so lahko hitro ukrepali. 
Tako ni bilo večje škode.

J. P.

Divjad je prihajala do naselij ali v 
naselja celo. sredi belega dne. Dva. 
jelena sta sredi belega dne prečkala 
glavno cesto pri trgovini gradbenega 
materiala v Kočevju, nato pa krenila 
mimo železniške postaje in čez na
selje Trata do rudniške sipine. Po
samezniki so doživeli različna zani
miva srečanja z divjadjo, ki se ni 
bala človeka. Se plahne. srnice so 
prihajale do naselij in jemale hrano 
ljudem iz roke. Lakota je bila pač 
huda.

Vsaka hrana je prišla divjadi prav. 
Lotila se je celo sadnega drevja in v 
nekaterih sadovnjakih ob hišah na
pravila pravo opustošenje. Ko je 
neki lastnik sadovnjaka položil pod 
drevesa seno, mu divjad ni obžrla 
dreves.

Bili pa so tudi primeri, da
so se nekateri v taki stiski oko
riščali z divjadjo. Neznanec je 
ob cesti Mozelj—Brezovica po
bil večje število jelenjadi. Kar 
tam je pustil porezane glave in 
spodnje dele nog košut, kar je 
mimoidočim pričalo o nečlo
večnosti človeka.

F. Robar posnel
ielovečerni film 
»Jonov let”

Pred kratkim je Novomeščan 
Filip Robar dokončal televizijski 
film ,,Jonov let” , za katerega je 
priredil istoimensko zgodbo Ma
teta Dolenca in sam napisal tudi 
scenarij. Film, v katerem grajo 
Igor Samobor, Maja Blagovič, 
Tone Gogala, Tanja Poberžnik, 
Marina Urbanč in precej naturš- 
čikov, so poslali na sejem TV 
filmov in dram v Cannes. V 
načrtu je, da bodo film  najprej 
prikazali na festivalu v Pulju, 
nato v kinematografih in šele 
zatem na televiziji.

S tem prvim dolgometržnim 
filmom je Robar uresničil tudi 
svoj projekt poceni filma. Dovolj 
pove že podatek, da je predra
čun za film znašal 1,70 milijona 
dinarjev (seveda s tem, da je bila 
ekipa televizijska), porabili pa so
1,50 milijona dinarjev.

Novo s kegljišč
V drugi polovici februarja, ko 

predvsem starejši jeleni že odvržejo 
rogovje, so številni občani nenehno 
preganjali divjad, da bi našli odpadli 
rog. Opozorila lovcev niso zalegla, 
češ da imajo pravico vstopati v 
gozdove.

V lovišču naše lovske družine 
smo doslej našli poginjenih 38 jele
nov oziroma košut in 11 srn oz. 
srnjakov. V teh številkah ni upošte- 
na divjad, ki je bila povožena ali 
ukradena. Vendar je že ta podatek 
dovolj boleč. .

Posamezniki še vedno menijo, da 
je divjad last lovskih organizacij in 
lovskih družin. Zakon pravi, da je 
divjad splošno ljudsko premoženje, 
torej last nas vseh. Kot vsako živo 
bitje je sestavni del narave in narav
nega okolja. Je naš ponos in naše 
bogastvo, ki ga nam zavidajo prene- 
kateri narodi Skrb za divjad naj bo 
skrb vseh nas! FRANC NOVAK, 

LD Mala gora Kočevje

S finalnim nastopom 16 najbolj
ših se je na novomeškem kegljišču
Loka končalo posamezno prvenstvo 
Dolenjske za moške. Zasluženo je

USPESNA 
„N A Š A  BESEDA’

Največja prireditev v okviru ljubi
teljske kulturne dejavnosti v črno- 
mljski občini v lanskem letu je bila 
„Naša beseda” , k i jo  je uspešno 
pripravila in vodila Zveza kulturnih 
organizacij. V okviru „Naše besede”  
se je zvrstilo več kot 30 različnih 
kulturnih prireditev; bile so v vseh 
krajevnih skupnostih v črnomaljski 
občini, v njih je sodelovalo več kot 
600 nastopajočih, ogledalo pa si jih  
je okoli 6.500 občanov.

zmagal Janez Rustja, član Gozdarja, 
s 4278 podrtimi keglji. Drugi je bil 
Bratož iz IMV s 4218, tretji pa Božo 
Vesel (Gozdar) s 4165 podrtimi 
keglji. Prvi trije bodo tudi nastopili 
na republiškem prvenstvu.

Ekipa Novega mesta, ki tekmuje v
II. republiški ligi, je doma izgubila 
tekmo z ajdovško Tekstino za 32 
podrtih kegljev. Pri domačinih se je 
izkazal Rustja z 890 podrtimi keglji, 
slabo pa sta igrala Vesel in Bratož. 
Končni rezultat: Tekstina -  5048, 
Novo mesto -  5016 podrtih kegljev.
14. aprila bo novomeška ekipa igrala 
na Loki z moštvom Hidro.

V drugem kolu II. republiške lige 
Zahod pa so Novomeščani na keg
ljišču Slovana v Ljubljani izgubili a 
ekipo Slovana s 5117:5306. Za Slo
van so kegljali: Mitar -  837, Sobo
čan -  850, Hafner -  909, Nemanič
— 860, Fon — 924 in Gostiničar -  
926 podrtih kegljev. Novo mesto: 
Jarc -  840, Mohorič -  857, B. 
Vesel -  849, Rustja -  855, Blažič
-  838 in Bratož -  878 podrtih 
kegljev.

Pred dnevi pa je bil v Novem 
mestu seminar za nove kegljaške 
sodnike. Izpit je opravilo 12 sodni
kov. Starejši sodniki pa so predelali 
nova tehnična pravila.

N. G.

KO NCERT 
M ER I C ETIN IC

V organizaciji Doma JLA Novo 
mesto bo danes, 9. aprila, ob 16. uri 
v Domu kulture v Črnomlju in ob 
20. uri v Domu JLA v Novem mestu 
zabavni koncert Meri Cetinič.

KAMERA ODKRIVA — Lestve, ki so prislonjene na streho st 
občinske zgradbe že od landce jeseni, so bile dolgo derivnost; 
ni vedel, kaj počnejo na strehi. Zdaj pa je, domnevamo, vse jasno 
Po njih plezajo uslužbenci nove deupnosti za cene, da so z njimi n3 
enakem nivoju. (Foto: MiM)

KAKO POSTANEŠ NAVADEN TEPEC
Že od nekdaj sem prepri

čan, da smo delavci prav vsi. 
Pek je delavec, snažilka je 
delavka, zdravnik je delavec,, 
vratar je delavec, učitelj je 
delavec, družbenopolitični de
lavec je delavec, predsednik 
skupščine je delavec, novinar 
tudi. Lepo je, ker smo vsi 
delavci, in prav je, da imamo 
vsi enake pravice in enake 
dolžnosti.

Pa je pred dnevi praznovala 
naša delovna organizacija 
tridesetletnico uspehov, praz
novala je tri desetletja neneh
nega vzpona. Ob tej prilož
nosti smo izdali posebno šte
vilko našega glasila Delavčev

glas in z naslovne strani se je 
režal obraz direktorja' vseh 
direktoijev, pod portretom pa 
so bile objavljene njegove teh
tno optimistične besede. 
Vendar je to bolj stranskega 
pomena. Večji poudarek smo 
dali na svečanost, na katero 
smo povabili občinsko struk
turo, da bi preko govorov 
spoznala pomen našega 
kolektiva v okolju. Prav zaradi 
te proslave sem bil proglašen 
za tepca. Zadolžen sem bil 
namreč za njeno izvedbo in 
pol ure pred začetkom me je 
potrepljal po rami sekretar 
Paragrafič.

„Menzaje lepo okrašena, ni 
kaj! Cvetja je dovolj, zastave

so zlikane, na stolih ni prahu. 
In kje si predvidel, da bi sedel 
tovariš Župan? “

„Kjer bo pač prosto. Po 
mili volji si lahko izbere se
dež.”

„Tako? In kam boš pose
del tovariša sekretarja Rdečni- 
ka? “

izbiro„Tudi on ima na 
najmanj petsto stolov.”

„Zmeraj lepše. Zdaj reci 
samo še to, da se bo tovariš 
Sindikalič že znašel za stol!”

„Če bo prišel pravočasno, 
mu ne bo treba stati. Na 
nogah bodo le zamudniki. 
Stavim, da bodo to delavci iz

TOZD Rdeča nogavica. Ti so 
zmeraj na repu.”

Sekretar Paragrafič je bil 
zelen v obraz. Dva delavca iz 
vzdrževalne skupine je posta
vil pred prvo vrsto, da ne bi 
slučajno kdo sedel vanjo. Ko 
je pričel z govorom 
predsednik delavskega sveta 
tovariš Kimič, sta se delavca 
rinila v ozadje, kajti na 
poslednji prosti stol prve vrste 
je sedel tovariš Socialistič, ki 
je šepnil tovarišu Županu: 
„Zamuda. Dela je, da bi člo
vek znorel.” Sekretar Pa
ragrafič pa je razlagal direk
torju vseh direktoijev, kako 
sem navaden tepec, ki bi mi 
bilo treba dati po skrajšanem 
postopku nogo.

TONI GAŠPERIČ
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.šestletno dom  trajanja, kupljena pa je bila na 
pkredit! Kompas je takrat stal kar lepo vsoto -  
3.000 dinarjev.

Gradnjo so začeli na jesen 1966. Najdeni 
k ra s k  pove, da je 21. oktobra 1956 15 
M irn ik o v  pobiralo kamenje na predvidenem 
stcfaiiču med obema rokavoma Sevnične. 
Skupno so pri tem opravili 45 ur. V začetku 
novembra so že betonirali temelje, sredi 
novembra so na Radni razkrivali barako in 
zbirali les. Člani so novembra opravili 370,5 ur. 
Prizadevne somišljenike so imeli tudi med 
nečlani, ki so opravili 24 udarniških ur. Konec 
aprila so v dopisu Zvezi tabornikov Slovenije 
izrazili ogorčenje, češ da so jim že v začetku 
leta odtegnili obrok kredita za leto 1957 v 
znesku 15.000 dinarjev, ki ga bi, tako so 
poudarjali Sevničani, lahko s pridom vsaj še 
dvakrat obrnili.

Opeko za svoj dom so sami žgali. Ohranjeni 
so zapisi, kako so maja 1957 opeko vlagali v 
peč in dovažali gorivo zanjo. Dijake in učence 
je prehitel konec šolskega leta, zato peči niso 
mogli izprazniti že v maju. Kljub temu so 1.

uredili iz starih šotork. Za ležišča m jpnjkalo  
vej in praproti v bližini. Do d e t t i f lE  prišli 
običajno z zbiranjem odpadnega^Jreriala. Še 
27. novembra 1954 tožijo v piuj|Kevniškemu 
Društvu prijateljev mladine, d flH fa jo  svojega 
prostora, v svojih vrstalv*p<flpešajo ppave 
prijatelje mladine. Potožijo Še, da so za enoietaj 
prejeli od DPM le 12 tisočakov.

Največja zmaga sevniških taborni ko v * ! *  
kajpak njihov danes res skromni dom. Zpsel je 
ob podpori Kopitarne, ob desetletnici je želel 
govornik proglasiti za najzaslužnejše Mira 
Gošnika in Alojza Perca. Vsi taborniški veterani 
se bolj ali manj strinjajo, da so bili ti težki časi 
po svoje lepi in neponovljivi. Drago Perc, 
direktor Jutranjkinega tozda Motiv, je med 
stvarmi iz mladih let našel tanek zvežčič, kjer 
so skrbno zapisana imena, ure in opravila 
prostovoljnih graditeljev taborniškega doma. 
Desetletje ali dve nista dolgi dobi, vendar danes 
nekateri zapisi zvenijo že prav muzejsko. Piše 
npr., da je staia lopata 330 dinarjev, v enem letu 
pa so ji skrbni knjigovodje odpisali za 55 
dinarjev amrotizacije. Pristavili so še, da ima

julija začeli zidati dom. Vmes so bridko 
občutili problem, ki tare Sevničane in okoliča
ne še danes. Občinskemu komiteju LMS, TVD  
Partizan in mestnemu odboru SZDL so poslali 
pismo, češ da je „kopanje v mestu predmet 
mnogih resnih in celo šaljivih pripomb. Kopanje 
v Mirni (leta 1957) iz higienskih pogojev ni 
mogoče!" Zavzeli so se kratko malo za bazen, 
ki ga mesto še danes nima. Blizu doma je bilo 
kasneje nekaj sicer zgrajeno, a je zatem neslavno 
propadlo. To pa je že druga zgodba.

Taborniki so zapičili smrekico na svoj dom 9. 
julija 1957. Vrednost stavbe je v tem letu, kot 
so ponosno zapisali, znesla takratnih pol 
milijona dinarjev. Tisto leto so se taborniki 
kajpak odpovedali običajnemu letnemu tabor
jenju. Tabor so postavili kar ob gradbišču. 
Fanika Marki iz Radne, znana kuharica - 
taborniki so jo klicali kar mama -  se še dobro 
spominja tistih dni. „Dve noči sem spala pod 
šotori. Lilo je tako, da sem preostale noči 
prespala doma. Taborniki so neutrudno debli. 
To je bilo veselje gledati!" je še sedaj d n a  
hvale.

Dokaj znano je, da sMVsHveR^p^taborniški 
organizacija letos tridesetfetJpo, fwnj znano pa 
je, da je najstarajŠa slotthskjf enota prav 
sevniška. Zadnje čase imaj^ševnRki taborniki 
nemalo težav pri odkrivaap svoje zgodovine. 
Sklicali so že troje srečanptaborniških vetera
nov. Vsak pogovor odkriva nova dejstva. 
Nekdanji prizadevni člani niso razkropljeni 
zgolj po domovini, temveč tudi v zamejstvu. Do 
maja, ko naj bi bile glavne, vendar še vedno 
skromne slovesnosti, bo znano prenekatero 
pozabljeno dejstvo.

Ohranjen je govor z desetletnice takratne 
družine Treh smrek, ki žal ni bil javno prebran, 
ker je tik pred slovesnostjo prišlo do tragične 
nesreče. Kakorkoli že, v tem govoru je beseda o 
duši sevniških tabornikov Dariju Košoroku, ki 
trenutno živi in dela v Švici. Kot ustanovni 
datum je naveden 1. julij 1951, nekateri pa 
zatrjujejo, da je bilo to celo junija. Kakorkoli 
že, drugi dan je trinajst članov potavilo prvi 
tabor za štiri dni na Lisci. Znašli so se po 
taborniško. Šotorov niso premogli, zavetje so si



kjer je
malo prostora

Sedežne garniture so se v 
dnevnih sobah pri nas najbolj 
uveljavile, ob obiskih pa nastopi 
zadrega, kam spraviti prigrizek in 
pijačo na malo mizico, ki jo 
običajno kupimo z garnituro vred. 
Mizica na kolesih, po možnosti še 
raztegljiva, bo problem rešila. 
Spreten mož jo bo morda celo 
sam naredil.

ni h listih, tako za domačega kot 
tujega gosta. Danes predstavljamo 
primer za sestavo dolenjsko obar
vanega kosila, z našimi ljudskimi 
jedmi.

PONADLJEVA JUHA. 
KRUHO VKA

Potrebujemo 3 žemlje, 8 dkg ma
sla, malo muškatnega oreška, sol, 2 
litra zelenjavne juhe, malo žafra
na, 2 rumenjaka. Žemlje namo
čimo v vodo in jih zmečkamo z 

vilicami ali pretlačimo. Dodamo 
maslo in nariban orešek, zalijemo 
z vrelo zelenjavno juho in solimo. 
Za barvo dodamo malo žafrana. 
Ko juha prevre, jo zlijemo v skle
do, v kateri smo z vilicami raztepli 
rumenjaka.

BELOKRANJSKO  
CVRTJE

Za pripravo belokranjskega 
cvrtja potrebujemo testo za pani
ranje, 2 dl mleka, 4 jajca, 20 dkg 
moke in sol ter za nadev kilogram 
in pol sveže svinine, sol, poper, 
česen in pol kilograma masti za 
cvrenje.

Rumenjake razžvrkljamo z mle
kom, dodamo moko, solimo in 
razmešamo, da je masa gladka. 
Nazadnje dodamo sneg iz belja
kov. Meso zmeljemo, ga solimo, 
popopramo 'in odišavimo s čes
nom. Vse skupaj nato dobro zme

šamo, iz zmesi pa oblikujemo 
kepe, ki jih pomočimo v pripra
vljeno testo in ocvremo.

DUŠENA KAŠA
j

Pripravimo pol kilograma pro
sene kaše, približno 2 litra vode,
10 dkg masla. 20 dkg korenja, 2 
pesti suhih gob, 10 dkg čebule, 
peteršilj, poper in sol.

Na maslu zarumenimo seseklja
no čebulo, dodamo prebrano in 

dobro oprano kašo, jo prepražimo 
in zalijemo z vodo. Posebej pa na 
maslu prepražimo narezan koren
ček in sesekljane sveže ali suhe 
gobe (suhe gobe prej namočimo, 
da se napno), ki jih nato dodamo 
kaši. Solimo, popramo, premeša
mo in nato pokrito dušimo ali 
pečemo v pečici. Pred koncem 
kuhanja dodamo peteršilj.

SOLATA
Ravno sedaj je glavna sezona 

regrata in motovilca. Solato lahko 
naredimo običajno z oljem in 
kisom, lahko pa se odločite tudi 
za star način pripravljanja pred
vsem regratove solate s slanino ali 

ocvirki. Za to potrebujemo poleg 
regrata slanino, kis ali cviček, sol, 
česen in krompir.

Mlad opran regrat dobro očedi
mo. Slanino narežemo in jo svetlo 
precvremo, po okusu pa prilijemo 
kis ali cviček. Še toplo zlijemo na 
solato, ki jo že prej malo osolimo. 

Solato odišavimo s česnom in 
primešamo nekaj krompirjev. Na
mesto slanine lahko uporabimo 
ocvirke.

AJDOV TR I JET
Za testo rabimo 4 jajca, 5 žlic 

sladkorja, 5 žlic ajdove moke, 
limonino lupino in maščobo za 
pekač, za poliv pa pol litra vina, 
četrt litra vode, pol deci ruma, 20 
dkg sladkorja, limonino lupino, 
klinčke in cimet.

Jajca penasto umešamo s slad
korjem, dodamo moko in seseklja
no limonino lupinico. Testo polo
žimo v pomaščen pekač in speče
mo. Testo bo rahlejše, če s slad
korjem umešamo samo rumenjake 

in testu nazadnje dodamo sneg. 
Ohlajeno sladico zrežemo na re
zine in jih napojimo s polivom. Za j 
poliv vino, vodo in dišave segreje
mo, da skoro zavro, prilijemo rum 
jn dobro premešamo. Dišave od
stranimo in s polivom polagoma 
napojimo rezine.

Količine za vse recepte so pre
računane za 10 oseb.

Kuha PETER BEVC

dolenjsko
obarvano
kosilo
PO N A D U E V A  JUHA  

BELOKRANJSKO CVRTJE 

DUŠENA KAŠA

M OTOVILEC A LI REGRAT V 
SOLATI

AJDOV TRIJET

MEŠANI KOMPOT

Ljudske jedi, ki so bile včasih 
vsakodnevna ali praznična pre
hrana ljudi, se danes precej pored
ko znajdejo na mizi. Pa je škoda, 
da pozabljamo nanje, saj se jih da 
odlično vključiti v sodobno pre
tirano ali iz njih sestavljati popol
ne jedilnike za vsak dan ali samo 
za posebne priložnosti. Taki jedil
niki so lahko krajevno opredeljeni, 
sestavljeni iz jedi ožjega krajev
nega področja. Jedilnik bo prijet
no popestren, če vključimo vanj 
eno ali več ljudskih jedi, kot 
ljudske specialitete pa bodo pri
vlačne tudi na restavracijskih jedil

spet večji vzorci Pisana pomladno poletna krila 
so tako rekoč vselej v modi, le da

so včasih bolj, včasih manj široka 
in enkrat z večjimi, drugič z 
manjšimi vzorci. Letos je moderno 
oboje, le da imajo večji cvetlični 
vzorci nekaj točk več na modni 
lestvici. Odličen komplet pa lahko 
naredite, če del cvetličnega vzorca 
iz krila prišijete ali celo nalepite 
na enobarven telovnik.

VOJAŠKI KOTIČEK

KOT DA SMRT 
DRVI ZA TABO

Iznenadni strah posameznika ali cele skupine 
ljudi, ki nastane zaradi resnične ali namišljene 
nevarnosti, je vselej vzbujal pozornost vojaških 
teoretikov, zdravnikov, sociologov, starešin in 
vseh tistih, ki preučujejo obnašanje človeka v 
boju in izjemnih okoliščinah.

Beseda panika ima več pomenov, zato ta 
pojem različno razlagajo, opredeljujejo in 
razumejo. S tem izrazom med drugim mislijo na 
..močno kolektivno vzburjenje iz strahu, 
zmedenosti, prestrašenosti, groze, more in 
zbeganosti", nadalje na ..nenadzorovane reakci
je na namišljene in stvarne nevarnosti" itd.

Najpogosteje je panika opredeljena kot 
..kolektivni strah", preprosteje: to je strah, ki 
sproži v človekovi duševnosti ..kratek stik", ga 
onesposobi za racionalno obnašanje.

Na prvi pogled se zdi, da je opredelitev 
panike za ..ko lektivn i strah" docela utemeljena. 
Toda pojem kolektivnega strahu sam po sebi ni 
dovolj jasen. Če ga skušamo razstaviti, bi lahko 
rekli, da je kolektivn i strah sestavljen iz strahu 
posameznikov in iz povezanosti tega strahu v 
kolektivno obnašanje.

So še drugi razlogi, k i izpodbijajo točno 
opredeljevanje panike za ..ko lektivn i strah". 
Človekovo obnašanje v grozečih okoliščinah 
lahko delimo na nadzorovano in nenadzorova
no. Nenadzorovano obnašanje je, strogo vzeto, 
biološke narave. Tako ravnajo tud i živali. 
Vendar so nekatere razlike, k i izhajajo iz vpliva 
človekove .družbenosti in njegove zavesti. Zato

so se znanstveniki vsaj pri nas nekako 
sporazumeli;, da je panika nagonska biološka 
reakcija bega pred nevarnostjo.

Panika je zanesljivo proizvod strahu, vendar 
tud i sama nalezljivo spodbuja strah. Ta 
nalezljiva, sugestivna moč paničnega obnašanja 
ima sama po sebi posebno socialno in 
psihološko težo. Z drugimi besedami, v danih 
okoliščinah ima „solo panika" izrazito nalezlji
vo moč in se h itro  širi. To trga pozitivne 
socialne in psihične vezi. Bojne enote, ki jih  
zajame panika, se spremenijo v brezglavo 
množico in se začno osipati.

Če borec vidi tovariša, kako zapušča k ritje  in 
se začne oddaljevati s položaja, ne ve pa, zakaj

tovariš to  dela, bo pod pritiskom  strahu in 
nagona samoohranitve menil, da je to odhajanje 
rešilno ali v najboljšem primeru nujno obnaša
nje. In tud i sam bo odšel. Proces posnemanja 
oddaljevanja s položaja se povezuje s procesom 
emocionalizacije. Postaja čedalje burnejši, klima 
posnemanja se neustavljivo širi.

Panika-je zelo nalezljiva in lahko porodi več 
zastrašujočih čustvenih izlivov kot nevarnost 
sama. Zaradi intenzivne sugestije se lahko celot
na borbena vrsta h itro  obrne v divji beg. 
Preplašenost drugih, nelogično obnašanje posa
meznikov, vznemirjenje, nervoza in zaskrblje
nost starešin lahko pogosto delujejo še bolj 
porazno kakor stvarni grozeči pojavi.

Težko je odgovoriti na vprašanje, ali so 
duševno zdravi in zreli ljudje „ im u n i"  pred 
paniko. To je to liko  težje, ker se okoliščine in 
stvarno okolje nenehno spreminjata in ker je 
tud i samo duševno zdravje človeka precej rela
tivna stvar in izpostavljeno raznim preizkuš
njam.

Občutek paničarja je zelo težko opisati. 
Zunanje oblike so podobne kakor pri grozi, 
besu ali drugih čustvih, ki jih  po naravi stvari 
spremljajo burne reakcije. T isti, ki je doživel 
paničen beg, bo pozneje komajda mogel opisati 
svoje psihično stanje v tis tih  trenutkih.

Paničarji se ne zavedajo cilja in najpogosteje 
ne vedo, kje so in kam hočejo, kje se jih  drži 
glava. T isti, ki jih  zajame panika, posamezniki 
ali množica, največkrat brezglavo drvijo, se 
derejo, kakor da hočjejo s svojim kričanjem 
preglasiti moro strahu. Motiv bežanja paničarjev 
je „reš iti se", vendar so postopki in obnašanje 
nestvarni, naravnost takšni, da peljejo v propad.

Stanje paničarja je podobno stanju človeka, 
ki beži, prežet z eno samo m islijo: da smrt drvi 
za njim , da je že povsem blizu ter da ga bo zdaj 
zdaj zgrabila za vrat. Paničar se pogosto obrača 
nazaj, na levo in desno, in čeprav ne vidi 
nevarnosti, še pospeši svoj d iv ji beg. Po paniki 
se počuti močno utrujen in lahko spi zelo dolgo 
in trdno. Tek se težko popravlja. Panika vodi 
tudi do začasne izgube spomina in zavesti. 
Človek se v celoti posveti želji „reš iti se", 
pozabi celo na svoje najbližje in najdražje, česar 
ne bi storil ob nobeni drugi priložnosti.

Vojak, k i ga zajame paničen strah, je videti 
duševno popolnoma nemočen, čeprav je tu 
možnih več stopenj. Ne dojema stvarnih 
dogodkov, zato se možnosti za dojemanje 
obveznosti in sprejemanje nalog, k i jih  nalaga 
borbena situacija, ne prebijajo do njegove 
zavesti. Zavest je v takšnih trenutkih  blokirana, 
je ni. Tak vojak ni vojak.

priloga dolenjske



Sedaj, ko je dosegljivih rok vse manj, ko ni več 
hlapcev ne dekel, ko ni več velikih družin, če pa 
že so, so otroci po šolah, se je treba pač 
prilagoditi in poklicati na pomoč druge hlapce. 
Poganja jih  nafta in elektrika in so ponavadi zelo 
dragi. Da pa bi se naložba izplačala, se morajo 
kmetije usmeriti v eno vrsto proizvodnje in jo  
najbolje izkoristiti. Prav tu pa naletimo na 
jabolko spora.

V idm ar in Jakše sta se usmerila v pridelovanje 
mleka, saj so za to  pogoji najbolj ugodni. Tudi 
sosedje, k i niso kooperanti, imajo nekaj živine. 
Tako so si nabavili molzne stroje, sušilnike za 
seno, puhalnike, mline za mletje krm il in druge 
aparature, k i jih  poganjajo e lektričn i m otorji. 
E lektrika je tako postala kmetov glavni hlapec, 
od katerega so odvisni in k i jim  kdaj pa kdaj 
pošteno zagode.

Predstavljajte si vroč, soparen poletni dan. Nad 
Sotesko že visijo črn i nevihtni oblaki. Kmet, ki 
ima takrat seno zunaj, postane hudo nervozen. 
Ponavadi pa kosijo vsi hkrati, saj hočejo 
izkoris titi lepo vrfeme. H itro pripnejo nakladalni
ke in prično voziti seno domov, kjer naj bi ga s 
puhalniki spravili na senike. Ker pa je vključenih 
preveč strojev hkrati, se drug za drugim ustavljajo 
in kvarijo, saj je napetost v okoliških vaseh 
prenizka za intenzivno kmetijstvo. Tako se

pogledi, k i se zaskrbljeno obračajo proti nebu, 
nemalokrat nevihtno črn i obrnejo tudi pro ti 
sosedu, kjer puhanik še deluje, zlasti takrat, 
kadar je seno pomočeno in je potrebno veliko 
dodatnega dela, da se gospodarska škoda om ili.

V idm ar in Jakše se pritožujeta. Elektrika je 
postala ozko grlo naše, sedaj tako propagirane 
kmetijske politike. In zataknilo se je že ob robu 
mesta. Kaj bo šele, ko bodo začeli p ritika ti težke 
prik ljučke tud i kmetje iz bolj oddaljenih km etij!

Za kmete iz Škrjanč bi bila rešitev nov 
transformator, tega pa še nekaj let ni v načrtu. 
„Kako naj načrtujemo našo dejavnost, kako naj 
planiramo število glav, pridelanih litrov mleka, 
redno oskrbo in prehrano živine, ko pa je že 
elektrika prekrižala vse račune. Nove naložbe so 
nemogoče in brez novih naložb in razširjene 
dejavnosti postaja ob vse višjih cenah gnojil in 
krm il proizvodnja nerentabilna," pravijo. 
Vidmarjeva žena pa še doda: „K ako pomolsti na 
roko dvajset krav, ki so navajene le na strojno 
molzenje in se otepajo in brcajo, kadar jih  
poskuša pomolsti, ko molzni stroj ni več 
sposoben opravljati svoje naloge? To pa se zgodi 
večkrat. E lektričn i mrk je trajal tud i že po dva 
dni in res jim  takrat ni b ilo  lahko. Kadar odpove 
e lektričn i hlapec, mu tud i gospodarjevo prigovar
janje in kletev ne prideta do živega."
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Nič več ni Cankarjevih Jernejev, k i bi izčrpani 
in pognani z domačije v gnevu iskali pravice pri 
cesarju in bogu in si jo  nazadnje vzeli sami. Nič 
več ni tud i tis tih , bolj veselih hlapcev, o katerih 
vedo povedati ljudske zgodbe in pesmi, kako so 
vasovali pri svojih deklah, z lo jtro  pod oknom in 
hrepenečo prošnjo na ustih.

Včasih je bila zemlja trda gospa in negovalo in 
milovalo jo  je mnogo rok, da jim  je iz svojih 

' skrbno obdelanih polj in do zadnje bilke 
Pokošenih bregov podarila vsakdanji kruh.

Danes so bregovi zaraščeni, polja so v večini 
opuščena, in roke, k i bi j ih  lahko negovale, 
strežejo ropotajočim  strojem v tovarniških halah, 
iz katerih prihajajo dobrine moderne civilizacije. 
Vendar pa s tekočih  trakov n iko li ne bo prišla 
pšenica in koruza, n iti ne bo pritek lo  mleko. Res 
je, da se vse to  da kup iti v trgovini, vendar pa ima 
izvor edino le v dobro obdelanem polju.

Na Dolenjskem ni treba hoditi daleč v 
hribovske vasi, da bi naleteli na zapuščene ali za 
vedno uničene kmetijske površine. Na nekaterih 
že stoje stanovanjske če trti in mogočne tovarne, 
na drugih jih  še načrtujejo. Tudi opuščene zemlje 
je dovolj t ik  pred mesti. Ena takih vasic, iz 
katerih se je življenjski sok skoraj v celoti prelil v 
mestne tovarne in urade so tud i Škrjanče, dva 
kilom etra iz Novega mesta.

Bližina mesta in še kar ugodna zemlja pa le 
spodbuja nekatere kmetovalce, da ob sosednjih 
kmetijah, k i komaj životarijo, poskušajo v lit i v 

-svojo zemljo in svoje hleve novega življenja. Taka 
kmetovalca sta tud i Ivan Jakše in Tone Vidmar. 
Prizadevata si, da bi se prilagodila modernemu 
načinu kmetovanja in zopet vzpostavila ravno
vesje, k i je bilo v dolgih letih zanemarjanja, da ne 
rečemo zaničevanja kmečkega poklica in opravil, 
porušeno.

priloga dolenjske

odpora," pojasnjuje medobčinski kmetijski 
inšpektor inž. Ivan Doberšek. Kmetijska inšpekci
ja pri medobčinskem inšpektoratu Posavja je 
zategadelj še bolj zaostrila „b o j"  p ro ti lastnikom 
nepriznanih žrebcev. Take žrebce čaka nemila 
usoda — kastriranje.

Inštitu t za rejo in zdravstveno varstvo 
kopitarjev v Ljubljani skrbi za republiško vzrejo 
žrebet. V Logarski do lin i, t ik  pod slapom Rinke, 
se na zadnji km etiji v tem koščku Slovenije kalijo 
žrebeta. Ž iv ijo  na prostem, zato se navadijo na 
vremenske spremembe, slabo, kotanjasto pot. 
Skratka, plemenska vzreja žrebet za žrebce daje 
samo najboljšo noriško pasmo. Od tod prihaja 
tud i tr ile tn i žrebec Hazard Vulkan II I, kakor 
zveneče piše v rodovniku tega rjavca. Črtasta 
zvezdica na levem plečetu potrju je  le rodovnik, 
navzven pa se dokazuje Vulkan z m irnim  
temperamentom. V Jelšah, vasici kakih 9 
kilom etrov od Krškega p ro ti Kostanjevici, imajo 
Packovi ob Vulkanu še dva Noričana. Desetletni 
žrebec Nero tehta 750 kilogramov, komaj dvajset 
več od 7 let mlajšega Vulkana. Jože in Lado 
Pacek živahno pripovedujeta, kako primerna sta 
konja za težko delo. O tem, da sta močna, ne 
kaže dvom iti, če že samo pomislimo, kaj mora

dati od sebe taka ogromna 'gmota mišičevja. 
„Noben 8 mesecev star žrebec ni imel manj kot 
400 kilogram ov," pravi Jože. Lado pa pove, da je 
bil oče furman. „Fure  so bile edini vir dohodka 
družine. Tudi starejši brat je nadaljeval trad ic ijo ."

Pred desetimi leti so imeli na km etiji domačo 
vzrejo, vendar so jo  opustili. Morda bo tigrasta 
noričanka, komaj 2-letna Pika, spodbudila vzrejo 
plemenskih žrebet z rodovnikom. ..Kobilarna 
Lipica je nabavila to  komaj šest mesecev staro 
kob ilo , da bi jo  križali z lipicancem. Spoznali so, 
da bi bila to  pretežka pasma za njihov teren," 
pojasnjuje skrivnost, kako so prišli do dragocene 
kobile Lado Pacek. Jože meni, da vsi premalo 
storijo, da bi b ilo več rodovniških kobil. Le od 
občine so dobili po 25 tisočakov pomoči.

Gabrijel Metelko, km etijski referent pri krški 
občinski skupščini, je  povedal, da so lani iz 
proračunskih sredstev namenili 50 tisočakov za 
dva žrebca. Od samoupravne interesne skupnosti 
za pospeševanje kmetijstva še ni moč pričakovati 
dinarja za konjerejo, saj skupnost sama nima 
denarja.

Ko smo že pri ..financah", še nekaj zanimivih 
podatkov. Pri nabavi plemenskega žrebca z 
rodovnikom plača kupec le klavno ceno.

Navada je res železna srajca. Če je poleg te še 
vsaj kanček tradicije, je, razumljivo, težko 
prelom iti s starim in p riče ti z bolj dognanim, 
sodobnim. To velja tud i za konjerejo v Posavju.

Tod je b il med kmeti dolga leta nepogrešljiv 
pom očnik konj „posavec". Ljudje so močno 
navezani na tega lažjega, spretnega konja in ga 
radi uporabljajo za delo v gozdu, na polju in za 
prevoze. Čeprav so strokovnjaki izračunali, da bi 
moral b iti konj vprežen nekaj ur na dan in da bi 
lahko počival le en dan v letu, da bi se splačal, je  
energetska kriza vso stvar postavile na glavo. Že 
lep čas namreč tarnamo, da tud i trak to rji zdaleč 
niso izkoriščeni. Ob tem, da morajo kmetje 
plačevati drago gorivo po isti ceni ko t vsi, ki 
vozimo po cestah, oni pa v glavnem le po njivah 
in travn ik ih  pa morda še po manj prometnih 
vaških poteh, je zanimanje za konje močno 
poraslo.

Ker „posavca" ko t pasme uradno ni več, so 
p riče li razmišljati o močnem, vzdržljivem konju. 
..Borimo se za noriško pasmo, pretežno zaradi 
predelave mesa in kmetijstva. Konj dobiva na 
pomenu potemtakem iz treh razlogov: prvič je 
pomembna delovna sila, drugič zavoljo proizvod- 

: nje mesa in tre tjič  zaradi splošnega ljudskega

Plemenski žrebec velja 120 do 150 tisočakov. 
Letno pojesta žrebca za oko li 60 tisočakov krme, 
so zatrjevali Packovi: potem je tu še veliko 
skrbne nege, čiščenja. Že po tem je na dlani, da 
se ekonomski rečun ne izide. „Lan i v krški 
občin i ni b ilo  premiranja za privezano žrebico, 
ker so b ili črn i pripusti. Republiški odlok o 
spodbujanju konjereje odreja sicer 1.350 dinarjev 
prem ije," potoži Jože. „Stanje glede nepriznanih 
žrebcev je treba ustrezno rešiti. Mi moramo 
žrebca celo leto dobro rediti, da skače. Nero je 
dober plemenjak Lani je bilo v pripustu 85 kobil 
in obrejilo jih  je od 85— do 90 odstotkov. Lani je 
bila republiško določena skočnina 600 dinarjev, 
letos je tisočaka. Splačalo bi se, če bi b ilo čez sto 
ko b il,"  osvetli to  plat medalje brat Lado.

Ob dejstvu, da rejec podpira po litiko  plemen
ske vzreje konj, ostaja odprtih  vsaj dvoje 
vprašanj: kdaj bo njegovo delo bolj deležno 
družbene podpore in kako učinkovito  zajeziti 
„č rn e "  pripuste. Že odločnost v dejanjih 
odgovornih posameznikov in * institucij pri reše
vanju drugega vprašanja bi pomenila močno 
spodbudo pravi konjereji na Krškem polju  in 
drugod.

PAVEL PERC
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Ohranjanje sledov o človekovi materialni ku l
tu r i ni pogruntavščina sodobne civilizacije. Ne da 
bi se tega zavedal, jih  je človek puščal za sabo že 
od vsega začetka, le izrazni načini so se stalno in 
bolj ali manj naglo spreminjali, razvijali, sledili 
izsledkom človekovega vedno nemirnega iščoče
ga uma. Pričevanja o duhovni ku ltu ri svojih 
ljudstev so ohranila vsa najstarejša civilizacijska 
področja, pa naj gre za pojmovno govorico raznih 
predmetov ali zapise z različn im i pisavami. Pot 
do pravega tiskanja pa ni bila ne kratka ne lahka. 
Sledila je splošnemu gospodarskemu in p o lit ič 
nemu razvoju narodov.

Naziv očeta evropskega tiskarstva s ije  p riboril 
Johann Gutenberg, ki je v precej hudi konkurenci 
prvi odkril tiskanje z leseno tiskalnico in pozneje 
do kraja izdelal postopek za ulivanje črk. Prvo 
tiskarno je odprl leta 1450 v Mainzu, zatem pa so 
začele po vsej Evropi rasti tiskarne kot gobe po 
dežju. Do leta 1500 jih  je delovalo že nad 1100, v 
njih pa je b ilo  natisnjeno preko 16.200 izdaj. 
Med utem eljite lji evropskega tiskarstva najdemo 
tud i jugoslovansko geografsko področje, kjer sta 
že pred 1500 delali dve tiskarni, slovensko 
ozemlje pa v začetnem razmahu ni našlo mesta. 
Na slovensko ozemlje je bilo po starih trgovskih 
poteh v tem času „uvožen ih " iz tu jih  tiskarn 
najmanj 850 različn ih prvotiskov v preko 1000 
izvodih, slovenski tiskarji pa so se uveljavljali v 
tu jih  tiskarnah. Tudi prve knjige v slovenskem 
jeziku so bile tiskane v tu jin i. Prvo tiskarno smo 
na Slovenskem dobili šele 130 let po Gutenber- 
govem odkritju . Odprl jo  je Janž Mandelc leta 
1575 v L jubljani, kjer je bilo dolgo edino 
slovensko „tiskovno središče", pa še tu je bilo 
veliko težav in prekinitev. Z neprekinjeno tiskar
sko trad ic ijo  je Ljubljana pravzaprav začela leta 
1678, ko je odprl tiskarno J. K. Mayr. Kako pa je 
bilo v Novem mestu?

Preden je dob ilo  prvo tiskarno tud i Novo 
mesto, je moralo preteči skoraj če trt stoletja od 
ustanovitve prve tiskarne na Slovenskem. Zače
tek novomeške tiskarske tradicije označuje le t
nica 1819. Iz tega leta je namreč ohranjeno letno 
poročilo  novomeške osnovne šole, ki ga je 
natisnil prvi novomeški okrožni tiskar Henrik 
Tandler. Tiskal je le drobnejše publikacije, od 
katerih je v slovenščini znan le natis pesmi 
Jakoba Zupana ,, L ik  Novega mesta ovoskresenji 
zbora svoje fa re" ob obnovi novomeškega kapit- 
Jja. Po Tandlerjevi smrti je tiskarno vodila žena 
Marija, ki pa j i  ob petih o troc ih  ni mogla 
posvečati dovolj skrbi. Nadaljevala je z drobnej
šim tiskom, natisnila pa je tud i nekaj knjig, med 
n jim i dve slovenski novomeškega korarja Veritija  
z nabožno vsebino. Ko ji je pri vodenju tiskarne 
že pomagal sin, sta leta 1848 izdala pomemben 
napredni časnik „Sloweniens B la tt" , kar je bil 
zadnji večji tisk  iz te tiskarne, ki je leta 1865 
povsem zamrla. Še bolj kp t oče se je s knjigo- 
trštvom  ukvarjal njegov sin in v svoji knjigarni 
osnoval prvo Javno kn jižn ico" v Novem mestu. 
Tiskarstvo je osem let kasneje oživil V inko 
Boben, ki je tiskal predvsem šolska izvestja, 
letake, osmrtnice, razne tiskovine, natisnil pa je 
tu d i nekaj slovenskih šolskih knjig, nabožnih del 
in slovarjev. Po dveh letih dokaj podjetnega dela 
pa ga je prizadela družinska tragedija, zašel je v 
dolgove in b il prisiljen prodati tiskarno. Kupil jo  
je Janez Krajec, ki je b il po smrti ljubljanskega 
tiskarja Jožefa Blaznika celih 25 let osrednja 
osebnost v slovenskem tiskarstvu in založništvu.

Krajec se je rod il 10. maja 1843 kot sin 
čevljarja iz ljubljanskega predmestja. Pri n jih je že 
v času J^e zo v ih  otroških let kot dijak stanoval

uspeh. Za to  svoje delo je Krajec že med 
tiskanjem 1878 prejel diplomo na svetovni raz
stavi v Parizu.

Svoje velike založniške načrte je nadaljeval leta 
1880, ko je začel tiskati Haderlapov prevod 
pravljic Tisoč in ena noč. K o t prej Valvasorja jih 
je tiskal v snopičih, delo pa zaključil v 11 letih in 
v 12 knjigah. Kom plet je danes redkost, čeprav je 
bila naklada precej velika, naj lepše pravljice pa je 
izdal celo večkrat. Hkrati s Tisoč in eno nočjo je 
Krajec začel tiskati spise Christopha Schmida, ki 
so bili že desetletja skoraj edino berilo slovenske 
mladine. Prevajalce za to  delo je poiskal v Novem 
mestu, povesti pa izdal pod naslovom ..Spis1 
Krištof Šmida. Poslovenjeni, mladini z zabavo in 
poduk" v 11 zvezkih do 1895. Z izdajanjem je 
prenehal po smrti prevajalca Hrovata, delo pa so 
nadaljevali njegovi nasledniki do 17. snopiča.

Ko je stekla prodaja Tisoč in ene noči in 
Schmidovih povesti, se je zaradi uspeha z Valva
sorjem še bolj navdušil zanj, in ko je dobil 
dovoljenje od deželne vlade v Celovcu, se je 
od ločil za ponatis njegovega dela Rudnine Koro
ške. Vendar pa s to  izdajo ni najbolj uspel in je 
ostanek naklade pod ceno prodal celovškemu 
antikvarju Rauneckerju. Ogreval se je tudi za 
ponatis Valvasorjevega dela Theatrum mortis 
humanae, vendar zamisli ni uresničil, ker mu je 
Levstik to  odsvetoval, češ da je delo zastarelo. 
Takrat se je že trdno od loč il za izdajo knjižne 
zbirke, ki bi poleg izvirnih del vsebovala tudi 
prevode. Pod naslovom ..Narodna b ib lio teka" je 
leta 1883 res začela izhajati in je do 1894 dosegla 
58 snopičev. Ob mentorstvu Frana Levstika in 
Krajčevega bratranca Rajka Peruška je Krajec v 
tej zb irk i ponatisnil literarni almanah Kranjska 
čbelica, objavil izvirna literarna dela Antona 
Kodra, Josipa Podmilšaka, Fridolina Kaučiča, 
Petra Miklavca, Josipa Križana,- Finžgarja in 
prevode Turgenjeva, Grabovvskega, Božene Nem- 
cove, Sienkievviczev roman ,,Z ognjem in me
čem ", Stollovo „G rško m ito log ijo " in , ,Rimsko 
m ito log ijo " in dela še drugih avtorjev. K o t 
samostojne izdaje je natistnil tud i Malovrhovo 
pesniško zbirko in dve nabožni deli Ladislava 
Hrovata. Ni pa mu uspelo v to  zbirko vk ljp č iti 
del Miroslava V ilharja in Frana Erjavca. Krajec je 
slovel tud i kot tiskar stenskih, žepnih in p rak tič 
nih koledarjev, šolskih in društvenih letnih po
ročil in še marsičesa drugega. Velikega pomena 
za njegovo tiskarno in založbo je bila odločitev, 
da bo izdajal štirinajstdnevni časnik Dolenjske 
novice, ki so začele izhajati 1885, Krajec pa je bil 
tud i njihov urednik. Okrog sedem let jih  je urejal 
kot nestrankarsko glasilo, ki je ..podučevalo naše 
kmečko in rokodelsko ljudstvo". Kasneje pa je 
list postajal vse bolj po litičen  in pod poznejšimi 
uredniki izrazit zagovornik po litike  Slovenske 
ljudske stranke.

Krajec je p ro ti koncu stoletja vse bolj ču til 
razširjajočo se dejavnost drugih slovenskih t i 
skarn in založnikov, ko t gospodarsko preudaren 
mož pa se je izognil konkurenci s prodajo 
tiskarne leta 1901 Katoliškemu tiskovnemu dru
štvu v L jubljan i, tiskarna pa je delala pod 
imenom „J . Krajec nasledniki". Z njegovim 
odhodom je nastala v dolenjskem tiskarstvu 
velika vrzel.

Vendar po prodaji tiskarne Krajec ni šel v 
pokoj, temveč je postal ravnatelj novomeške 
Mestne hranilnice, še naprej pa je opravljal tudi 
vrsto javnih funkc ij in se zavzemal za ohranjanje 
ku ltu rn ih  spomenikov v Novem mestu. Od sveta 
se je poslovil na svojem posestvu na Grmu leta 
1921.

Fran Levstik, ki je bil prvi oblikovalec Krajčeve 
narodne zavesti, pozneje pa je ostal njegov 
založniški svetovalec. Tiskarske ob rti seje Krajec 
izučil v tiskarni Rozalije Eger v Ljubljani, kjer je 
delal do 1869, nato pa je šel za stavca k Blazniku, 
kjer je bil po gospodarjevi smrti 1872 uradno 
imenovan za poslovodjo, kar si je zaslužil z 
„ve lik irn  strokovnim  znanjem in zglednim življe
njem ." Želel pa se je osamosvojiti. To svojo željo 
je uresničil z nakupom Bobnove tiskarne v 
Novem mestu 1876, v njej pa je začel z delom 
leto kasneje, ko si je pridob il obrtno dovoljenje. 
Sprva je Krajec gostoval v najetih prostorih, leta 
1881 pa je odkupil eno hišo, ob poroki z Matildo 
Pollackovo pa je pridob il še sosednjo' hišo. Obe 
skupaj je predelal, tako  da je imel v p ritlič ju  
knjigarno in tiskarno, v nadstropju pa stavnico in 
stanovanje. Tehnično, skromno opremljeno Bob- 
novo tiskarno je Krajec izpopolnil z novimi

Krajec se ni zadovoljil samo s tiskanjem 
uradnih tiskovin, drobnega tiska, šolskih in na
božnih knjig, temveč je že v začetku v svoj 
delovni program vk ljuč il lastno založništvo, pri 
čemer sta mu finančno pomagali sestri, obe 
premožni obrtnici. Krajec je takoj ob nakupu 
začel usposabljati Bobnovo tiskarno za uresniči
tev svojega velikega načrta, ponatisa Valvasorjeve 
Slave vojvodine Kranjske. Prve snopiče tega dela 
je natisnil še v Ljubljani in je odposlal prednaroč- 
nikom prvi snopič 2. januarja 1877. Tiskanje 
grafično zahtevne izdaje je kmalu prenesel v 
svojo novomeško tiskarno, to  delo pa zaključ il s
25. snopičem leta 1879. Po izjavi Krajčevega 
sina Janka njegov oče ni imel z Valvasorjem ne 
dob ička ne izgube, doživel pa je velik moralni

SANI
MARIJE
TEREZIJE

Bogato izrezljane vprežne sani na arkadnem 
hodniku Posavskega muzeja v Brežicah priv lačijo  
poglede številnih obiskovalcev. Tako prikupne so, 
kot da jih  je mojster naredil za igračko, za okras. 
A  so čisto prave enosedežne sani, ki bi jih  vitek 
lipicanec z veseljem vlekel po zasneženih poteh.

Stare so več ko t 200 let in preživele so nekaj 
rodov plemičev, katerim so pripadale. Im etniki 
so se v n jih  prevažali po cesarskem Dunaju. Sani 
počivajo zdaj že več kot pol stoletja.Nazadnje so 
se vozili z n jim i gospodje z mokriškaga gradu. 
Muzeju jih  je namenil slikar Hans Gagern, brat 
med Slovenci bolj znanega pisatelja Friedricha 
Gagerna.

Hans Gagern, ki je do jeseni 1925 živel v gradu 
Mokrice, je januarja 1941 podaril družinske 
baročne sani muzeju v Krškem. Tam so dobro

leto predtem odprli skromno zbirko na pobudo 
članov Muzejskega društva, po osvoboditvi pa so 
zbirko preselili v brežiški grad. Tako so tud i sani 
prišle v Brežice.

V darilni lis tin i je Hans Gagern opisal njihovo 
zgodovino. Pojasnil je, da po stilu in načinu 
izdelave sodijo v dobo Marije Terezije in da 
izhajajo iz vozarne dunajskega dvora. Z n jim i se 
je vozil eden prednikov Auerspergov, cesaričin 
p ribočnik, kateremu je vladarica Marija Terezija 
sani tud i poklonila. Bile so torej njena last, 
vendar Hans Gagern dvomi, da jih  je cesarica 
zaradi njihove ozke konstrukcije lahko uporab
ljala. Morda v mladih letih, ne pa pozneje, ko se 
njene mere niso več ujemale z merami malih 
sank. Znano je, da je bila precej zajetne postave, 
da je rodila deset sinov in šest hčera in da je 
sedela na prestolu celih štirideset let.

dal muzeju, ,,saj so si pridobile domovinsko 
pravico v S loveniji."

Hans Gagern je bil rojen 1876 in je um rl 1942. 
Bil je nadarjen slikar in velik ljub ite lj narave. 
Navduševali so ga predvsem lovski m otivi. Precej 
njegovih del je ostalo v Leskovcu pri Antonu 
Čebularju, sedanjem lastniku Krškega dvora. S li
kar se je po gospodarskem propadu * Mokric 
najprej preselil k svakinji v razpadajočo turnsko 
graščino, kakih deset let pozneje pa sta se z ženo 
Ervino vselila v lasten dom, nedaleč od Šrajbar- 
skega turna, na mestu, kjer je bila včasih m la til
nica. V gabrovi senci, nekaj metrov pred glavnim 
vhodom, pa še danes stoji kamnitna miza, za 
katero sta baje včasiii skupaj posedala France 
Prešeren in njegov gostitelj A nton Auersperg, s 
pesniškim imenom Anastazij Gruen.

JO ŽIC A TEPPEY

tiskarskimi stroji in obsežnim črkovnim  in stav
nim gradivom.

Pribočnik Auersperg je lahkotne baročne san
ke pripeljal pozneje s seboj na Kranjsko. Več let 
je prebil na Brdu pri Kranju, ker se je eden 
njegovih naslednikov, grof Gustav Auersperg 
(Gagernov stari oče), poročil z Matildo Žois.

Grad Brdo je bil tedaj v lasti baronov Zoisov. S to  
poroko so Mokrice pozneje prešle v roke Gager
nov. Hansovi starši so se za stalno naselili tam 
1848.

Za sani je Hans v darilni listin i napisal, da so 
jih  doma uporabljali, da pa so bile v letih po prvi 
svetovni vojni, ko so se razmere spremenile, 
skoraj popolnoma uničene. Gagerni so ubobožali.

Ko je Hans oktobra 1925 moral zapustiti M okri
ce, je vzel sani s seboj v Leskovec in jih  dal 
popravit. Januarja 1941 se je od loč il, da jih  bo
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Organske odpadke, ki onesnažujejo človekovo 
okolje, bi lahko uporabili ko t surovino za prido
bivanje energetskih goriv: biološkega plina in 
naravnega gnojila za polja. Na naših po ljih  vsako 
leto zgnije več ko t 8 m ilijonov ton poljedelskih 
odpadkov. »

Zanim ivo je, da biološka masa vsako leto 
nakopiči v sebi desetkrat več energije, ko t je 
porabi svet. Francija na primer si je, računajoč na 
te rezerve, že postavila c ilj, da bo pridobila do 
leta 1985 iz biološke mase to liko  energije, 
kolikor je zdaj dobi iz 6 m ilijonov ton nafte. Cez 
10 let pa naj bi biološka masa, ali ko t pravijo, 
»zelena energija" v tej razviti deželi nadomestila 
že 15 m ilijonov ton  nafte.

Kaj je in  kje je biološki plin? Mnogi ga 
imenujejo tud i b iop lin  ali preprosto metan. V 
resnici je to  mešanica metana, ogljikovega dvo- 
kisa, žveplovega vodika, v sledovih pa najdemo še 
kisik, dušik, vodik in ogljikov monoksid. Že v 18. 
stoletju ga je odkril italijanski znanstvenik Ale- 
ssandro Volta in je bil dolgo znan ko t „m očvirski 
p lin". V naravi nastaja metan z razpadanjem 
rastlinja zaradi jie lovan ja  nekaterih vrst bakterij, 
ki ne potrebujejo kisika. Ta proces imenujemo 
anaerobna fermentacija in poteka v m očvirjih  ali 
želodcih prežvekovalec, ko t so govedo in ovce. 
Anaerobna fermentacija v resnici pomaga živalim 
prebaviti travo in drugo rastlinje, saj se pri tem 
sicer neprebavljiva rastlinska celuloza razkroji na 
molekule, ki jih  te lo  lahko vsrka. Metan se seveda 
pojavlja tud i ko t naravni plin, ki ga dobivamo iz 
vrtin in ga vse bolj uporabljamo. Nastaja s 
fiz ika ln im  in kem ičnim  procesom razkrajanja 
organske snovi prazgodovinskih rastlin.

Biološki p lin  je brez barve, brez izrazitega 
vonja in lahko vnetljiv. Pri izgorevanju ni škod
ljiv ih  snovi. Njegova kalorična vrednost je sicer 
nekoliko manjša ko t pri drugih p lin ih , je pa tako 
rekoč zastonj. B ioplin so uporabljali že v pretek
lem stoletju, tako v angleškem mestu Exeter za 
u lično razsvetljavo.

Danes se ukvarjajo z vprašanji biološkega plina 
znanstveniki p raktik i v prib ližno 50 deželah 
sveta, od tega jih  je devet desetin nerazvitih. Pri 
tem jim  pomagajo izvedenci 15 mednarodnih 
agencij. Anaerobna fermentacija ima več koristi: 
poleg tega, da daje metan, ki ga lahko uporablja
mo v različne namene, preprečuje neprijetni vonj 
po gnitju , precej izboljšuje nadzor nad onesnaže
vanjem vode, rie širijo se bolezenske bakterije in 
na koncu daje fermentacija zelo dobro gnojilo, ki 
je bolj primerno za prevoz kot navaden hlevski 
gnoj in povrh še ne smrdi.

V  obdobju »velikega skoka naprej" je ljudska 
republika Kitajska začela množično akcijo za 
osamosvojitev kmečkih gospodinjstev pri oskrbo
vanju z energijo. Gibanje je b ilo  posebno močno 
v pokrajin i Sečuan, kjer živi skoraj 100 m ilijonov 
ljud i in kjer zaradi pretiranega sekanja lesa skoraj 
ni gozda. Danes že več ko t četrtina prebivalcev te

Kranjčani, podobno kot so že Novomeščani, 
plačujejo samoprispevek za most, ki naj bi mesto rešil 
prenatrpanega tranzitnega prometa. Za svoj denar bi radi 
kajpak tudi kar se le da lep objekt. Neko noč v februarju 
so monterji spojili na sredini nad Savo oba kraka sloke 
jeklene nosilne konstrukcije. Ko naj bi ga 1. avgusta 
letos, kot se za mostove tudi spodobi, slavnostno odprli, 
naj bi ta gazela, kot most zaradi navidezne lahkotnosti 
loka imenujejo, vseeno svojo motečo gmoto v edinstveni 
gorenjski pokrajini stopila z nebesnim lokom, saj bo 
modro pobarvan.

Kar premalo znano je, da je bil ta most sestavljen v 
Metalni, uglednem izdelovalcu mostov, dejansko narejen 
pa v Krmelju, tamkajšnjem tozdu Tovarna lahkih 
konstrukcij. To je bila za krmeljske kovinarje doslej ena 
največjih kupčij v vrednosti 100 milijonov dinarjev. Dela 
v Krmelju so začeli septembra 1979. Most je dolg 380 
metrov, širok pa 24,5 metra. V savski strugi sta le dva 
stebra, dolžina največjega samonosnega srednjega dela je 
77 metrov. Gradnjo v Kranju so pričeli istočasno na 
obeh bregovih,-

Ob teh podatkih skupna teža jeklene konstrukcije 
(2.000 ton) niti ni velika. V tem je tudi poglavitna

ko
tih
so
ke
iz

posebnost te gradnje. Most je namreč, v jeziku 
kovinarjev, narejen iz ortotropnih plošč. Na to korit isto 
pločevino se neposredno nanaša asfalt, ob tem pa jeklo 
prevzema še vse nosilne lastnosti. Prednost tega načina 
je, da je most po montaži mogoče razmeroma f tro 
predati v uporabo. Delež gradbincev je pri tej izv dbi 
razmeroma majhen. Njihovo poglavitno opravik je 
pravzparav le sovprežni betonski del v dolžini 40 mr rov 
na vsakem bregu. Po besedah direktorja krme ;ke 
tovarne, inž. Marka Borštnarja so pri kranjskem mestu 
uporabili ta način prvi v državi. Med jeklenimi mo' ovi 
ima ta most še eno prednost: jamstvo za antikoroz 
zaščito naj bi veljalo za 15 let, medtem ko pri jek 
mostovih običajno jamčijo le za 10 let. Postopt 
razvili v sodelovanju z Inštitutom za kov 
konstrukcije v Ljubljani in kooperantom izključi 
domačih barv.

V mostu je skritih mnogo ur dela krme! kih 
kovinarjev, do nedavnega še rudarjev ali vsaj njih vih 
sinov. Okrog proizvodnih dvoran so reflektorji iali 
temo v dan. Obneslo se je tudi sodelovanje tehnoi jov 
ostalih delov Metalne in njenega raziskovalnega inštituta. 
Krmeljčani so se s takim delom spoprijemali prvič, 
čeprav je tudi most na Bohinjski Beli njihov.

Posamezne dele se je dalo doma montirati samo z 
navdušenjem Koso most ,,obesili" v Kranju, so se ti 
poviški izravnali. Ni pa bilo dovolj meriti le s teodoliti, 
celo temperaturne razlike so morali loviti. Zato so 
dostikrat merili še pred sončnim vzhodom in ti podatki 
so romali k monterjem nad savsko strugo. Zato so oba 
dela v Kranju zvarili ponoči. V konstrukciji so skoraj 
izključno prednapeti vijaki.

Sestavljanje v Krmelju vseeno ni moglo pokazati p ave 
veličine, za kaj takega namreč nimajo niti dr volj 
prostora. Sestavljali so dolžine tja do petdesetih me ov, 
s posameznimi kosi, dolgimi od 8 do 12 metrov. K so 
prišli do kraja tovarniškega dvorišča, so zadnji del : eli, 
ga obrnili in sestavljali v obratni smeri. Avtodv alo 
krmeljskega tozda je kos prenekateremu težk mu 
bremenu, za kaj takega pa je bilo prelahko. Na po io č  
so morali klicati silaka ljubljanskih Javnih skladišč, I i se 
poigrava z bremeni do 110 ton. Delo v Krme lju je 
moralo potekati usklajeno z monterji v Kranju. Zamuda 
enih bi ogrozila delo drugih, če ne celo vsega podjetja. V 
tovarni ne želijo omenjati posebej deleža nobe >ega 
posameznika. Menijo, da je bil nepogrešljiv oelež 
celotnega kolektiva, od poslednjega delavca do inžerirja.

V tovarni, posebno na gradbišču, ni manjkalo ogle Jov 
strokovnjakov in drugih predstavnikov. V Krmnlju 
razumljivo z zanimanjem spremljajo načrte za nave 
mostove. Težje gospodarske razmere krnijo cestarske 
dinarje, s tem v prvi vrsti tudi gradnjo tako velikih 
objektov kot so mostovi. Poteka izbira ponudnikov za 
most pri Solkanu. S svojimi 450 tonami je neprimerno 
manjši zalogaj kot kranjski most. Tudi konstrukcijsko 
naj bi se razlikoval. Najverjetneje bo to sovprežna 
' .strukcija jekla in betona, podobno kot na Bohinjski 
Beli. Podobne mostove kot pri Solkanu naj bi postavili 
tudi na Kokri in Rupovščici.

Uspešno opravljeno delo, kar kranjsi i most nasproti 
Iskre nedvomno je, je za krmeljski kolektiv most tudi v 
prenesenem smislu. Ko so ga varili, niso gledali ne- na 
noč ne na sobote in nedelje. Če je bilo potrebno, so 
podaljšali 'delovni čas. Velika odpraševalna naprava, ki 
naj bi Jesenice rešila železarniškega prahu, je novo veliko
delo.

ALFRED ŽELEZNIK

ODPADKI
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preprosto napravo za pridobivanje bioplina. V 
glavnem je sestavljena iz dveh delov: avtoklava, v 
katerem poteka fermentacija, in tanka za zbiranje 
plina. Avtoklav je navadno manjši valjast bazen, 
ki ne prepušča vode. Zakopan je v zemljo in ima 
dovodno cev, po kateri priteka z vodo razredčena 
fermentacijska snov. Tank za zbiranje plina je 
navadno jeklen in zvonaste oblike ter je pogrez
njen v fermentacijsko tekočino, da zrak ne more 
zraven. Plin se nabira v zvonu, po cevi z vnetilom 
pa je speljan do kraja uporabe. Danes uporabljajo 
že tud i industrijsko izdelane naprave.

Za anaerobno fermantacijo lahko uporabljamo 
razne organske odpadke: kurji in svinjski gnoj, 
gnoj drobnice in živine, človeške izločke, slamo, 
odpadke industrijskih rastlin, odpadke mesne 
industrije, papir itd.

Od 100 svinj na primer dobimo vsak dan za 17 
litrov  bencina biološkega plina. Strokovnjaki 
neke tovarne za strojenje kože v Genovi zatrju
jejo, da so skonstruirali napravo, v kateri odpad
ke od strojenja kože spreminjajo v metan, in da 
bo dajal ta metan tre tjino  električne energije, ki 
jo  tovarna potrebuje za obratovanje. Ita lijani so 
skrajšali tud i proces „vren ja", ki traja sicer 70 do 
80 dni. Z genetskimi mutacijami so vzgojili 
bakterije, ki so odpornejše, poleg tega pa ,,super 
h itre " v predelavi odpadkov.

PREGOSPOSKI ZA »ZELENO ENERGIJO”?
pokrajine, torej to lik o  ljud i, kot jih  ima Jugosla
vija, uporablja lastne energetske vire-avtoklave. 
To  so preproste naprave, ki jih  ljudje sami zgrade. 
V n jih  pridobivajo biološki p lin  iz hlevskega 
gnoja in drugih organskih odpadkov. Biološki 
p lin  uporabljajo za kuhanje, gretje prostorov, 
razsvetljavo, pogon agregatov za proizvodnjo 
električne energije in celo za pogon traktorjev in

avtomobilov. Na Kitajskem deluje danes več kot 
7 m ilijonov avtoklav.

Podobno akcijo izvajajo v Indiji že več ko t 30 
let. V revnih vaseh, ki pogosto nimajo drugih 
virov energije, postavljajo kmetje avtoklave za 
pridobivanje biološkega plina iz tekočega hlev
skega gnoja. Prav v Indiji so izdelali najbolj

Če je biološki p lin  dovolj dober za Francoze, 
bi bil morda lahko tud i za nas. Predsednik 
izvršnega sveta skupščine SAP Vojvodine Nikola 
Kmezič je nedavno omenil, da ostane v Vojvodini 
vsako leto neizkoriščenih do 8 m ilijonov ton 
kmetijskih odpadkov. Samo tre tjino tega porabi
mo v živinoreji, ostalo podorjejo ali kratko malo 
zažgemo. Z izkoriščanjem teh odpadkov bi samo 
v kmetijstvu dobili to liko  energije, da bi lahko 
nadomestili 2 m ilijona ton  nafte, kar je več kot 
dajo vsi domači vrelci v enem letu.

Čeprav je iz povedanega razvidno, da gre pri 
pridobivanju biološkega plina za zelo preproste in 
poceni naprave, ki v kratkem času prinesejo 
večkratno korist, pa je treba marsikaj vedeti, da 
je učinek popoln. Ker so pri proizvodnji in 
porabi biološkega plina K itajci prišli najdlje, je bil 
lani v pokrajin i Sečuan pod okriljem  Unepa 
(program OZN za človekovo okolje) prvi medna
rodni seminar za inženirje in tehnike iz dežel v 
razvoju. V kratkem času so se seznanili s tehnolo
gijo gradnje naprave — sami so zgradili avtoklav z 
10 kubiki prostornine -  z raznovrstno uporabo 
biološkega plina v gospodinjstvu, ob rti in indu
striji, z vrstami za p lin  uporabnih odpadkov, s 
postopkom itd.

Seminarja se ni udeležil noben Jugoslovan. 
Najbrž ne spadamo med dežele v razvoju, še bliže 
pa je domneva, da so naši inženirji prefin i za ritje  
po blatu. Je pa že bolj elegantno organizirati še 
eno odpravo na Mont Everest — recimo po 
kitajski strani.

M. B.



LJUDSTVO Sl JE IZBRALO
BOJ U  SVOBODNO ŽIVLMUE

S ^težkim  srcem sem odšel zgodaj spomladi 
1940 k vojakom. Služil sem v gardi na Dedinju. 
H itler je  takrat v največjem blesku svoje moči 
zasedal državo za državo v Evropi, kakor tud i 
njegov oproda Mussolini, vendar se njega in 
njegove „junaške" vojske ni b ilo  to likan j bati. 
Francija se je sesula kakor hišica iz kart. Vsak 
dan bolj so se približevali tem ni oblaki nad našo 
domovino. 25. marca 1941 sta takratn i pred
sednik kraljeve vlade Cvetkovič in zunanji 
m inister C incar-M arkovič podpisala pristop 
kraljevine Jugoslavije k tro jnem u paktu. Slovesen 
podpis je bil opravljen z velikim  nacističnim 
pompom v dvorcu Belvedere na Dunaju. V 
Beogradu pa je  vrelo med c iv ilis ti in vojaštvom. 
Tud i naš polk je b il v pripravljenosti. O fic ir ji so 
m orali spati v kasarni. Ko je odpotoval Cvetkovič 
s svojim spremstvom na Dunaj k podpisu pakta, 
so nas vse tr i večere vabili o fic ir ji na hodnik in 
nam razlagali p o litično  stanje pri nas doma in v 
svetu. D irektno so napadali p o lit iko  Cvetkovičeve 
vlade ter napovedovali, da ne bo tako, ko t si 
nekateri m islijo . . .

26. marca zvečer smo šli v naši četi počivat ob 
9 h ko t navadno. Na kovčku pred posteljo sem 
imel zloženo sivo obleko, šlem ter paradno 
obleko. 27. marca bi namreč moral it i na dvorsko 
stražo na Dedinje. T rdno zaspim. Ob 2. u ri 
ponoči pa nas zbudi ostro povelje: „Vstan ite , 
uzbuna!" Tudi s hodnika so se čula rezka povelja 
našjm četnim  ofic irjdm  in podoficirjem . B lisko
ma planem iz postelje. Nasproti moje postelje je 
spal Ferdo Kunšič, doma iz Gorij pri Bledu. Tudi 
on je imel it i ta dan na dvorsko stražo. Vprašam

ga: „Ferdo, ali misliš, da bomo imeli nočne vaje 
ali kaj? "  „Saj veš, da smo se u č ili, da je v gardi 
uzbuna le v primeru stvarne potrebe." „Jaz bom 
oblekel kar paradno obleko, povrhu pa siv 
plašč," sem dejal. Ferdo m i je p ritrd il in oba sva 
oblekla paradne obleke. Na hodniku smo opasali 
jermenje in vzeli puške. Čulo se je povelje: 
„ lz la z i b rzo !" Pred četnim  skladiščem so nam 
delili bojno m unicijo  (vsakemu po 100 nabojev) 
in že smo b ili na zbornem mestu.

Postrojimo se. O fic ir ji so se živčno posvetovali. 
S prijateljem  Ferdom se spogledava. Kaj bo iz 
tega? Opomniva drug drugega, da imava pod 
plaščem paradne uniform e. Opozoriva na to 
četnega narednika. „Čekaj i ne mrdaj n ik u d !''je  
bil narednik kratek. V pol ure se je položaj 
nekoliko um iril. O fic irji bataljona so stali skupaj 
in kadili. Tudi vojaki smo smeli dati. puške v 
piramide. Stali smo v skupinah.

C R N A  K A V A  ZA  VOJAKE
S Ferdom sva izkoristila ta premor. H itro 

smukneva v kasarno ter se preoblečeva v sive 
obleke. Ko se vrneva na ,krug', so kuharji že 
prinesli v ko tlih  dišečo črno kavo. V roke 
dobim o porcije in žlice. S Ferdom se postaviva v 
vrsto. Nekaj vojakov je že neslo kavo od kotla. 
Tedaj se začuje rezko povelje: „K  o rož ju !" 
Vojaki se sprašujemo, kam da naj damo porcije 
tako h itro , a začuje se novo povelje: „V rz ite  
jed iln i pribor po tleh! H itro  k o ro ž ju !" Na mah 
smo b ili postrojenj. Vsak vojak je vzel iz 
piramide svojo puško, ko t bi b ili na poligonu. 
„T rčečim  korakom napred m arš!" . .  . Tekli smo

v smeri Topčidera. Pri vojaških skladiščih so nam 
še dali municije. Vsak si je vzel v teku, ko liko r je 
mogel. Pritečemo na cesto, ki vodi na „V i lo "  
(kraljeva rezidenca) in na Beli dvor. D ohiti nas 
gardni d ivizion topništva. Konji so peljali topove 
in vojake na položaj k Belemu dvoru. Naša četa 
ureja svoje vrste. Od dvora dol se pripelje 
adjutant. K sebi pokliče komandirja naše čete.

Po kratkem razgovoru z njim  se komandir vrne 
in nas nagovori: „V o ja k i! vsak čas se bo pripeljal 
mimo kralj Peter. Opravili bomo pozdrav. 
„M irno ! Pozdrav na levo!" In že se je pripeljal 
izza ovinka kralj Peter v odprtem avtomobilu. Bil 
je suh in bled, oblečen v letalsko uniform o. Stal 
je te r se držal za vetrobransko steklo. Avto se je 
ustavil. Kralj nas je pozdravil s „Pomozi bog, 
vo jn ic i!"  „Bog t i  pomogao!" smo odgovorili 
gromko. Nato se je odpeljal v kasarne na 
inšpekcijo. To je bil tis to  zgodovinsko ju tro  prvi 
vojaški pozdrav mlademu monarhu, ko je stopil 
na prestol.

Naša četa je zasedla prostore blizu dvora, 
dvorske garaže in pekarne. V delavnicah smo bili 
,na položaju'. Mehaniki in razni drugi delavci so 
se svobodno gibali oko li nas. Okrog devete ure pa 
je beseda nanesla, da smo povedali tem 
civilistom , da smo še tešč. Spogledali so se. Med 
seboj so se sporazumeli, da bo treba nekje nekaj 
vzeti za nas. In res prinesli so nam dobre mesne 
slanine ter svežega polbelega kruha. Zelo nam je 
šlo v slast. Niže pod nami pa je bila dvorska 
pekarna. Tam je bila tud i toaleta. Ko grem po 
deveti uri dol, srečam vojaka Franca Miklavčiča, 
doma nekje iz okolice Novega mesta." Kje pa si t i  
France? "  ga pobaram. „Jaz sem pa v dvorski 
pekarni, na položaju. Puško molim  skozi okno, 
peki pa mi prinašajo same maslene kife ljčke. Do 
sedaj sem jih  pojedel že čez š tirideset. . . Srbi so 
zelo dobri ljud je ," se je pohvalil. Kmečki fant se 
je enkrat do sitega najedel maslenih k ife ljčkov 
sem si m islil, ka jti oba sva bila iz revnih družin.

OD KO RAKA JE PEL BETON
Zvečer sem spal na stružnici. Trdo je b ilo , a 

sem le malo zadremal, ko liko r nisem bil na 
položaju, pri oknu, k i gleda p ro ti mestu. Ovacije 
iz mesta so se čule kakor orkan ves dan in še 
pozno v noč.

Drugo ju tro  se je naša četa že ob 8. uri 
postroj ila na betonu pred garažami. D obili smo 
nalogo, da zvečer ob 6. uri zamenjamo straže, ki 
so na svojih mestih že 48 ur. „13 . četa! Vem, da 
ste utru jeni, toda pokažimo, kaj zmoremo" je 
dejal komandir. Ko smo odkorakali p ro ti kasarni, 
je od našega strumnega koraka pel beton. Levo in 
desno zunaj ograje je bila vkopana vojska. Gledali 
so nas. Mi pa smo korakali, ko t bi b ili povsem 
spočiti.

V vojašnici so nam prebrali razpored služb. Jaz 
sem se drugi dan odpeljal v mesto. Moram še prej 
povedati, da je bila ob puču 27. marca zjutraj vsa 
policija in žandarmerija pridržana v kasarnah. 
Beograd je  zasedla armada; in to : vse ključne 
položaje, zgradbe ter javni red in m ir. Prvi dan 
dopoldne sem stal pred .Vojno oofečo. Množica je 
vzklikala. Obdarovali so nas s cigaretami ter 
raznimi dobrotam i. Tud i poljublja li so nas. Bil 
sem ves rdeč od šminke. Nenadoma pa prihrum i 
velik val demonstrantov. Ko so zagledali vojake, 
so nas kar obkrožili. „Ž ive la  naša vojska, bolje 
rat nego p a k t!"  so skandirali. Izgubljal sem tla 
pod nogami. Množica vzklika jočih  ljudi me je 
zanesla najmanj tr is to  metrov od mojega 
stražnega mesta. Že sem se v duhu videl pred 
vojaškim sodiščem. Demonstranti so nadaljevali 
svoj manifestativni pohod, jaz pa sem se le 
izmotal in prišel nazaj na svoje stražarsko mesto. 
M imo pride oficirska patrola. Povem, kaj se mi je 
zgodilo. Odločno sem rekel: „N isem hotel 
streljati v svoj narod!" ..Pravilno si ravnal!" m eje 
pohvalil o fic ir ter odšel dalje s svojo patrolo.

Naslednji dan pa sem bil zopet v službi ob 
velikem križišču. Promet se je počasi norm alizi
ral. Avtom obilov in tramvajev je  bilo dosti. Vsak 
se je težko in nevarno prebijal skozi križišče. 
„K a j hočem o?"  je spraševal vodni o fic ir. 
Spomnil sem se policaja v Ljubljani pred pošto, 
kako je z rokami usmerjal promet. (Takrat še ni 
b ilo semaforov). „Jaz bom ," sem rekel poročn i
ku in že sem stal sredi križišča. Kot vojak v polno 
bojni opremi sem najbrž užival malo več ugleda. 
V če trt ure mi je promet normalno stekel. Ko pa 
se je začela vojna, me je ta o fic ir vedno poiskal, 
da sem urejal promet na križiščih ob premiku 
naše enote.

S STROJNICO NAD NEMŠKA LETA LA
In že smo b ili v vojni. 6. aprila ob šestih zjutraj 

so se nad Beogradom in nad Dedinjem pojavili 
prvi sovražni avioni. Sprva smo m islili, da so naši. 
To ju tro  sem bil odrejen za redarja v sobi, ko 
zaslišim sireno. Vsi stečemo ven, nemška letala 
pa so že hrumela nad nami. Stečemo v zaklonišča 
nad J<asarno. Tam so b ili na srečo izkopani 
globoki rovi. Začele so padati bombe. Ena je 
padla točno na štab našega polka te r ubila 
pomočnika komandanta. Tudi nekaj vojakov je 
padlo. Po prvem valu napada smo prišli iz rovov. 
Z Ljubljančanom Lojzetom, puškarjem, zagleda
va pod drevjem na vodnem rezervoarju p ro tile ta l
sko strojnico brez posadke. Že p rile tijo  štuke od 
Zemuna. Napadejo dvor. Lojze začne divje 
streljati, jaz pa mu podajam m unicijo -  Žal nisva 
nič zadela. T ri štuke so strmoglavile nad dvor in 
spustile bombe. Zadeta je bila samo terasa; stavba 
pa je ostala cela.

Ko sem se vrn il v kasarno, je bilo tam vse 
razrušeno. Tudi vrata in okna so bila vržena s 
podbojev. Pod posteljo sem imel svoj kovček.

Hotel sem ga odklen iti, a ga ni bilo treba, 
odklenil ga je zračni pritisk.

Ko se je malo um irilo , smo imeli zbor. 
Odkorakali smo v Rakovički gozd. Mnogo 
civiln ih beguncev je bilo že tam in še so prihajali 
za nami. Pomagali smo. B il sem ves krvav, ko sem 
prenašal ranjence. Na večer pa smo odšli v smeri 
Avale. Pozno ponoči smo primarširali v kraj Beli 
potok pod Avalo. Brez večerje smo si po hišah in 
skednjih poiskali prenočišča. Čez dva dni pa smo 
na večer odšli p ro ti Obrenovcu. Hodili smo celo 
noč po blatu do kolen. Smrtno utrujeni smo v 
ranem ju tru  polegli na tla  v tamkajšnji šoli. 
Zvečer smo krenili z vlakom v Valjevo. Tam smo 
drugi dan prebili ob večkratnem napadu letal. 
Proti večeru smo odšli peš v smeri Kosjeriča. Tu 
smo se drugi dan popoldne odpravili peš |J0 ti 
Užicam. Prišli smo tja zjutraj in smo predanih v 
poznanem zaklonišču pod hribom. Tu smo se 
drugi dan popoldne naložili na vlak. Peljal nas je 
v smeri Rogatice. Naslednji dan zjutraj se 
ustavimo na odprti progi.

V  SANJAH SONCE NAD OTOCCEM
Izstopimo ter se začenjamo vzpenjati v hribe 

pro ti Sarajevu. V zapuščeni hribovski vasi smo 
imeli namen predaniti. Komaj sva s Poldetom 
zadremala v neki stari hiši, so me obšle 
nenavadne sanje. Sanjal sem, da grem iz Novega 
mesta peš domov. Zagledam sonce nad gradom; 
Otočec; naenkrat pa je potemnelo ter eksplodh
ralo A  že me je prebudilo rezko povelje-
..Vstanite in se pripravite za pohod !" Komaj 
dobro krenemo, zagledamo nekega ofic irja , ki je; 
prihajal izza hriba. Mahal nam je in streljal s 
pištolo v zrak. Ustavimo se in ga obkrožim o na 
tra ti. Začel je govoriti z dvignjenim glasom: 
„V o ja k i in o fic ir ji! S sovražnikom je podpisano 
premirje. Vse enote se razpustijo. Pojdite mirnOi 
dom ov!" Spričo tako suhoparne izrečene osuplji
ve novice smo vsi u tih n ili. Vsak je tuhta l v sebi, 
kakšni usodi gremo naproti. Na travniku pri 
Rogatici smo morali zmetati orožje na kup. Nato 
so delili konzerve. Trudoma in s komolci sva 
dobila s Poldetom vsak nekaj golaževih konzerv.

Slovenci smo se v mestu Rogatici malo 
orientira li ter ubrali po j p ro ti Sarajevu. Hodili 
smo dva dni (75 km). Šli smo ob cesti, ka jti že 
ta isti dan okrog poldne so pridrvele nemške 
motorizirane enote. Hitele so v Sarajevo. Nas so 
pustili na m iru. Med potjo  smo večkrat brskali 
med razmetano vojaško opremo. Iskali smo 
zemljevid — Specialko. Radi bi obšli Sarajevo, pa 
nam ni b ilo usojeno. Drugi dan pozno popoldne 
smo se prib liža li mestu, k i je b ilo  že zasedeno. 
Vprašali so samo po orožju ter nas pustili v 
mesto. S Poldetom sva se ločila od naše skupine. 
Ko greva po u lic i, naju z okna ogovori neka 
gospa. Povabi naju v stanovanje. Pogosti naju z 
ja jčno jedjo in kruhom ter Šilcem žganja. Potoži 
nama, da je bil tud i njen mož mobiliziran kot 
o fic ir in da nima nobenih vesti o njem. Ko pojeva 
in popijeva, dobiva še vsak po 30 din. Hvaležno 
se poslovilva. Prenočiva v neki vojaški stražarnici. 
Drugo ju tro  so naju že pregnali nemški vojaki. 
Greva p ro ti železniški postaji. Tu nas je bilo že 
več. Ustavi nas nemška patrola in nas nažene na 
neki gostinski vrt. Ko se nas je zadosti nabralo, 
pa nas odženejo v kasarno, kjer je bila šola za 
rezervne ofic irje . B ilo je  ko t v mravljišču. Vhode 
so stražili Nemci celo s protiletalskim i topovi. 
Odberejo nas po narodnosti. Slovencev je bilo 
več tisoč. Na posteljah je bila gneča. Spali smo 
po 6 mož na dveh posteljah. Tudi hrana je bila 
zelo pičla. Zvečer se zberemo na ,krugu‘ . 
Zapojemo. Nemški o fic ir ji nas poslušajo. Govorili 
so: „Č ud im o se vam: domovino ste zgubili pa še 
pojete". Rekli smo: „T o  je pač v značaju našega 
naroda."

UST ASI VSE POBEREJO
Čez šest dni .so nas naložili na vlak. Odpeljali 

smo se pro ti Slavonskemu Brodu. V Bosanskem 
Brodu smo izstopili. Čez Savo smo se peljali z 
ladjo, ker je bil most porušen. Peljejo nas v 
kasarno železniškega polka. Tu se prvič srečamo 
z ustaši. Ustaška straža nas prevzame od Nemcev. 
Z nami so postopali nekorektno. Pregledali so nas 
in nam pobrali vse, kar je bilo količkaj vredno. 
Jaz sem imel lep opasač za hlače, tud i ta je šel. 
Hlače pa sem moral držati v rokah, dokler nisem 
od sotrpina dobil koščka vrvice. Popoldan nas 
odvedejo na železniško postajo. Vstopamo v 
živinske vagone. Zelo smo b ili natlačeni. 
Ugibljemo, kam da gremo. Če bo lokom itiva 
priključena v smeri Madžarske, bo slabo, če pa 
pro ti Zagrebu, bo mogoče bolje za nas, smo 
ugibali. Skoz okence vprašamo nekega železni
čarja, k i je bil Slovenec, kam bo šel naš transport. 
Odgovoril je, da je v prom etni pisarni na spisku 
za odpravo v Pečuh na Madžarskem. Ni se m otil, 
res so nas odpeljali tja.

Tako se je začela naša trnova pot v vojno 
ujetništvo. Sedem dni smo se vozili od našega 
taborišča v Luckenvvalde pri Berlinu.

Med potjo  smo dob ili samo dvakrat po malem 
jesti. Z grenkobo v srcih smo zapeli:

Oj zbogom, vas domača,
oj zbogom, mamca vi,
lepo mi pozdravljajte še mojo ljubico . . .

EPILOG
Ko me je čez nekaj mesecev ujetništva * 

Nemčiji vprašal neki starejši civilist, kako to , da 
smo tako h itro  propad iti, češ da pozna Srbe še iz 
prve svetovne vojne kot domovini zveste ii1 
hrabre vojake, sem mu odgovoril: „B ila  je 
izdaja!" Samo prikirral mi je in odšel dalje.

V IN K O  BOBIČ
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prebrali smo

zbirki 
in knjigi

Nedvomno bodo knjige, ki 
Jjh pri Državni založbi priprav
ljajo za natis v zbirki ZbTana 
dela slovenskih pesnikov in 
Pisateljev, vredne pazljivega bra- 
nia, zato je prav, da na kratko 
Prikažemo dozdajšnjo bero te 
zbirke, nato pa bomo povedali 
* .  kaj najdemo v drugi knjigi 
Etana S. Finžgarja.

Zbirka je od 1946, ko j i  je z 
izdajo prve Kosovelove knjige 
(lani um rli) A nton Ocvirk ko t 
glavni urednik postavil literar
nozgodovinske in teoretične 
temelje, prinesla že 131 knjig 
enaindvajsetih slovenskih klasi
kov. Zaključenih je 14 piscev, 
izdajanje zbranih del preostalih 
sedmih pa je ali t ik  pred 
koncem (Jurčič, Kersnik) ali 
šele na začetku (Kraigher, F in
žgar). Številne knjige so že 
zdavnaj razprodane, celo v 
antikvariatih n iti po naključju 
ni moč p riti do nobene od 
knjig, denimo, Linharta, Gre
gorčiča, Aškerca, dokajšnje 
vzreli so že pri T rd jn i, Levstiku, 
S tritarju, Murnu, Župančiču ali 
Prežihu. Ni odveč podatek, da 
so posamezne knjige že doživele 

l ponatis in so znova pošle. Z 
(izdajanjem zbirke opravlja za- 
,ložba tolikšno kulturno poslan
stvo, da ga bo stežka ponoviti, 
najbrž pa bi bila uporabna 
vrednost zbirke neprimerno 
večja, če bi sproti ponatiskovali 
knjige, ki poidejo. V zbirko je 
bil nazadnje uvrščen Finžgar, 
zagotovo se ne bo končalo pri 
njem, saj tako celovite objave, 
kakršno zagotavljajo Zbrana de
la slovenskih pesnikov in pisa
teljev, bržda zaslužijo (iz prej
šnjega stoletja) vsaj še Vodnik, 
Erjavec, Podlimbarski, med kla
siki polpreteklosti pa Gradnik, 
Pregelj, Jarc, Vodušek, tud i J. 
Kozaka, C. V ipotn ika ali Kaju
ha ne kaže izpustiti izpred oči.

I Urednik Jože Šifrer je po 
Jeloma nedoslednem kronolo
škem načelu v drugo Finžgarje- 
Vo knjigo uvrstil zvečine novele 
in črtice, k i so nastajale v letih 
bd 1899 do 1905. Ker zbirka 
°bčasno upošteva tud i strnjeno 
objavljanje po zvrsteh, v p riču

jo č i knjigi ne najdemo posa
meznih besedil („S pom in i", 
„Znanci s p o ti" , „ lz  modernega 
sveta" itd .), ki jih  je Finžgar 
sicer spisal v omenjenem času, a 
bodo izšla v naslednjih knjigah.

Tokrat lahko beremo novele 
in črtice pod skupnim naslo
vom „M oja duša vasuje"; zapo
redje jim  je pisatelj do ločil v 
Zbranih spisih 1929. Sledi še 
enajst novel in črtic , med njim i 
je tud i „O h, ne dajte mi 
pišto le", besedilo, k i popisuje 
poskus Prešernovega samomora. 
Mladostno literarno nadarjenost 
je Finžgar izpričal s potopisom 
„Oranže in c itrone", v katerem 
govori o svojem popotovanju 
po Ita liji 1900. V t. i. Dodatku 
so objavljeni v glavnem tisti 
pisateljevi potopisi, k i doslej še 
niso učakali knjižne izdaje in so 
brez jezikovnega prirejanja po
vzeti iz časnikov in revij.

Šifrerjevo uredniško delo se 
kaže zlasti po tem, kako je z 
literarnozgodovinskimi in drugi
mi pojasnjevalnimi opombami 
opremil posamezna besedila; 
reči je treba, da je na sedem
desetih straneh strnil vse, kar je 
lahko v pomoč ne samo zveda
vemu bralcu, ampak tud i more
bitnemu raziskovalcu Finžgar- 
jeve proze.

D. R.

tokrat 
samo
jože plečnik

Ni dolgo tega, ko smo 
prikazali, kako se je po številu 
knjig, ki naj bi hkrati prihajale 
na knjižn i trg, zlagoma osipala 
zbirka Znameniti Slovenci. Naj
prej po štiri, zatem po tr i pa 
dve — in slednjič smo dočakali, 
da je Partizanska knjiga izdala 
eno samo knjigo. Ni naš namen 
razglabljati, kaj botruje takemu 
opešanju zbirke, veseli bomo, 
če se bo kakorkoli polnila še 
naprej.

Tokrat je predstavljen zna- 
menitež, k i je prvi na Sloven
skem povzdignil arhitekturo na 
raven umetniškega izpovedo
vanja, Jože Plečnik. To svojsko 
umetniško osebnost je esejistič
no obdelal novomeški rojak 
Marjan Mušič. Gre za sploh 
prvo knjigo o Plečniku, čigar 
življenje je bilo izpolnjeno z 
nenehnim snovanjem in trd im  
delom. Mušič se je ko t Plečni
kov učenec na moč potrud il z

najrazličnejših plati osvetliti 
učiteljeva prizadevanja in do
sežke. Arhitektova ustvarjalna 
obdobja, bodisi dunajsko, pra
ško ali ljubljansko, je prikazal v 
luči umetnikovih nagnjenj in 
časa, k i mu ni bil vselej 
prijazen. Pred bralcem se roje-

2 NAMENITI SLOVENC

jo :
marjan

partizanska knjiga

vajo umetniške ideje, sproščajo 
se m oči, k i so bile potrebne, da 
ljudje še dandanes lahko obču
dujejo, denimo, Zacherlovo 
hišo ali cerkev sv. Duha na 
Dunaju, Rajski vrt na praških 
Hradčanih pa ljubljansko Tro- 
mostovje ali Narodno in univer
zitetno knjižnico.

Da bi čim  bolj podrobno 
izrisal Plečnikova umetniška 
hotenja, je Mušič razčlenil tudi 
bogato zapuščino arhitektovih 
načrtov, risb in skic. Podoba 
tankočutne, za lepoto nadvse 
dojemljive osebnosti tega zna
menitega Slovenca pa je na več 
mestih podkrepljena z navedki 
iz Plečnikovih pisem.

D. R.

knjige

umetnina
ne živi 
zase

iz izložbe
V zbirki Kondor (zdaj zdaj bo prinesla že 

dvestoto iz domače ali svetovne književnosti 
izbrano delo) sta pri Mladinski knjigi nedavno 
tega izšli knjigi, ki v marsičem razširjata 
slovenski razgled po hrvaški in srbski književ
nosti, med zdajšnjo pošiljko knjig z znakom 
kondorja pa najdemo še delo, ki govori o 
raznovrstnih vprašanjih moderne umetnosti.

Ob koncu prejšnjega in na začetku tega 
stoletja je hrvaški književnik Ksaver Sandor 
Djalski spisal toliko romanov, povesti, novel 
in druge proze, da čas njegovega ustvarjanja 
označujejo celo kot „dobo Djalskega"; v isti 
sapi temu pisatelju očitajo slogovno nedoreče
nost, tudi idejno zgrešenost in umetniško 
neravnovesje med posameznimi deli. Še tako 
dosledni kritiki pa praviloma ne najdejo ostrih 
besed za prvo knjigo Djalskega, to je za zbirko 
novel „Pod starimi strehami", ki še zmeraj 
velja za eno najvrednejših stvaritev zgodnje 
hrvaške realistične literature. Domala sto let 
po izidu zbirke (1886) smo dobili na 
Slovenskem prvi obsežnejši izbor iz te knjige 
..zapiskov in odlomkov iz plemenitaškega 
sveta", Severin Šali je poslovenil osem 
najznačilnejših besedil in sestavil spremno 
besedo, v kateri govori o življenju in delu 
Djalskega, kajpak s posebnim ozirom na 
knjigo, ki popisuje značaje in usode pa tudi 
okolje, v katerem so živeli zagorski plemiči 
..minulih časov".

Za naslednjo knjigo je Radoslav Dabo 
pripravil izbor pesmi štirih srbskih moder
nistov, besedila pa so poslovenili J. Udovič, D. 
Bajt, A. Arko in I. Struna. Ne Jovan Dučič ne 
Milan Rakič ne Aleksa Šantič ne Vladislav 
Petkovič-Dis niso izbrani po naključju, saj 
gre za četverico lirikov, po katerih se meri 
umetniška moč srbskega pesništva na začetku 
tega stoletja. Dučič velja za poeta, ki je po 
zgledu francoskih pesnikov obogatil srbsko 
poezijo s številnimi vsebinskimi in izraznimi 
novotami; Rakič je lirik modernega občutenja 
sveta, njegove pesmi so razmislek o nepopol-
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nosti življenja, o neizbežni minljivosti vsega 
lepega; Šantič kot elegik in hkrati rodoljub 
tankočutno staplja lirski Jaz" in svet; Dis, 
boem po naravi, pa v temačnih, tako rekoč 
posmrtnih tonih govori o bolečinah in porazih 
pa bedi in trohnobi človeške pojavnosti. Dabo 
je prispeval tudi obsežno razpravo o pomenu 
omenjenih pesnikov za srbsko poezijo.

Štirinajst imen in prav toliko besedil se 
pojavlja v knjigi z naslovom „Misel o moderni 
umetnosti". Janez Vrečko je ob sodelovanju 
več prevajalcev pripravil dokaj celovit pregled 
različnih teoretičnih razlag in opredelitev 
smotrov moderne umetniške ustvarjalnosti in 
vrednotenja le-te. Zvečine gre za razprave, 
katerih predmet je besedna umetnina, obrav
navana z gledišča estetike kot ene od 
filozofskih panog, najdemo pa tudi načelna 
razmišljanja o pomenu dandanašnje umetnosti 
nasploh.

filozo fih  (npr. F. Veber in C. 
Logar). Razen Husserlovnih 
..Kartezijanskih m editacij" n i
smo imeli prevedenega po
membnejšega knjižnega dela, 
zato gre Slovenski Matici p ri
znanje za izdajo knjige „Eseji iz 
estetike" poljskega filozofa Ro
mana Ingardna. Knjiga je v 
prevodu Franeta Jermana, k i je

roman
ingarden

Praznine v slovenskem pre
vodnem filozofskem čtivu so za 
nekatera filozofska področja 
prav občutne, kar velja še 
posebno za fenomenologijo, ki 
po drugi strani predstavlja zelo 
priljub ljeno in tako rekoč mod
no filo zo fijo  pri naših literarnih 
k r itik ih , publicistih in nekaterih

prispeval tud i obsežnejšo uvod
no besedo, izšla ko t 22. zvezek 
Filozofske knjižnice.

Roman Ingarden, najzvestejši 
učenec očeta fenomenologije 
Fdumunda Husserla, je zaslovel 
nekaj let pred zadnjo svetovno 
vojno 's svojim doslej tudi 
najbolj znanim delom „L ite ra r-

na um etnina", v katerem je 
uporabil fenomenološko meto
do za analizo literarnih besedil.

V tem delu je postavil 
temeljna načela obravnave 
umetnin, ki jih  je kasneje z 
literarnih besedil prenesel tudi 
na slikarstvo, arh itekturo in 
glasbo. Za Ingardna je umetnina 
brez samostojnega življenja, 
kljub svoji ču tno zaznavni ob li
k i, ker je eksistenca umetniške
ga dela odvisna od aktov zavesti 
ustvarjalca in uživalca umetni
ne.

Knjiga „Eseji iz estetike" 
prinaša prevode treh pomemb
nih razprav. Prva govori o 
slikarstvu z vidika strukture 
slike, druga o arh itekturi, tretja 
pa o istovetnosti glasbenega 
dela. Še posebno obsežni tre tji 
esej je za naše razmere zanimiv, 
saj ne premoremo prav veliko 
teoretičn ih razprav o glasbeni 
umetnosti, pa tud i obrevnava 
glasbe je Ingardna postavila 
pred dokajšnjo preizkušnjo, ker 
je s svojo enoplastnostjo za 
razliko od drugih umetnin, k i 
so večplastne, predstavljala kar 
nekakšen mali izziv Ingardnovi 
pron ic ljiv i analizi. Vsekakor je 
vredno prebrati knjigo „največ
jega sodobnega slovenskega f i lo 
zo fa", ko t je Ingardna označil 
prevajalec Jerman.

MiM

vohunska
pripoved

Pred kratkim  smo v časniku 
Naši razgledi zasledili podatek, 
da sodi po mnenju številnih 
poznavalcev literature med naj
boljša dela svetovne književ
nosti od zadnje vojne naprej 
tud i Grahama Greena roman 
..Človeški fa k to r" . Ime tega 
sodobnega ameriškega pisatelja 
se nahaja v družbi piscev 
(Brecht, Garcia Marquez, Be- 
llow , Grass, Duerrenmatt), za 
katere še zdaleč ne bi mogli 
reči, da njihova dela proglašajo

graham greene
ČLOVEŠKI
FAKTOR

eden od 
zagnancev

Dom Štirinajste! Brez prizadevnih 
'ludi, k i znajo s svojimi snovanji — bi 
tekel pesnik — celo betonu vdahniti 
dušo, bi bila velika sodobna stavba tako 
tekoč nepomembna za senovsko ku ltu r
no dogajanje. Na srečo premore Senovo 
neM  takih zagnancev, eden od njih je 
Anton Pleterski, k i že od 1962 
Ptedseduje tamkajšnjemu delavskemu 
kulturnemu društvu Svoboda. Temu 
tedarskemu nadzorniku ukvarjanje s 
kulturnim i posli ne pomeni zgolj. 
sProstitev, temveč pravcato zadovolj
iv o , j e zlasti, ko vidi, da tud i po 
ntegovi zaslugi Senovčanom ni vseeno, 
al' bo kulturna plat vsakdanjika nazado- 

ali pa bo njena vsebina še polnejša, 
al<a, da bo res bogatila ljudi.

Pleterski že tr i desetletja vodi kadrov- 
k̂.0 službo v rudniku, tako je nenehno v 

st|ku z ljudmi in morda je prav zato 
^ko liko  lažje pridobil prenekaterega

posameznika, da ni obšel prostorov, 
koder so Senovčani igrali, peli ali kako 
drugače izkazovali svoja žlahtnejša 
nagnjenja. Težje je ljudi pritegniti k 
sodelovanju. ..Zlasti mladine je na 
našem koncu vse manj, porazgubila se je 
v drugih mestih, kjer se šola, zato ni 
lahko izpo ln iti kadrovskih vrzeli v 
društvu," pravi Pleterski. „N u jno  potre
bujemo še dva režiserja in pevovodji."

V kulturno delovanje se je vk ljuč il v 
letu osvoboditve, pel je v šolskem 
zboru, kasneje je tud i igral in pomagal 

‘ pri režiji gledaliških del, že vrsto let pa 
je vodja predstav, scenograf, prisoten je 
pri delu vseh sekcij Svobode. Posebno je 
ponosen na delavski pihalni orkester, ki 
ga vodi prof. Janez Ceglar; ob nedav- 
rtem jubile ju godbenikov se je Pleterski 
na moč potrud il in pripravil spominsko 
knjižico.

Seveda je tudi pri kulturnem  delo
vanju tako, da se brez denarja, zgolj s 
prizadevnostjo ne da narediti vsega, kar 
bi si kdo želel. Senovčani imajo tud i po 
tej strani srečo. „V  Metalni, rudniku ali 
Lisci niso gluhi ob naših prošnjah za 
pomoč, na cedilu nas tud i pristojne

občinske skupnosti ne puščajo, doumeli 
so težave, k i jih  ima društvo z 
vzdrževanjem Doma Štirinajste," pravi 
Pleterski. Godba pa vseeno še nima 
rešenega prostorskega vprašanja, zato 
bodo skušali preurediti bivši kino. Tako 
bi godbeniki priš li pod lastno streho, 
pridob ili bi še dva prostora za posamič
no glasbeno vadbo in celo knjižnica ne 
bi ostala praznih rok.

V Domu Štirinajste bosta v bodoče 
na leto najmanj dve ku ltu rn i prireditvi, 
k i ju  bodo pripravili domačini, s 
kinopredstavami ne bodo pretiravali, le 
blizu deset se jih  bo zvrstilo. Sicer pa za 
letos načrtujejo tud i gostovanja šestih 
poklicnih dramskih skupin, pripravili 
bodo štiri koncerte in dve razstavi. V 
domu bodo izvedli tud i večje spomin
ske proslave.

Nesporno torej je, da se bo na 
Senovem še pelo, igralo, recitiralo . . . 
N iti kulturnega dogajanja, k i je tako 
razvejano, da ponekod kar ne verjamejo 
v njegovo resničnost, se zvečine stekajo 
k Pleterskemu; temu ni žal prostega 
časa, žrtvuje ga za uresničevanje ku ltu r
nih nalog, spodbuda za naprej mu bo

odlič je Svobode z zlatim  listom, s 
katerim se mu je letos oddolžila 
republiška Zveza ku ltu rn ih  organizacij.

P. PERC

za t. i. literarne uspešnice le 
zato, da bi pritegnili bralstvo; 
tržna uspešnost je v tem p ri
meru odvisna predvsem od 
umetniške kakovosti.

Greenovo delo je umetniško 
v pravem pomenu besede, o 
tem se lahko prepričav tud i 
slovenski bralec, saj je „Č love- 
ški fa k to r"  pred kratkim  izšel v 
zb irk i Krog pri Mladinski kn jig i; 
pievod je opravil Jaka Štular. 
Na videz gre za poprečno 
vohunsko zgodbo, kakršnih je 
Greene spisal že več, izkaže pa 
se, da je pisatelj tokra t še 
stopnjeval svojo prepričljivost 
pri podajanju junakovih dušev
nih stanj in dejanj, k i jih  
pogojujejo nevsakdanje o ko li
ščine. Početja dvojnega agenta 
so spletena v do kraja domišlje
no pripoved, k i ne nazadnje 
pritegne tud i zaradi humornih 
odtenkov, v glauiem pa gre za 
razgaljanje nečlovečnosti, pre t
kanega izrabljanja ljudi pri 
delovanju v imenu „v iš jih  c i
ljev".

'ri/oga dolenjskeg 0131



^ S l  ZAKLAD/

PARTIZANSKE 
VDOVE 
NISO SMELE NOSITI 
ČRNIH ROT

O vasici, ki jo pozna nešteto partizanov in ki je bila 
nekaka predstraža svobodnega ozemlja, ni bilo napisano 
skorajda nič. To je vas Podhosta, ki leži pod vznogem 
roških host. Njeni prebivalci so dali za narodnoosvobo
dilni boj vse, kar so premogli. Po več kot treh desetletjih 
marsikateri popotnik, ki je še pred vojno hodil tod, to 
vas težko spozna, tako zelo se je spremenila njena 
podoba. Skozi vas je speljana asfaltirana partizanska 
magistrala, hiše in gospodarska poslopja so vsa 
prenovljena. Podhoščani so skoraj vsi zaposleni, le 
starejši so doma. O preteklosti svoje vasi vedo marsikaj 
povedati. Zlasti dveh cfegodkov ali velikih nesreč, ki so 
se zgodili še v tem stoletju, se posebno starejša 
generacija dobro spominja.

Pobliže si oglejmo tq slovensko vas skozi njeno 
zgodovino. Po vsej verjetnosti bo ena od prvih vasi, kjer 
so se Slovenci začeli naseljevati v dolini Krke. Ob 
vodnih strugah je človek rad prodiral ter si na pripravnih 
krajih ob gozdnihjasahpoiskal prostor za bivališča. Tega 
je bilo za staroselce in prednike današnjih Podhoščanov 
tukaj dovolj. Vode je bilo na pretek, saj je v bližini tekla 
Krka, še bli^a pa je bila Radešca. Prvotno so "bile vse 
hiše lesene in že ime samo pove, da je Podhosta pod 
gozdom ali „hosto".Značilni priimki so: Repar, Bradač, 
Blatnik, Zajc, Bukovec, Gorše, Oblak itd. Domnevajo, 
da so bili Slovenci naseljeni v teh krajih že v 11. in 12. 
stoletju. Vas je bila na obrobju kočevskega ozemlja, 
vendar listine ne omenjajo majhnih krajev, takrat še 
zaselkov z nekaj selišči. Najvažnejše je, da je Podhosta 
ohranila skozi preteklost svoje slovensko poreklo, saj je 
bilo ponemčevanje v 16. in 17. stoletju od kočevske 
gosposke veliko. Kako velfk boj za obstanek so morala 
bojevati slovenska selišča, govori že dejstvo, da so bila 
obdana od vzhodne strani z zagrizenimi Kočevarji, z 
zahodne pa z nemškimi graščaki. Oči le-teh so padle na 
marsikatero slovensko mladenko, ki je morala po 
nenapisani postavi prebiti prvo poročno noč v gradu. Iz 
roda v rod se je preneslo izročilo, da je prapraded 
nekdanjih Bukovcev rajši svojo hčer ubil, kakor pa jo 
prepustil nenasitni graščakovi pohoti. Tistega Bukovca 
je potem vzela noč in roške globače so ga sprejele za 
svojega.

Leta 1914, 30. aprila, je to vas zajel velik požar, ki je 
upepelil tri četrtine vasi z gospodarskimi poslopji. 
Takrat v Podhosti še niso imeli Štirn, ampak so ljudje 
hodili po vodo v breg h Krki ali Radešci. Tudi živino so 
vodili napajat k bregu. Vso vodo, kar so je rabili za 
kuho, so ženske v škafih na glavah znesle domov. Tudi 
perišča so bila ob bregovih rek. Tisti dan pa so pri 
Šporarju, po domače pri Tončetu, kopali za štirno. 
Nekaj trdoživih skal so morali razstreliti in tako je takrat 
goreča vžigalna vrvca zletela na Bradačevo poslopje, ki 
se je takoj vžgalo. Hiše in ostala poslopja so bila krita vsa 
s slamo, zato so ognjeni zublji zajeli v nekaj minutah vse

slamnate strehe v vasi. Ljudje pa so bili takrat vsi zdoma; 
ker je bil lep spomladanski dan, so hiteli z deli na polju, 
nekaj jih je grabilo listje nad vasjo, otroci pa so bili v 
šoli. Tako je bilo reševalcev v prvih odločilnih trenutkih 
zelo malo. Uspelo jim je rešiti le živino. Od osebnih 
stvari in gospodarskega orodja niso skoraj prav ničesar 
rešili. Očividci pripovedujejo, da je ob požaru pričel 
pihati še močan veter, da je bil požar orkanski. Šope 
ognjene slame je nosilo na Gorenje Polje, v vas na drugi 
strani Krke, ter so prebivalci te vasi z vedri vode in 
mokrimi rjuhami varovali svoje slamnate krove. V 
Meniški vasi pa so na vso srečo rešili neko poslopje, ki je 
že začelo goreti.

Zvečer tistega dne so se prebivalci Podhoste znašli 
pod milim nebom. Pomoč iz drugih vasi je začela 
prihajati že drugi dan. Vasi še niso obnovili, ker se je 
prej začela prva svetovna vojna.

Podhosta pa je znana še iz prvih časov naprednega 
gibanja. Društvo kmečkih fantov in deklet je bilo 
ustanovljeno že leta 1928. Leta 1930 je bila organizirana 
tekma koscev. V slavolok so že takrat dali napis „Delu 
čas in oblast."

Vaščani so bili ob vdoru okupatorja med prvimi, ki so 
množično sledili klicu OF. Z junaštvom in izredno 
požrtvovalnostjo je pisana zgodovina te vasi. Tukaj je 
bilo pet srčnih bolečin Boštajčeve mame, ki je dala za 
našo svobodo pet svojih sinov. Tukaj je 16 vdov in 
mater, ki jim smrt mož in sinov ni vzela vere v zmago. 
Mnoge še danes po toliko letih izvirno povedo, da se še 
vsega spominjajo, ko so jim fašisti odgnali može na 
zadnjo pot.

Bilo je 15. avgusta. Tisti dan je gorela Frtnatova hiša v 
Meniški vasi. Z nemirom so Podhoščani pričakovali 
nadaljnjih dogodkov. Možje so bili takrat doma. 
Partizansko vodstvo jih je nekaj poslalo domov zaradi 
kmečkih opravil, nekaj pa tudi zaradi italijanske 
ofenzive, ker vsi niso imeli orožja. 16. avgusta je 
pridrvela italijanska konjenica in iz dveh strani 
popolnoma obkolila'vas. Italijani so vdrli po vseh hišah 
in segnali vse moške, da se zberejo pri Pečaverju (na tem 
mestu stoji danes spomenik). Klicali so jih kar po 
domačih hišnih imenih. Takrat je italijanski oficir 
vprašal starega Pečaverja, ali je daleč do pokopališča. 
Nameravali so jih takoj pobiti. Ženske in otroci so začeli 
strahovito jokati in vpiti. Nenadoma se je stemnilo in 
ulila se je ploha. Fašisti so Podhoške može pognali v tek 
čez meniške steljnike. Obkoljene so jih poganjali v diru 

»kot trop živine na italijansko komando v Stražo, kamor 
so prišli vsi krvavi od pretepanja italijanskih konjenikov. 
V poznih večernih urah so padli pod streli fašističnih 
pušk.

V  šdski kroniki osnovne šole Vavta vas je za šolsko 
leto 1941/1942 zapisano: „To leto je pisano s krvjo. Na 
tukajšnjem pokopališču je nad 30 krvavih grobov, v 
katerih počivajo slovenske žrtve. Padle so v večernih ali 
nočnih urah posamezno, po dva ali več skupaj. 
Najstrašnejše pa je bilo v noči 16. na 17. avgusta, ko je 
padlo 16 mladih življenj, večinoma mladih očetov. 
Pretežni del žrtev je bil iz topliške občine. Interniranje 
moških se je nadaljevalo celo poletje."

Za podhoške žrtve se nobenemu ni smela zvoniti 
zadnja ura. Matere in žene tudi niso smele nositi črnih 
rut. Vse to je strogo prepovedal okupator. Vendar je bila 
sveža gomila na pokopališču v Vavti vasi že čez nekaj 
dni kljub okupatorjevemu nasilju zasuta z rdečim 
svetjem.

Podhosta je bila s svojimi prebivalci zvesta partizanski 
vojski do zmage. V  tej vasi raste danes nov rod in 
prepričani smo, da goji plemenite spomine na vas svojih 
pradedov.

TONE V IR A N T
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Kdaj in kako je bil Peter Pavel Glavar 
zaslužen za razvoj lanšpreške posesti in 
okolice ter vse Mirenske doline, je b ilo  v 
slovenskem zgodovinopisju že večkrat zapisa
no. Bil je velik dobro tn ik , k i da je  rad posojal 
brez obresti pridnim  gospodarjem denar, ob 
slabih letinah odpiral svoje kašče in dajal 
revežem žito za setev, ne da bi terjal 
povračilo, da je bil eden tis tih , k i so si v 
njegovem času zastavili cilj dvigniti izobrazbo 
kmečkega ljudstva s pomočjo šolstva, pospe- 
sevati umno gospodarstvo in tud i dejansko 
podpirati tiste, ki potrebujejo socialno po
moč.

Te dni se odločajo na vseh ravneh 
samoupravnih dogovorov v občin i Trebnje, 
kjer se ostanki lanšpreške graščine nahajajo, 
da bi oživili spomin na Glavarjevo delovanje z 
osnovanjem čebelarskega muzeja, k i ga želi 
organizirati Čebelarsko društvo Šentrupert — 
Mirna v skoraj razpadli kapeli, po vsej 
verjetnosti Glavarjevi grobnici. K vzbujanju 
zanimanja, za zasluge tega moža, v njegovem 
času poleg Janše enega najbolj veščih 
čebelarjev, ki je vzdrževal do 500 panjev in 
napisal prvo strokovno poročilo  o čebelah v 
slovenskem jeziku Pogovor od čebelnih rojev, 
naj bi pritegnili čim  širši krog javnosti, ki 
danes zopet obnavlja gospodarsko in zdravilno 
vrednost medu. Organizacija čebelarskega 
muzeja in občasni tečaji o čebelarstvu naj bi 
obnovili zanimanje prebivalcev v tej do lin i za 
čebelarjenje, k i je prav po Glavarjevi zaslugi 
doseglo velik razvoj in je še danes dokaj živo. 
Naj bo v spodbudo tis tim , k i si prizadevajo 
obnoviti to  donosno domačo gospodarsko 
panogo tud i ta zapis o že skoraj pozabljeni 
litografski upodobitvi Petra Pavla Glavarja, ki 
jo  je leta 1848 izdelal slikar, grafik in litograf 
Franz S. Kurz von Goldenstein.

Sredi 19. st. je b ilo  slovensko zgodovino
pisje zelo razvito, pospeševala pa ga je 
ustanovijev Zgodovinskega društva za Kranj
sko, k i se je zavzemalo za ustanovitev muzeja 
in je izdajalo svojo revijo z naslovom 
Mittheilungen des historischen Vereins fuer 
Krain. V tem časopisu je leta 1848 izšla 
biografska skica Glavarjeve osebnosti, k i jo  je 
napisal v nemškem jeziku Jacob Rechfeld. Ob 
tej priložnosti je bil objavljen tud i portret 
Petra Pavla Glavarja v litog ra fiji in signaturo 
„gez. v. Goldenstein 1848". Franz Kurz von 
Goldenstein je bil eden najbolj uč inkov itih  
priložnostnih slikarjev v sredi 19. st. in se je 
veliko mudil v Kamniku in Komendi. Leta 
1840 je nesel v Komendo dve banderi, k i jih  je 
izdelal za tamkajšnjo cerkev. V Kamniku je bil 
tud i leta 1843 in 1845, najdlje pa leta 1848, 
ko je slikal podobo Kamnika, slike in freske v 
župni cerkvi na Šutni, križev pot za žalsko 
cerkev in notranjost cerkve sv. Primoža nad 
Kamnikom. Deset let kasneje pa je slikal grad 
Zaprice. Tako je imel dovolj priložnosti 
spoznati zgodovino teh krajev, med katerim i 
je prav romantična zgodovina Komende 
raziskovalce posebej privlačevala. Glavni ju 
nak v teh zgodbah pa je bil prav Peter Pavel 
Glavar s svojim skrivnostnim in n iko li do 
konca raziskanim poreklom. Obnavljanje 
spomina na tega zanimivega in prosvetljenega 
moža je napotilo Goldensteina, da je ob eni

od teh priložnosti s tušem skiciral pogled na 
Komendo in si v grobih potezah označil 
glavne karakteristike Glavarjevega obraza po 
oljnem portretu neznanega slikarja, k i je visel 
v komendnem župnišču. Tako je prišlo 
Rechfeldovo naročilo za litografijo  Glavarje
vega portreta ravno ob pravem času.

Kakor sta oba osnutka, s tušem izvedena 
Komenda in s svinčnikom zarisane poteze 
Glavarjevega portreta, res samo skici, pa je 
litografska izvedba tega portreta za tis ti čas 
pri nas prava likovna in tehnična mojstrovina, 
saj se je prodajala tudi ko t samostojna likovna 
reprodukcija in bila še leta 1925 uvrščena 
med portrete na Razstavi portretnega slikar
stva na Slovenskem. Plastična risba, slovesna 
drža in dekorativna obleka omogočajo na 
portretu nasprotja med svetlimi in tem nim i 
površinami, kar je ena od tem eljnih likovnih 
posebnosti litografije. Tako je oč itno  nasprot
je med svetlimi površinami obraza in temnim 
pokrivalom ter ovratnikom . Svetli, prej 
plemiški suknjič kakor črn i talar, k i deluje na 
sodobnem portretu neznanega slikarja v 
Komendi duhomorno, skoraj mračnjaško, 
poudarja Glavarja bolj ko t svetovljana, kakor 
pa duhovnika. V vsej svoji pojavnosti nosi ta 
upodobitev Petra Pavla Glavarja veliko izvir
nih, v rom antični estetiki zasidranih Golden- 
steinovih stiln ih posebnosti, ki uvrščajo ta 
portre t med najboljše izdelke takratne lito 
grafske grafične umetnosti pri nas. Psihološki 
izraz Petra Pavla Glavarja pa je dobro označen 
z Glavarjevim lastnim izrekom, ki ga je ohranil 
komentator v M ittheilungen, kjer pravi, da se 
starejši ljudje še spomnijo Glavarjevega izreka: 
„GERDO JEST GLEDAM , PA IMAM 
DOBRO SERCE".

Tehnična izdelava te litografije pa je bila 
obenem tudi povod za ustanovitev prve 
litografske delavnice v Ljubljani. Jožef Blasnik 
se je leta 1847 od loč il, da bo začel izdelovati 
v svoji tiskarni tud i litografije. Po Golden- 
steinovih računskih knjjgah in iz komentarja 
Jacoba Rechfelda h Glavarjevemu portretu v 
M ittheilungen se da ugotoviti,da je bila prav 
litografija Glavarjevega portreta prva izvedena 
v tej delavnici, kasneje pa še litografija 
hrvaškega bana Jelačiča in še nekaj za 
takratno ku lturno zgodovino Ljubljane 
pomembnih litografij. Tako je bil zopet Peter 
Pavel Glavar posredni pobudnik za Golden- 
steinovo prizadevanje, da bi Blasnik ustanovil 
litografsko delavnico, k i jo  je z litografiranjem 
Glavarjevega portreta tud i odjsrl in naznanil 
javnosti, kar je b ilo  za takratno Ljubljano 
velika pridobitev. Tako so imena Peter Pavel 
Glavar, Jožef Blasnik in Franz Kurz von 
Goldenstein tesno povezana z začetki litogra f
ske produkcije na Slovenskem.

Obe skici: risba s tušem, k i prikazuje 
Komendo, in risba s svinčnikom, k i je 
negativni osnutek za izvedbo Glavarjevega 
portreta v litogra fiji, se nahajata v Goldenstei- 
novi zapuščini v Gradcu in sta v tem sestavku 
prvič razložen in objavljeni. Njuna ku ltu rno 
zgodovinska vrednost pa je ravno v tem, da 
osvetljujeta zanimanje za oživljanje spomina 
na Petra Pavla Glavarja, obenem pa zgodovin
sko razlagata postopek pri nastajanju prve 
litografske delavnice v Ljubljani.

MARKO M AR IN


